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ASEMAKAAVAN MUUTOS JA TONTTIJAKO 8 Lepola osalle puisto- ja katualueita (Sisäliikunta-
halli) 

SUUNNITTELUALUE 

Asemakaavamuutos koskee Lappeenrannan Lepolan kaupunginosassa osoitteessa Valtakatu 63 sijait-

sevaa ”Amiksen kentäksi” kutsutta tekonurmikenttää ja lasten liikennepuistoa sekä niiden viereisiä ar-

boretumiin kuuluvia alueita. Suunnittelualue sijaitsee Valtakadun eteläpuolella, vesitornin ja Lepolan-

kadun välisellä alueella. Kaavamuutosalueen pinta-ala on 6,09 ha. Asemakaavan muuttaminen on 

käynnistynyt Lappeenrannan kaupungin aloitteesta. Oheiseen karttaan on merkitty suunnittelualueen 

sijainti ja rajaus. Rajaus voi muuttua suunnittelun kuluessa. 

 
Kuva 1. Kaavamuutosalueen sijainti ja rajaus opaskartalla. 

SUUNNITTELUN TAUSTA JA TAVOITTEET 

Lappeenrannan kaupunginvaltuusto on 26.10.2020 päättänyt, että sisäliikuntahalli toteutetaan Amiksen 

lämmitettävän hiekkatekonurmen paikalle. Samalla elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimialalle annet-

tiin toimeksianto asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten.  

Asemakaavamuutoksen tavoitteena on mahdollistaa sisäliikuntaa ja monipuolisia yleisötapatumia pal-

velevan hallin rakentaminen sekä varata alue tekonurmikentälle. Lasten liikennepuiston toiminta turva-

taan nykyisellä paikallaan. Kaavamuutoksen yhteydessä päivitetään tarvittavin osin tulevaa hallia ja 

kenttää ympäröiviä aluevarauksia.  

Suunnittelussa huomioidaan arboretumin maisema-arvot. Valtakadun halkaisema, vesitornin ja Lepo-

lankadun välisellä alueella sijaitseva arboretum on perustettu vuonna 1980. Arboretumin puistoalue on 

kokonaispinta-alaltaan noin 14,5 ha. 
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Kaavatyön pohjaksi on laadittu seuraavat selvitykset: luontoselvitys (AFRY Finland Oy 21.7.2021), 

luontovaikutusarvio (AFRY Finland Oy 27.9.2021), arboretumin puiden kuntoarvioraportti (Silmu & Sy-

dänpuu Oy 27.10.2021), Valtakadun lehmusten kuntoarvioraportti (Silmu & Sydänpuu Oy 3.9.2021), 

meluselvitys (Ramboll Oy 28.7.2021), Valtakadun liittymän toimivuustarkastelut valo-ohjattuna (Ram-

boll Oy 14.10.2021). 

KAAVAN VAIKUTUKSET  

Kaavan toteuttamisella on vaikutuksia muun muassa kaupunkikuvaan, maisemaan ja rakennettuun 

kulttuuriympäristöön. Kaavan toteuttamisen vaikutuksia arvioidaan kaavaprosessin aikana jäljempänä 

esitetyn jaottelun pohjalta. Osa vaikutuksista ulottuu varsinaista suunnittelualuetta laajemmalle. Vaiku-

tusalue määritellään kunkin vaikutuksen kohdalla yksilöllisesti, sillä arvioitavat vaikutukset ovat luon-

teeltaan erilaisia. 

 

Ekologiset vaikutukset 

• Maisema 

• Maa- ja kallioperä 

• Kasvillisuus, eläimistö ja luonnon moni-

muotoisuus 

• Pinta- ja pohjavesi 

 

Taloudelliset vaikutukset 

• Aluetaloudelliset vaikutukset 

o Yritysvaikutukset 

• Infraverkon toteutuskustannukset 

 

 

Liikenteelliset vaikutukset 

• Liikenneverkko, kevyen liikenteen yh-

teydet, joukkoliikenne 

• Pysäköinti 

• Liikennemäärät, liikenteen toimivuus ja 

liikenneturvallisuus 

• Liikennemelu 
 

Sosiaaliset vaikutukset 

• Palvelujen saatavuus 

• Ihmisten elinolot ja elinympäristö 

• Ulkoilureitistöt ja virkistysalueet 

 

 

 

Kulttuuriset vaikutukset 

• Yhdyskuntarakenne 

• Rakennukset ja rakenteet sekä yhdys-

kuntateknisen huollon verkostot 

• Kaupunkikuva 

• Rakennettu kulttuuriympäristö ja kiin-

teät muinaisjäännökset 

• Seudullisten suunnitelmien toteutumi-

nen 

 

 

 

Valtakunnallisten alueidenkäyttötavoittei-

den toteutuminen

 

Lisäksi selvitetään mahdollisten haittojen lieventämismahdollisuudet. 

 
Kuva 2. Ilmakuva Amiksen alueesta (Lappeenrannan kaupunki)  
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OSALLISET  

Suunnittelussa ovat osallisia ainakin seuraavat viranomaistahot ja sidosryhmät: 

 

Viranomaiset 

• Kaakkois-Suomen elinkeino-, liikenne- ja 
ympäristökeskus (ELY-keskus) 

o Ympäristö ja luonnonvarat 

• Etelä-Karjalan liitto 

• Etelä-Karjalan museo 

• Etelä-Karjalan pelastuslaitos 
 

 

Lappeenrannan kaupunki 

• Elinvoima ja kaupunkikehitys (maaomai-
suuden hallinta, kadut ja ympäristö, ra-
kennusvalvonta) 

• Hyvinvointi- ja sivistyspalvelujen toimiala 
o Liikuntatoimi 

• Lappeenrannan Energiaverkot Oy 

• Lappeenrannan seudun ympäristötoimi 
(ympäristönsuojelu, ympäristöterveyden-
huolto) 

• Alue- ja asukasneuvosto 

• Vammaisneuvosto 

• Vanhusneuvosto 

 

Alueen asukkaat, yrittäjät ja yhdistykset 

• PEPO Lappeenranta ry 

 

 

Maanomistajat, vuokralaiset ja naapurit 

• Saimaan ammattiopisto Sampo 

• Etelä-Karjalan Sosiaali- ja terveyspiiri 

• Yksityiset maanomistajat 
 

 

Muut 

• TUKES 

• Telia Sonera Oyj 

• Elisa Oyj 

• mahdolliset muut osalliset

 

 

OSALLISTUMISEN JA VUOROVAIKUTUKSEN JÄRJESTÄMINEN 

Kaavoituksen vireille tulosta ilmoitetaan lehtikuulutuksella kaupungin virallisessa ilmoituslehdessä 
Etelä-Saimaassa. 

Kaikista merkittävistä kuulemis- ja päätöksentekovaiheista ilmoitetaan kaupungin ilmoitustaululla sekä 
Etelä-Saimaassa. Lähialueen asukkaita ja maanomistajia informoidaan henkilökohtaisilla kirjeillä ase-
makaavaluonnoksen nähtävillä olosta. 

Kaava-aineistot pidetään nähtävillä Lappeenrannan kaupungintalolla asiakaspalvelu Winkissä osoit-
teessa Villimiehenkatu 1 (1. kerros) ja kaupungin internet-sivulla www.lappeenranta.fi > Palvelut > Ra-
kentaminen ja maankäyttö > nähtävillä olevat kaavat. 

Mahdolliset luonnosvaiheessa annettavat mielipiteet ja ehdotusvaiheen muistutukset toimitetaan kir-
jallisina Lappeenrannan kaupungin kirjaamoon osoitteella PL 11, 53101 Lappeenranta tai kir-
jaamo@lappeenranta.fi. 
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KAAVAPROSESSI 

 
TYÖN KÄYNNISTÄMINEN 

• Osallistumis- ja arviointisuunnitelman (OAS) laatiminen (MRL 63 §). 

• Luontoselvityksen ja muiden perusselvitysten laatiminen. 

• Alustavien luonnosvaihtoehtojen laadinta. 

• Asemakaavaluonnoksen laadinta ja ympäristövaikutusten yleispiirteinen selvittäminen. 
 
 

ASEMAKAAVALUONNOS 

• Nähtävillä olo ja valmisteluvaiheen kuuleminen (MRL 62 §, MRA 30 §).  

o Asemakaavaluonnoksen, OAS:n ja kaavan valmisteluaineiston asettaminen nähtäville. Lausun-
not viranomaisilta ja kaupungin hallintokunnilta.  

o Kaavaluonnos asetetaan nähtäville 19.11. – 9.12.2021. 
o Osallisilla on mahdollisuus antaa kirjallinen mielipide kaavaluonnoksesta.  

• Asemakaavaluonnoksen tarkistaminen saadun palautteen pohjalta. Kaavanlaatijan vastineet an-
nettuihin mielipiteisiin ja lausuntoihin. 

 

ASEMAKAAVAEHDOTUS 

• Kaavaehdotuksen asettaminen julkisesti nähtäville (MRA 27 §) 

o Kaupunkikehityslautakunnan ja kaupunginhallituksen käsittelyt. Kaupunginhallitus asettaa kaa-
vaehdotuksen nähtäville 30 päiväksi (MRA 27 §). Nähtäville asettamisesta tiedotetaan lehtikuu-
lutuksella. 

o Tarvittaessa lausunnot viranomaisilta (MRA 28 §). Tarvittaessa viranomaisneuvottelu (MRA 26 
§) lausuntojen saavuttua. 

o Arvioitu aikataulu: Kaavaehdotus pyritään asettamaan nähtäville vuoden 2021 lopussa 
o Osallisilla on mahdollisuus tehdä kirjallinen muistutus kaavaehdotuksesta  

• Kaavanlaatijan vastineet mahdollisiin muistutuksiin ja lausuntoihin. 

• Asemakaavaehdotuksen mahdollinen tarkistaminen ja kaavaehdotuksen asettaminen tarvittaessa 
uudelleen nähtäville tai niiden kuuleminen erikseen, joita muutokset koskevat (MRA 32 §). 
 

KAAVAN HYVÄKSYMINEN  

• Kaupunginhallituksen käsittely (tarvittaessa) ja kaupunginvaltuuston käsittely (MRL 52 §). Tiedotta-
minen hyväksymispäätöksestä (MRL 67 §). 
 

MUUTOKSENHAKU KAAVAN HYVÄKSYMISESTÄ  

• Kaupunkikehityslautakunnan päätöksestä voi valittaa Itä-Suomen Hallinto-oikeuteen (MRL 188 §) ja 
edelleen Korkeimpaan hallinto-oikeuteen, jos korkein hallinto-oikeus myöntää valitusluvan. 

KAAVAN LAATIJAN YHTEYSTIEDOT 

Kaavoitusarkkitehti Kimmo Hautamaa puh. 040 647 4889 

Asemakaava-arkkitehti Matti Veijovuori puh. 040 660 5662 

Sähköposti on muotoa: etunimi.sukunimi@lappeenranta.fi 

Osallistumis- ja arvioitisuunnitelmaa voidaan suunnittelun kuluessa muuttaa ja täydentää. 
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Liite osallisista, joita on kuultu  

kirjeitse tai sähköpostitse 

 

  

Kaavamuutosalue 

Naapurikiinteistöt 

Kaupungin maanomistus 



Lappeenrannan Koulukatu 16-18, asemakaavan muutos                                                             19.8.2021 
Osalliset ja lausuntopyynnöt 

 

 

 

MIELIPITEET: 

Kartta kiinteistöistä, joiden maanomistajia ja vuokralaisia on kuultu kirjeitse: 

 

LAUSUNNOT: 

Kaakkois-Suomen ELY-keskus, ympäristö ja luonnonvarat 
Etelä-Karjalan liitto 
Etelä-Karjalan museo 
Etelä-Karjalan pelastuslaitos 
 
 
Lappeenrannan kaupunki 

- Elinvoima ja kaupunkikehityksen toimiala (maaomaisuuden hallinta, kadut ja 
ympäristö, rakennusvalvonta) 

- Hyvinvointi- ja sivistyspalvelujen toimiala 
- Lappeenrannan seudun ympäristötoimi: 

• Ympäristönsuojelu 
• Ympäristöterveydenhuolto 

- Lappeenrannan Energiaverkot Oy 
- Asukas- ja alueneuvosto 
- Vammaisneuvosto 
- Vanhusneuvosto 

 

Alueen asukkaat, yrittäjät ja yhdistykset 
- Lappeenrannan kaupunkikeskusta Ry 
 

Maanomistajat, vuokralaiset ja naapurit 
- Yksityiset maanomistajat 

 

Muut 
- Telia Finland Oyj 
- Elisa Oyj  
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Lappeenrannan kaupunki
PL 11
53101 LAPPEENRANTA

Lausuntopyyntönne 19.11.2021 (LPR/834/10.02.03.00/2021)

Kaakkois-Suomen ELY-keskuksen ennakkolausunto, Asemakaavan muutos ja 
tonttijako, 8 Lepola, osalle puisto- ja katualueita, Sisäliikuntahalli ja tekonurmi, 
Lappeenranta

Lausuntopyyntö
Lappeenrannan kaupunki pyytää Kaakkois-Suomen ELY-keskuksen 
ennakkolausuntoa koskien valmistelemaansa asemakaavamuutosta 
Lepolan kaupunginosan puisto- ja katualueille. Alueella sijaitsee lasten 
liikennepuisto ja Amiksen tekonurmikenttä. Kaavamuutoksen tavoitteena 
on mahdollistaa sisäliikuntaa ja monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan 
hallin rakentaminen sekä varata alue tekonurmikentälle.

Pohjavesiasiat
Kaavaselostuksessa, kaavakartalla ja vaikutustenarvioinnissa on 
huomioitu kaava-alueen sijoittuminen Huhtinimen (0540501) 
pohjavesialueelle. 

Kaavaselostuksessa Lappeenrannan pohjavesialueiden tarkistamisesta 
kerrotaan käynnissä olevana prosessina. Kaavaselostukseen voi 
kaavaprosessin myöhäisemmissä vaiheissa päivittää toteutuneen tilanteen 
30.11.2021 jälkeen kun Huhtiniemen pohjavesialueen uusi luokka ja rajaus 
ovat vahvistuneet.

SEVESO- konsultointivyöhyke
Asemakaavaselostuksen kohdassa 3.1.8 Ympäristön häiriö- ja riskitekijät 
todetaan, että Suunnittelualue sijaitsee maakuntakaavan mukaisella 
Seveso-konsultointivyöhykkeellä. Maakuntakaavan suunnittelumääräyksen 
mukaan vaarallisia kemikaaleja käyttävää tai varastoivaa laitosta 
ympäröivän konsultointivyöhykkeen yksityiskohtaiseen suunnitteluun 
on kiinnitettävä erityistä huomiota. Alueella voimassa olevassa 
Lappeenrannan keskustaajaman osayleiskaavassa 2030 (kv 24.4.2017) 
Seveso-konsultointivyöhykkeet on osoitettu, mutta maininta puuttuu 
kaavaselostuksesta. 

Kaavaselostuksesta ei käy ilmi, mistä laitoksesta on kyse tai onko määräys 
edelleen ajankohtainen. Kaavakartan yleismääräyksissä kuitenkin 
määrätään: Kaava-alue on ympäristöriskejä aiheuttavan laitoksen 
konsultointivyöhykkeellä. Rakennusten rakennuslupaa haettaessa tulee 
pyytää aluepelastuslaitoksen lausunto. 

marttihm
Konekirjoitusteksti
LIITE 2b
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Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes) on lupa- ja valvontaviranomainen, 
joka mm. valvoo suuronnettomuusvaarallisia teollisuuslaitoksia. Tukesin 
sivuilta löytyvän listauksen mukaan UPM Kaukas kuuluu laitoksiin, joiden 
ympärille muodostuu kemikaalilaitoksen konsultointivyöhyke. Tukesin 
sivuilta (https://tukes.fi/teollisuus/maankayton-suunnittelu)  löytyy ohjeet 
näiden alueiden kaavoittamiseen liittyen: Konsultointivyöhykkeellä 
tapahtuvista kaavoitusmuutoksista tai merkittävämmästä rakentamisesta 
on pyydettävä lausunto Tukesilta ja pelastusviranomaiselta. Huomioitavaa 
on, että konsultointivyöhyke määritetään lähtökohtaisesti kohteen tontin 
rajasta. Kaavoitusviranomaisen kannattaa olla Tukesiin ja 
pelastusviranomaiseen yhteydessä mahdollisimman varhaisessa 
vaiheessa, kun kaavoitetaan vaarallisten kohteiden ympäristöä. 
Varhaisella yhteydenotolla varmistetaan kaavoitusprosessin sujuvuus. 
Tukesilta ja pelastusviranomaiselta on hyvä selvittää esim. osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma -vaiheessa tarpeita myöhemmille lausunnoille ja 
viranomaisneuvotteluihin osallistumiselle.

Asemakaavan osallisiin tulee lisätä Turvallisuus- ja kemikaalivirasto 
(Tukes) ja pyytää heiltä lausunnot kaavamuutokseen liittyen. 
Kaavaselostusta tulee täydentää tiedolla kyseisen vyöhykkeen 
aiheuttamasta laitoksesta. Kaavakartan yleismääräystä tulee täydentää 
maininnalla rakennusluvan yhteydessä pyydettävästä Tukesin 
lausunnosta. Lisäksi sitä voi harkita täydennettävän maininnalla: 
Rakennusluvan yhteydessä tulee esittää suunnitelma 
pelastustoimenpiteistä huomioiden alueen turvallisuusriskit.

Lopuksi
Sisäliikuntahallin sijoittaminen lähelle kaupungin keskustaa ja hyvien 
joukkoliikenneyhteyksin saavutettaviksi toteuttaa hyvin valtakunnallisia 
alueiden tavoitteita. MRL:n mukaiset asemakaavan sisältövaatimukset 
toteutuvat hyvin. 

Asemakaavamuutos on ansiokkaasti laadittu. Valmisteluaineisto 
muodostaa hyvän pohjan asemakaavamuutoksen jatkotyöstöön.  

Tämä asiakirja on sähköisesti hyväksytty viraston sähköisessä 
asianhallintajärjestelmässä. Asian on esitellyt arkkitehti Tuija Mustonen ja 
ratkaissut alueidenkäyttöpäällikkö Pertti Perttola.

Tiedoksi Etelä-Karjalan liitto, Topi Suomalainen
Etelä-Karjalan museo
Lappeenrannan seudun ympäristötoimi

https://tukes.fi/teollisuus/maankayton-suunnittelu
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Hyvinvointi- ja sivistyspalvelut | Museotoimi
PL 239, 53101 Lappeenranta | Kristiinankatu 9 | puh. 05 6161

museot@lappeenranta.fi | www.lappeenranta.fi

Elinvoima ja kaupunkikehitys, 
Kaupunkisuunnittelu
PL 38, 
53101 Lappeenranta

Viite: lausuntopyyntö, pvm. 18.11.2021

SISÄLIIKUNTAHALLIN ASEMAKAAVAN MUUTOS JA TONTTIJAKO

Lappeenrannan kaupunkisuunnittelu on pyytänyt Etelä-Karjalan 
museon lausuntoa sisäliikuntahallin asemakaavamuutoksesta ja 
tonttijaosta Lepolan kaupunginosassa osoitteessa Valtakatu 63. 
Suunnittelualueella sijaitsee tekonurmikenttä, lasten liikennepuisto ja 
arboretum. Kaavamuutoksella mahdollistetaan lämmitettävän 
hiekkatekonurmen paikalle toteuttava sisäliikuntahalli. 

Arkeologinen kulttuuriperintö

Museoviraston muinaisjäännösrekisteri ei tunne suunnittelualueelta 
kiinteitä muinaisjäännöksiä tai muuta arkeologista kulttuuriperintöä. 
Tällaiseksi tulkittavia anomalioita ei ole myöskään havaittavissa 
laserkeilausaineistossa maanpinnoiltaan pääosin muokatulla kaava-
alueella. Vuoden 1767 verollepanokartan mukaan lähin historiallinen, 
tuolloin käytössä ollut tonttimaa on nykyisen Lappeen pappilan tontti 
noin 200 metriä asemakaavamuutosalueelta koilliseen (Charta öfver 
Mustala, Lappvesi, Pujalka, Kahila, Barkarila, Lukala, Pickala, 
Hardickala, Bajarila och Mikonsari byars ägor).

Urheilukentän itäpuolen puistoalueelle jäänyt nykyinen kevyen 
liikenteen väylä, joka jäi pois maantiekäytöstä Valtakadun 
rakentamisen jälkeen 1950-luvun alkupuolella, näyttää noudattelevan 
jo 1700-luvulla kuvattua linjaustaan. Museo pitää hyvänä, että linjaus 
säilyy edelleen puistoalueella muistona kaupunkiin johtaneesta 
vuosisataisesta liikenneverkostosta. Jonkinlainen säilyttävä 
kaavamerkintäkin saattaisi olla paikallaan, joskaan kyseinen linjaus ei 
ole jäänyt kokonaan käytöstä, eikä siten täysin täytä kiinteän 
muinaisjäännöksen kriteereitä, jotka Museovirasto (2017) on linjannut 
historiallisia teitä käsittelevässä ohjeistuksessaan (2017:7). 

Nuoremman historian osalta suunnittelualueen itäpuolella, nykyisen 
Valtakadun ja Lepolankadun risteyksen paikkeilla on vuoden 1946 
ilmakuvissa näkyvissä tuoreita taisteluhautoja (myös 1953, 1957, 
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1964 kuvat), jotka ovat sittemmin jääneet pääosin katuverkoston alle. 
Samoin 1900-luvun alkupuolen ilmakuvissa näkyy puistoalueella 
todennäköinen isohkon rakennuksen kivijalka kohdassa, jossa 
kaavakartassa on merkintä VP/s-6. Kyse on ilmeisesti 1900-luvun 
alkupuolen rakennuksen jäännöksestä päätellen sitä ympäröivästä 
puuttomasta aukiosta ja rakennuksen puuttumisesta Senaatin 
kartastosta (1893).

Rakennettu kulttuuriympäristö

Lepolan kaupunginosa on saanut nimensä kaupungin laidalla 
sijaitsevan hautausmaan mukaan. Kaupunginosaa määrittävät 1960-
70-luvuilla rakennetut julkiset rakennukset, kuten Pohjolan- ja 
Armilankatujen koulukeskittymä sekä urheilu- ja uimahalli, Armilan 
sairaala-alue sekä Lepolan hautausmaa. Lepola rajoittuu pohjoisessa 
Valtakatuun ja etelässä Juvakankatuun. Professori O.I. Meurman laati 
alueelle pientalokaavan 1936, mutta kaupunginosassa alue varattiin 
myöhempää keskustan laajenemista varten.

Uuden asemakaavan suunnittelualueella on voimassa 17.8.2018 
voimaan tullut oikeusvaikutteinen Lappeenrannan keskustaajaman 
osayleiskaava 2030, Keskusta-alue. Osayleiskaavassa 
suunnittelualueen länsiosa on kaavamerkintä VP puistoalue, alueen 
keskiosassa on kaavamerkintä srA 67 a Kaupunkikuvallisesti arvokas 
alue, jonka arvojen säilyttäminen tulee tutkia asemakaavoituksen 
yhteydessä. Aluetta koskevista suunnitelmista on pyydettävä 
museoviranomaisen lausunto. Numerotunnus viittaa 
osayleiskaavaselostuksen liitteenä olevan 
kulttuuriympäristöselvityksen kohdeluetteloon. 
Suunnittelualueen itäosassa on kaavamerkintä VU urheilu- ja 
virkistyspalvelujen alue sekä VL lähivirkistysalue. 

Suunnittelualueen poistuva asemakaava on vahvistettu 10.12.1973 
vahvistama. Kentän alue on osoitettu asemakaavassa 
puistoalueeseen (P) kuuluvaksi ohjeelliseksi urheilualueeksi (U).

Asemakaavan suunnittelualueella tai sen läheisyydessä ei ole 
valtakunnallisesti merkittäviä rakennettuja kulttuuriympäristöjä (RKY). 

Asemakaava selostuksessa todetaan, että kaava-alue kuuluu 
kaupunkikuvallisesti merkittävään rakennettuun puistoympäristöön. 
Alueen toteuttamisessa ja rakentamisessa tulee huomioida 
rakentamisen sopivuus kaupunkikuvaan, maisemaan ja 
luonnonympäristöön.

Suunnittelualue on lähes rakentamaton. Alueella sijaitsevat 
liikennepuiston huoltorakennus ja tekonurmikentän lämmityksen 
tekniikkatila. Lisäksi alueella on rinteeseen sijoittuva katsomorakenne 
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ja alueen itäosassa on väliaikainen tilaelementtirakennus. 
Rakennukset ja rakenteet eivät sisällä erityisiä rakennetun 
kulttuuriympäristön arvoja. 

Kaavamuutosalueeseen kuuluu Valtakadun katualuetta 425 metrin 
matkalta. Valtakatu on Lauritsalaan johtava ”bulevardi” puistokatu, 
jossa lehmukset ovat ajoratojen ja sen reunoilla kulkevien 
kevyenliikenteenväylien välissä. Museo katsoo, että Valtakadulla on 
merkittävä vaikutus kaupunkikuvassa, joka tulisi säilyttää 
sisäliikuntahallin pysäköintiä suunniteltaessa. Valtakadun ilmeeseen 
kuuluu nelikaistainen rakenne. 

Lasten liikennepuiston toiminta turvaaminen nykyisellä paikallaan on 
erittäin positiivista. Vaikka rakentamisen myötä menetetään pieni osa 
arboretumin puustosta, on suunnittelussa päädytty vähiten 
arboretum-aluetta pienentävään vaihtoehtoon. 

Etelä-Karjalan museo katsoo, että kaavaselostus on laadittu huolella 
ja kattavasti. 

Museolla ei ole muuta huomautettavaa suunnitelmasta.

ETELÄ-KARJALAN MUSEO

Asiakirjan ovat allekirjoittaneet sähköisesti arkeologi Esa Hertell, 
rakennustutkija Niina Kauria ja museotoimenjohtaja Päivi Partanen

Tiedoksi: Kaakkois-Suomen Ely-keskus / kirjaamo, Pertti Perttola, 
Tuija Mustonen
Museovirasto / kirjaamo
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Lappeenrannan kaupunki kirjaamo@lappeenranta.fi

Viite: Dnro LPR/834/10.02.03.00/2021

Lausunto Lappeenrannan Sisäliikuntahallin asemakaavan muutosluonnoksesta

Suunnittelualue:
Suunnittelualue sijaitsee Lepolan kaupunginosassa, 1 kilometri
Lappeenrannan keskustasta itään. Alueella sijaitsee lasten

liikennepuisto ja Amiksen tekonurmikenttä. Alue on osa
Lappeenranta arboretumia.

Kaavan tavoite:
Kaavamuutoksen tavoitteena on mahdollistaa sisäliikuntaa ja
monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen sekä
varata alue tekonurmikentälle. Alueella olevaa
hiekkatekonurmialuetta siirrettäisiin itäänpäin. Lasten liikennepuisto
säilyy nykyisellään. Suunnittelualueen pinta-ala on 6 ha. Suunniteltu
rakentaminen hyödyntää pääosin olemassa olevaa infraverkostoa.

Kaavoitustilanne:
Maakuntakaavassa suunnittelualue on osoitettu keskustatoimintojen
alueena (C), kasvukeskusalueen laatukäytävänä (lk) ja

kaupunkirakenteen kehittämisen kohdealueena (kk), sekä UPM:n
Kaukaan tehtaan konsultointivyöhykkeenä (Seveso-kohde).

Alueella on voimassa Lappeenrannan keskustaajaman
osayleiskaava 2030. Osayleiskaavassa suunnittelualueen länsiosa
on puistoaluetta (VP), alueen keskiosalla on julkisten palvelujen ja
hallinnon aluetta (PY) sekä urheilu- ja virkistyspalvelujen aluetta (VU)
ja itäosassa on lähivirkistysaluetta (VL).

Voimassa olevassa asemakaavassa kentän alue on osoitettu
puistoalueeseen (P) kuuluvaksi ohjeelliseksi urheilualueeksi (U).
U-alueen ulkopuoliset alueet on osoitettu puistoalueina (P ja VP) ja
katuina.

Kauppakatu 40 D

53100 Lappeenranta

Finland

Tel +358 (5) 613 001

V-tunnus 0869462-5

etunimi.sukunimi@ekarjala.fi

kirjaamo@eka rja la .fi

www.ekarjala.fi
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Maakuntakaavan huomioiminen:

Kaavaratkaisu huomioi keskustatoimintojen alueen (C)

suunnittelumääräyksen mukaisesti eri liikennemuodot.

Kaavaratkaisu eheyttää olemassa olevaa yhdyskuntarakennetta

laatukäytävän (lk) suunnittelumääräyksen mukaisesti.

Kaavaratkaisu turvaa kaupunkirakenteen kehittämisen kohdealueen

(kk) suunnittelumääräyksen mukaisesti riittävät lähivirkistysalueet.

Asemakaavamääräyksissä viitataan Seveso-konsultointivyöhykkeen

osalta rakennuslupavaiheeseen.

Muita huomioita:

Noin 0,3 hehtaarin alue jalkapallokentän itäpuolella sijaitsevasta

puistosta muuttuu rakennetuksi alueeksi. Kaavaselostuksessa

vaikutus on arvioitu melko vähäiseksi, sillä se on 2,8 % nykyisestä

arboretumin pinta-alasta.

Kaavaselostuksessa on todettu, että lähietäisyydellä

pysäköintipaikkojen määrä ei ole riittävä ja käyttäjien on

varauduttava jopa 400 metrin kävelymatkaan.

Kaavan haaste on toimivat pysäköintijärjestelyt. Riittävällä

tiedottamisella saadaan käyttäjät ja yleisötilaisuuksiin osallistujat

opastettua läheisille pysäköintialueille.

Lausunto kaavaluonnoksesta:

Liikenneturvallisuuden osalta tulisi kaavaselostusta täydentää

tiedoilla, mikä on Valtakadun nopeusrajoitus, jotta saattoliikenteen ja

suuntaispysäköinnin ns. taskuun peruutuksista ei aiheutuisi

onnettomuusvaaraa.

Lisäksi kaavaselostusta tulisi täydentää tiedoilla, kuinka

Seveso-konsultointivyöhyke huomioidaan kaavahankkeessa.

Etelä-Karjalan liitolla ei ole muuta huomautettavaa

kaavaluonnoksesta.

Satu Sikanen

maakuntajohtaja

Topi Suomalainen

aluesuunnittelupäällikkö

Kauppakatu 40 D

53100 Lappeenranta

Finland

Tel +358 (5) 613 001

V-tunnus 0869462-5

etunimi.sukunimi@ekarjala.fi

kirjaamo@eka rja la .fi

www.ekarjala.fi
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8.12.2021 Dnro 
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Elinvoima ja kaupunkikehitys | Kadut ja ympäristö
PL 38, 53101 Lappeenranta | Villimiehenkatu 1 | puh. (05) 6161 

kirjaamo@lappeenranta.fi  |  www.lappeenranta.fi

Kaupunkisuunnittelu

Lausuntopyyntö 18.11.2021

Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

Lappeenrannan kaupungin elinvoima ja kaupunkikehityksen Kadut ja 
ympäristö -vastuualue ilmoittaa lausuntonaan otsikon mukaiseen 
asemakaavamuutokseen liittyen seuraavaa:

Vettä läpäisemätön pinta tulee kaavamuutoksen myötä lisääntymään 
huomattavasti, ja samalla läpäisevä pinta, jonka kautta alueen 
hulevedet tällä hetkellä imeytyvät maaperään, vähenee. 
Kaavamuutosalue sijoittuu pohjavesialueelle, jolloin 
pohjavesivarantojen ylläpitämiseksi on tärkeää mahdollistaa 
hulevesien imeytyminen syntypaikalla, mikäli alueen maaperä 
mahdollistaa imeytymisen. 

Hulevesien hallinnan osalta kaavamääräykset ovat kohteeseen 
sopivia. Kaavamääräyksissä tulisi lisäksi viitata Lappeenrannan 
kaupungin hulevesien hallinnan ohjelmaan ja ohjelman mukaiseen 
hulevesien käsittelyn tärkeysjärjestykseen. 

Alueen korkojen takia maanpäällisen tulvareitin johtaminen kentän ja 
sisäliikuntahallin alueelta on käytännössä mahdotonta. Tämä tulee 
ottaa huomioon alueen hulevesisuunnitelmassa ja hulevesien 
käsittelyrakenteiden mitoituksessa.

Selostuksen s. 53–54: ”Rakentamisen seurauksena hulevesien 
määrä kasvaa merkittävästi ja hulevesiä joudutaan viivyttämään 
suunnittelualueella ennen niiden johtamista hulevesiverkostoon. 
Hulevesiä varten suunnitellaan imeytyskenttä, johon johdetaan 
pihasadevedet, kattosadevedet sekä salaojavedet perusvesikaivon 
kautta. Imeytyskenttä toteutetaan joko ns. kasettijärjestelmänä tai 
imeytys- ja viivytysputkistojärjestelmänä. Ylivuoto johdetaan 
kunnalliseen hulevesiverkostoon. Hulevesien imeytysrakenteet on 
alustavasti suunniteltu rakennettavaksi jalkapallokentän alle.”

Sanamuodot, viivytys -> imeytys. Hulevedet tulisi käsitellä 
Hulevesien hallinnan ohjelman mukaista järjestystä noudattaen, eli 



2 (4)

ensisijaisena keinona on hulevesien määrän vähentäminen 
käyttämällä läpäiseviä pinnoitteita, sitten imeytys, mikäli alueen 
maaperä mahdollistaa imeytyksen. Tekstiä tulee muuttaa tämän 
mukaisesti. Imeytys (- tai viivytys) rakenteesta ylivuotona 
hulevesiverkostoon johdettava virtaama tulee mitoittaa 
Lappeenrannan hulevesien hallinnan ohjelman mukaisesti 
vastaamaan alueen luonnontilaista virtaamaa. -> Huomioitava 
hulevesien hallinnan ohjelman tärkeysjärjestys teksteissä ja 
sanamuodoissa. 

Tarvitaanko kaavaan rasite, jos YU-korttelin vesiä johdetaan 
imeytettäväksi kentän alle VU-alueelle?

Selostuksen s. 66: ”Osa piha-alueiden ja tekonurmikentän sade- ja 
sulamisvesistä imeytetään maastoon, kuten tähänkin asti ja 
pinnoitettujen pysäköintialueiden sekä vesikattojen vedet johdetaan 
viivytyksen kautta hulevesiviemäriin, koska tilaa laajoille 
imeytysalueille ei ole mahdollista järjestää. Alueelle ei ole sijoitettu 
pohjaveden kannalta riskitoimintoja.” -> Kaavaselostuksessa ei 
mielellään puhuttaisiin viivytyksestä, mikäli myös imeytys on 
mahdollista. Miten on selvitetty/tutkittu se, onko imeytykselle tilaa?

Hulevesiä on mahdollista imeyttää myös maanalaisten rakenteiden 
kautta, joiden tilantarve on samaa luokkaa maanalaisen 
viivytysrakenteen kanssa. Tarkemmassa suunnittelussa tulisi tutkia 
imeyttämismahdollisuus koko tontin hulevesille. Kaavaselostuksen 
teksti tulisi muuttaa tältä osin.

”Tekonurmen osalta vedet on johdettu hulevesiviemäriin. Kentän ja 
liikennepuiston välisellä hiekkakentällä osa vesistä on imeytynyt 
maaperään. Alueelta tulevaisuudessa muodostuvien hulevesien 
määrään vaikuttavat lisärakentamisen kattopinta-ala ja pinnoitetun 
piha-alueen pinta-ala. Lappeenrannan kaupungin hulevesien 
hallinnan ohjelman mukaisesti hallin tontilla muodostuvat hulevedet 
johdetaan pois syntypaikaltaan viivyttävällä järjestelmällä siten, että 
poisjohdettavien vesien määrä pysyy luonnontilaista 
(=rakentamatonta aluetta) vastaavalla tasolla.” -> Huomioitava 
hulevesien hallinnan ohjelman tärkeysjärjestys teksteissä ja 
sanamuodoissa.

Katualueelle tulee jättää tilaa hulevesien imeytysrakenteille sekä 
kasvillisuudelle ja puille, jotta katualueen hulevesiä on mahdollista 
imeyttää/viivyttää ennen johtamista hulevesiviemäriin.

Rakentamisen aikaiseen hulevesien hallintaan tulee kiinnittää 
huomiota. Kohteen rakentamisen aikaisesta hulevesien hallinnasta 
tulee laatia suunnitelma Hulevesien hallinnan ohjelman kpl 12 sekä 
RT-kortin 89–11230 mukaisesti.



3 (4)

Kaavassa ei ole mitenkään huomioitu autojen tai polkupyörien 
pysäköintiä. Suunnittelun edetessä tulee tarkemmin tutkia ja esittää 
pysäköintiratkaisut. Pyöräpysäköinnin suunnittelun ja toteutuksen 
tulisi noudattaa Pyöräliikenteen suunnitteluohjetta (Väylä 18/2020).

VP/s-6 kaavamerkintä tulisi korjata muotoon: ”Puisto, jossa 
ympäristö säilytetään. Puisto on osa puulajipuistoa. Alueen 
olemassa oleva puusto on säilytettävä siten, että sallitaan vain 
maiseman hoidon kannalta tarpeelliset toimenpiteet, ja että puustoa 
täydennetään tarpeen mukaan uusilla istutuksilla.”

VP/s-6 osalta myös seuraavat huomiot:
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Kadut ja ympäristö -vastuualue huomauttaa YU-alueen osalta, että 
et-3 tilojen rakentaminen rinteeseen vaarantaa suojeltavaksi merkityt 
puut. Lisäksi kaapelireitin ja portaikon sijainnit tulee tarkistaa niin, 
etteivät ne vaarannan viereisiä säilytettäviä puita (esimerkiksi 
portaikko tulisi sijoittaa lehmusten keskelle, jolloin molemmilla puilla 
on mahdollisuus säilyä).

Olli Hirvonen
Kaupungininsinööri

Tämä asiakirja on allekirjoitettu digitaalisesti, allekirjoituksen voit 
tarkistaa Lappeenrannan kaupungin kirjaamosta.
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Päiväys 
23.11.2021

Elinvoima ja kaupunkikehitys | Maaomaisuuden hallinta
PL 38, 53101 Lappeenranta | Villimiehenkatu 1 | puh. (05) 6161 

kirjaamo@lappeenranta.fi  | | www.lappeenranta.fi

Lappeenrannan kaupunki
Elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimiala
Kirjaamo  
PL 11
53101 Lappeenranta
 

LPR/834/10.02.03.00/2021
Lausuntopyyntö 18.11.2021

LPR/834/10.02.03.00/2021 Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako, 8 
LEPOLA osalle puisto- ja katualueita

Asemakaavamuutoksella mahdollistetaan sisäliikuntaa ja 
monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen sekä 
varataan alue tekonurmikentälle. 

Asemakaavamuutosalue on kaupungin omistuksessa.  

Maaomaisuuden hallinnalla ei ole huomautettavaa 
kaavamuutosluonnokseen. 

Lappeenrannassa 23.11.2021

Riitta Ruutiainen
kaupungingeodeetti

Tämä asiakirja on allekirjoitettu digitaalisesti, allekirjoituksen voit 
tarkistaa Lappeenrannan kaupungin kirjaamosta.
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Lappeenrannan kaupunki

Elinvoima ja kaupunkikehityksen toimiala

Kirjaamo

PL 11

53101 LAPPEENRANTA

Lausuntopyyntö 18.11 . 2021

LAUSUNTO SISÄLIIKUNTAHALLIN ASEMAKAAVAN JA TONTTIJAON MUUTOKSESTA

Lappeenrannan Energiaverkot Oy: llä on kaava-alueella liitekartan mukainen

sähkönjakeluverkosto. Mikäli nykyiselle sähkönjakeluverkolle joudutaan

tekemään muutoksia, perimme niistä aiheutuneet kustannukset. Muuta

huomautettavaa Lappeenrannan Energiaverkoilla ei ole kyseiseen

asemakaavaan ja tonttijaon muutokseen.

LAPPEENRANNAN ENERGIAVERKOT OY

~~
Rakennuttajapäällikkö

LIITE: Sähkönjakeluverkko kaava-alueella

Lappeenrannan Energiaverkot Oy I Puh.020177 6111 I Simolantie 18 I PL 191 • 53101 Lappeenranta I lappeenrannanenergia.fi
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Päiväys Dnro 
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Elinvoima ja kaupunkikehitys | Rakennusvalvonta
PL 38, 53101 Lappeenranta | Villimiehenkatu 1 | puh. (05) 6161 

kirjaamo@lappeenranta.fi | www.lappeenranta.fi

Lappeenrannan kaupunki
Elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimiala, 
kirjaamo / kaupunkisuunnittelu

Lausuntopyyntö 18.11.2021

SISÄLIIKUNTAHALLIN ASEMAKAAVAN MUUTOS JA TONTTIJAKO

Lappeenrannan kaupunki valmistelee asemakaavamuutosta Lepolan
kaupunginosan puisto- ja katualueille. Alueella sijaitsee lasten
liikennepuisto ja Amiksen tekonurmikenttä. Kaavamuutoksen 
tavoitteena on mahdollistaa sisäliikuntaa ja monipuolisia 
yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen sekä varata alue 
tekonurmikentälle. Lausunnot on pyydetty toimittamaan viimeistään 
9.12.2021.

Rakennusvalvonta ilmoittaa, että rakennusvalvonnalla ei ole 
huomautettavaa vireillä olevaan asemakaavaluonnokseen eikä 
osallistumis- ja arviointisuunnitelmaan.

Lappeenrannassa 8.12.2021

Päivi Salminen
rakennustarkastaja 
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Lappeenrannan seudun ympäristötoimi
PL 302, 53101 Lappeenranta | Pohjolankatu 14 | puh. (05) 6161 | 

ymparistotoimi.kirjaamo@lappeenranta.fi | www.lappeenranta.fi

Lappeenrannan kaupunki
Elinvoima ja kaupunkikehitys/kaupunkisuunnittelu

Viite: Lausuntopyyntö 18.11.2021

ENNAKKOLAUSUNTO SISÄLIIKUNTAHALLIN ASEMAKAAVALUONNOKSESTA: 
ASEMAKAAVAN MUUTOS JA TONTTIJAKO 8 LEPOLA osalle puisto- ja katualueita

Lappeenrannan kaupunki valmistelee asemakaavamuutosta Lepolan 
kaupunginosan puisto- ja katualueille. Alueella sijaitsee lasten 
liikennepuisto ja Amiksen tekonurmikenttä. Kaavamuutoksen tavoitteena 
on mahdollistaa sisäliikuntaa ja monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan 
hallin rakentaminen sekä varata alue tekonurmikentälle

Suunnittelualue sijaitsee noin kilometrin etäisyydellä Lappeenrannan 
ydinkeskustasta itään, lasten liikennepuiston ja Amiksen kentän alueella. Alue 
on osa 14,5 hehtaarin laajuista arboretum-aluetta. Asemakaavan muutos 
koskee osaa Lepolan kaupunginosan puisto- ja katualueista.

Suunnittelualue rajautuu Valtakatuun, ammattiopisto Sammon kortteliin ja 
virkistysalueisiin. Kaavamuutosalueen pinta-ala on noin 6,1 hehtaaria. 

Suunnittelualue kuuluu uuden pohjavesialueluokituksen mukaan luokkaan 1E.

Asemakaavan muutosalueelta on tehty melumallinnus päivitetyn 
liikennemallinnuksen pohjalta sisäliikuntahallin ja hiekkatekonurmen kohdalta. 
Mallinnusta ei ole ulotettu kaava-alueeseen sisältyvälle liikennepuiston koko 
alueelle.

Melutasot ennustetilanteessa, jossa huomioituna ennusteliikennemäärien 
lisäksi sisäliikuntahalli sekä tekonurmikenttä ovat päiväaikana 50- 55 dB. 
Tekonurmikentän luoteisosaan 55dB:n alue yltää noin 50 m päähän 
Valtakadusta. Sisäliikuntahallin ja Valtakadun väliin jäävällä alueella ylittyy 60 
dB melutaso. Hallin länsipuolella 60 dB ylittävä alue yltää noin 20 m päähän 
Valtakadusta etelään samoin kuin tekonurmikentän itäpuolella. Kentän 
itäpuolella 55 dB ylittyy edelleen jopa 100 m päässä tiestä.

Rakennuksen ulkovaipalta eli ulkoseiniltä, -ovilta, – ikkunoilta ja 
tuuletusaukoilta vaadittu kaavamääräyksiin liitettävä kokonaiseristävyys eli 
äänitasoero (ΔL) määräytyy näihin kohdistuvan keskiäänitason perusteella. 
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Tässä kohteessa äänitasoero jää alle 30 dB, eli erityisiä 
ääneneristävyysvaatimuksia ei tarvita.

Lausunto: 

Lappeenrannan seudun ympäristötoimen ympäristönsuojelun palveluyksikkö 
kunnan ympäristönsuojeluviranomaisena on tarkastanut 
asemakaavaluonnoksen sekä osallistumis- ja arviointisuunnitelman ja toteaa 
siitä seuraavaa:

Kaavamuutosalueen länsireunalla sijaitsevan lasten liikennepuiston 
Valtakadun puoleisella reunalla ovat paikoin yli 60 dB (kuva 1). Kohde on ollut 
mukana Lappeenrannan 2015 valmistuneessa meluntorjuntasuunnitelmassa 
ja kohteelle on esitetty erilaisia meluntorjuntaratkaisuja esimerkinomaisesti 
(liite 1). Meluntorjunnan edistämissuunnitelmassa on todettu leikkipaikkojen 
olevan herkkiä kohteita, joissa meluasiat tulee huomioida. Mallinnuksen 
mukaan myös hiekkatekonurmen luoteisosan melu ylittää laskennallisesti 55 
dB. 

Kuva 1: Tie- ja katumelu ennustemelutilanne

Lasten liikennekaupunki ja suunniteltu tekonurmikenttä sijaitsevat aivan 
liikenneväylän tuntumassa. Liikenteen aiheuttamat päästöt kuten typenoksidit 
ja pienhiukkaset voivat heikentää ilmanlaatua paikallisesti tieväylän 
tuntumassa. 

Melun ja ilman epäpuhtauksien viihtyisyydelle ja terveydelle aiheutuvien 
haittojen johdosta ympäristönsuojeluviranomainen katsoo, että 
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kaavasuunnittelussa tulee tarkastella melutilanne koko kaavamuutosalueella 
samoin melun torjumistarpeet ja -mahdollisuudet. 

Ilmanlaatuun voidaan vaikuttaa mm. sopivalla ja riittävän tiheällä ja korkealla 
kasvillisuudella. Myös melun leviämiseen kasvillisuudella on todettu olevan 
psykologinen vaikutus ja jonkin verran peittävää vaikutusta. 

Luonnon monimuotoisuuden ja viheralueiden säilymisen edistäminen on 
maankäytön suunnittelussa huomioitava asia ja siltä osin kuin olemassa olevia 
viheralueita otetaan rakentamiseen, tulee tarkastella, miten menetetty 
viherrakenne korvataan. Keskustan läheisyydessä viheralueilla on merkittävä 
rooli mm. asukkaiden viihtyisyyden kannalta. Vaikka arboretum ei sisällä 
luonnonsuojelulain perusteella suojeltuja lajeja tai elinympäristöjä, edistää 
kaupunkirakenteen sisällä oleva kasvillisuus luonnon huomioimista ja 
asukkaiden hyvinvointia.

Sijainti 1E- luokan pohjavesialueella on huomioitu kaavamääräyksissä 
riittävällä tarkkuudella.

Sara Piutunen
ympäristönsuojelupäällikkö

Tämä asiakirja on allekirjoitettu digitaalisesti, allekirjoituksen voit
tarkistaa Lappeenrannan seudun ympäristötoimen kirjaamosta. 
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Liite 1: Ote Lappeenrannan meluntorjuntasuunnitelma 11.12.2015
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Lappeenrannan seudun ympäristötoimi
PL 302, 53101 Lappeenranta | Pohjolankatu 14 | puh. (05) 6161 | 

ymparistotoimi.kirjaamo@lappeenranta.fi | www.lappeenranta.fi

Lappeenrannan kaupunki
Elinvoima ja kaupunkikehitys/kaupunkisuunnittelu

Viite: Lausuntopyyntö 18.11.2021

YMPÄRISTÖTERVEYDEN LAUSUNTO SISÄLIIKUNTAHALLIN 
ASEMAMAAKAVALUONNOKSESTA 

Lappeenrannan kaupunki valmistelee asemakaavan muutosta Lepolan 
kaupunginosaan, lasten liikennekaupungin ja Amiksen kentän alueelle. Alue 
on osa arboretum-aluetta. Kaavamuutoksen tavoitteena on mahdollistaa 
sisäliikuntaa ja monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen 
ja varata alue hiekkatekonurmikentälle. Lasten liikennepuiston toiminta 
turvataan nykyisellä paikallaan.

Alue sijaitsee 1E luokan pohjavesialueella, mikä on huomioitu 
kaavamääräyksissä. Radonhaittojen torjuntaan on myös annettu 
kaavamääräys. Alueelle on tehty meluselvitys, jonka mukaan liikuntahallin 
osalta erityisiä ääneneristävyysvaatimuksia ei tarvita. Osalla 
hiekkatekonurmikentästä ja puistoalueesta melutaso ylittää 55 dB, mutta 
kenttäalueesta suurimmassa osassa melutaso on alle 55 dB. 
Suunnittelualueella sijaitsevan lasten liikennepuiston alueella melutaso on 
paikoin jopa yli 60 dB. 

Lausunto: 

Lappeenrannan seudun ympäristötoimen ympäristöterveydenhuollon 
palveluyksikkö kunnan terveydensuojeluviranomaisena on tarkastanut 
asemakaavaluonnoksen sekä osallistumis- ja arviointisuunnitelman ja toteaa 
siitä seuraavaa:

Kaavamuutoksen kohteena olevalla alueella sijaitsee lasten liikennepuisto. 
Liikennepuiston Valtakadun puoleisessa osassa melutasot ylittävät paikoin 60 
dB. Kohde on ollut mukana Lappeenrannan meluntorjuntasuunnitelmassa, 
joka on valmistunut vuonna 2015. Meluntorjuntasuunnitelmassa on esitetty 
meluntorjunnan vaihtoehtoja esimerkkikohteisiin. Meluntorjunnan 
edistämissuunnitelmassa on todettu leikkipaikkojen olevan herkkiä kohteita, 
joissa meluasiat tulee huomioida. Terveydensuojeluviranomainen katsoo, että 
kaavasuunnittelussa tulee tarkastella melutilanne sekä melun torjumistarpeet 
ja -mahdollisuudet myös lasten liikennepuiston osalta. 

Lasten liikennekaupunki ja suunniteltu tekonurmikenttä sijaitsevat aivan 
liikenneväylän tuntumassa. Liikenteen aiheuttamat päästöt ja pienhiukkaset 
voivat heikentää ilmanlaatua paikallisesti tieväylän tuntumassa. 
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Kasvillisuudella ja suojaviheralueilla voidaan vähentää päästöjen leviämistä, 
joten kaavasuunnittelussa olisi tarkasteltava vielä, miten pakokaasujen ja 
tieliikenteen hiukkasten leviämistä lasten liikennepuistoon ja 
hiekkatekonurmelle voitaisiin ehkäistä. 

Päivi Roine
terveysvalvonnan johtaja

Tämä asiakirja on allekirjoitettu digitaalisesti, allekirjoituksen voit
tarkistaa Lappeenrannan seudun ympäristötoimen kirjaamosta. 



From:                                 Deski /Telia Finland Oyj /Tampere
Sent:                                  Fri, 19 Nov 2021 11:34:01 +0000
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             FW: Lausuntopyyntö - Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

Hei, 
 
Suunnitelma-alueella on Telian infraa. Työstä ei saa aiheutua sille vahinkoa, eikä sen päälle saa asentaa 
mitään. 
Kaapelikartat ja -näytöt tulee pyytää www.verkkoselvitys.fi kautta. Jos tulee tarvetta kaapelisiirroille, niin niistä 
on ilmoitettava 12 viikkoa ennen maanrakennustöiden aloitusta. Siirroista aiheutuneet kulut laskutetaan työn 
tilaajalta.
 
 
Terveisin, 
Henrik Myller 
Production Desk 
Telia Company 
p. 020 1332710 
www.telia.fi/televerkko 
 
 
 

From: Lind Taina <Taina.Lind@lappeenranta.fi> 
Sent: perjantai 19. marraskuuta 2021 9.13
To: Lind Taina <Taina.Lind@lappeenranta.fi>
Subject: Lausuntopyyntö - Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako
 
Hei 
 
Lappeenrannan kaupunki valmistelee asemakaavamuutosta Lepolan kaupunginosan puisto- ja katualueille. 
Alueella sijaitsee lasten liikennepuisto ja Amiksen tekonurmikenttä. Kaavamuutoksen tavoitteena on 
mahdollistaa sisäliikuntaa ja monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen sekä varata alue 
tekonurmikentälle.
 
Pyydän huomioimaan oheisen lausuntopyynnön. 
 
Linkki kaava-aineistoon: https://lappeenranta.fi/fi/Palvelut/Rakentaminen-ja-maankaytto/Kaavoitus/Vireilla-
olevat-kaavat/Keskustan-alue/Sisaliikuntahalli
 
 
Ystävällisin terveisin 
 
Taina Lind 
sihteeri 
Konsernihallinto/assistenttitiimi 

https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.verkkoselvitys.fi%2F&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C113819b02b99475609d008d9ab516875%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637729188428982874%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=k9BQT5qPAY9IyKiRD3l5jDxVUzIifqNtQf4nMXTeGik%3D&reserved=0
https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.telia.fi%2Fteleverkko&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C113819b02b99475609d008d9ab516875%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637729188428992868%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=tOt%2BmXY6%2Bq6GkRcydi%2FsFNf6QQoTfNo%2BN8d5sVpo6Lc%3D&reserved=0
https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flappeenranta.fi%2Ffi%2FPalvelut%2FRakentaminen-ja-maankaytto%2FKaavoitus%2FVireilla-olevat-kaavat%2FKeskustan-alue%2FSisaliikuntahalli&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C113819b02b99475609d008d9ab516875%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637729188429002863%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=CpR47nh8qEJsNyuvgD6SHkiVhs8SzomfYf1BKtsLDb0%3D&reserved=0
https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Flappeenranta.fi%2Ffi%2FPalvelut%2FRakentaminen-ja-maankaytto%2FKaavoitus%2FVireilla-olevat-kaavat%2FKeskustan-alue%2FSisaliikuntahalli&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C113819b02b99475609d008d9ab516875%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637729188429002863%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=CpR47nh8qEJsNyuvgD6SHkiVhs8SzomfYf1BKtsLDb0%3D&reserved=0


Vanhusneuvoston lausunto:

LPR/834/10.02.03.00/2021 Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

Suunnitellun sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän sijoittumisesta on käyty hyvin laajaa

keskustelua urheiluseurojen kanssa. Nykyinen suunnittelualue on alla olevien perustelujen

vuoksi paras paikka hallille ja kentälle.

Alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy lähitulevaisuudessa peruskorjata.

Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli jalkapallokentän viereen, kentästä noin 40 m itään

Arboretumin puistoalueelle.

- Ylläpidon ja käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja.

- Sijaintipaikka on optimaalinen ja tarpeellinen Sampon ja Kimpisen koulun sisäliikunnan

opetusta varten, koska urheilutalon ja Kimpisen koulun liikuntatilat eivät ole riittäviä näille

kouluille, joissa on noin 3 200 opiskelijaa.

- Lisäksi sijaintipaikka olisi lähellä Kimpisen urheilukenttää ja uimahalli-urheilutaloa,

tarjoten isoihin liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja.

- Sisäliikuntahallin yhteyteen voidaan myös rakentaa lämmitettävälle jalkapallokentälle

tarpeelliset puku- ja pesutilat.

- Alue on lähellä ydinkeskustaa ja sen monipuolisia ravintola-, hotelli- ym. palveluja.

- Alue on hyvin saavutettavissa julkisilla kulkuneuvoilla ja kevyellä liikenteellä.

Henkilöautojen pysäköintiin lähialueella on käytettävissä useita olemassa olevia

pysäköintialueita.

On toki valitettavaa, että monille tärkeää puistoa pitää pienentää hallin ja jalkapallokentän

vuoksi, mutta paikka on näillä näkymin paras paikka hallille ja kentälle. On vihdoinkin aika

saada sisäliikuntahalli, jota on vuosikausia odotettu sekä edes yksi lämmitettävä

kunnollinen tekonurmikenttä, jota tarvitaan jalkapallon ympärivuotiseen harrastamiseen.

Jalkapallokaan ei enää ole vain kesäaikainen laji, jonka sivussa pelataan jääkiekkoa. Jotta

menestytään, tarvitaan urheilulle ja liikunnalle paikkoja. Myös kansanterveydellisesti on

merkittävää saada ympärivuotista liikuntaa varten harjoittelupaikkoja, pelkät koulujen

liikuntasalit eivät riitä kaikkien lajien lajinomaiseen harjoitteluun.

On vuosia ollut kohtuutonta, että "Amiksen" tekonurmikentän vieressä ei ole aina

harjoittelujen aikana avoimia puku- ja WC tiloja käytettävissä.

Vanhusneuvosto puoltaa kaavamuutosta.



LPR/834/10.02.03.00/2021 Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako, 8 LEPOLA osalle puisto- ja 
katualueita

Lappeenrannan kaupungin vammaisneuvosto toteaa
sisäliikuntahallin asemakaavanmuutoksesta seuraavaa:

Sisäliikuntahalli on ollut vireillä lehtitiedon mukaan jo noin 50 
vuotta, joten tuskin siitä on kohtuutonta haittaa, jos hanke vielä 
viivästyy.  

Ammattikoulun kentän kohdalle rakennettaessa todennäköisesti 
ei saada mahtumaan täysimittaista jalkapallokenttää, ellei 
Valtakatua kyseessä olevalta kohdalta ”silpota”.

Jos pysäköintiä haetaan Armilan terveysaseman P-alueelta lisää, 
niin sitäkin pitäisi laajentaa. 

Vammaisneuvosto esittää vielä uuden paikan etsintää esimerkiksi 
lentokentän läheisyydestä.

Terveisin
Jaana Kauppinen
Jaana Kauppinen
puheenjohtaja
Lappeenrannan kaupungin vammaisneuvosto 2021-2025

7.12.2021, 
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 Päiväys Dnro 

LPR/834/10.02.03.00/2021

Hyvinvointi- ja sivistyspalvelut
53100 Lappeenranta |  Villimiehenkatu 1 | puh. 05 6161

kirjaamo@lappeenranta.fi | www.lappeenranta.fi

Ennakkolausunto hyvinvointi- ja sivistyspalveluilta sisäliikuntahallin asemakaavaluonnoksesta

Hyvinvoinnin ja sivistyksen toimiala pitää esitettyä kaavaehdotusta 
hyvänä palvelujen toiminnan näkökulmasta. Sisäliikuntahalli sijoittuu 
kaavassa keskeiselle paikalle lähelle Kimpisen koulualuetta ja 
Saimaan ammattioppilaitosta. Lisäksi lähellä sijaitsee muita 
liikuntalaitoksia ja alueita kuten uimahalli ja urheilutalo sekä 
Kimpisen urheilukeskus. Näiden läheisyys tuo synergiaetuja 
erilaisissa tapahtumissa arkitoimintojen lisäksi. 

Juhani Junnilainen
Toimialajohtaja
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Lappeenrannan Kaupunkikeskusta - LAKES ry

Lappeenrannan kaupunki

Kirjaamo

LAUSUNTO

9.12.2021

Lappeenrannan Kaupunkikeskusta - LAKES ry:n lausunto Lappeenrannan sisäliikuntahallin

asemakaavamuutokseen ja tonttijakoon 9.12.2021

Ohessa on Lappeenrannan Kaupunkikeskusta - LAKES ry:n lausunto Lappeenrannan

kaupungin päätöksentekoa varten liittyen Lappeenrannan sisäliikunta hallin

asemakaavamuutokseen ja tonttijakoon 9.12.2021.

Keskustan läheisyyteen sijoittuva sisäliikuntahalli tukee ydinkeskustan kaupallista

rakennetta. Pysäköinti alueella on ongelmallinen. Parkkipaikat puuttuvat alueelta lähes

kokonaan. Hallin vaikutukset ovat kyseisellä sijainnilla ja esitetyssä muodossa

kaupunkikuvaan ja yhtenäiseen viheralueeseen negatiiviset.

Ystävällisin terveisin,

Lappeenrannan Kaupunkikeskusta - LAKES ry:n hallitus

Lappeenrannassa 9. joulukuuta, 2021

Markku Rusanen

Hallituksen puheenjohtaja

Johanna Ruotsi

Toiminnanjohtaja

Lappeenrannan Kaupunkikeskusta - LAKES ry
Valtakatu 38, 4. krs 53100 LAPPEENRANTA

Puhelin: 044-337 6060 e-mail: johanna.ruotsi@lappeenranta.fi
Kolisivut: www.lakesry.fi Kaupparekisterinro: 179.540 Y-tunnus: 1601126-5 EKOP Fl54 5620 0920 1426 91

Electronically sig ned/ Sähköisesti allekirjoitettu/ Elektroniskt signerats

https://app.docue.com/verify#XGPEZ3RZ83JJJRM9Q6LV 1 / 2



i) Etelä-Karjalan

~ koulutuskuntayhtymä

Lappeenrannan kaupunki
Elinvoima ja kaupunkikehitys
PL 11
53101 Lappeenranta
kirjaamo@lappeenranta.fi

Lausunto

9.12.2021

Lausuntopyyntö Dnro LPR/834/10.02.03.00/2021

Lausuntopyyntö sisäliikuntahallin asemakaavan muutoksesta ja tonttijaosta

Lappeenrannan kaupunki valmistelee sisäliikuntahallin rakentamista Etelä

Karjalan koulutuskuntayhtymän kiinteistöjen välittömään läheisyyteen. Sisälii
kuntahallin alle on jäämässä hiekkakenttäalue, joka on toiminut pysäköintialu
eena. Nämä pysäköintipaikat ovat olleet tärkeitä myös Saimaan ammattiopis
to Sampon opiskelijoille. Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä pyytää varmis
tamaan, että alueella säilyy nykyinen pysäköintipaikkamäärä liikuntahallin
valmistuttua ja että Juvakan kentälle suunnitellut pysäköintipaikat huomioi
daan asemakaavam uutoksessa.

Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä pyytää huomioimaan kulkuväylät sisälii
kuntahallin ja Saimaan ammattiopisto Sampon uudisrakennuksen välillä.
Sampon uudisrakennukseen on suunniteltu toinen pääsisäänkäynti puiston
puolelle sekä hyvät kahvila- ja ravintolapalvelut. Sisäliikuntahallin suunnittelun
tarkentuessa olisi toivottavaa, että yleisön kulku rakennuksen lounaiskulman
kautta Sampon ravintolapalveluihin uuteen rakennukseen huomioitaisiin.

Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä

kuntayhtymän johtaja

PL 303, Armilankatu 40, 53101 Lappeenranta, puh. 020 496 00, telefax 020 496 6688, www.edusampo.fi



Lähettäjä:

Vastaanottaja:

Aihe:

Päivämäärä:

Liitteet:

YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki

Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

tiistai 23. marraskuuta 202113.09.45

imaqe00l.pnq

Hei,

puolesta kirjoitan mielipiteen sisäliikuntahallin asemakaavasta

eli on huolissaan siitä, että parkkipaikkoja on suhteessa vähän kaavassa ja

luultavasti tuolla asioivat tulemat käyttämään vieressä olevien taloyhtiöiden parkkipaikkoja.

on kielletty ulkopuolisten pysäköinti, mutta tästä huolimatta jo nykyään

ulkopuoliset käyttävät parkkipaikkoja. Tämä tulee luultavasti lisääntymään sisäliikuntahallin

valmistuttua. Pysäköintifirma käy nyt pyynnöstä/satunnaisesti sakottamassa ulkopuolisia, mutta

tästä silti tulee haittaa asukkaille. Tämä parkkiasia tulisi huomioida kaavassa ja mielellään Lprn

Kaupunki lisäisi kieltomerkkejä läheisten taloyhtiöiden parkkipaikkojen sisäänkäynneille, jotta

sisäliikuntahallin käyttäjät eivät eksyisi muiden pihoilla.

Ystävällisin terveisin,



Lähettäjä:

Vastaanottaja:

Aihe:

Päivämäärä:

YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki

VL: Tarkemman tiedon puutteessa

perjantai 3. joulukuuta 2021 14.33.38

Laitetaan vaan eteenpäin

Hei Jussi

Kiitos palautteesta. Ennen kuin varsinaisesti vastaamme, kysyn haluatko että viestisi käytetään

kirjaamossa. Silloin viesti ja sen vastine liitetään kaava-asiakirjoihin.

t matti

Aihe: Tarkemman tiedon puutteessa

En lähde tässä viestissäni ottamaan kantaa monitoimihallin paikkaan sillä

olen osallisena

muissa lausunnonantajan rooleissa.

Otan kuitenkin kantaa siihen, että sen enempää tässä kuin monissa

muissakaan ei avata meille

riittävästi esille liikenteeseen ja pysäköintiin liittyviä faktoja.

Tulin eilen Tampereelta, jossa saimme tietoa uuden Nokia Areenan

yksityiskohtia.

Jos mietitään vaikkapa tuota valtava kompleksi, niin siinä on kerrottu jo alun

alkaen kuinka

1. Liikenne tulee kulkemaan ja mitä sen toteutus maksaa

2. Kuinka julkinen liikenne kompleksiin liittyy ja mikä sen määrällinen

merkitys tilaisuuksissa



3. Kuinka paljon täysi halli tarvitsee eri vyöhykkeiltä parkkipaikkoja. Nuo

kaikki oli osoitettu selkokielellä missä ja mitä

4. Mikä osuus parkkipaikoista menee jo automaattisesti Areenan

henkilökunnalle, pelaajille/esiintyjille/pääsponsoreille. Loput siis

muille!

Nokia Areena tulee vetämään katsojia 13.500, joukkueenjäseniä 100,

median edustajia 100 ja lisäksi hallin henkilökunta.

Tästä on poissa vielä huoltoajoneuvot.

Parkkipaikkoja on simuloitu alueelle 1-2 -vyöhykkeille 4.000 ajoneuvolle.

MITEN TÄMÄ LIITTYY LAPPEENRANNNA MONITOIMIHALLIIN?

• Monitoimihallia on markkinoitu investointivaiheessa liikuntahalliksi,

mutta yhtenä tärkeänä asiana sen monipuolisuus myös

erilaisiin muihin tapahtumiin.

Jos laitamme vaikkapa tänään perjantaina 3.12 . kuvauskopterin

taivaalla ja kuvaamme koko tuon alueen autokannan parkkialueilla,

niin totuus paljastuu. Enin osa autoista on oppilaitosten

henkilökunnan-, ja oppilaiden, urheilutalon ja uimahallin

henkilökunnan

ja eri tilojen käyttäjien ajoneuvoja.

Rohkea veikkaukseni on 400 ajoneuvoa!

Häviääkö nuo ajoneuvot mihin sen jälkeen kun monitoimihalli

avautuisi Amiksen montussa tai Pelastuslaitoksen tontilla?

Parkkipaikkatarve ei olisi ongelma jos hallissa juoksentelisi

maratooniin tähtäävät, mutta entä jos siellä olisi jokin

massatapahtuma?

Meillä on varsin hyvin tiedossa esimerkiksi se, että kuinka monta katsojaa on

joka SaiPan ottelussa ja kuinka monta autoa on pysäköitynä

pysäköintialueilla. Ehkä tiedossa on myös kuinka moni kulkee julkisella

otteluihin.

MINUN OMA NÄKEMYKSENI ON SE, ETTÄ TÄLLAISIA AREENOITA El

TEHDÄ KUIN ENINTÄÄN YKSI 50 VUOTEEN JA SIKSI ON SYYTÄ OTTAA

HUOMION KAIKKI TÄMÄN KALTAISET SEIKAT HUOMIOON. Tehdään



kerralla hyvä!!



Lappeenrannan kaupunki
Elinvoima ja kaupunkikehitys

kirjaamo@lappeenranta.fi.

"Lappeenrantaan mahtuvat sekä Arboretum että sisäliikuntahalli."
(Dendrologian seuran puheenjohtaja Katja Uskl}.

"Totta on, että valtuuston päätöksenteossa ei huomioitu vuonna 1980 perustettua
arboretumkaavaa, tuskin moni edes tiesi sen olemassaoloa. 11
(Heikki Järvenpään ym. valtuustoaloite sisäliikuntahallin rakentamisesta palolaitoksen tontille).

MUISTUTUS

Muistutuksen kohde

luonnos sisäliikuntahalliin ja tekonurmeen liittyvästä asemakaavan muutoksesta ja tonttijaosta

Muistutuksen tekijät

MUISTUTUS

Asemakaavan muutoksen kohteena on Lepolan kaupunginosan katu- ja puistoalue.

Kaavamuutoksen tarkoituksena on mahdollistaa sisäliikuntahallin rakentaminen sekä alueen

varaaminen hiekkatekonurmikentälle. Suunnittelualueen muodostaa itä-länsisuuntainen
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puistoakseli, joka on osa Lappeenrannan Arboretumia. Alueeseen kuulu myös puiston

pohjoispuolella oleva Valtakatu lähes koko suunnittelualueen pituudelta. Kaavamuutosalueen

pinta-ala on 6,1 hehtaaria.

Käytännössä muutos tarkoittaa, että Euroopan vihreimmän kaupungin eli European Green Leaf

2021 -tittelin Euroopan komission järjestämässä kilpailussa voittanut Lappeenrannan kaupunki

uhraa yli neljä vuosikymmentä huolella kasvatettua Arboretumiaan rakentaakseen tilaa

sisäurheilulle.

Kaavamuutos heikentää peruuttamattomasti asukkaiden viihtyvyyttä ja suunniteltu halli rikkoo

räikeästi kaupunkikuvaa. Kaava ei ratkaise alueen yhä pahenevaa pysäköintiongelmaa.

Osayleiskaavassa Arboretum on osa viherverkkoa ja on merkitty kaavaan kaupunkikuvallisesti

arvokkaana alueena.

Kun Helsingin yliopiston kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva Dendrologian seura

vuonna 1979 antoi lausunnon alueen soveltuvuudesta arboretumiksi, yksi tärkeä kriteeri oli se,

että alue on pinta-alaltaan riittävän laaja ja yhtenäinen. Kaavamuutoksen toteutuessa Arboretum

menettää mitä ilmeisimmin arboretum-statuksensa.

Kaava on valmisteltu puutteellisesi ja osin harhaanjohtavasti, eikä menettely täytä hyvän hallinnon

vaatimuksia. Valmisteluun on oleellisesti vaikuttanut konsulttiyrityksen puutteellinen selvitys.

Kaavavalmisteluun ja siihen liittyvään päätöksentekoon on keskeisesti osallistunut epämääräisellä

toimivaltuudella ja toimintatavalla työskennellyt toimitilatoimikunta. Valmistelussa ei ole

tosiasiallisesti tehty vertailua eri toteuttamisvaihtoehtojen eikä niiden ympäristö- ja muiden

vaikutusten kesken.

Kaavasuunnittelu ei siten kokonaisuudessaan perustu riittävään vaikutusten arviointiin. Se ei

myöskään edistä maankäyttö- ja rakennuslain 5 §:n edellyttämällä tavoin rakennetun ympäristön

kauneutta ja kulttuuriarvojen vaalimista, luonnon monimuotoisuuden ja muiden luonnonarvojen

säilymistä eikä yhdyskuntien toimivuutta ja hyvää rakentamista. Kaavaluonnos on myös

maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 2 momentin vastainen, koska se ei luo edellytyksiä

terveelliselle, turvalliselle ja viihtyisälle elinympäristölle.

Maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 3 momentissa on ilmaistu kielto aiheuttaa asemakaavalla

kenellekään elinympäristön laadun sellaista merkityksellistä heikkenemistä, joka ei ole perusteltua

asemakaavan tarkoitus huomioon ottaen. Sisäliikuntahallin aiheuttama Arboretumin tuhoaminen

on juuri tällainen seikka. Jokaisella on lainkohdan mukaan aina oikeus odottaa, että kaava-asiassa

päädytään ratkaisuun, joka tuottaa hänelle pienimmän mahdollisen haitan, jos se voi tapahtua

kaavoituksen tavoitteita ja sisältövaatimuksia syrjäyttämättä. Kaavaehdotus on siten lisäksi

elinympäristön heikentämiskiellon vastainen.

Kaavamenettely tulee keskeyttää. Uudessa, huolellisesti valmisteltavassa kaavamenettelyssä

tulee etsiä sisäliikuntahallille sellainen muu paikka, joka täyttää paitsi käyttäjien kohtuulliset

tarpeet myös asialliset kaupunkikuvalliset ja liikenteelliset vaatimukset.
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PERUSTEET

1. Arboretum on kokonaisuus ja tärkeä osa kaupungin pääviheryhteyksiä

Lappeenrannan sisäkaupungin pääviheryhteyksiä lännestä itään päin ovat Keskuspuisto ja

sankarihautausmaa, Paasikiven puisto ja Vapaudenaukio sekä akselin keskisenä osana Arboretum ja

Kisapuisto. Eri alueiden viheryhteyttä ei saa katkaista, vaan päinvastoin vahvistaa ja vaalia.

Arboretum on myös merkittävää kulttuuriympäristöä, kuten yhteisöihin, yksittäisiin henkilöihin ja

aatteisiin liittyvää kulttuuriperintöä sekä kansanperinnettä luontoon liittyvinä sosiaalisina

tapahtumina. Arboretumiin sisältyy historiallisia rakennuksia, kiinteitä muistomerkkejä ja Suomen

sota historiaan liittyviä elementtejä. Kulttuuriperintö ja sen vaaliminen ovat tärkeitä alueen

omaleimaisuuden ja myös matkailun kannalta.

Arboretumin istutustöitä jatkettiin 2010-luvulla ja koko alue kartoitettiin uudelleen, asennettiin

istutetuille puille tunnistamista varten nimitolppia, rakennettiin levähdys- ja oleskelupaikkoja.

Myös esteettömään liikkumiseen kiinnitettiin erityistä huomiota rakentamalla tasainen

kivituhkapintainen käytäväverkosto.

Hyväksytyssä osayleiskaavassa Arboretum osa viherverkkoa ja se on osoitettu kaavassa

kaupunkikuvallisesti arvokkaana alueena.

Kun Helsingin yliopiston kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva Dendrologian seura

vuonna 1979 antoi lausunnon alueen soveltuvuudesta arboretumiksi, yksi tärkeä kriteeri oli se,

että alue on pinta-alaltaan riittävän laaja ja yhtenäinen. Jos sisäliikuntahalli nyt rakennetaan

keskelle Arboretumia, Lappeenrannan Arboretum menettää arboretum-statuksen.

Arboretumin perustamispäätöksen tehneellä kaupunginhallituksella ja -valtuustolla on ollut vahva

luotto siihen, että vielä vuosikymmeniä ja vuosisatoja myöhemminkin kunta päätöksenteossa

tiedostettaisiin ydinkeskustan puistoarboretumin maisemallinen ja kaupunkikuvallinen arvo sekä

merkitys.

Nyt käsiteltävänä olevat Arboretumiin liittyvät linjaukset vaativat päätöksentekijöiltä erityistä kykyä

hahmottaa hankkeen ajallinen ulottuvuus. Mihin Arboretum tässä hetkessä kaupunkialueella

kaavoitetaan, ohjaa päätöksentekoa vuosikymmeniksi eteenpäin.

Greenreality-Lappeenranta ilmoittaa kotisivuillaan sitoutuneensa alentamaan kasvihuonepäästöjä

ja edistämään luonnon monimuotoisuutta. Kaupungin mukaan Greenreality on ekologista

ajattelua, vastuullisia valintoja ja ennen kaikkea tekoja kestävän huomisen puolesta. Onko todella?

2. Valmisteluprosessi on ollut puutteellinen ja valikoiva

Etelä-Saimaa-lehden mukaan sisäliikuntahallille on etsitty sijaintipaikkaa 50 vuotta (ES

23.11.2021}. Jo vuonna 2008 tehdyn selvityksen mukaan nyt kaavavalmistelussa olevaa Amiksen

aluetta pidettiin sisähallille liian kapeana.

3



Miksi juuri tuota Arboretumissa sijaitsevaa aluetta kuitenkin taas esitetään kaavoitettavaksi

samaan käyttöön?

Kaupunginjohtaja asettaa jäähallityöryhmän

Vuoden 2017 alussa kaupunginjohtaja Kimmo Jarva asetti jäähallityöryhmän laatimaan selonteon

nykyisen jäähallin tulevaisuudesta. Samassa yhteydessä tuli tutkia myös vaihtoehto, jossa

yleisurheilun ja muun sisäliikunnan harrastushalli sijoitettaisiin uuden jäähallin yhteyteen.

Tässä vaiheessa nuo kaksi täysin erillistä hanketta niputettiin yhdeksi kokonaisuudeksi siten, että

jäähallin merkitys oli koko valmistelun ajan selvästi ensisijainen ja sisäliikuntahalli jäi sen

katveeseen. Kumpikin hanke sisälsi vahvan kaupunkikuvallisen suunnittelun vaatimukset, jotka on

nyt unohdettu kokonaan niin valmistelussa kuin päätöksenteossakin.

Hankesuunnitelma ja asiantuntijat

Vuonna 2018 valmistui monitoimiareenalle eli jäähallille ja sisäliikuntahallille laadittu

hankesuunnitelma.

Hankekonsultin tehtävänä oli selvittää tarveselvitys- ja hankesuunnitteluvaiheen aikana hankkeen

sijainti, laajuus, hankkeen kokonaistalous sisältäen investointikustannukset, ylläpitokustannukset

sekä hankkeen myötä syntyvät muut liiketoiminta- ja rahoitusmahdollisuudet.

Lisäksi konsultin oli selvitettävä sisäliikunnan harrastustilojen ratkaisuvaihtoehdot siten, että

kyseiset tilat ovat osa monitoimijäähallikokonaisuutta tai sitten oma erillinen kokonaisuus.

Lappeenrannan kaupunki hankki vielä erikseen asiantuntijan selvittämään rahoitus- ja

toteutusmalleja sekä -kumppaneita. Tämän tarkoituksena oli etsiä kaupungille potentiaalisia

yhteistyökumppaneita ja rahoittajia, jotka osallistuisivat Lappeenrannan uuden

hankesuunnitelman mukaisen monitoimiareenan ja sisäliikuntahallin sekä niihin liittyvien

oheistoimintojen, monitoimiareenan vieressä olevien kerrostalojen sekä areenan yhteyteen

mahdollisesti sijoittuvan hotellin ja asuinkerrostalojen suunnitteluun, rahoittamiseen ja

toteuttamiseen. Tällaisia ei kuitenkaan löytynyt ja selvittämättä vielä jäi, mitä kyseinen konsultti

oli palkkionsa eteen tehnyt.

Asiantuntija laatii puutteellisen loppuraportin

Hankekonsultin SRV Sport & Live Vision-yhtiön laatima Lappeenrannan sisäliikuntahallin

asiantuntijatehtävän mukainen loppuraportti valmistui 4.9.2020. Vaatimaton 14-sivuinen ja

lukuisilla kuvilla varustettu raportti sisälsi seuraavan esityksen ja perusteet sisäliikuntahallin

sijoittamiseksi ammattikoulun eli Amiksen kentälle:

"Hankesuunnittelun yhteydessä tutkittujen eri sijaintivaihtoehtojen jälkeen parhaaksi

sisäliikuntahallin sijoituspaikaksi on valikoitunut ammattikoulun kentän alue. Muita

esillä olleita sijoituspaikkavaihtoehtoja olivat mm. Harapaisen ja Ratsumestarin

urheilukentien alue sekä Kisapuisto.
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Amiksen kentän alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy

lähitulevaisuudessa peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli

jalkapallokentän viereen sitä noin 50 m itään Arboretumin puistoalueelle siirtäen.

Ylläpidon kannalta sekä myös käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja, sijaintipaikka

on optimaalinen isojen koulujen päiväkäyttöä ajatellen. Lisäksi sijaintipaikka olisi

lähellä Kimpisen urheilu kenttää ja uimahalli-urheilutaloa tarjoten isoihin

liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja. Sisäliikuntahallin yhteyteen voidaan myös

rakentaa lämmitettävälle jalkapallokentälle tarpeelliset puku- ja pesutilat."

Loppuraportti - eikä mikään myöhempikään asiakirja - ei siis sisältänyt minkäänlaista tosiasiallista

vertailua eri sijoitusvaihtoehtojen kesken. Edellä ilmaistuja perusteita ei ole avattu enempää

missään myöhemmässäkään vaiheessa.

Todettakoon, että loppuraportti sisältää myös laskelman, jonka mukaan

sisäliikuntahallirakennuksen kustannusarvio oli tarkasti 5.018.000 euroa. Raportissa lukee, että

liikennejärjestelyjen, pysäköinnin ym. kustannukset arvioidaan kaavavalmistelun yhteydessä.

Tämä lisäys jäi ilmeisesti monelta valtuutetulta huomaamatta ja päätös syntyi valtuustossa

puutteellisin ja virheellisin tiedoin. Nyt vain runsas vuosi raportin laatimisen jälkeen hankkeen

hinnaksi arvioidaan noin 12 miljoonaa euroa.

Loppuraportin jälkeen julkinen keskustelu oli äänekästä, mutta kohdistui yksinomaan

jää kiekkoa reena n sijoituspaikkaa n.

Vallaton toimitilatoimikunta valmistelee, päättää kahdesti ja antaa

kaavoitustoimeksiannon

Ennen kuin loppuraportti edes valmistui 4.9.2020, toimitilatoimikunta päätti kokouksessaan

31.8.2020 ilman perusteluita, että sisäliikuntahalli tehdään loppuraportin mukaisesti osin

Amiksen lämmitettävä n hiekkatekonurmen paikalle ja hiekkatekonurmi siirretään ja

peruskorjataan loppuraportissa osoitettuun paikkaan. Samalla toimitilatoimikunta antoi

elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimialalle toimeksiannon (I} asemakaavan muuttamiseksi

hanketta varten.

Kokouksessaan 5.10.2020 toimitilatoimikunta päätti uudelleen viranhaltijaesityksen mukaisesti

sisäliikuntahallin toteutettavaksi hankkeen loppuraportin mukaisesti.

Toimitilatoimikunta oli kaupunginhallituksen ja kaupunginjohtajan yhteistoiminnassa vuonna 2018

nimeämä toimielin, johon kuului jäsenenä ja ilmeisesti pääasiallisena esittelijänä kaupungin

omistaman Lappeenrannan Toimitilayhtiö Lato Oy:n toimitusjohtaja Mikko Hietamies.

Toimitilatoimikunta ei pitänyt tapaamisistaan pöytäkirjaa, mutta se laati niistä erilaisia muistioita,

joita ei tosin lehtitietojen mukaan jaettu osallistujille (ES 18.2.2021).

Toimitusjohtaja Hietamies korostaa lehtihaastattelussa (ES 18.2.2021) että, "toimikunta on

valmisteleva elin, jolla ei ole päätösvaltaa", Muistioiden perusteella kunnanhallitukselle ja

valtuustolle kuuluvaa toimivaltaa oli siirretty kuntalain vastaisesti näiden toimielinten

ulkopuolelle.
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Kaupunginvaltuusto päättää vailla asiallista valmistelua

Tältä pohjalta - ja toimitilatoimikunnan jo päätettyä asian kaksi eri kertaa sekä annettua

toimeksiannon asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten - Lappeenrannan kaupunginvaltuusto

käsitteli asiaa kokouksessaan 26.10.2020.

Kaupunginvaltuusto käsitteli samassa asiakohdassa sekä monitoimiareenan että sisäliikuntahallin

sijoituspaikkoja (84 § Monitoimiareena ja sisäliikuntahalli). Valtuustolla oli käytettävissään edellä

mainitut selvitykset, millä perusteella se päätyi sijoittamaan monitoimiareenan Kisapuistoon sekä

sisäliikuntahallin Amiksen kentälle niin että siellä nyt sijaitseva hiekkatekonurmi siirretään osin

Arboretumin päälle.

Kaupunginvaltuusto - samoin kuin koko julkinen keskustelu ennen päätöksentekoa - keskittyi

kaupungissa mieliä nostattaneeseen monitoimiareenapäätökseen, ja päätös sisäliikuntahallista

tehtiin tämän päätöksen oheisvahinkona.

Päätöksenteon valmisteluun ja päätöksentekoon on osallistunut epämääräinen, julkista valtaa

käyttänyt toimitilatoimikunta, joka ei edes pitänyt kokouksistaan pöytäkirjaa. Merkillepantavaa

on, ettei pitkällisen valmistelun aikana suoritettu millään tavoin vertailua sisäliikuntahallin eri

sijoitusvaihtoehtojen välillä. Tuolloin ei myöskään otettu huomioon aikaisempia vuoden 2008

selvityksiä, joiden mukaan tila on hallille riittämätön.

Valmistelussa ja päätöksenteossa ei tuotu esille sijoituskohteena olevan Arboretumin arvoa ja

merkitystä. Kuten valtuustoaloitteen päätöksenteon jälkeen allekirjoittaneet valtuutetut

aloitteessaan toteavat: "Totta on, että valtuuston päätöksenteossa ei huomioitu vuonna 1980

perustettua arboretumkaavaa, tuskin moni edes tiesi sen olemassaoloa" (Heikki Järvenpään ym.

valtuustoaloite sisäliikuntahallin rakentamisesta palolaitoksen tontille).

3. Kaavaluonnosta rasittavat aiemman valmistelun puutteet

Kaavaluonnos 15.11.2021 kyllä nimeää yksityiskohtaisesti Arboretum in eläimistön, puut ja kasvit

sekä piirtää puut kartalle. Muutoin se edelleen kainosti ohittaa Arboretum in ja koko

viheryhteyden merkityksen kaupunkilaisille ja elävälle kaupunkirakenteelle.

Kaupunginvaltuuston 26.10. 2020 tekemä sisäliikuntahallin sijoituspäätöksen valmistelussa

kertynyt aineisto on nyt myös kaavavalmistelun perusteena, joten kaava hanke on osa samaa

sisäliikuntahallia koskevaa päätöksentekoprosessia.

Kaavaehdotus tyytyykin toistamaan kaikki sisäliikuntahallin loppuraportissa hallin sijaintipaikalle

annetut väärät perusteet, vaikka ne on jo aiemmin yksi kerrallaan osoitettu vaikuttamattomiksi tai

sellaisiksi, että ne koskevat myös muita ratkaisuvaihtoehtoja.

Asemakaavaluonnoksen 4.5 kohdan Asemakaavaratkaisun luonnosvaihtoehdot mukaan:

"Ammattikoulun kenttä nousi vaihtoehtojen joukosta nopeasti yli muiden erityisesti

sijaintinsa ja siihen liittyvien synergiaetujen ansiosta. Näin ollen hallihankkeesta ei
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ollut tarpeen tehdä yhtä laajaa kartoitusta, kuin monitoimiareenasta, jonka

sijaintipaikkaa oli tarpeen kartoittaa laajasti. Ammattikoulun kentällä todettiin

olevan seuraavat, muihin vaihtoehtoihin nähden positiiviset sijaintitekijät:

• Alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy lähitulevaisuudessa

peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli jalkapallokentän viereen sitä

noin 40 m itään Arboretumin puistoalueelle siirtäen.

• Ylläpidon ja käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja.

• Sijaintipaikka on optimaalinen ja tarpeellinen Sampon ja Kimpisen koulun sisälii

kunnan opetusta varten, koska urheilutalon ja Kimpisen koulun liikuntatilat eivät

ole riittäviä näille kouluille, joissa on noin 3 200 opiskelijaa.

• Lisäksi sijaintipaikka olisi lähellä Kimpisen urheilukenttää ja uimahalli-urheilutaloa

tarjoten isoihin liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja.

• Sisäliikuntahallin yhteyteen voidaan myös rakentaa lämmitettävälle

jalkapallokentälle tarpeelliset puku- ja pesutilat.

• Alue on lähellä ydin keskustaa ja sen monipuolisia ravintola-, hotelli- ym. palveluja

• Alue on hyvin saavutettavissa julkisilla kulkuneuvoilla ja kevyellä liikenteellä.

Henkilöautojen pysäköintiin lähialueella on käytettävissä useita olemassa olevia

pysäköintialueita. "

"Ammattikoulun kentän lisäksi esillä olleita sijoituspaikkavaihtoehtoja olivat

luonnoksen mukaan mm. Harapaisen ja Ratsumestarin urheilukenttien alue sekä

Kisapuisto. Toimitilatoimikunta kävi vaihtoehtoja useaan kertaan läpi ja arvioi

vaihtoehtoja erityisesti saavutettavuuden ja synergiaetujen näkökulmasta. "

Julkisuudessa ovat olleet esillä lisäksi ainakin Amiksen kentän läheisyydessä sijaitseva entinen

palolaitoksen tontti ja Kimpisen urheilukeskuksen alakenttä.

Mitkään luonnoksessa mainituista perusteista eivät ole sellaisia, että ne ohittaisivat selvästi

muut vaihtoehdot tai ettei vastaavia hyötyjä olisi saatavissa myös näissä vaihtoehtoisissa

paikoissa. Muiden kohteiden etuna säästettäisiin lisäksi Arboretum ja kaupunkikuva sekä

ratkaistaisiin paikoitusongelma. Vastaperusteina voidaan esittää seuraavaa:

Lämmitettävän jalkapallokentän siirto ei ole etu, vaan lisäkustannus.

Useimpien kohteiden välimatka Amikseen on varsin lyhyt, joten ylläpidon ja käytön

synergiaedut ovat kuvitteellisia. Synergiaetuja on saatavissa myös muissa vaihtoehdoissa,

kuten Kimpisessä ja Harapaisen alueella.

Hallin tarpeellisuutta ja paikan ainutlaatuisuutta on selvästi liioiteltu. Myös useat muut

kohteet kuten palolaitoksen alue ja Kimpinen ovat lähellä oppilaitoksia.

Etelä-Saimaa-lehti tiivistää oppilaitosten rehtorien kannan jutussaan (ES 4.11.2021)

"Kimpisen ja Sammon rehtorit pitävät sisähallia hyvänä lisänä, mutta pärjäävät nytkin".

- Jalkapalloväki on epäillyt yhteisten puku- ja pesutilojen toimivuutta. Myös muiden

kohteiden, kuten Kimpisen urheilukeskuksen yhteydessä, on jo vastaavia tiloja.

Useimmat muutkin kohteet ovat yhtä lähellä keskustaa ja sen palveluita.

Useimmat muutkin alueet ovat yhtä hyvin saavutettavissa julkisilla kulkuneuvoilla ja

kevyellä liikenteellä. Amiksella pysäköintitilat eivät riittäisi molempien urheilupaikkojen

tarpeeseen.
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4. Kaupunkikuvaa ei ole otettu lainkaan huomion

Sisäliikuntahallia on valmisteltu yksinomaan urheilutilana ottamatta huomioon sen vaikutuksia

kaupunkikuvaan, ympäristöön ja rakennusta ympäröivään arvokkaaseen Arboretumiin.

Näkymä Valtakadulle vesitornin suunnasta kohti Lauritsalaa on nykyisellään miellyttävää ja

rauhoittavaa katsottavaa. Vasemmanpuoleiset 1950 - 60 -lukujen kerrostalot istuvat maisemaan

hyvin ja oikealla puolella puistomainen alue jatkuu Lepolankadulle saakka muodostuen

loppuosaltaan Arboretumista ja hyvin hoidetusta puistosta. Valtakatu on merkittävä

bulevardityyppinen sisääntuloväylä, joka kokonaisuutena on hyvin onnistunut. Kadun alimman

kohdan viereen rakennettu pelikenttä ei juuri tätä tilannetta häiritse.

Alueelle suunniteltu sisäliikuntahalli, kooltaan noin 110 x 60 metriä, on korkeana yhtenäisenä

tilana erittäin suuri rakennus, jonka sijoittaminen mihin tahansa kaupungissamme on hyvin vaativa

arkkitehtoninen tehtävä. Julkisuudessa olleista havainnekuvista voi päätellä, että muotoilemalla

rakennuksen päätyjä loivasti laskeviksi on pyritty pehmentämään niiden tylyä ilmettä.

Rakennuksen kokoa se ei kuitenkaan muuta. Hallin toteuttaminen edellyttää lisäksi olemassa

olevan pelikentän siirtoa n. 40 - 50 metriä kohti Lepolankatua.

Julkisuuteen tulleiden tietojen mukaan kaavamuutos uhkaa kaataa noin 150 Arboretumin puuta

(ES 27.11.2020). Toisin kuin asiakirjoissa esitetään, siirrettävää tekonurmea ei rakennettaisi

Arboretum in päälle, vaan sen sisään. Maaston noustessa kohti Lepolankatua jouduttaisiin

kenttäalue kaivamaan syvälle noin 3-4 metriä maan pinnan alapuolelle. Tästä syntyvät jyrkät

rinteet taas johtaisivat siihen, että puita kaadettaisiin arvioitua enemmän. Tästä ei ole mitään

mainintaa suunnitteluasiakirjoissa.

Maankäyttö- ja rakennuslaki 117 § Rakennukselle asetettavat vaatimukset kuuluu seuraavasti:

"Rakennuksen tulee soveltua rakennettuun ympäristöön ja maisemaan sekä täyttää kauneuden ja

sopusuhtaisuuden vaatimukset".

• Asemakaavaluonnoksen mukainen hallirakennus kokonsa ja sijaintinsa puolesta ei täytä

mitään näistä vaatimuksista.

• Toteutuessaan se tulee olemaan peruuttamaton kaupunkikuvallinen virhe sekä osoitus

kaupunkikuvasta ja maisemasta piittaamattomasta päätöksenteosta.

• Hallin käyttäjille tarkoitettujen satojen autopaikkojen sijoittamisesta ei ole laadittu

tyhjentävää suunnitelmaa. Osaratkaisuna esitetty Valtakadun toisen ajokaistan käyttö

pysäköintiin on tästä selvä esimerkki

• Kaavoittaja ilmoittaa julkisuuteen hallin soveltuvuudesta kyseiseen paikkaan: 'Meidän

näkemyksemme on, että valitulla ratkaisulla päästään kaupunkikuvan kannalta

kohtuulliseen lopputulokseen'. Tämä kuulostaa varsin erikoiselta, koska ammattitaitoisen

kaavoittajan tehtävänä ei ole tyytyä kohtuullisuuteen, vaan pyrkiä erinomaiseen

ratkaisuun.

Edellä mainituin perustein sisäliikuntahallin paikkana ns. Amiksen kenttä ei täytä lain

vaatimuksia ja on siten hylättävä.
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Mikäli kaupunki viimein päättäisi selvittää kaavamuutoksen kaupunkikuvallisia vaikutuksia, niitä ei

ole syytä tiedustella kaupunkikuvatyöryhmältä, koska kaikki sen jäsenet ovat jo jollakin tavoin

osallistuneet kaavan valmisteluun ja myötävaikuttaneet sen syntymiseen.

5. Sisäliikuntahallin ja hiekkatekonurmen pysäköintiä ei ole ratkaistu

Hiekkatekonurmen käyttäjäyhteisöt ovat kritisoineet kaavasuunnitelmaa (ES 23.11.2021) paitsi

kustannuksiltaan myös liikennejärjestelyiltään: "Entä pysäköinti: jo nyt Amiksen pysäköintipaikat

ovat hyvin täynnä sekä aamulla että päivällä Sammon koulupäivän aikaan, sekä sitten illalla

jalkapalloharjoitusten ja ottelutapahtumien aikana. Miten ratkaistaan mahdollisesti 60-70

prosenttisesti kasvava pysäköintitarve, kun samalla olemassa olevassa suunnitelmassa

pysäköintitilat vähenevät radikaalisti? Yhtälö ei vain toimi."

Kaavaluonnosehdotuksen mukaan lisääntyvää pysäköintiä pyritään järjestämään sulkemalla

osittain keskustan itäisen tuloväylän toinen kaista ja ottamalla se pysäköintialueeksi. Tämä

ratkaisu ei ole riittävä. Lisäksi se rikkoo tyylikkään ja hyvin toimineen bulevardinomaisen

saapumisväylän kaupunkiin.

Etelä-Saimaa-lehden (ES 30.11.2021) mukaan kaupunginjohtaja Kimmo Jarva on nyt esittämässä,

että ongelma pyritään ratkaisemaan ottamalla käyttöön Armilan sairaalan pysäköintialueet, jotka

sijaitsevat Arboretum-alueen sisällä. Varsinkin iltaisin niiltä voisi löytyä tilaa, kirjoittaa lehti. Alueet

on tosin vuokrattu sairaalalle, eikä mitään neuvotteluita niiden uudesta käytöstä lehden mukaan

vielä ole käyty.

Amiksen alue todettiin jo vuonna 2008 liian kapeaksi. Käyttäjillä on pysäköinnin kanssa vaikeuksia

jo nyt ilman sisäliikuntahalliakin. Sisäliikuntahallin ja tekonurmen pysäköinti on edelleen kokonaan

ratkaisematta, eikä lain mukaan ole mahdollista siirtää jotakin kaavaan liittyvää asiaa

ratkaistavaksi kaavoituksesta erillään.

Päiväys ja allekirjoitukset

Lappeenranta 1.12.2021
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From:                               
Sent:                                  Thu, 2 Dec 2021 13:31:19 +0200
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Mielipide, asemakaavamuutos "Sisäliikuntahalli"

Hei Kirjaamo, ohessa mielipide nähtävillä olevaan Sisäliikuntahallin asemakaavamuutokseen:

--------------------------------------------

Asemakaavan yleismääräyksiin on lisättävä polkupyörien pysäköintiä koskeva määräys.

Asemakaavassa on asetettava tavoite kestävillä kulkutavoilla saapuvien sisäliikuntahallin 
käyttäjien osuudelle hallin käyttäjämäärästä ja mitoitettava polkupyöräpysäköinti tavoitteen 
mukaisesti.  

Polkupyörien pysäköintipaikkojen määrä tulee mitoittaa sisäliikuntahallin arvioidun 
käyttäjämäärän mukaan niin, että polkupyörien pysäköintipaikat riittävät myös hallissa 
järjestettävissä suurissa yleisötapahtumissa. 

Polkupyörien pysäköintipaikkojen laadullisista vaatimuksista on säädettävä asemakaavassa 
esimerkiksi seuraavasti (n = tarvittava paikkojen määrä): "Tontille tulee sijoittaa vähintään n kpl 
runkolukittavaa polkupyörien pysäköintipaikkaa. Polkupyörien pysköintipaikalle on järjestettävä 
sujuva reitti kaupungin määrittelemältä pyöräilyn pääreitiltä. Puolet polkupyörien 
pysäköintipaikoista on toteuttava katokseen”,

Vaatimuksen perustelut:

Nähtäville asetettun asemakaavan yleismääräyksissä ei ole minkäänlaisia määräyksiä 
polkupyörien pysäköinnin järjestämisestä. Vastaavien määräysten puuttuminen on johtanut 
polkupyöräpysäköinnin määrän ja erityisesti laadun heikkoon tasoon useissa 2000-luvulla 
rakennetuissa julkisissa rakennuksissa Lappeenrannassa. Surkein esimerkki on urheilutalo, jonka 
pyöräpysäköinti on vaikeasti saavutettavissa eikä sisällä runkolukitusmahdollisuutta. Myös 
useiden uusien koulurakennusten polkupyöräpysäköinti on toteutettu pyörätelineiden osalta 
huonoin ratkaisuin.

----------------------------------------------------------------

Terveisin,



”Tontille tulee sijoittaa vähintään 90 polkupyörien pysäköintipaikkaa helposti saavutettavaan, 
säältä suojattuun ja lukittavaan tilaan”,



From:                         
Sent:                                  Thu, 25 Nov 2021 18:09:41 +0200
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Sisäliikuntahalli asemakaavoitus
Importance:                     Normal

Käyn lähes päivittäin kävelyllä Arboretumin alueella ja nautin luonnossa kuljeskelusta.
Samalla ihailen miten hienosti tekonurmikenttä (Amis)  ja lasten liikuntapuisto on sovitettu vehreään 
maisemaan.
 
Mielestäni suunniteltu sisäliikuntahalli ei sovi maisemaan ja vie ilon liikkua luonnossa ulkona (tämä on 
varsinkin nyt korona-aikana erittäin tärkeää ja koronan jatkostahan emme osaa sa noa mitään varmaa.
 
Ehdotukseni on että Amiksen kenttä peruskorjataan (tekonurmi,asialliset pukukopit ja katsomo) ja 
sisäliikuntahalli
sijoitetaan paloaseman alueelle (lähes valmiit perustukset ja parkkialueet).
 
Näin säästyy Arboretum ja Lappeenrannan ”Euroopan vihreimmän kaupungin ” imago.
On todettu että puut kaupunkiympäristössä yhteyttävät paremmin hiilidioksidia normimetsään 
verrattuna !
 
Yst.terveisin,
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KAUPUNGINOSAN PUISTO- JA KATUALUETTA ( Sisäliikuntahallin sijoittamista ~ iaa,.,,
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- - Kl
Arboretum-puistoon)

Lappeenrannan arboretum on perustettu vuonna 1980 tohtori Kalervo Ohelan
valtuustoaloitteen pohjalta 1980. Silloinen kaupunginvaltuusto teki yksimielisen päätöksen
arvokkaan uuden keskustapuiston perustamiseksi Lehmusten kaupunkiin kaupunkilaisten
virkistysalueeksi ja Lappeenrannan maineen kasvattamiseksi vihreänä puistokaupunkina.
Puisto käsittää perustamispäätöksen mukaisesti yhtenäisen alueen Vesitornilta

Lepolankadulle molemmin puolin Valtakatua.

Nyt esillä olevan kaavaehdotuksen asiakirjoihin on ehdottomasti liitettävä
kaupunginvaltuuston v. 1980 tekemä päätös liitekarttoineen, jotta saadaan lopetettua turha

keskustelu Arboretumin koosta, sijainnista ja rajoista.
Kasvitieteellisen pohjan puiston rakentamiselle on antanut Helsingin Yliopiston
kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva valtakunnallinen Dendrologian Seura
(dendrosepuu, loqosetiede ) varmistaen puiston tieteellisen merkityksen ja toiminut
perustamisvaiheen "kummina ja "sertifioinut" puiston tavoitteet.

LIIKUNTAHALLIN SIJOITTAMINEN ARBORETUMIIN

Hanketta on tietoisesti viety eteenpäin varsin kyseenalaisilla tiedoilla.
KUSTANNUSARVIOKSI esitettiin aluksi n. 6 milj. € ja kustannusarvio on
kaksinkertaistunut n. 12 milj. euroon. Tämäkin arvio on todennäköisesti alakanttiin, koska

kustannuksista puuttuu vielä runsaasti liikenneratkaisujen, huoltoteiden ja
pysäköintipaikkojen kustannuksia.

Hankkeen perusteluissa mainittiin, että kaadettavat puut ( n. 150 kpl.) voidaan
kompensoida muualta. Asiantuntijoiden ja kaupunkilaisten mielestä puistopuita ei voida

kompensoida mistään, koska ne ovat uniikkeja yksilöitä. Puiden arvo 40-50 vuotiaina on n.
5000 €/kpl puistopuina.

Liikuntahallin vaatimasta tilasta on esitetty monia versioita. Milloin halli vaatii Arboretumista
0,6 ha , milloin 0,4 ha ja viimeisin tieto, että koko hanke vaatii vain 40 m Arboretumista.
Nyt esillä oleva kaavaluonnos on käytännössä kokonaan Arboretum-puistoa.
Kaavaluonnoksen kokonaispinta-ala on n. 8 ha, josta liikunhallin alue on n. 1,4 ha ja
tekonurmen vaatima alue n. 1 ,6 ha .

Kaikki nämä ovat kokonaisuudessaan Arboretum-puistoa, joten kaupunkilaisten
harhaanjohtaminen voidaan lopettaa tähän ja puhua rehellisesti kaavaluonnoksen tiedoilla.

Kaavaluonnoksen asiakirjoihin tulee liittää kaupunginvaltuuston v. 1980 tekemä

yksimielinen päätös Arboretumin perustamisesta ja päätöksen liitteenä oleva kartta, joka

yksiselitteisesti kertoo Arboretumin koon ja rajat. Koska koko kaavaluonnos on
käytännössä Arboretumpuistoa tulee puiston nimi ehdottomasti näkyä kaavassa.

LIIKUNTAHALLIN KÄYTTÄMINEN MESSUKÄYTÖSSÄ

Hallin järkevän talouden kannalta on tärkeää, että hallilla on mahdollisimman monipuolista
käyttöä ja siten saadaan tuloja hallin pyörittämiseen. Hallin messukäyttö edellyttää
kuitenkin riittävästi pysäköintipaikkoja, hyvät kulkuyhteydet, suurilla ajoneuvoilla



sisäänajon ja optimaallisessa tilanteessa läpiajon hallissa. Urheiluhalleille ei löytyne
yksiselitteisiä autopaikkanormeja , mutta suuntaa-antavina normeina voidaan pitää

suunnittelussa usein käytettyjä ohjeita eli 30-35 autopaikkaa/ 1000 k-m2. Tämä tarkoittaa
n. 240- 280 autopaikkaa. Tämä saattaisi riittää minimissään myös messukäytössä.
Messut vaativat myös runsaasti ulkonäyttelytilaa, jota näissä suunnitelmissa ei ole yhtään.

Yhteenvetona voidaan todeta, että halli on ahdettu liian ahtaaseen tilaan ja siitä tulee

"torso" käyttäjien kannalta katsottuna. Samaa todistaa myös Lappeenrannan

jalkapalloseurojen kannanotto esim. pysäköintipaikkojen riittävyyden osalta.

KAUPUNKISUUNNITTELUUN JA KAUPUNKIKUVAAN LIITTYVÄT ASIAT

Hallihanke on kaupunkikuvallisesti liian suuri tähän paikkaan ja sijoitettuna keskelle
Arboretumia aivan väärässä paikassa. Toteutuessaan se pirstoaa Arboretumin palasiksi ja
tuhoaa siten puiston kokonaisuuden. Myöskin puiston status merkittävänä puulajipuistona

eli arboretumpuistona Suomessa on mennyttä.
Arboretum alueella ei ole yhtään rakennusoikeutta suunnitellulla alueella.

Kaavaluonnoksessa tontille on esitetty rakennusoikeutta 8000 k-m2, joka vastaa n. 30-35
omakotitalon yhteenlaskettua rakennusoikeutta. Kooltaan se on puiston keskelle täysin

sopimaton rakennus.
Pysäköintipaikkojen rakentaminen Lappeenrannan ja Lauritsalan väliselle Valtakadun

osalle tuhoaa myös kadun alkuosan " Bulevardi" luonteen kadun puuistutuksineen ja

muodostuu näin toteutettuna vaaralliseksi.

VAIKUTUKSET ARBORETUMIIN

Kasvitieteellistä puujajipuistoa on nyt rakennettu 40 -vuotta. Puistoa ovat olleet
rakentamassa kaikki aikaisemmat valtuustot, monet kansalaisjärjestöt, yksittäiset
kaupunkilaiset, ystävyyskaupungit, Dendrologian Seura, koulujen opettajat ja oppilaat,
Lappeenrannan monet yritykset ja kaupungin puistotoimi kokonaisuudessaan.
Kun kunnon puistopuu vaatii kasvaakseen 100 vuotta ja vanhimmat puut voivat elää lähes
1000 vuotta, puiston rakentaminen vaatii aikaa ja kärsivällisyyttä.
Kuten jokainen voi kaavaluonnoksesta todeta, kaavan toteuttaminen tuhoaa Arboretumin
kokonaisuuden jakamalla sen pieniksi palasiksi. Samalla se väheksyy edistyksellistä
vuoden 1980 kaupunginvaltuustoa ja kaikkia puiston rakentamiseen osallistuneita tahoja.

KANNANOTOT ARBORETUMIN PELASTAMISEKSI

Puiston pelastamisen puolesta ovat toimineet ja ottaneet kantaa sadat ja nyt voidaan
puhua jo tuhannet kaupunkilaiset. Merkittävimpiä kannanottoja ovat olleet :
- Arboretumin pelastamisen puolesta kerätty adressi, yli 800 nimeä
- Dentrologian Seuran ehdoton kannanotto puiston kokonaisuuden puolesta

- Lappeenrannan Killan kannanotto kaupunkikuvan ja puiston säilyttämisen puolesta
- Jalkapalloseurojen kannanotto paremman kokonaisratkaisun löytämiseksi
- Satojen kaupunkilaisten kannanotot lehtien mielipidepalstoilla, facebook-ryhmissä ja

muissa julkisissa keskusteluryhmissä
- Kaupunkilaisten tuki Arboretumin puolesta istuttamalla koko puiston historian aikana

puuntaimia puistoon. Viimeksi tänä syksynä n. 200 kaupunkilaisten itse kustantamaa



4

kirsikkapuuta Arboretumiin.

LAUSUNTOMME KAAVAEHDOTUKSESTA

Edellä esittämiemme perusteiden pohjalta esitämme seuraavaa :

1 . Kaavan valmistelu sisäliikuntahallin sijoittamiseksi keskelle arvokasta kasvitieteellistä

puulaji- eli Arboretumpuistoa tulee pysäyttää.

2. Sisäliikuntahallille tulee etsiä nyt esitettyä väljempi, toimivampi, liikenteellisesti parempi
ja kaunkikuvallisesti sopivampi paikka esim. jalkapalloseurojen loistavan ehdotuksen

mukaisesti.

3. Arboretumin rakentamista jatketaan alkuperäisten suunnitelmien pohjalta. Rakentajille
annetaan työrauha ja kaikki tuki puiston jatkorakentamiselle.

Lappeenrannassa 24.11.2021
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From:                           
Sent:                                  Wed, 8 Dec 2021 18:04:20 +0200
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Sisäliikuntahalli, naapureiden kuuleminen, Dnro LPR/834/10.02.03.00/2021

Asia: Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako, Naapureiden
kuuleminen

Mielipide 

Osallistuin 30.11.2021 järjestettyyn asukastilaisuuteen ja esitin ko.
tilaisuudessa useita kysymyksiä ja kommentteja
sisäliikuntahallisuunnitelmasta. Sain vastauksia, jotka osittain
tyydyttävät, osittain vastaukset olivat ympäripyöreitä tai viesti
peittyi, maallikon näkökulmasta, kaavoituksen käsitejargoniin.

Näin naapurina kiinnostaa nykyisen suunnitelman keskeneräisyys ja
siten toteuttamiskelpoisuus, erityisesti vuosikymmeniä rakennetun
Arboretumin tuhoaminen jalkapallokentän alta, suunnitellun hallin
sopivuus suunniteluun paikkaan ja edelleen suunnitellun kokonaisuuden
toimivuus.

Arboretum on arvokas lähiasukkaille, se on ainoa puisto lähialueella.
Arboretumin lähellä on paljon iäkkäitä ja liikuntarajoitteisia
asukkaita ja suunnitelma pilaisi heidän mahdollisuutensa virkistyä
puistomaisessa ympäristössä. Halli ei mahdollista heille mitään uutta,
ainoastaan se tuo kaupunkimaista ympäristöä rumentavan rakennuksen.

Miten aiotaan järjestää pysäköinti, sekä normaalioloissa että
"suurissa tapahtumissa"`? Miten on suunniteltu se, että vierailijat
eivät pysäköisi autojaan naapureiden pihoille? Samaa kysyin
asukastilaisuudessa ja vastauksena oli ympäripyöreätä tarinaa
vaikeasti hallittavasta autoilijoiden käyttäytymisestä. Edelleen,
ilmeisesti uusina asioina on noussut esille mm. pysäköinnin
järjestäminen Armilan alueella ja Valtakadun pitäminen auki
normaalille liikenteelle (jolloin siis suunniteltu pysäköinti
ajoradalla peruutetaan). Miksi siis halli on suunniteltu
rakennettavaksi väärinpäin, missä pääsisäänkäynti ei ole Armilan
suunnassa vaan Valtakadun suunnassa? Mikä lienee se synergia-etu tai
muu vastaava, joka edellyttää halliin kulkemisen vaikeuttamisen?

Mitä tarkoittaa Osallistumis- ja arviointisuunnitelman lause "Rajaus
voi muuttua suunnittelun kuluessa."? Onko esitetty suunnitelma vain
alustava luonnos? Tarkoittaako tämä sitä, että koko suunnitelma voi
vielä muuttua? Kysytäänkö tuohon uuteen suunnitelmaan naapureiden
mielipiteitä? Miksi naapurin pitäisi nyt antaa vapaat kädet
kaupungille tehdä mitä tahansa tällainen lause verukkeena?

Ehdotan, että sekä liikuntahallin paikka että lämmitettävän
tekonurmi-jalkapallokentän sijoitukset harkitaan uudelleen. Nämä kaksi
voidaan myös erottaa toisistaan, koska mitään erityisiä synergiaetuja
ei ole olemassa näiden kahden välillä.

Olen keskustellut myös muiden lähiasukkaisen kanssa ja he jakavat



tässä esilletulleita huolia.



From:                            
Sent:                                  Wed, 8 Dec 2021 18:35:02 +0000
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

hallitus haluaa lausua seuraavaa yllä mainitusta 
asemamakaavamuutoksesta ja tonttijaosta:
 

1. Hallitus kannattaa sisäliikuntahallin rakentamista Lappeenrantaa, mutta nykyisen hallisuunnitelman 
mukaan halli tulee rakennettavaksi liian ahtaaseen paikkaan. Mielestämme hallin parempaa ja 
toimivampaa paikkaa kannattaisi vielä selvittää.

2. Suurin osa hallin käyttäjistä tulee tai tuodaan kohteeseen autolla ja nykyisen suunnitelman perusteella 
varattu pysäköintipaikkojen määrä hallin läheisyyteen ja Valtakadun eteläpuolelle on riittämätön; 
seurauksena on hallitsematon autojen pysäköinti Valtakadun pohjoispuolella olevalle pyörätie-
kävelytielle sekä sen vieressä olevalle nurmikolle

3. Hallin ja sen vieressä olevan jalkapallokentän alta joudutaan poistamaan arboretum-puistoa ja tämä ei 
varmaankaan ole kovin ”Vihreä Lappeenranta”-imagon mukaista.

 
Ystävällisin terveisin
 



~ Dendrologian Seura ry - Dendrologiska Sällskapet rf

~ Lausunto 08.12.2021

Asia: Lappeenrannan arboretumpuiston alueen käyttötarkoituksen osittainen

muuttaminen

Aiempia päätöksiä ja lausuntoja Lappeenrannan arboretumpuiston perustamispäätöksessä n:o 5/1980

todettua "Kalervo Ohela ym:den aloitteesta 603/79/916.010. Lautakunta päätti hyväksyä

kaupungininsinöörin ehdotuksen Lappeenrannan arboretumpuiston perustamiseksi"

Dedrologian Seura - Dendrologiska Sällskapet ry:n lausunto 29.11.1979; poimintoja:

• Tieteellisesti arvokas päämäärä

• Palvelee tehokkaasti opetustarpeita

• Sijainti keskeinen, helposti saavutettavissa ulkoilualue

Dendrologian Seuran lausunto 08.12.2021

Lappeenrannan arboretumin tilanne vaikuttaa huolestuttavalta. Dendrologian Seura oli vuonna 1979

tukemassa arboretum in perustamista. Kun sen toteutus on edennyt tähän asti suunnitelmien mukaisesti,

olisi mielestämme suuri vahinko, jos jo tehty työ osittain menetetään. Lappeenrannan kaupungin

taloudellinen panostus on kuluneiden 40 vuoden aikana ollut merkittävä. On arvioitu, että yksittäisen puun

arvo rakennetussa ympäristössä on tuhansia euroja. "Kaupunkipuun istuttaminen maksaa keskimäärin 3

500 euroa". Kun koko tuotantoketju lasketaan 40 vuoden ikään, on panostettu hinta huomattavasti

korkeampi. Tuotantokustannuksiakin tärkeämpää on kaupunkilaisten kokemukset arboretumpuistosta

virkistysalueena, visuaalisessa ja henkisessä mielessä. Se on kaikille kaupunkilaisille suunnattu avoin,

ilmainen, rentouttava ja vapaasti saavutettava virkistysalue, joka rikastuttaa lajistollaan tänä päivänäkin

erityisen tärkeää monimuotoisuutta. Lappeenrannan koululaiset ovat tehneet alueelle istutustöitä.

Dendrologisessa mielessä luonnonvarainen puuvartislajisto Lappeenrannan alueella on niukka, joten

arboretum antaa oivan esimerkin siitä monimuotoisuudesta, mitä puistoissa ja puutarhoissa voi kasvattaa.

Itäisen sijaintinsa vuoksi Lappeenrannan arboretumpuiston 40-vuotinen historia mahdollistaa

puuvartiskasvien pitkäaikaisen kestävyyden arvioinnin, joka on arvokasta tietoa lajien kotiutumisessa

vastaaviin oloihin.

Mikä tärkeintä, arboretumpuisto on nykyisellään monimuotoinen kokonaisuus, jota ei pidä hävittää.

Dendrologian Seura - Dendrologiska Sällskapet ei aseta vastakkain arboretumpuisto -ja

liikuntarakentamista. Molemmat toiminnat ovat erittäin hyödyllisiä. Seura esittää, että

liikuntarakentaminen tehdään toisaalle, säilyttäen jo olemassa oleva arboretumkokonaisuus yhtenäisenä.

Dendrologian Seuran puheenjohtaja Dendrologian Seuran sihteeri



From:                               
Sent:                                  Mon, 6 Dec 2021 19:35:24 +0000
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Sisäliikuntahallin asemakaavan muutos ja tonttijako

Lappeenrannan Kilta ry

 
Lappeenrannan kaupunki, Elinvoima ja kaupunkikehitys -toimiala
 
 
Lappeenrannan Kilta lausuu mielipiteenään:
 
Lappeenrannan keskustan vierellä sijaitseva puistoarboretum on maisemallisesti ja kaupunkikuvallisesti 
merkittävä alue, johon ei pidä kevyin perustein kajota. 
  
Arboretum on Lappeenrannan ja yleensäkin ammattitaitoisen kaupunkisuunnittelun perustana olevia 
viherakseleita; ydinkeskustassa näitä ovat Keskuspuisto-Sankarihautausmaa ja sieltä yhteys 
Paasikivenpuiston kautta Vapaudenaukiolle. Näistä muodostuu arvokas alueellinen kokonaisuus, jonka 
yhtenäisyyttä ei tule rikkoa.
  
Alueen olennaisin arvo on nimenomaan sen kokonaisuudessa, ei yksittäisissä puissa. Puulajipuiston 
lisäksi Arboretum on merkittävä kulttuuriympäristö, joka kantaa muistoja kaupungin sosiaalisen ja 
kulttuurisen elämän sekä yhteisöjen ja yksittäisten henkilöiden vaiheista. 2010-luvulla aluetta on 
kehitetty istuttamalla uusia puita, rakentamalla levähdyspaikkoja ja kunnostamalla 
käytäväverkostoa esteettömään liikkumiseen sopivaksi.
 
Keskeneräistä ja kiistanalaista hanketta ei pidä päättää kiireessä, vaan katsoa huolella läpi muut esillä 
olleet sijoitusvaihtoehdot. Kiinnostavin näistä on Harapainen, johon mahtuisi isompi myös 
palloilulajeille sopiva liikuntahalli. 
Jos liikuntahalli puutteellisen sijoituspaikkaselvityksen perusteella rakennetaan keskelle Arboretumia, 
kaupungin ytimeen muodostuu palautumaton kaupunkikuvallinen maisematuho. Samalla alue menettää 
arboretum-statuksensa. 
 
Asemakaavan luonnos on syytä palauttaa valmisteluun. Uuden kaavan lähtökohtana on oltava määritellä 
Arboretumin sekä hiekkatekonurmen tarpeet ja rajaukset; tärkeintä on, että arvokasta viherakselia ei katkaista 
niin liikuntahallilla kuin muullakaan rakentamisella.



Lappeenrannan seudun luonnonsuojeluyhdistys ry

MUISTUTUS

Asemakaavan muutosluonnoksesta koskien 8 Lepolan kaupunginosan puisto- ja katualuetta:

Sisäliikuntahallin ja pysäköintialueen sijoittaminen Arboretum -puistoon

Dnro: LPR/834/10.02.03.00/2021

Lappeenrannan kaupunkiin perustettiin arboretum (istutettujen puulajien puisto) tohtori Kalervo

Ohelan aloitteesta vuonna 1980. Aloitteessa esitettiin, että paikan sopivuudesta ynnä muista

hankkeeseen liittyvistä seikoista pyydetään lausunto Dendrologian Seura ry:ltä. Seuran

lausunnossa todettiin muun muassa, että puisto on riittävän iso ja monilta muiltakin osin

arboretumiksi sopiva suositellen puistoon istutettavaksi 216 puuvartista lajia tai alamuotoa.

Lausunnossaan alueen soveltuvuudesta arboretumiksi vuonna 1979 Dendrologian Seura piti

tärkeänä kriteerinä sitä, että alue on riittävän laaja ja yhtenäinen.

Nykyisin pinta-alaltaan 14,5 hehtaarin puistoon istutettiin ensimmäiseksi 20 visakoivua maailman

ympäristöpäivänä 5.6.1980. Lappeenrannan seudun luonnonsuojeluyhdistyksen emojärjestö

Suomen luonnonsuojeluliitto myi ko. ympäristövuotena erityiskampanjassaan kautta valtakunnan

tuhansia visakoivun taimia eri tahoille.

Kaavaluonnoksen kokonaispinta-ala on noin 6,7 hehtaaria. European Green Leaf 2021-tittelin

Euroopan komission kilpailussa voittanut Lappeenrannan kaupunki ei kaavamuutosesityksellään

arboretumin katkaisemiseksi kerää kunniaa. Perusteluissa todetaan, että kaadettavat puut (noin

150 kpl) voidaan korvata jossakin muualla. Arboretumissa kasvaneita ainutkertaisia puita ei voi

luonnollisestikaan korvata muualla.

Vahvistetussa osayleiskaavassa arboretum on osa kaupungin viherverkkoa ja merkitty kaavaan

kaupunkikuvallisesti arvokkaana alueena. Kaavaluonnoksessa esitetty muutos ei paranna

kaupunkikuvaa liikuntahallin ja siihen liittyvän laajan pysäköintialueen myötä. Maankäyttö- ja

rakennuslain 5 § edellyttää rakennetun ympäristön kauneuden ja kulttuuriarvojen vaalimista,

luonnon monimuotoisuuden ja muiden luonnonarvojen säilyttämistä. Arboretum in keskeiseen

osaan sijoitettavaksi suunniteltu liikuntahalli pysäköintialueineen ei edistä edellä mainitun

tavoitteen toteutumista.

Vuonna 2017 uutisoitiin, että Lappeenranta on hyväksytty kansainvälisen kaupunkien kestävän

kehityksen järjestön ICLEl:n jäseneksi. Järjestö pyrkii tukemaan jäseniään mm. vähähiilisyyden



edistämisessä, luonnon monimuotoisuuden suojelussa ja vihreän talouden edistämisessä. Suomen

luonnonsuojeluliiton Etelä-Karjalan piirin pitkäjänteisen kartoitustyön tuloksena tehtiin vuonna

2016 esitys viherkäytävien muodostamisesta Lappeenrantaan. Niillä tarkoitetaan lajien leviämisen

turvaavia ja laadultaan elinvoimaisia yhteyksiä arvokkaiden luontokohteiden välillä. Ne palvelevat

yhtä lailla asukkaiden, päiväkotien ja koulujen, vanhusten hoitopaikkojen ja kaikkien luonnossa

liikkujien terveyttä ja elinvoimaa. Arboretum on yksi keskeisimpiä osia viherkäytäväverkostossa,

vehreä keidas keskellä kaupunkia. Esitys luovutettiin kaupungin johdolle, joka suhtautuikin siihen

myönteisesti. Käytännössä ratkaisevat toimet tehdään kuitenkin kaavoituksessa ja metsienhoidon

arjessa. Tieto ja julkinen keskustelu siitä, millaista kaupunkia luonnon ja asukkaiden kannalta

rakennetaan, on ajankohtaisempaa kuin koskaan.

'Vihreän Lappeenrannan' suhtautuminen oman kaupunkiarboretuminsa ruhjomiseen on erikoista.

Nyt olisi aidosti vihreiden tekojen paikka.

Lappeenrannan seudun luonnonsuojeluyhdistys ry

puolesta



From:                               
Sent:                                  Thu, 9 Dec 2021 10:06:55 +0200
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Subject:                             Sisäliikuntahalli

Armilan puisto ja sisäliikuntahalli

Nyt on viimeistään aika kyseenalaistaa sisäliikuntahalliprojektin 
tarkoitushakuinen valmistelu. Ammattikoulun kentän alue on 
yksinkertaisesti liian ahdas, myös liikenteellisesti, isolle hallille ja 
huomattavalle määrälle pysäköintipaikkoja. On otettava huomioon myös 
esim. tavoiteltuihin messutapahtumiin liittyvät isot ajoneuvot 
henkilöautojen lisäksi. Vaihtoehtoiset sijaintiehdotukset ovat jääneet 
kovin vähälle huomiolle ja vaille perusteellista kartoitusta ja 
puolueetonta vertailua.

  Arvokkaan arboretumin, edes sen osan, tuhoamista ei voi korvata 
mitenkään. Poistettavien puiden ”korvaaminen” jonnekin muualle 
istutettavilla puilla osoittaa vain täydellistä ymmärryksen puutetta 
arboretumin taustasta, tarkoituksesta ja luontoarvoista, joilla kaupunki 
mielellään briljeeraa. Vihreys ei tässä hankkeessa toteudu.

Koko projektin kustannuksista on saatu useita hyvinkin erilaisia 
arvioita, joista yhdenkään luotettavuudesta ei ole takeita. Loppusumman 
suunta on ollut nouseva.

Taannoin kaupunginjohtaja pääsi vasta ilmoittamasta, että sisähalliasia 
vaatii lisää valmistelua ja helmikuussa asiaan palataan. Heti perään 
tulee iso lehtiuutinen, että halli tulee Amiksen monttuun. Amen.  Olen 
kovin pettynyt kaupunginjohtajan toimiin ja sekavaan tiedottamiseen. Jää 
tunne, että hallin sijainnista muita näkemyksiä edustavia on jallitettu 
ja sumutettu. Päätökset vaikuttavat tehdyn jo aikaa sitten, nyt vain 
yritetään lohdutella ja hyvitellä kuin lasta tikkukarkilla. Vaikuttaa 
siltä, että niin hallin sijainti siihen liittyvine pysäköinti- ja 
liikenneongelmineen kuin kustannuksetkin perustuvat tiettyyn 
lopputulokseen tähtäävään valmisteluun.

Edellä oleva mielipiteeni liittyy puhtaasti sisäliikuntahallin järkevän 
sijoituksen ja siedettävien kustannuksien merkityksen puolustamiseen. On 
selvää, että hallille on olemassa tilaus ja tarve, joten itse hallia ja 
sen tuomaa lisää kaupungin liikuntamahdollisuuksiin en vastusta millään 
lailla.



From:                                 
Sent:                                  Wed, 8 Dec 2021 23:36:23 +0200
To:                                      YP LPR Kirjaamo Lappeenrannan kaupunki
Cc:                                      

Subject:                             Mielipide asemakaavan muutoksesta Lepolan kaupunginosan puisto- ja 
katualueelle (sisäliikuntahallisuunnitelma)

Mielipide asemakaavan muutoksesta Lepolan kaupunginosan puisto- ja katualueelle 
(sisäliikuntahallisuunnitelma)

Sisäliikuntahalli ei sovi rakennuksena Armilan puiston arboretumin kulttuurihistoriallisesti 
arvokkaaseen miljööseen.
Tämän mielipiteen jakavat kanssani 806 ”Lappeenrannan Armilan puiston arboretumin 
säilyttämiseksi” -adressin allekirjoittanutta.
Armilan puiston arboretum on pitkällä ajanjaksolla puutarhureiden, kuntalaisten ja vierailijoiden 
kanssa kehitetty puulajipuisto, joka koostuu hyvin erilaisista osista. Arboretumin luominen vaatii 
aikaa ja ammattitaitoa.
On tärkeää, että kuntalaisten osallisuutta ja puiston eteen tehtyä pitkäjänteistä työtä kunnioitetaan.

Alueella on kulttuurihistoriallisesti merkittäviä rakennuksia: ammattikoulu, vesitorni ja vanhan 
pappilan rakennukset. Toiminnallisuutta tuovat frisbee-rata, liikennepuisto, lämmitetty 
palloilukenttä, Pappilan taidenäyttelyt, kahvila, istuinryhmät ja ulkoilmänäyttelyt.
Sisäliikuntahalli täysin erilaisena ja massiivisena rakennuksena muuttaisi aluetta olennaisesti ja 
sen alta kaadettaisiin merkittävä osa arboretumia.

Nyt tuhottavaksi suunniteltu osa puistoa on oma yksilöllinen muusta puistosta poikkeava alue, 
jolla esitellään mm. erilaisia vaahteroita (metsävaahteroita, hopeavaahteroita, tataarivaahtera ja 
mongolianvaahtera ). Siellä kasvaa myös punahevoskastanja, lehtosaarni, puistolehmuksia, 
mäntyjä, rauduskoivuja ja hieskoivuja.

https://www.lappeenranta.fi/loader.aspx?id=686148e5-f13b-4c5c-a225-b7f09e42e90a

https://www.lappeenranta.fi/fi/Palvelut/Ymparisto/Puistot-ja-
viheralueet/Puistot/Arboretum

https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.lappeenranta.fi%2Floader.aspx%3Fid%3D686148e5-f13b-4c5c-a225-b7f09e42e90a&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C49b5bace31bb4d7b774f08d9ba94220b%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637745967671544619%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=gS8OcUgyYzJlykE4c6BNaFfxHOC6IAw2m3pCTc0d6CA%3D&reserved=0
https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.lappeenranta.fi%2Ffi%2FPalvelut%2FYmparisto%2FPuistot-ja-viheralueet%2FPuistot%2FArboretum&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C49b5bace31bb4d7b774f08d9ba94220b%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637745967671554615%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=N9TGvypKwvDAdAyJs2%2FZcrSxh9fPRUuIG2cP9VKoDhY%3D&reserved=0
https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.lappeenranta.fi%2Ffi%2FPalvelut%2FYmparisto%2FPuistot-ja-viheralueet%2FPuistot%2FArboretum&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C49b5bace31bb4d7b774f08d9ba94220b%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637745967671554615%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=N9TGvypKwvDAdAyJs2%2FZcrSxh9fPRUuIG2cP9VKoDhY%3D&reserved=0


Kaupungin viihtyisyyttä ei lisää puistojen vähentäminen. Arboretumin opetuksellinen ja 
virkistyksellinen merkitys on tärkeä kaiken betonin keskellä. Sisäliikuntahalleja voi rakentaa 
muuallekin. Huonompaa sijaintia hallille olisi ollut vaikea keksiä. 
Arboretumin alueelle on aikojen saatossa haluttu rakentaa yhtä sun toista. Onneksi edeltävät 
päättäjäsukupolvet ovat osanneet arvostaa tohtori Kalervo Ohelan vuoden 1980 
valtuustoaloitteesta alkunsa saanutta arboretumia. Toivottavasti myös tästä päättäjäsukupolvesta 
löytyy sitä rohkeutta ja sydämen sivistystä, millä säilytetään historian eri kerrostumat elävässä ja 
viihtyisässä kaupungissa.

Adressin ”Lappeenrannan Armilan puiston arboreumin säilyttämiseksi” allekirjoittajat ja heidän 
mielipiteensä löytyvät tämän linkin takaa:
https://www.adressit.com/allekirjoitukset/lappeenrannan_armilan_puiston_sailyttamiseksi/

https://eur04.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fwww.adressit.com%2Fallekirjoitukset%2Flappeenrannan_armilan_puiston_sailyttamiseksi%2F&data=04%7C01%7Ckirjaamo%40lappeenranta.fi%7C49b5bace31bb4d7b774f08d9ba94220b%7Cfe848ef349b84784b93033a7dd2e9a29%7C1%7C0%7C637745967671554615%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000&sdata=uie7Q6qPALx5g8kgmdrrKpTVDf50ZihxxgTTp%2Fkh6mI%3D&reserved=0


Muistutus asemakaavasta

ASEMAKAAVAN MUUTOS JA TONTTIJAKO
8 LEPOLA osalle puisto- ja katualueita (Sisäliikuntahalli ja tekonurmi)
ASEMAKAAVAN SELOSTUS, JOKA KOSKEE 15.11.2021 PÄIVÄTTYÄ ASEMAKAAVAKARTTAA
KAAVANUMERO 2743

Vaadin kaavamuutoksen keskeyttämistä ja sisäliikuntahallin sijainnin selvittämistä uudelleen.

Perusteluna ovat seuraavat asiat:
1. Päätöksen perusteena on ollut puutteelliset tiedot.
Eri sijaintivaihtoehdoista ei ole tehty todellista vertailua, jota päättäjä olis voinut käyttää
ratkaisunsa tukena. Myöskään kuntalaisilla ei ole ollut mahdollista saada nähtäväksi asiallista
vertailua.
SRV/Sport Visionin loppuraportissa ei avattu eri sijaintivaihtoehtojen haittoja, etuja tai vaikutuksia
hankkeen kustannuksiin. Se oli käytännössä raportin nimettömän laatijan näkemys parhaasta
sijainnista ilman perusteluja. Vertailu on tässä: "Hankesuunnittelun yhteydessä tutkittujen eri
sijaintivaihtoehtojen jälkeen parhaaksi sisäliikuntahallin sijoituspaikaksi on valikoitunut
ammattikoulun kentän alue. Muita
esillä olleita sijoituspaikkavaihtoehtoja olivat mm. Harapaisen ja Ratsumestarin urheilukentieen
alue sekä Kisapuisto."

2. Prosessin missään vaiheessa ei ole pyydetty lausuntoa hankkeen kulttuurihistorallisesta
vaikutuksesta museoviraston rakennetun kulttuuriympäristön asiantuntijalta. Rakennusten osalta
asia ohitetaan sillä, että niihin ei kajota ja tämä katsotaan riittäväksi kriteeriksi hallin sijoittamiseen
keskelle kokonaisuutta. Hankkeen kuvauksissa nojataan yleiskaavaa varten hankittuihin
lausuntoihin vuosilta 2021, 2014).
Museovirastolla on asiantuntija juuri tällaisia asioita varten, jonka asiantuntemus olisi ollut
käytettävissä jo hankkeen alkuvaiheessa, ennen sijainnin päättämistä. Tätä ei kuitenkaan taaskaan
tehty.

Hankkeen liitteissä mainitaan kaavoitusprosessin käynnistämisvaiheeseen kuuluvan
"Luontoselvityksen ja muiden perusselvitysten laatiminen". Ilmeisesti kulttuurihistoriallisten
arvojen selvittäminen ei kuulunut perusselvityksiin, vaikka asemakaavaselostuksessa mainitaan
näin ... "Suunnittelualueen kaupunkikuvallinen arvo on todettu yleiskaavassa, jossa
kaavamuutosalueelle on rajattu srA-alue (Kaupunkikuvallisesti arvokas alue, jonka arvojen
säilyttäminen tulee tutkia asemakaavoituksen yhteydessä. Aluetta koskevista suunnitelmista on
pyydettävä museoviranomaisen lausunto."" srA-rajaus käsittää koko kaavamuutosalueen lukuun
ottamatta tekonurmea ja sen edustalla olevaa hiekka- kenttää."

Vaikka museovirasto jätettiinkin konsultoimatta, seuraavat kannanotot tai asiantuntijalausunnot
on pyydetty:
-luontoselvitys, AFRY21.7.2021
-Arbotetumin puiden ja Valtakadun lehmusten kuntoarvioraportti, Silmu&Sydänpuu Oy
-Valtakadun liittymän toimivuustarkastelut valo-ohjattuna, Ramboll
-Sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän meluselvitys, Ramboll
-hankesuunnitelma, ALA Architects
-vesihuolto, Ramboll
LVIA-viitesuunnitelma hankesuunnitelmaa varten, Ramboll
-muinaisjäännösten täydennysinventointi ( 2012), Mikroliitti Oy
-historiallisen ajan mjuinaisjäännösten inventointi (2014), Mikroliitti Oy
-liikenne-ennuste vuodelle 2040, WSP Oy Matti Keränen
-keskustaajaman meluselvitys, WSP Finland Oy
-rakennetun kulttuuriympäristön selvitys (2013), Tmi Lauri Putkonen & Tengbom Eriksson
Arkkitehdit oy
-Huhtiniemen pohjavesialueiden vedenottamoiden suojelusuunnitelma (2004), Kaakkois-Suomen
ympäristökeskus



Hankkeen liitteessä, on listattu lausunnot, jotka osallisilta on pyydetty:

Kaakkois-Suomen ELY-keskus, ympäristö ja luonnonvarat Etelä-Karjalan liitto

Etelä-Karjalan museo

Etelä-Karjalan pelastuslaitos

19.8.2021

Lappeenrannan kaupunki

- Elinvoima ja kaupunkikehityksen toimiala (maaomaisuuden hallinta, kadut ja

ympäristö, rakennusvalvonta)

- Hyvinvointi- ja sivistyspalvelujen toimiala

- Lappeenrannan seudun ympäristötoimi:

• Ympäristönsuojelu

• Ympäristöterveydenhuolto

- Lappeenrannan Energiaverkot Oy

- Asukas- ja alueneuvosto

- Vammaisneuvosto

- Vanhusneuvosto

Alueen asukkaat, yrittäjät ja yhdistykset

- Lappeenrannan kaupunkikeskusta Ry

Maanomistajat, vuokralaiset ja naapurit

- Yksityiset maanomistajat

Muut

- Telia Finland Oyj

- Elisa Oyj

Näiden lisäksi on kysytty mielipidettä kiinteistöjen omistajilta ja vuokralaisilta.

Lisäksi näkemyksiä on pyydetty useaan kertaan urheiluseuroilta.

Pidän veronmaksajien rahojen tuhlaamisena olennaisten lausuntojen pyytämättä jättämistä.

Päättäjien käytettävissä täytyy olla ajantasainen tieto ammattitaitoisesti ja tasapuolisesti

tuotettuna jos rakennuksen sijainti päätetään.

Pidän myös asiattomana asetelmaa, jossa koko prosessi päätöksineen, suunnitelmineen ja

kuulemisineen pidetään ennen museoviraston lausunnon pyytämistä. Tällöin asetetaan yksittäinen

viraston virkahlö kohtuuttomaan tilanteeseen joutuessaan mahdollisesti tekemään kielteisen

lausunnon prosessin ollessa jo näin pitkällä.

3. Pysäköinti

Pysäköinnille ei ole suunnitelmassa osoitettu riittävästi tilaa. Toisen instanssin pysäköintitilojen

määrittäminen hankkeen pysäköintitilaksi ei ole riittävä ratkaisu.

4. Liikenne

Itään suuntaavan liikenteen muuttaminen yksikaistaiseksi hidastaa liikennettä huomattavasti,

erityisesti tapahtumien aikana. Lähistöllä sijaitsevat paloasema, sairaala ja terveysasema, joita

varten liikenteen tulee olla nopeaa ja esteetöntä. Yksikaistaisuus ja ylimääräiset liikennevalot

yhdistettynä liikenteen määrien kasvuun ja liikenteen hidastumiseen saattoliikenteen vuoksi eivät

tätä tue.

5. Kustannukset

Kustannukset ovat kasvaneet alkuperäisestä kohtuuttomasti. Jo tämän pitäisi olla peruste

hankkeen uudelleenarvioinnille.

6. Tasapuolisuus

Seuraavat asiat eivät varsinaisesti liity kaavoitukseen, mutta olennaisesti tähän hankkeeseen.

Julkisuudessa on paljon mainostettu hyötyä, joka läheisille oppilaitoksille on tulossa.

Jos otamme lähtökohdaksi lasten- ja nuorten tarpeet, tulisi palveluita rakentaa myös muiden

oppilaitosten lähelle. Kaksi urheilutaloa vierekkäin ei ole tasapuolisuutta.

Toinen tapuolisuuteen liittyvä asia on kaupungin urheilua palvelevien rakennushankkeiden

painottuminen miesvaltaisten lajien tarpeisiin. Huomasin vihreiden tehneen aloitteen harrastusten



saamien suorien ja epäsuorien tukien selvittämiseksi. Tämä olisi tärkeää, jotta voidaan varmistaa
lasten ja nuorten tasa-arvoinen kohtelu kunnassa.
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KAAVANLAATIJAN VASTINEET 

ASEMAKAAVAN JA TONTTIJAON MUUTOS 

8 LEPOLA, osalle puisto- ja katualueita 

SISÄLIIKUNTAHALLI, TEKONURMIKENTTÄ JA ARBORETUM 

KAAVANLAATIJAN VASTINEET  

MRA 30 §:n kuulemisessa saatuihin lausuntoihin 

Kaavaluonnos 15.11.2021 on pidetty nähtävillä 19.11. – 9.12.2021. 

LAUSUNNOT 

1. Kaakkois-Suomen ELY-keskus (9.12.2021) 

a) Kaavaselostuksessa, kaavakartalla ja vaikutustenarvioinnissa on huomioitu 
kaava-alueen sijoittuminen Huhtinimen (0540501) pohjavesialueelle. Kaa-
vaselostuksessa Lappeenrannan pohjavesialueiden tarkistamisesta kerro-
taan käynnissä olevana prosessina. Kaavaselostukseen voi kaavaproses-
sin myöhäisemmissä vaiheissa päivittää toteutuneen tilanteen 30.11.2021 
jälkeen kun Huhtiniemen pohjavesialueen uusi luokka ja rajaus ovat vahvis-
tuneet. 

b) Asemakaavaselostuksen kohdassa 3.1.8 Ympäristön häiriö- ja riskitekijät 
todetaan, että Suunnittelualue sijaitsee maakuntakaavan mukaisella Se-
veso-konsultointivyöhykkeellä. Maakuntakaavan suunnittelumääräyksen 
mukaan vaarallisia kemikaaleja käyttävää tai varastoivaa laitosta ympäröi-
vän konsultointivyöhykkeen yksityiskohtaiseen suunnitteluun on kiinnitet-
tävä erityistä huomiota. Alueella voimassa olevassa Lappeenrannan kes-
kustaajaman osayleiskaavassa 2030 (kv 24.4.2017) Seveso-konsultointi-
vyöhykkeet on osoitettu, mutta maininta puuttuu kaavaselostuksesta. 

Kaavaselostuksesta ei käy ilmi, mistä laitoksesta on kyse tai onko määräys 
edelleen ajankohtainen. Kaavakartan yleismääräyksissä kuitenkin määrä-
tään: Kaava-alue on ympäristöriskejä aiheuttavan laitoksen konsultointi-
vyöhykkeellä. Rakennusten rakennuslupaa haettaessa tulee pyytää aluepe-
lastuslaitoksen lausunto. 

Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes) on lupa- ja valvontaviranomainen, 
joka mm. valvoo suuronnettomuusvaarallisia teollisuuslaitoksia. Tukesin si-
vuilta löytyvän listauksen mukaan UPM Kaukas kuuluu laitoksiin, joiden ym-
pärille muodostuu kemikaalilaitoksen konsultointivyöhyke. Tukesin sivuilta 
(https://tukes.fi/teollisuus/maankayton-suunnittelu) löytyy ohjeet näiden alu-
eiden kaavoittamiseen liittyen: Konsultointivyöhykkeellä tapahtuvista kaa-
voitusmuutoksista tai merkittävämmästä rakentamisesta on pyydettävä lau-
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sunto Tukesilta ja pelastusviranomaiselta. Huomioitavaa on, että konsul-
tointivyöhyke määritetään lähtökohtaisesti kohteen tontin rajasta. Kaavoi-
tusviranomaisen kannattaa olla Tukesiin ja pelastusviranomaiseen yhtey-
dessä mahdollisimman varhaisessa vaiheessa, kun kaavoitetaan vaarallis-
ten kohteiden ympäristöä. Varhaisella yhteydenotolla varmistetaan kaavoi-
tusprosessin sujuvuus. 

Tukesilta ja pelastusviranomaiselta on hyvä selvittää esim. osallistumis- ja 
arviointisuunnitelma -vaiheessa tarpeita myöhemmille lausunnoille ja viran-
omaisneuvotteluihin osallistumiselle. Asemakaavan osallisiin tulee lisätä 
Turvallisuus- ja kemikaalivirasto (Tukes) ja pyytää heiltä lausunnot kaava-
muutokseen liittyen. Kaavaselostusta tulee täydentää tiedolla kyseisen vyö-
hykkeen aiheuttamasta laitoksesta. Kaavakartan yleismääräystä tulee täy-
dentää maininnalla rakennusluvan yhteydessä pyydettävästä Tukesin lau-
sunnosta. Lisäksi sitä voi harkita täydennettävän maininnalla: Rakennuslu-
van yhteydessä tulee esittää suunnitelma pelastustoimenpiteistä huomioi-
den alueen turvallisuusriskit. 

c) Sisäliikuntahallin sijoittaminen lähelle kaupungin keskustaa ja hyvien jouk-
koliikenneyhteyksin saavutettaviksi toteuttaa hyvin valtakunnallisia alueiden 
tavoitteita. MRL:n mukaiset asemakaavan sisältövaatimukset toteutuvat hy-
vin. Asemakaavamuutos on ansiokkaasti laadittu. Valmisteluaineisto muo-
dostaa hyvän pohjan asemakaavamuutoksen jatkotyöstöön. 

Vastineet: 

a) Kaavaselostukseen (kohta 3.1.2 Vesistöt ja pohjavesi) on päivitetty, että 
pohjavesialueiden uudelleen luokitus ja rajaukset ovat vahvistuneet 
30.11.2021. 

b) Kaavaselostukseen (3.2 Suunnittelutilanne, osayleiskaava) on lisätty, että 
alue kuuluu myös yleiskaavan mukaan Seveso III-direktiivialueeseen. Kaa-
vaselostukseen (3.1.8 Ympäristön häiriö- ja riskitekijät) on lisätty kappale 
Kaukaan tehdasalueen ympärille osoitetusta Seveso-konsultointivyöhyk-
keestä. Asemakaavan osallisiin OAS:iin on lisätty Tukes, jolta pyydetään 
lausunto kaavaehdotusvaiheessa. Alueelliselta pelastusviranomaiselta on 
pyydetty lausunto asemakaavaluonnosvaiheessa. 

Kaavakartan yleismääräystä on täydennetty seuraavanlaiseksi: Kaava-alue 
on ympäristöriskejä aiheuttavan laitoksen konsultointivyöhykkeellä. Raken-
nusten rakennuslupaa haettaessa tulee esittää suunnitelma pelastustoi-
menpiteistä huomioiden alueen turvallisuusriskit sekä pyytää TUKESin ja 
aluepelastuslaitoksen lausunto. 

c) Merkitään tiedoksi. 
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2. Etelä-Karjalan museo (10.12.2021) 

a) Arkeologinen kulttuuriperintö 

Museoviraston muinaisjäännösrekisteri ei tunne suunnittelualueelta kiinteitä 
muinaisjäännöksiä tai muuta arkeologista kulttuuriperintöä. Tällaiseksi tul-
kittavia anomalioita ei ole myöskään havaittavissa laserkeilausaineistossa 
maanpinnoiltaan pääosin muokatulla kaava-alueella. Vuoden 1767 verolle-
panokartan mukaan lähin historiallinen, tuolloin käytössä ollut tonttimaa on 
nykyisen Lappeen pappilan tontti noin 200 metriä asemakaavamuutosalu-
eelta koilliseen. 

Urheilukentän itäpuolen puistoalueelle jäänyt nykyinen kevyen liikenteen 
väylä, joka jäi pois maantiekäytöstä Valtakadun rakentamisen jälkeen 1950-
luvun alkupuolella, näyttää noudattelevan jo 1700-luvulla kuvattua linjaus-
taan. Museo pitää hyvänä, että linjaus säilyy edelleen puistoalueella muis-
tona kaupunkiin johtaneesta vuosisataisesta liikenneverkostosta. Jonkinlai-
nen säilyttävä kaavamerkintäkin saattaisi olla paikallaan, joskaan kyseinen 
linjaus ei ole jäänyt kokonaan käytöstä, eikä siten täysin täytä kiinteän mui-
naisjäännöksen kriteereitä, jotka Museovirasto (2017) on linjannut historial-
lisia teitä käsittelevässä ohjeistuksessaan (2017:7). 

Nuoremman historian osalta suunnittelualueen itäpuolella, nykyisen Valta-
kadun ja Lepolankadun risteyksen paikkeilla on vuoden 1946 ilmakuvissa 
näkyvissä tuoreita taisteluhautoja (myös 1953, 1957, 1964 kuvat), jotka ovat 
sittemmin jääneet pääosin katuverkoston alle. Samoin 1900-luvun alkupuo-
len ilmakuvissa näkyy puistoalueella todennäköinen isohkon rakennuksen 
kivijalka kohdassa, jossa kaavakartassa on merkintä VP/s-6. Kyse on ilmei-
sesti 1900-luvun alkupuolen rakennuksen jäännöksestä päätellen sitä ym-
päröivästä puuttomasta aukiosta ja rakennuksen puuttumisesta Senaatin 
kartastosta (1893). 

b) Rakennettu kulttuuriympäristö 

Asemakaavan suunnittelualueella tai sen läheisyydessä ei ole valtakunnal-
lisesti merkittäviä rakennettuja kulttuuriympäristöjä (RKY). Asemakaava-
selostuksessa todetaan, että kaava-alue kuuluu kaupunkikuvallisesti mer-
kittävään rakennettuun puistoympäristöön. Alueen toteuttamisessa ja ra-
kentamisessa tulee huomioida rakentamisen sopivuus kaupunkikuvaan, 
maisemaan ja luonnonympäristöön. 

Suunnittelualue on lähes rakentamaton. Alueella sijaitsevat liikennepuiston 
huoltorakennus ja tekonurmikentän lämmityksen tekniikkatila. Lisäksi alu-
eella on rinteeseen sijoittuva katsomorakenne ja alueen itäosassa on väli-
aikainen tilaelementtirakennus. 

Rakennukset ja rakenteet eivät sisällä erityisiä rakennetun kulttuuriympäris-
tön arvoja. 

c) Kaavamuutosalueeseen kuuluu Valtakadun katualuetta 425 metrin mat-
kalta. Valtakatu on Lauritsalaan johtava ”bulevardi” puistokatu, jossa leh-
mukset ovat ajoratojen ja sen reunoilla kulkevien kevyenliikenteenväylien 



4 (15) 

Sisäliikuntahalli, tekonurmikenttä ja arboretum, asemakaavan ja tonttijaon muutos 
Kaavanlaatijan vastineet 13.12.2021 

välissä. Museo katsoo, että Valtakadulla on merkittävä vaikutus kaupunki-
kuvassa, joka tulisi säilyttää sisäliikuntahallin pysäköintiä suunniteltaessa. 
Valtakadun ilmeeseen kuuluu nelikaistainen rakenne. 

d) Lasten liikennepuiston toiminta turvaaminen nykyisellä paikallaan on erittäin 
positiivista. Vaikka rakentamisen myötä menetetään pieni osa arboretumin 
puustosta, on suunnittelussa päädytty vähiten arboretum-aluetta pienentä-
vään vaihtoehtoon. 

e) Etelä-Karjalan museo katsoo, että kaavaselostus on laadittu huolella ja kat-
tavasti. Museolla ei ole muuta huomautettavaa suunnitelmasta. 

Vastineet:  

a) Vanhalle tielinjaukselle sijoittuva kevyen liikenteen väylä säilyy käytössä ja 
kertoo osaltaan vanhasta 1700-luvulla muodostuneesta tielinjauksesta. 
Olemassa oleva väylä on osoitettu asemakaavassa jalankululle ja polku-
pyöräilylle varattuna alueen osana. Erillistä kaavamerkintää ei ole tarkoituk-
senmukaista merkitä, etenkin kun kiinteän muinaisjäännöksen kriteerit eivät 
täyty. Tieosuutta koskevat tiedot on kuitenkin lisätty kaavaselostukseen. 

b) Merkitään tiedoksi. 

c) Valtakadun varren reunapysäköinnistä on asemakaavan ehdotusvaiheessa 
luovuttu ja katu on tarkoitus säilyttää nelikaistaisena. 

d) ja e. Merkitään tiedoksi. 

 

3. Etelä-Karjalan liitto (25.11.2021) 

a) Maakuntakaavan huomioiminen: Kaavaratkaisu huomioi keskustatoiminto-
jen alueen (C) suunnittelumääräyksen mukaisesti eri liikennemuodot. Kaa-
varatkaisu eheyttää olemassa olevaa yhdyskuntarakennetta laatukäytävän 
(lk) suunnittelumääräyksen mukaisesti. Kaavaratkaisu turvaa kaupunkira-
kenteen kehittämisen kohdealueen (kk) suunnittelumääräyksen mukaisesti 
riittävät lähivirkistysalueet. Asemakaavamääräyksissä viitataan Seveso-
konsultointivyöhykkeen osalta rakennuslupavaiheeseen. 

Muita huomioita: Noin 0,3 hehtaarin alue jalkapallokentän itäpuolella sijait-
sevasta puistosta muuttuu rakennetuksi alueeksi. Kaavaselostuksessa vai-
kutus on arvioitu melko vähäiseksi, sillä se on 2,8 % nykyisestä arboretumin 
pinta-alasta. 

Kaavaselostuksessa on todettu, että lähietäisyydellä pysäköintipaikkojen 
määrä ei ole riittävä ja käyttäjien on varauduttava jopa 400 metrin kävely-
matkaan. 

Kaavan haaste on toimivat pysäköintijärjestelyt. Riittävällä tiedottamisella 
saadaan käyttäjät ja yleisötilaisuuksiin osallistujat opastettua läheisille py-
säköintialueille. 
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b) Liikenneturvallisuuden osalta tulisi kaavaselostusta täydentää tiedoilla, 
mikä on Valtakadun nopeusrajoitus, jotta saattoliikenteen ja suuntais-
pysäköinnin ns. taskuun peruutuksista ei aiheutuisi onnettomuusvaaraa. 

c) Lisäksi kaavaselostusta tulisi täydentää tiedoilla, kuinka Seveso-konsultoin-
tivyöhyke huomioidaan kaavahankkeessa.  

Vastineet:  

a) Merkitään tiedoksi. 

b) Kaavaselostuksen kohdassa 3.1.4 Liikenneverkko on kerrottu, että Valtaka-
dun nopeusrajoitus on suunnittelualueen kohdalla 50 km/h. Valtakadun var-
ren reunapysäköinnistä on asemakaavan ehdotusvaiheessa luovuttu ja 
katu on tarkoitus säilyttää nelikaistaisena. 

c) Kaavaselostukseen (3.1.8 Ympäristön häiriö- ja riskitekijät) on lisätty kap-
pale Kaukaan tehdasalueen ympärille osoitetusta Seveso-konsultointi-
vyöhykkeestä. Asemakaavan osallisiin on lisätty Tukes, jonka lausunto pyy-
detään ehdotusvaiheessa. Kaavakartan yleismääräystä on tarkennettu seu-
raavanlaiseksi: Kaava-alue on ympäristöriskejä aiheuttavan laitoksen kon-
sultointivyöhykkeellä. Rakennusten rakennuslupaa haettaessa tulee esittää 
suunnitelma pelastustoimenpiteistä huomioiden alueen turvallisuusriskit 
sekä pyytää TUKESin ja aluepelastuslaitoksen lausunto. 

 

4. Lappeenrannan kaupunki, kadut- ja ympäristö vastuualue (8.12.2021) 

a) Vettä läpäisemätön pinta tulee kaavamuutoksen myötä lisääntymään huo-
mattavasti, ja samalla läpäisevä pinta, jonka kautta alueen hulevedet tällä 
hetkellä imeytyvät maaperään, vähenee. Kaavamuutosalue sijoittuu pohja-
vesialueelle, jolloin pohjavesivarantojen ylläpitämiseksi on tärkeää mahdol-
listaa hulevesien imeytyminen syntypaikalla, mikäli alueen maaperä mah-
dollistaa imeytymisen. 

b) Hulevesien hallinnan osalta kaavamääräykset ovat kohteeseen sopivia. 
Kaavamääräyksissä tulisi lisäksi viitata Lappeenrannan kaupungin huleve-
sien hallinnan ohjelmaan ja ohjelman mukaiseen hulevesien käsittelyn tär-
keysjärjestykseen. 

c) Alueen korkojen takia maanpäällisen tulvareitin johtaminen kentän ja sisä-
liikuntahallin alueelta on käytännössä mahdotonta. Tämä tulee ottaa huo-
mioon alueen hulevesisuunnitelmassa ja hulevesien käsittelyrakenteiden 
mitoituksessa. 

d) Selostuksen s. 53–54: ”Rakentamisen seurauksena hulevesien määrä kas-
vaa merkittävästi ja hulevesiä joudutaan viivyttämään suunnittelualueella 
ennen niiden johtamista hulevesiverkostoon. Hulevesiä varten suunnitel-
laan imeytyskenttä, johon johdetaan pihasadevedet, kattosadevedet sekä 
salaojavedet perusvesikaivon kautta. Imeytyskenttä toteutetaan joko ns. ka-
settijärjestelmänä tai imeytys- ja viivytysputkistojärjestelmänä. Ylivuoto joh-
detaan kunnalliseen hulevesiverkostoon. Hulevesien imeytysrakenteet on 
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alustavasti suunniteltu rakennettavaksi jalkapallokentän alle.” Sanamuodot, 
viivytys -> imeytys. Hulevedet tulisi käsitellä Hulevesien hallinnan ohjelman 
mukaista järjestystä noudattaen, eli ensisijaisena keinona on hulevesien 
määrän vähentäminen käyttämällä läpäiseviä pinnoitteita, sitten imeytys, 
mikäli alueen maaperä mahdollistaa imeytyksen. Tekstiä tulee muuttaa tä-
män mukaisesti. Imeytys (- tai viivytys) rakenteesta ylivuotona hulevesiver-
kostoon johdettava virtaama tulee mitoittaa Lappeenrannan hulevesien hal-
linnan ohjelman mukaisesti vastaamaan alueen luonnontilaista virtaamaa. -
> Huomioitava hulevesien hallinnan ohjelman tärkeysjärjestys teksteissä ja 
sanamuodoissa.  

e) Tarvitaanko kaavaan rasite, jos YU-korttelin vesiä johdetaan imeytettäväksi 
kentän alle VU-alueelle? 

f) Selostuksen s. 66: ”Osa piha-alueiden ja tekonurmikentän sade- ja sulamis-
vesistä imeytetään maastoon, kuten tähänkin asti ja pinnoitettujen pysä-
köintialueiden sekä vesikattojen vedet johdetaan viivytyksen kautta huleve-
siviemäriin, koska tilaa laajoille imeytysalueille ei ole mahdollista järjestää. 
Alueelle ei ole sijoitettu pohjaveden kannalta riskitoimintoja.” -> Kaava-
selostuksessa ei mielellään puhuttaisiin viivytyksestä, mikäli myös imeytys 
on mahdollista. Miten on selvitetty/tutkittu se, onko imeytykselle tilaa? 

g) Hulevesiä on mahdollista imeyttää myös maanalaisten rakenteiden kautta, 
joiden tilantarve on samaa luokkaa maanalaisen viivytysrakenteen kanssa. 
Tarkemmassa suunnittelussa tulisi tutkia imeyttämismahdollisuus koko ton-
tin hulevesille. Kaavaselostuksen teksti tulisi muuttaa tältä osin. ”Tekonur-
men osalta vedet on johdettu hulevesiviemäriin. Kentän ja liikennepuiston 
välisellä hiekkakentällä osa vesistä on imeytynyt maaperään. Alueelta tule-
vaisuudessa muodostuvien hulevesien määrään vaikuttavat lisärakentami-
sen kattopinta-ala ja pinnoitetun piha-alueen pinta-ala. Lappeenrannan 
kaupungin hulevesien hallinnan ohjelman mukaisesti hallin tontilla muodos-
tuvat hulevedet johdetaan pois syntypaikaltaan viivyttävällä järjestelmällä 
siten, että poisjohdettavien vesien määrä pysyy luonnontilaista (=rakenta-
matonta aluetta) vastaavalla tasolla.” -> Huomioitava hulevesien hallinnan 
ohjelman tärkeysjärjestys teksteissä ja sanamuodoissa. 

h) Katualueelle tulee jättää tilaa hulevesien imeytysrakenteille sekä kasvilli-
suudelle ja puille, jotta katualueen hulevesiä on mahdollista imeyttää/viivyt-
tää ennen johtamista hulevesiviemäriin. 

i) Rakentamisen aikaiseen hulevesien hallintaan tulee kiinnittää huomiota. 
Kohteen rakentamisen aikaisesta hulevesien hallinnasta tulee laatia suun-
nitelma Hulevesien hallinnan ohjelman kpl 12 sekä RT-kortin 89–11230 mu-
kaisesti.  

j) Kaavassa ei ole mitenkään huomioitu autojen tai polkupyörien pysäköintiä. 
Suunnittelun edetessä tulee tarkemmin tutkia ja esittää pysäköintiratkaisut. 
Pyöräpysäköinnin suunnittelun ja toteutuksen tulisi noudattaa Pyöräliiken-
teen suunnitteluohjetta (Väylä 18/2020). 
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k) VP/s-6 kaavamerkintä tulisi korjata muotoon: ”Puisto, jossa ympäristö säi-
lytetään. Puisto on osa puulajipuistoa. Alueen olemassa oleva puusto on 
säilytettävä siten, että sallitaan vain maiseman hoidon kannalta tarpeelliset 
toimenpiteet, ja että puustoa täydennetään tarpeen mukaan uusilla istutuk-
silla.” 

l) Puiston halkaiseva uusi raitti tulisi merkitä kaavakarttaan ohjeellisena, 
koska raitin sijainti tarkentuu myöhemmin. 

m) Sampon laajennuksessa pp:n kohdalle puistoon on suunniteltu johdettavan 
tontin hulevedet tulvatilanteessa painanteeseen. 

n) Lasten liikennekaupungin vierestä tupakkapaikka tulee siirtää tontin alu-
eelle.  

o) Kadut ja ympäristö -vastuualue huomauttaa YU-alueen osalta, että et-3 ti-
lojen rakentaminen rinteeseen vaarantaa suojeltavaksi merkityt puut. Li-
säksi kaapelireitin ja portaikon sijainnit tulee tarkistaa niin, etteivät ne vaa-
ranna viereisiä säilytettäviä puita (esimerkiksi portaikko tulisi sijoittaa leh-
musten keskelle, jolloin molemmilla puilla on mahdollisuus säilyä). 

Vastineet: 

a) Keskeisen alueen maankäytön muuttuessa sorapintaisesta kentästä noin 
7000 m²:n liikuntahalliksi piha-alueineen, hulevesien imeytyminen vähenee 
merkittävästi. Hulevesiä varten suunnitellaan tekonurmikentän alapuolelle 
imeytyskenttä, jonne johdetaan alueella muodostuvat hulevedet, jotka nor-
maalitilanteessa imeytyisivät maaperään. Tulvatilanteessa vedet ohjautuvat 
ylivuotona kaupungin hulevesiverkkoon tai viemärin kapasiteetin täyttyessä 
sadevedet varastoituvat väliaikaisesti tekonurmikentän alueelle. 

b) Hulevesiä koskeva yleismääräys on muutettu muotoon: Rakennusluvan yh-
teydessä tulee esittää selvitys hulevesien hallinnasta ja johtamisesta. Hule-
vesien hallintasuunnitelma ja toteutus tulee laatia Lappeenrannan kaupun-
gin hulevesien hallintaohjelman periaatteiden mukaisesti. Ensisijaisesti tu-
lee imeyttää YU- ja VU-alueiden hulevedet VU-alueella. Selvityksessä tulee 
huomioida hulevesien hallinta tulvatilanteessa. 

c) LVIA-viitesuunnitelmassa hankesuunnitelmaa varten (Granlund Saimaa Oy 
29.9.2021) todetaan: Tontin hulevedet suunnitellaan käsiteltäväksi tontilla. 
Hulevesiä varten suunnitellaan imeytyskenttä, johon johdetaan pihasade-
vedet, kattosadevedet sekä salaojavedet perusvesikaivon kautta. Imeytys-
kenttä toteutetaan joko ns. kasettijärjestelmänä tai imeytys- ja viivytysput-
kistojärjestelmänä. Ylivuoto johdetaan kunnalliseen hulevesiverkostoon. 
Alustava hulevesivirtaama on n. 130 l/s. Näkökohdat huomioidaan alueen 
toteutussuunnittelussa. 

d) Ks. vastineen kohta b.  

e) Kaavan yleisiin määräyksiin on lisätty määräys YU-korttelin hulevesien 
imeyttämisestä VU-alueella. YU-korttelin vesien johtamisessa kentän alle 
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VU-alueelle voidaan hyödyntää kaavassa jo olevia kahta VU-alueelle johta-
vaa putkivarausta hallin molemmin puolin. VU-alueen hulevesien ylivuoto-
johdolle on merkitty johtovaraus tontille numero 6. 

f) Viivytystä kokevat tekstimaininnat on muutettu imeytykseksi. Hiekkateko-
nurmikentän alapuolelle VU-alueella hulevesien imeytykselle on mahdol-
lista rakentaa ns. kasettijärjestelmä tai imeytys- ja viivytysputkistojärjes-
telmä, mikä on tutkittu hankesuunnitelman yhteydessä laaditussa Granlund 
Saimaa Oy:n laatimassa selvityksessä (29.9.2021) 

g) Hulevesien hallinnan ohjelman tärkeysjärjestys teksteissä ja sanamuo-
doissa on tarkennettu kaavaselostukseen sekä kaavamääräyksiin. 

h) Asemakaavassa osoitetaan katualueen rajat. Kaavassa osoitetulle katualu-
eelle laaditaan katusuunnitelma, jossa määritellään tarkemmin katualueen 
sisäiset järjestelyt ja mahdolliset hulevesien käsittelyalueet. 

i) Asia huomioidaan alueen toteutussuunnittelussa.  

j) Asemakaavan kaavamääräyksen mukaan sisäliikuntahallin välittömään lä-
heisyyteen tulee sijoittaa 30 autopaikkaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen 
käytettävissä on noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. 
Näistä noin 120 sijoittuu Armilankadun viereiselle yleiselle pysäköintialu-
eelle. Lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaik-
kaa, mikäli nykyiset autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi. Lopullisesti 
pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoi-
tuksessa. Autopaikkojen sijainti ja määrät on kuvattu asemakaavaselostuk-
sessa. 

Kaavaan on lisätty määräys kaavamuutosalueelle sijoitettavasta 100 polku-
pyöräpaikasta, mikä vastaa pääpirteissään Pyöräliikenteen suunnitteluoh-
jetta (Väylä 18/2020). 

k) Kaavamääräystä on muutettu lausunnossa esitetyllä tavalla. 

l) Raitin merkintä on rakentamattomalta osaltaan muutettu ohjeelliseksi. Rai-
tin linjaus on määritelty mahdollisimman laajasti puustoa säästäväksi. 

m) Merkitään tiedoksi. Asemakaava ei ota ratkaisuun kantaa. 

n) Tupakkapaikan sijaintia ei ratkaista asemakaavalla. 

o) Asemakaavakartalla portaikkoa on siirretty siten, että etäisyys suojeltaviin 
lehmuksiin on vähintään 2,5 metriä. Kaapelireitti sijoittuu olemassa olevan 
lämpöputken paikalle eikä sillä siten ole käytännön vaikutusta alueella ole-
viin puihin. et-3-alueen ja lähimmän lehmuksen väliin jää vaadittu 2,5 metrin 
suojaetäisyys. 

Kaavaehdotukseen tehtävät muutokset on sovittu yhdessä kadut ja ympäristö-
vastuualueen kanssa 16.12.2021 pidetyssä palaverissa.  

5. Lappeenrannan maaomaisuuden hallinta (23.11.2021) 

Asemakaavamuutosalue on kaupungin omistuksessa. Maaomaisuuden 
hallinnalla ei ole huomautettavaa kaavamuutosluonnokseen. 
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Vastine: Merkitään tiedoksi. 

6. Lappeenrannan Energiaverkot Oy (30.11.2021) 

Lappeenrannan Energiaverkot Oy:llä on kaava-alueella liitekartan mukai-
nen sähkönjakeluverkosto. Mikäli nykyiselle sähkönjakeluverkolle joudu-
taan tekemään muutoksia, perimme niistä aiheutuneet kustannukset. Ei 
muuta huomautettavaa. 

Vastine: Merkitään tiedoksi. 

 

7. Lappeenrannan Rakennusvalvonta (8.12.2021) 

Ei huomautettavaa. 

Vastine: Merkitään tiedoksi. 

 

8. Lappeenrannan seudun ympäristötoimi/ ympäristönsuojelu (9.12.2021) 

a) Kaavamuutosalueen länsireunalla sijaitsevan lasten liikennepuiston Valta-
kadun puoleisella reunalla [melutasot] ovat paikoin yli 60 dB. Kohde on ollut 
mukana Lappeenrannan 2015 valmistuneessa meluntorjuntasuunnitel-
massa ja kohteelle on esitetty erilaisia meluntorjuntaratkaisuja esimerkin-
omaisesti. Meluntorjunnan edistämissuunnitelmassa on todettu leikkipaik-
kojen olevan herkkiä kohteita, joissa meluasiat tulee huomioida. Mallinnuk-
sen mukaan myös hiekkatekonurmen luoteisosan melu ylittää laskennalli-
sesti 55 dB. 

Lasten liikennekaupunki ja suunniteltu tekonurmikenttä sijaitsevat aivan lii-
kenneväylän tuntumassa. Liikenteen aiheuttamat päästöt kuten typenoksi-
dit ja pienhiukkaset voivat heikentää ilmanlaatua paikallisesti tieväylän tun-
tumassa. 

Melun ja ilman epäpuhtauksien viihtyisyydelle ja terveydelle aiheutuvien-
haittojen johdosta ympäristönsuojeluviranomainen katsoo, että kaavasuun-
nittelussa tulee tarkastella melutilanne koko kaavamuutosalueella samoin 
melun torjumistarpeet ja -mahdollisuudet. 

Ilmanlaatuun voidaan vaikuttaa mm. sopivalla ja riittävän tiheällä ja korke-
alla kasvillisuudella. Myös melun leviämiseen kasvillisuudella on todettu 
olevan psykologinen vaikutus ja jonkin verran peittävää vaikutusta. 

b) Luonnon monimuotoisuuden ja viheralueiden säilymisen edistäminen on 
maankäytön suunnittelussa huomioitava asia ja siltä osin kuin olemassa 
olevia viheralueita otetaan rakentamiseen, tulee tarkastella, miten mene-
tetty viherrakenne korvataan. Keskustan läheisyydessä viheralueilla on 
merkittävä rooli mm. asukkaiden viihtyisyyden kannalta. Vaikka arboretum 
ei sisällä luonnonsuojelulain perusteella suojeltuja lajeja tai elinympäristöjä, 
edistää kaupunkirakenteen sisällä oleva kasvillisuus luonnon huomioimista 
ja asukkaiden hyvinvointia. 
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c) Sijainti 1E- luokan pohjavesialueella on huomioitu kaavamääräyksissäriittä-
vällä tarkkuudella. 

Vastine:  

a) Asemakaavan muutoksen ei ole tarkoitus muuttaa lasten liikennepuiston 
toimintoja, vaan ennen kaikkea päivittää vuodelta 1936 oleva asemakaavan 
katualueen rajaus Valtakadun osalta vallitsevan tilanteen mukaiseksi. Alue 
on osa arboretumia ja avoimet vapaat näkymät puistoalueelle ovat kaupun-
kikuvallisesti tärkeitä. Tämän vuoksi meluaidan rakentamiseen velvoittavan 
kaavamääräyksen sijasta liikennemelua tulisi ensisijaisesti vähentää Valta-
kadun ajonopeuksia alentamalla. Tällöin puistonäkymät Valtakadun suun-
nalta katsottuna eivät estyisi. Lisäksi liikennepuiston alueelle jää joka ta-
pauksessa aluetta, jolla melun ohjearvot täyttyvät ennustetilanteessa ilman 
rakenteellisia meluntorjuntatoimenpiteitäkin. Päästöjen osalta tilannetta tu-
lee osaltaan parantamaan myös autokannan sähköistyminen. 

b) Kaavaluonnoksen mukaisessa maankäytössä arboretumin alueesta mene-
tetään vain 0,42 hehtaaria. Kyseisellä alueella ei ole korvaamattomia puu-
lajeja ja arboretumin kehittämistä voidaan jatkaa puistomaiseksi jäävällä yli 
12 hehtaarin arboretum-alueella. Kaavaratkaisu ei johda ekologisesti mer-
kittävän viherkäytävän katkeamiseen. Sisähallin paikka on valittu kokonais-
arvioinnin perusteella, jolloin valintaperusteena ovat olleet erityisesti toimin-
nalliset tekijät. Samalla kaavaratkaisussa on pyritty minimoimaan luonnon-
ympäristöön kohdistuvat haitalliset vaikutukset.  

c) Merkitään tiedoksi. 

 

9. Lappeenrannan seudun ympäristötoimi/ terveysvalvonta (8.12.2021) 

a) Kaavamuutoksen kohteena olevalla alueella sijaitsee lasten liikennepuisto. 
Liikennepuiston Valtakadun puoleisessa osassa melutasot ylittävät paikoin 
60 dB. Kohde on ollut mukana Lappeenrannan meluntorjuntasuunnitel-
massa, joka on valmistunut vuonna 2015. Meluntorjuntasuunnitelmassa on 
esitetty meluntorjunnan vaihtoehtoja esimerkkikohteisiin. Meluntorjunnan 
edistämissuunnitelmassa on todettu leikkipaikkojen olevan herkkiä kohteita, 
joissa meluasiat tulee huomioida. Terveydensuojeluviranomainen katsoo, 
että kaavasuunnittelussa tulee tarkastella melutilanne sekä melun torjumis-
tarpeet ja -mahdollisuudet myös lasten liikennepuiston osalta. 

b) Lasten liikennekaupunki ja suunniteltu tekonurmikenttä sijaitsevat aivan lii-
kenneväylän tuntumassa. Liikenteen aiheuttamat päästöt ja pienhiukkaset 
voivat heikentää ilmanlaatua paikallisesti tieväylän tuntumassa. Kasvillisuu-
della ja suojaviheralueilla voidaan vähentää päästöjen leviämistä, joten kaa-
vasuunnittelussa olisi tarkasteltava vielä, miten pakokaasujen ja tieliiken-
teen hiukkasten leviämistä lasten liikennepuistoon ja hiekkatekonurmelle 
voitaisiin ehkäistä. 
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Vastineet: 

a) ja b Asemakaavan muutoksen ei ole tarkoitus muuttaa lasten liikennepuis-
ton toimintoja, vaan ennen kaikkea päivittää vuodelta 1936 oleva asema-
kaavan katualueen rajaus Valtakadun osalta vallitsevan tilanteen mu-
kaiseksi. Alue on osa arboretumia ja avoimet vapaat näkymät puistoalueelle 
ovat kaupunkikuvallisesti tärkeitä. Tämän vuoksi meluaidan rakentamiseen 
velvoittavan kaavamääräyksen sijasta liikennemelua tulisi ensisijaisesti vä-
hentää Valtakadun ajonopeuksia alentamalla. Tällöin puistonäkymät Valta-
kadun suunnalta katsottuna eivät estyisi. Päästöjen osalta tilannetta tulee 
osaltaan parantamaan myös autokannan sähköistyminen. 

Liikennepuisto on vakiintunut nykyiselle paikalleen eikä sen siirtäminen me-
luntorjunnan perusteella ole tarkoituksenmukaista. Liikennepuiston alueelle 
jää joka tapauksessa aluetta, jolla melun ohjearvot täyttyvät ennustetilan-
teessa ilman rakenteellisia meluntorjuntatoimenpiteitäkin. Tekonurmikentän 
sijainti Valtakatua alemmalla tasolla vähentää liikennemelua kentän tasolla 
siten, että melun ohjearvot eivät suurimmalla osalla aluetta ylity. 

10. Telia Finland Oyj (19.11.2021) 

Suunnitelma-alueella on Telian infraa. Työstä ei saa aiheutua sille vahin-
koa, eikä sen päälle saa asentaa mitään. Kaapelikartat ja -näytöt tulee pyy-
tää www.verkkoselvitys.fi kautta. Jos tulee tarvetta kaapelisiirroille, niin 
niistä on ilmoitettava 12 viikkoa ennen maanrakennustöiden aloitusta. Siir-
roista aiheutuneet kulut laskutetaan työn tilaajalta. 

Vastine: Merkitään tiedoksi. 

 

11. Lappeenrannan kaupungin vanhusneuvosto (25.11.2021) 

Suunnitellun sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän sijoittumisesta on käyty 
hyvin laajaa keskustelua urheiluseurojen kanssa. Nykyinen suunnittelualue 
on alla olevien perustelujen vuoksi paras paikka hallille ja kentälle. 

Alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy lähitulevaisuudessa 
peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli jalkapallokentän vie-
reen, kentästä noin 40 m itään Arboretumin puistoalueelle. 

Ylläpidon ja käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja. Sijaintipaikka on op-
timaalinen ja tarpeellinen Sampon ja Kimpisen koulun sisäliikunnan ope-
tusta varten, koska urheilutalon ja Kimpisen koulun liikuntatilat eivät ole riit-
täviä näille kouluille, joissa on noin 3 200 opiskelijaa. Lisäksi sijaintipaikka 
olisi lähellä Kimpisen urheilukenttää ja uimahalli-urheilutaloa, tarjoten isoi-
hin liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja. Sisäliikuntahallin yhteyteen voi-
daan myös rakentaa lämmitettävälle jalkapallokentälle tarpeelliset puku- ja 
pesutilat. Alue on lähellä ydinkeskustaa ja sen monipuolisia ravintola-, ho-
telli- ym. palveluja. Alue on hyvin saavutettavissa julkisilla kulkuneuvoilla ja 
kevyellä liikenteellä. Henkilöautojen pysäköintiin lähialueella on käytettä-
vissä useita olemassa olevia pysäköintialueita. 
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On toki valitettavaa, että monille tärkeää puistoa pitää pienentää hallin ja 
jalkapallokentän vuoksi, mutta paikka on näillä näkymin paras paikka hallille 
ja kentälle. On vihdoinkin aika saada sisäliikuntahalli, jota on vuosikausia 
odotettu sekä edes yksi lämmitettävä kunnollinen tekonurmikenttä, jota tar-
vitaan jalkapallon ympärivuotiseen harrastamiseen. 

Jalkapallokaan ei enää ole vain kesäaikainen laji, jonka sivussa pelataan 
jääkiekkoa. Jotta menestytään, tarvitaan urheilulle ja liikunnalle paikkoja. 
Myös kansanterveydellisesti on merkittävää saada ympärivuotista liikuntaa 
varten harjoittelupaikkoja, pelkät koulujen liikuntasalit eivät riitä kaikkien la-
jien lajinomaiseen harjoitteluun. 

On vuosia ollut kohtuutonta, että "Amiksen" tekonurmikentän vieressä ei ole 
aina harjoittelujen aikana avoimia puku- ja WC tiloja käytettävissä. 

Vanhusneuvosto puoltaa kaavamuutosta. 

Vastine: Merkitään tiedoksi. 

 

12. Lappeenrannan kaupungin vammaisneuvosto (7.12.2021) 

a) Sisäliikuntahalli on ollut vireillä lehtitiedon mukaan jo noin 50 vuotta, joten 
tuskin siitä on kohtuutonta haittaa, jos hanke vielä viivästyy. Ammattikoulun 
kentän kohdalle rakennettaessa todennäköisesti ei saada mahtumaan täy-
simittaista jalkapallokenttää, ellei Valtakatua kyseessä olevalta kohdalta 
”silpota”. Jos pysäköintiä haetaan Armilan terveysaseman P-alueelta lisää, 
niin sitäkin pitäisi laajentaa. 

b) Vammaisneuvosto esittää vielä uuden paikan etsintää esimerkiksi lentoken-
tän läheisyydestä. 

Vastineet:  

a) Sisäliikuntahallin suunnittelun lähtökohtana ovat olleet yleisurheilun ja sisä-
pallopelien harjoittelumahdollisuuksien parantaminen. Yksi kriteeri on ollut 
200 metrin mittaisen sisäjuoksuradan sijoittaminen halliin. Tällöin olisi mah-
dollista järjestää yleisurheilun sisähallikilpailuja ja tulokset olisivat tilastokel-
poisia. Mikäli halliin sijoittuisi myös virallisten mittojen mukainen jalkapallo-
kenttä, tulisi juoksuradan olla 333 tai 400 metriä, jolloin halli olisi huomatta-
vasti suurempi ja kalliimpi rakentaa. Tällöin hankkeen suunnittelu tulisi aloit-
taa alusta lähtökohdan muuttuessa. 

b) Sijaintipaikkapäätöksen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimielisesti 
kaupunginhallituksen esityksestä. Tutkittuja sijaintipaikkavaihtoehtoja 
Amiksen ohella virkamiesvalmistelussa olivat: 
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- Ratsumestarin kenttä (ei sopiva lentoestepintojen vuoksi) 

- Juvakan kenttä (ei sopiva, lian ahdas) 

- Paloaseman tontti (ei sopiva, alue kaavailtu kerrostaloasuinra-
kentamiseen, liian lähellä viereisiä uusia kerrostaloja, tontti ah-
das ja vapautuu vasta v. 2023) 

- Harapainen (kaukana keskustasta ja kouluista, päiväkäyttö 
jäisi vähäiseksi, osin perustamisolosuhteet huonot) 

- Opintien pohjoispuoli Kesämäenrinteen koulun vieressä (koh-
tuullisen hyvä sijaintipaikka, isot koulut vieressä, kauempana 
keskustasta kuin Amis)  

- Kirkkoherranlahden kenttä (ei sopiva, ahdas, pysäköintiä ei 
alueelle saa mahtumaan mitenkään, muuttaisi kokonaan näky-
mät kerrostaloilta Saimaan suuntaan) 

- Kisapuisto (ei mahdu uuden jääareenan lisäksi alueelle) 

Kaikkia tutkittuja vaihtoehtoja ei ole lueteltu muistioihin, mediatiedotteisin tai 
valtuuston päätöspöytäkirjaan, mutta ne on informoitu päättäjille eri vai-
heissa. Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut valmistelun 
yhteydessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti nähtävissä nii-
den soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. Sisäliikuntahallin varsinainen 
hankkeen valmistelutyö tehtiin virkamiestyönä työryhmässä, joka koostui 
SRV Rakennus Oy:n edustajien ohella kaupunkisuunnittelun, konsernihal-
linnon ja LaTo:n virkamiehistä. Tämä työryhmä esitti, että sisäliikuntahalli 
sijoitettaisiin Amiksen alueelle seuraavin perustein: 

”Sisäliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille mikä on hyvä 
synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopisto Sampon sisäliikunnalle ei 
ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisäliikuntahalli 
ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja mahdollistaisi hy-
vän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheilukisojen lämmittely- ym. 
tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun kentän sijaintipaikka luo myös 
merkittävästi synergiaetuja. Suunnitellulla paikalla sisäliikuntahalli on myös 
mahdollisimman lähellä keskustaa, hotelleja ja hyvien liikenneyhteyksien 
varrella Erilaisten messujen, näyttelyiden ja juhlatilaisuuksien järjestämi-
seen hallin tulee myös sijaita mahdollisimman lähellä keskustaa.” 

Kaupunginvaltuusto on päättänyt uudelleen 13.12.2021, että sisäliikunta-
halli sijoitetaan kaavaluonnoksessa esitetylle paikalle Amiksen kentän alu-
eelle. Kaupunginvaltuusto päätti 13.12.2021 lisäksi, että jalkapallon ja pe-
säpallon harrastamisen tarpeisiin vastaavan palloiluhallin rahoittamisen ja 
rakentamisen selvitystyö käynnistetään. 
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13. Lappeenrannan kaupunki, Hyvinvointi ja sivistyspalvelut (3.12.2021) 

Hyvinvoinnin ja sivistyksen toimiala pitää esitettyä kaavaehdotusta hyvänä 
palvelujen toiminnan näkökulmasta. Sisäliikuntahalli sijoittuu kaavassa kes-
keiselle paikalle lähelle Kimpisen koulualuetta ja Saimaan ammattioppilai-
tosta. Lisäksi lähellä sijaitsee muita liikuntalaitoksia ja alueita kuten uima-
halli ja urheilutalo sekä Kimpisen urheilukeskus. Näiden läheisyys tuo sy-
nergiaetuja erilaisissa tapahtumissa arkitoimintojen lisäksi. 

Vastineet: Merkitään tiedoksi. 

 

14. Lappeenrannan kaupunkikeskusta ry 

a) Keskustan läheisyyteen sijoittuva sisäliikuntahalli tukee ydinkeskustan kau-
pallista rakennetta. Pysäköinti alueella on ongelmallinen. Parkkipaikat puut-
tuvat alueelta lähes kokonaan. 

b) Hallin vaikutukset ovat kyseisellä sijainnilla ja esitetyssä muodossa kaupun-
kikuvaan ja yhtenäiseen viheralueeseen negatiiviset. 

Vastineet:  

a) Hallin välittömään läheisyyteen tulee asemakaavan mukaan sijoittaa 30 au-
topaikkaa, minkä lisäksi lähialueella on hallin ja tekonurmen käytettävissä 
noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Lisäksi Juvakan 
kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, mikäli nykyiset auto-
paikat osoittautuvat riittämättömiksi. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt osoite-
taan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa.  

b) Kaupunkisuunnittelun virkamiestyönä laadituissa selvityksissä noin 60 x 
110 metrin kokoinen sisäliikuntahalli on todettu suunnittelualueelle kaupun-
kikuvallisesti sopivaksi, kun noudatetaan kaavan yleisiin määräyksiin sisäl-
tyviä arkkitehtuuria ja yleisilmettä koskevia määräyksiä. Rakennuksen mit-
takaava ei ylitä naapuriksi rakentuvan ammattiopisto Sammon mittasuh-
teita, jonka pääjulkisivu on 140 metriä pitkä. Sisäliikuntahallin lattia rakentuu 
noin kaksi metriä Valtakadun keskikorkoa alemmalle tasolle, mikä osaltaan 
vähentää sen vaikutusta ympäristöönsä. 

Jo perustamisestaan lähtien arboretumin alueen on halkaissut itä-länsi-
suuntainen kaupungin pääkulkuväylä Valtakatu ja alueen keskellä on sijain-
nut 1,9 hehtaarin kokoinen hiekkapohjainen liikuntakenttä reunaluiskineen. 
Nämä ovat alusta asti rikkoneet puustoalueen yhtenäisyyttä. Ainoa arbore-
tumin länsi ja itäosaa yhdistävä alue on ollut Valtakadun eteläreunan ja 
kenttää ympäröivän aidan välinen 5-10 metriä leveä viherkaista kaupunki-
kuvallisesti arvokkaan lehmusrivistön alustana sekä talvisin hiihtoladulle va-
rattuna alueena. Koska lehmusrivistö on kaavamuutoksessa suojeltu, ja 
koska sen yhteydessä säilyy istutettu viherkaista, säilyy myös itäisen ja län-
tisen arboretum-alueen välinen yhteys. 
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15. Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä (9.12.2021) 

a) Sisäliikuntahallin alle on jäämässä hiekkakenttäalue, joka on toiminut pysä-
köintialueena. Nämä pysäköintipaikat ovat olleet tärkeitä myös Saimaan 
ammattiopisto Sampon opiskelijoille. Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä 
pyytää varmistamaan, että alueella säilyy nykyinen pysäköintipaikkamäärä 
liikuntahallin valmistuttua ja että Juvakan kentälle suunnitellut pysäköinti-
paikat huomioidaan asemakaavamuutoksessa. 

b) Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä pyytää huomioimaan kulkuväylät sisä-
liikuntahallin ja Saimaan ammattiopisto Sampon uudisrakennuksen välillä. 
Sampon uudisrakennukseen on suunniteltu toinen pääsisäänkäynti puiston 
puolelle sekä hyvät kahvila- ja ravintolapalvelut. Sisäliikuntahallin suunnit-
telun tarkentuessa olisi toivottavaa, että yleisön kulku rakennuksen lounais-
kulman kautta Sampon ravintolapalveluihin uuteen rakennukseen huomioi-
taisiin. 

Vastineet:  

a) Hallin välittömään läheisyyteen tulee asemakaavan mukaan sijoittaa 30 au-
topaikkaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen käytettävissä on noin 430 ylei-
sessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Lisäksi Juvakan kentälle on mah-
dollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, mikäli nykyiset autopaikat osoittau-
tuvat riittämättömiksi. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan 
sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa.  

b) Tekonurmikentän siirtymisen seurauksena linjataan uusi väylä Valtakadun 
ja Saimaan ammattiopisto Sampon sisäänkäynneille johtavan Pohjolanka-
dun välille siten, että koillisen suunnasta saapuville muodostuu luonteva ke-
vyen liikenteen yhteys koulujen alueelle. Nykyinen itä-länsisuuntainen kul-
kuväylä Saimaan ammattiopisto Sampon uudisrakennuksen ja sisäliikunta-
hallin välisellä alueella säilyy ennallaan ja sitä jatketaan Messukadun ja Val-
takadun väliselle kevyen liikenteen väylälle tarjoten puistoisen kulkureitin 
Sampon uudisrakennuksen pääovelle. Väylä jatkuu edelleen sisäliikunta-
hallin pääovelle helpottaen mm. Sampon ravintolapalvelujen hyödyntä-
mistä. 

 

Lausunto pyydettiin myös: 

 Etelä-Karjalan Pelastuslaitos 

 Elisa Oyj 

 Asukas- ja alueneuvosto 
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KAAVANLAATIJAN VASTINEET 

ASEMAKAAVAN JA TONTTIJAON MUUTOS 

8 LEPOLA, osalle puisto- ja katualueita 

SISÄLIIKUNTAHALLI, TEKONURMIKENTTÄ JA ARBORETUM 

KAAVANLAATIJAN VASTINEET  

MRA 30 §:n kuulemisessa saatuihin mielipiteisiin 

Asemakaavaluonnos 15.11.2021 on pidetty nähtävillä 19.11. – 9.12.2021. 

 

 

MIELIPITEET  

1. Mielipide 1   

a. Olemme huolissaan siitä, että parkkipaikkoja on suhteessa vähän kaa-
vassa ja luultavasti tuolla asioivat tulemat käyttämään vieressä olevien 
taloyhtiöiden parkkipaikkoja. 

b. Asunto-osakeyhtiön alueella on kielletty ulkopuolisten pysäköinti, mutta 
tästä huolimatta jo nykyään ulkopuoliset käyttävät parkkipaikkoja. Tämä 
tulee luultavasti lisääntymään sisäliikuntahallin valmistuttua. Tämä 
parkkiasia tulisi huomioida kaavassa ja mielellään Lprn Kaupunki lisäisi 
kieltomerkkejä läheisten taloyhtiöiden parkkipaikkojen sisäänkäyn-
neille, jotta sisäliikuntahallin käyttäjät eivät eksyisi muiden pihoilla. 

Vastineet:  

a. - b. Hallin välittömään läheisyyteen tulee asemakaavan mukaisesti si-
joittaa 30 autopaikkaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen käytettävissä 
on lähialueella noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. 
Lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, 
mikäli nykyiset autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi. Lopullisesti py-
säköintijärjestelyt osoitetaan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaa-
voituksessa. Asemakaavalla ei ole mahdollista suoraan rajoittaa pysä-
köintiä yksityisen kiinteistön alueella, mutta asiaan voidaan puuttua lii-
kennemerkeillä ja yleisellä pysäköinninvalvonnalla. 

 

2. Mielipide 2  

a. Sen enempää tässä kuin monissa muissakaan ei avata meille riittävästi 
esille liikenteeseen ja pysäköintiin liittyviä faktoja. Tampereelta saimme 
tietoa uuden Nokia Areenan yksityiskohtia, kuinka: 

1. Liikenne tulee kulkemaan ja mitä sen toteutus maksaa 

2. Kuinka julkinen liikenne kompleksiin liittyy ja mikä sen määrällinen 
merkitys tilaisuuksissa 
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3. Kuinka paljon täysi halli tarvitsee eri vyöhykkeiltä parkkipaikkoja. Nuo 
kaikki oli osoitettu selkokielellä missä ja mitä. 

4. Mikä osuus parkkipaikoista menee jo automaattisesti Areenan hen-
kilökunnalle, pelaajille/esiintyjille/pääsponsoreille. Loput siis muille! No-
kia Areena tulee vetämään katsojia 13.500, joukkueenjäseniä 100, me-
dian edustajia 100 ja lisäksi hallin henkilökunta. Tästä on poissa vielä 
huoltoajoneuvot. Parkkipaikkoja on simuloitu alueelle 1-2 -vyöhykkeille 
4.000 ajoneuvolle. 

b. Monitoimihallia on markkinoitu investointivaiheessa liikuntahalliksi, 
mutta yhtenä tärkeänä asiana sen monipuolisuus myös erilaisiin muihin 
tapahtumiin. 

c. Jos kuvaamme koko tuon alueen autokannan parkkialueilla, niin totuus 
paljastuu. Enin osa autoista on oppilaitosten henkilökunnan-, ja oppilai-
den, urheilutalon ja uimahallin henkilökunnan ja eri tilojen käyttäjien ajo-
neuvoja. Rohkea veikkaukseni on 400 ajoneuvoa! Häviääkö nuo ajo-
neuvot mihin sen jälkeen, kun monitoimihalli avautuisi Amiksen mon-
tussa tai Pelastuslaitoksen tontilla? Parkkipaikkatarve ei olisi ongelma, 
jos hallissa juoksentelisi maratooniin tähtäävät, mutta entä jos siellä 
olisi jokin massatapahtuma? 

d. Meillä on varsin hyvin tiedossa esimerkiksi se, että kuinka monta kat-
sojaa on joka SaiPan ottelussa ja kuinka monta autoa on pysäköitynä 
pysäköintialueilla. Ehkä tiedossa on myös kuinka moni kulkee julkisella 
otteluihin. 

e. MINUN OMA NÄKEMYKSENI ON SE, ETTÄ TÄLLAISIA AREENOITA 
EI TEHDÄ KUIN ENINTÄÄN YKSI 50 VUOTEEN JA SIKSI ON SYYTÄ 
OTTAA HUOMION KAIKKI TÄMÄN KALTAISET SEIKAT HUOMIOON. 

Vastineet: 

a. Vertailukohtana käytetty Tampereen Nokia Areena on luonteeltaan eri-
lainen ja mittakaavaltaan huomattavasti suurempi, noin 13 500 katsoja-
paikkaa tarjoava monitoimiareena. Kaavaluonnoksen lähtökohtana on 
sen sijaan yleisurheilulle ja sisäpallopeleille tarkoitettu sisäliikuntahalli. 

1. Suunnitelma perustuu pääosin nykyiseen katuverkkoon ja hallin ym-
päristöön rakennettavien kulkuyhteyksien kustannusarvioon. Hank-
keen kustannusvaikutuksia on arvioitu kaavaselostuksessa. 

2. Hallin päiväaikaisista käyttäjistä suurin osa on lähialueen koululai-
sia. Kauempaa saapuvat tuodaan koulukuljetuksen busseilla, jolloin 
autopaikkatarve on vähäinen. Alueelle on varattu 30 autopaikkaa 
päiväaikaisille käyttäjille sekä hallin työtekijöille, mikä on arvioitu riit-
täväksi päiväkäyttöä ajatellen. Alueelle on erittäin hyvät julkisen lii-
kenteen yhteydet, sillä Valtakadulla hallin vieressä on linja-auto-
pysäkit, joiden kautta kulkee kaksi eri paikallisliikenteen linjaa. Myös 
seutuliikenteen linjat kulkevat Valtakatua pitkin. 

3. Armilan- ja Pohjolankadun ympäristössä on noin 430 autojen pysä-
köintipaikkaa, joiden katsotaan riittävän, kun päivisin suurin käyttä-
järyhmä ovat opiskelijat ja opettajat ja iltaisin urheilutilojen käyttäjät. 
Lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaik-
kaa, mikäli nykyiset autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi. Lopul-
lisesti pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan sairaalan alueen tule-
vassa kaavoituksessa.  
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4. Autopaikkajakaumaa eri käyttäjäryhmien välille ei ole laskettu ase-
makaavaluonnosta laadittaessa. Tilojen käyttäjien pysäköinti on tar-
koitus ohjata Armilankadun varrella sijaitsevalle yleiselle pysäköinti-
alueelle, josta kävelymatka sisäliikuntahallille ja tekonurmikentälle 
on alle 300 metriä. Vertailukohtana käytetty kohde 13 500 katsoja-
paikkoineen poikkeaa merkittävästi yleisurheilun ja sisäpallopelien 
harjoitteluun rakennettavan hallin käyttäjämääristä. Sisähallin käyt-
täjämäärä olisi enimmillään noin sata henkilöä, jonka lisänä ovat kil-
pailutilanteessa katsomoon mahtuvat 500 henkilöä. 

b. Sisäliikuntahallia on mahdollista käyttää näyttely- ja messutilana, jolloin 
hallissa olisi korkeintaan 2000 henkilöä kerrallaan. 

c. Sisäliikuntahallissa pidettävät massatapahtumat tulevat ajoittumaan ar-
kipäivien tai lukukausien ulkopuolelle, jolloin Armilankadun ympäris-
tössä olevat autojen pysäköintipaikat ovat pääosin tapahtumavieraiden 
käytössä. Myös ydinkeskustan 2000 autopaikkaa ovat kävelymatkan 
päässä. Lisäksi sisäliikuntahalli sijaitsee hyvien kevyen liikenteen sekä 
joukkoliikenne yhteyksien äärellä. 

d. Jääkiekkopelien katsojien liikennekäyttäytyminen vaikuttaa toki Kisa-
puistoon sijoittuvan jäähallin autopaikkatarpeeseen. Sisäliikuntahallin 
autopaikkamitoituksen pohjana ei sen sijaan ole tarkoituksenmukaista 
käyttää jääkiekkopelien yleisön autopaikkatarpeita. Sisäliikuntahallin 
käyttö ja käyttäjämäärät eroavat merkittävästi jäähallista. Sisäliikunta-
halli sijaitsee parempien joukkoliikenneyhteyksien äärellä kuin Kisa-
puisto. 

e. Kuten edellä on todettu, asemakaavamuutoksella mahdollistetaan ni-
menomaan sisäliikuntahallin rakentaminen. Kaupunginvaltuuston teke-
män päätöksen mukaisesti suurempi areena/ halli tullaan rakentamaan 
Kisapuistoon. Asemakaavaselostukseen on täsmennetty kaavaratkai-
sun liikenteeseen ja pysäköintiin kohdistuvia vaikutuksia. Samalla on 
kuitenkin huomattava, että kyseessä ei ole Suomen mittakaavassa ”ta-
pahtuma-areenaan” rinnastettava rakennus. 

 

3. Mielipide 3 

a. Suunnittelualueen muodostaa itä-länsisuuntainen puistoakseli, joka on 
osa Lappeenrannan Arboretumia. Alueeseen kuulu myös puiston poh-
joispuolella oleva Valtakatu lähes koko suunnittelualueen pituudelta. 
Kaavamuutosalueen pinta-ala on 6,1 hehtaaria. Käytännössä muutos 
tarkoittaa, että Euroopan vihreimmän kaupungin eli European Green 
Leaf 2021 -tittelin Euroopan komission järjestämässä kilpailussa voitta-
nut Lappeenrannan kaupunki uhraa yli neljä vuosikymmentä huolella 
kasvatettua Arboretumiaan rakentaakseen tilaa sisäurheilulle. 

b. Kaavamuutos heikentää peruuttamattomasti asukkaiden viihtyvyyttä ja 
suunniteltu halli rikkoo räikeästi kaupunkikuvaa. 

c. Kaava ei ratkaise alueen yhä pahenevaa pysäköintiongelmaa. 

d. Osayleiskaavassa Arboretum on osa viherverkkoa ja on merkitty kaa-
vaan kaupunkikuvallisesti arvokkaana alueena. 
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e. Kun Helsingin yliopiston kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva 
Dendrologian seura vuonna 1979 antoi lausunnon alueen soveltuvuu-
desta arboretumiksi, yksi tärkeä kriteeri oli se, että alue on pinta-alal-
taan riittävän laaja ja yhtenäinen. Kaavamuutoksen toteutuessa Arbo-
retum menettää mitä ilmeisimmin arboretum-statuksensa. 

f. Kaava on valmisteltu puutteellisesti ja osin harhaanjohtavasti, eikä me-
nettely täytä hyvän hallinnon vaatimuksia. Valmisteluun on oleellisesti 
vaikuttanut konsulttiyrityksen puutteellinen selvitys. Kaavavalmisteluun 
ja siihen liittyvään päätöksentekoon on keskeisesti osallistunut epä-
määräisellä toimivaltuudella ja toimintatavalla työskennellyt toimitilatoi-
mikunta. Valmistelussa ei ole tosiasiallisesti tehty vertailua eri toteutta-
misvaihtoehtojen eikä niiden ympäristö- ja muiden vaikutusten kesken. 

g. Kaavasuunnittelu ei siten kokonaisuudessaan perustu riittävään vaiku-
tusten arviointiin. Se ei myöskään edistä maankäyttö- ja rakennuslain 5 
§:n edellyttämällä tavoin rakennetun ympäristön kauneutta ja kulttuu-
riarvojen vaalimista, luonnon monimuotoisuuden ja muiden luonnonar-
vojen säilymistä eikä yhdyskuntien toimivuutta ja hyvää rakentamista. 
Kaavaluonnos on myös maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 2 momentin 
vastainen, koska se ei luo edellytyksiä terveelliselle, turvalliselle ja viih-
tyisälle elinympäristölle. 

h. Maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 3 momentissa on ilmaistu kielto ai-
heuttaa asemakaavalla kenellekään elinympäristön laadun sellaista 
merkityksellistä heikkenemistä, joka ei ole perusteltua asemakaavan 
tarkoitus huomioon ottaen. Sisäliikuntahallin aiheuttama Arboretumin 
tuhoaminen on juuri tällainen seikka. Jokaisella on lainkohdan mukaan 
aina oikeus odottaa, että kaava-asiassa päädytään ratkaisuun, joka 
tuottaa hänelle pienimmän mahdollisen haitan, jos se voi tapahtua kaa-
voituksen tavoitteita ja sisältövaatimuksia syrjäyttämättä. Kaavaehdo-
tus on siten lisäksi elinympäristön heikentämiskiellon vastainen. 

i. Kun Helsingin yliopiston kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva 
Dendrologian seura vuonna 1979 antoi lausunnon alueen soveltuvuu-
desta arboretumiksi, yksi tärkeä kriteeri oli se, että alue on pinta-alal-
taan riittävän laaja ja yhtenäinen. Jos sisäliikuntahalli nyt rakennetaan 
keskelle Arboretumia, Lappeenrannan Arboretum menettää arboretum-
statuksen. 

j. Etelä-Saimaa-lehden mukaan sisäliikuntahallille on etsitty sijaintipaik-
kaa 50 vuotta (ES 23.11.2021}. Jo vuonna 2008 tehdyn selvityksen mu-
kaan nyt kaavavalmistelussa olevaa Amiksen aluetta pidettiin sisähal-
lille liian kapeana. Miksi juuri tuota Arboretumissa sijaitsevaa aluetta 
kuitenkin taas esitetään kaavoitettavaksi samaan käyttöön? 

k. Vuoden 2017 alussa kaupunginjohtaja Kimmo Jarva asetti jäähallityö-
ryhmän laatimaan selonteon nykyisen jäähallin tulevaisuudesta. Sa-
massa yhteydessä tuli tutkia myös vaihtoehto, jossa yleisurheilun ja 
muun sisäliikunnan harrastushalli sijoitettaisiin uuden jäähallin yhtey-
teen. Tässä vaiheessa nuo kaksi täysin erillistä hanketta niputettiin yh-
deksi kokonaisuudeksi siten, että jäähallin merkitys oli koko valmistelun 
ajan selvästi ensisijainen ja sisäliikuntahalli jäi sen katveeseen. Kumpi-
kin hanke sisälsi vahvan kaupunkikuvallisen suunnittelun vaatimukset, 
jotka on nyt unohdettu kokonaan niin valmistelussa kuin päätöksente-
ossakin. 
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l. Hankekonsultin SRV Sport & Live Vision-yhtiön laatima Lappeenrannan 
sisäliikuntahallin asiantuntijatehtävän mukainen loppuraportti valmistui 
4.9.2020. Vaatimaton 14-sivuinen ja lukuisilla kuvilla varustettu raportti 
sisälsi seuraavan esityksen ja perusteet sisäliikuntahallin sijoittamiseksi 
ammattikoulun eli Amiksen kentälle: "Hankesuunnittelun yhteydessä 
tutkittujen eri sijaintivaihtoehtojen jälkeen parhaaksi sisäliikuntahallin si-
joituspaikaksi on valikoitunut ammattikoulun kentän alue. Muita esillä 
olleita sijoituspaikkavaihtoehtoja olivat mm. Harapaisen ja Ratsumesta-
rin urheilukenttien alue sekä Kisapuisto. 

Amiksen kentän alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy 
lähitulevaisuudessa peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikunta-
halli jalkapallokentän viereen sitä noin 50 m itään Arboretumin puisto-
alueelle siirtäen. Ylläpidon kannalta sekä myös käytön osalta syntyy 
selviä synergiaetuja, sijaintipaikka on optimaalinen isojen koulujen päi-
väkäyttöä ajatellen. Lisäksi sijaintipaikka olisi lähellä Kimpisen urheilu-
kenttää ja uimahalli-urheilutaloa tarjoten isoihin liikuntatapahtumiin tar-
vittavia lisätiloja. Sisäliikuntahallin yhteyteen voidaan myös rakentaa 
lämmitettävälle jalkapallokentälle tarpeelliset puku- ja pesutilat." 

Loppuraportti - eikä mikään myöhempikään asiakirja - ei siis sisältänyt 
minkäänlaista tosiasiallista vertailua eri sijoitusvaihtoehtojen kesken. 
Edellä ilmaistuja perusteita ei ole avattu enempää missään myöhem-
mässäkään vaiheessa. Loppuraportti sisältää myös laskelman, jonka 
mukaan sisäliikuntahallirakennuksen kustannusarvio oli tarkasti 
5.018.000 euroa. Raportissa lukee, että liikennejärjestelyjen, pysäköin-
nin ym. kustannukset arvioidaan kaavavalmistelun yhteydessä. 

Tämä lisäys jäi ilmeisesti monelta valtuutetulta huomaamatta ja päätös 
syntyi valtuustossa puutteellisin ja virheellisin tiedoin. Nyt vain runsas 
vuosi raportin laatimisen jälkeen hankkeen hinnaksi arvioidaan noin 12 
miljoonaa euroa. 

m. Toimitilatoimikunta päätti kokouksessaan 31.8.2020 ilman perusteluita, 
että sisäliikuntahalli tehdään loppuraportin mukaisesti osin Amiksen 
lämmitettävän hiekkatekonurmen paikalle ja hiekkatekonurmi siirretään 
ja peruskorjataan loppuraportissa osoitettuun paikkaan. Samalla toimi-
tilatoimikunta antoi elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimialalle toi-
meksiannon asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten. Kokoukses-
saan 5.10.2020 toimitilatoimikunta päätti uudelleen viranhaltijaesityk-
sen mukaisesti sisäliikuntahallin toteutettavaksi hankkeen loppurapor-
tin mukaisesti. Toimitilatoimikunta oli kaupunginhallituksen ja kaupun-
ginjohtajan yhteistoiminnassa vuonna 2018 nimeämä toimielin, johon 
kuului jäsenenä ja ilmeisesti pääasiallisena esittelijänä kaupungin omis-
taman Lappeenrannan Toimitilayhtiö Lato Oy:n toimitusjohtaja Mikko 
Hietamies. Hänen mukaansa ”Toimitilatoimikunta ei pitänyt tapaamisis-
taan pöytäkirjaa, mutta se laati niistä erilaisia muistioita. Toimikunta on 
valmisteleva elin, jolla ei ole päätösvaltaa". Muistioiden perusteella kun-
nanhallitukselle ja valtuustolle kuuluvaa toimivaltaa oli siirretty kuntalain 
vastaisesti näiden toimielinten ulkopuolelle. 

Toimitilatoimikunnan jo päätettyä asian kaksi eri kertaa sekä annettua 
toimeksiannon asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten - Lap-
peenrannan kaupunginvaltuusto käsitteli asiaa kokouksessaan 
26.10.2020. Kaupunginvaltuusto käsitteli samassa asiakohdassa sekä 
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monitoimiareenan että sisäliikuntahallin sijoituspaikkoja (84 § Monitoi-
miareena ja sisäliikuntahalli). Valtuustolla oli käytettävissään edellä 
mainitut selvitykset, millä perusteella se päätyi sijoittamaan monitoi-
miareenan Kisapuistoon sekä sisäliikuntahallin Amiksen kentälle niin 
että siellä nyt sijaitseva hiekkatekonurmi siirretään osin Arboretumin 
päälle. 

Päätöksenteon valmisteluun ja päätöksentekoon on osallistunut epä-
määräinen, julkista valtaa käyttänyt toimitilatoimikunta, joka ei edes pi-
tänyt kokouksistaan pöytäkirjaa. Merkillepantavaa on, ettei pitkällisen 
valmistelun aikana suoritettu millään tavoin vertailua sisäliikuntahallin 
eri sijoitusvaihtoehtojen välillä. Tuolloin ei myöskään otettu huomioon 
aikaisempia vuoden 2008 selvityksiä, joiden mukaan tila on hallille riit-
tämätön. Valmistelussa ja päätöksenteossa ei tuotu esille sijoituskoh-
teena olevan Arboretumin arvoa ja merkitystä. Kuten valtuustoaloitteen 
päätöksenteon jälkeen allekirjoittaneet valtuutetut aloitteessaan totea-
vat: "Totta on, että valtuuston päätöksenteossa ei huomioitu vuonna 
1980 perustettua arboretumkaavaa, tuskin moni edes tiesi sen olemas-
saoloa". (Valtuustoaloite sisäliikuntahallin rakentamisesta palolaitoksen 
tontille). 

n. Kaavaluonnos 15.11.2021 kyllä nimeää yksityiskohtaisesti Arboretumin 
eläimistön, puut ja kasvit sekä piirtää puut kartalle. Muutoin se edelleen 
kainosti ohittaa Arboretumin ja koko viheryhteyden merkityksen kau-
punkilaisille ja elävälle kaupunkirakenteelle. Kaupunginvaltuuston 
26.10. 2020 tekemä sisäliikuntahallin sijoituspäätöksen valmistelussa 
kertynyt aineisto on nyt myös kaavavalmistelun perusteena, joten 
kaava hanke on osa samaa sisäliikuntahallia koskevaa päätöksenteko-
prosessia. Kaavaehdotus tyytyykin toistamaan kaikki sisäliikuntahallin 
loppuraportissa hallin sijaintipaikalle annetut väärät perusteet, vaikka 
ne on jo aiemmin yksi kerrallaan osoitettu vaikuttamattomiksi tai sellai-
siksi, että ne koskevat myös muita ratkaisuvaihtoehtoja. 

o. Asemakaavaluonnoksen 4.5 kohdan Asemakaavaratkaisun luonnos-
vaihtoehdot mukaan: 

"Ammattikoulun kenttä nousi vaihtoehtojen joukosta nopeasti yli mui-
den erityisesti sijaintinsa ja siihen liittyvien synergiaetujen ansiosta. 
Näin ollen hallihankkeesta ei ollut tarpeen tehdä yhtä laajaa kartoitusta, 
kuin monitoimiareenasta, jonka sijaintipaikkaa oli tarpeen kartoittaa laa-
jasti. Ammattikoulun kentällä todettiin olevan seuraavat, muihin vaihto-
ehtoihin nähden positiiviset sijaintitekijät: 

• Alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy lähitulevaisuu-
dessa peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli jalkapallo-
kentän viereen sitä noin 40 m itään Arboretumin puistoalueelle siirtäen. 

• Ylläpidon ja käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja. 

• Sijaintipaikka on optimaalinen ja tarpeellinen Sampon ja Kimpisen 
koulun sisäliikunnan opetusta varten, koska urheilutalon ja Kimpisen 
koulun liikuntatilat eivät ole riittäviä näille kouluille, joissa on noin 3 200 
opiskelijaa. 

• Lisäksi sijaintipaikka olisi lähellä Kimpisen urheilukenttää ja uimahalli-
urheilutaloa tarjoten isoihin liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja. 
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• Sisäliikuntahallin yhteyteen voidaan myös rakentaa lämmitettävälle 
jalkapallokentälle tarpeelliset puku- ja pesutilat. 

• Alue on lähellä ydinkeskustaa ja sen monipuolisia ravintola-, hotelli- 
ym. palveluja 

• Alue on hyvin saavutettavissa julkisilla kulkuneuvoilla ja kevyellä lii-
kenteellä. 

Henkilöautojen pysäköintiin lähialueella on käytettävissä useita ole-
massa olevia pysäköintialueita.” 

"Ammattikoulun kentän lisäksi esillä olleita sijoituspaikkavaihtoehtoja 
olivat luonnoksen mukaan mm. Harapaisen ja Ratsumestarin urheilu-
kenttien alue sekä Kisapuisto. Toimitilatoimikunta kävi vaihtoehtoja 
useaan kertaan läpi ja arvioi vaihtoehtoja erityisesti saavutettavuuden 
ja synergiaetujen näkökulmasta. " 

Julkisuudessa ovat olleet esillä lisäksi ainakin Amiksen kentän lähei-
syydessä sijaitseva entinen palolaitoksen tontti ja Kimpisen urheilukes-
kuksen alakenttä. Mitkään luonnoksessa mainituista perusteista eivät 
ole sellaisia, että ne ohittaisivat selvästi muut vaihtoehdot tai ettei vas-
taavia hyötyjä olisi saatavissa myös näissä vaihtoehtoisissa paikoissa. 
Muiden kohteiden etuna säästettäisiin lisäksi Arboretum ja kaupunki-
kuva sekä ratkaistaisiin paikoitusongelma. Vastaperusteina voidaan 
esittää seuraavaa:  

- Lämmitettävän jalkapallokentän siirto ei ole etu, vaan lisäkustannus. 

- Useimpien kohteiden välimatka Amikseen on varsin lyhyt, joten ylläpi-
don ja käytön synergiaedut ovat kuvitteellisia. Synergiaetuja on saata-
vissa myös muissa vaihtoehdoissa, kuten Kimpisessä ja Harapaisen 
alueella. 

- Hallin tarpeellisuutta ja paikan ainutlaatuisuutta on selvästi liioiteltu. 
Myös useat muut kohteet kuten palolaitoksen alue ja Kimpinen ovat lä-
hellä oppilaitoksia. 

Etelä-Saimaa-lehti tiivistää oppilaitosten rehtorien kannan jutussaan 
(ES 4.11.2021) "Kimpisen ja Sammon rehtorit pitävät sisähallia hyvänä 
lisänä, mutta pärjäävät nytkin". 

- Jalkapalloväki on epäillyt yhteisten puku- ja pesutilojen toimivuutta. 
Myös muiden kohteiden, kuten Kimpisen urheilukeskuksen yhteydessä, 
on jo vastaavia tiloja. 

- Useimmat muutkin kohteet ovat yhtä lähellä keskustaa ja sen palve-
luita. 

- Useimmat muutkin alueet ovat yhtä hyvin saavutettavissa julkisilla kul-
kuneuvoilla ja kevyellä liikenteellä. Amiksella pysäköintitilat eivät riittäisi 
molempien urheilupaikkojen tarpeeseen. 

p. Sisäliikuntahallia on valmisteltu yksinomaan urheilutilana ottamatta 
huomioon sen vaikutuksia kaupunkikuvaan, ympäristöön ja rakennusta 
ympäröivään arvokkaaseen Arboretumiin. Näkymä Valtakadulle vesi-
tornin suunnasta kohti Lauritsalaa on nykyisellään miellyttävää ja rau-
hoittavaa katsottavaa. Vasemmanpuoleiset 1950-60-lukujen kerrostalot 
istuvat maisemaan hyvin ja oikealla puolella puistomainen alue jatkuu 
Lepolankadulle saakka muodostuen loppuosaltaan Arboretumista ja 
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hyvin hoidetusta puistosta. Valtakatu on merkittävä bulevardityyppinen 
sisääntuloväylä, joka kokonaisuutena on hyvin onnistunut. Kadun alim-
man kohdan viereen rakennettu pelikenttä ei juuri tätä tilannetta häi-
ritse. 

Alueelle suunniteltu sisäliikuntahalli, kooltaan noin 110 x 60 metriä, on 
korkeana yhtenäisenä tilana erittäin suuri rakennus, jonka sijoittaminen 
mihin tahansa kaupungissamme on hyvin vaativa arkkitehtoninen teh-
tävä. Julkisuudessa olleista havainnekuvista voi päätellä, että muotoi-
lemalla rakennuksen päätyjä loivasti laskeviksi on pyritty pehmentä-
mään niiden tylyä ilmettä. Rakennuksen kokoa se ei kuitenkaan muuta. 
Hallin toteuttaminen edellyttää lisäksi olemassa olevan pelikentän siir-
toa n. 40 - 50 metriä kohti Lepolankatua. 

q. Julkisuuteen tulleiden tietojen mukaan kaavamuutos uhkaa kaataa noin 
150 Arboretumin puuta (ES 27.11.2020). Toisin kuin asiakirjoissa esi-
tetään, siirrettävää tekonurmea ei rakennettaisi Arboretumin päälle, 
vaan sen sisään. Maaston noustessa kohti Lepolankatua jouduttaisiin 
kenttäalue kaivamaan syvälle noin 3-4 metriä maan pinnan alapuolelle. 
Tästä syntyvät jyrkät rinteet taas johtaisivat siihen, että puita kaadettai-
siin arvioitua enemmän. Tästä ei ole mitään mainintaa suunnittelu-
asiakirjoissa. 

r. Maankäyttö- ja rakennuslaki 117 § Rakennukselle asetettavat vaati-
mukset kuuluu seuraavasti: 

"Rakennuksen tulee soveltua rakennettuun ympäristöön ja maisemaan 
sekä täyttää kauneuden ja sopusuhtaisuuden vaatimukset". 

• Asemakaavaluonnoksen mukainen hallirakennus kokonsa ja sijain-
tinsa puolesta ei täytä mitään näistä vaatimuksista. 

• Toteutuessaan se tulee olemaan peruuttamaton kaupunkikuvallinen 
virhe sekä osoitus kaupunkikuvasta ja maisemasta piittaamattomasta 
päätöksenteosta. 

• Hallin käyttäjille tarkoitettujen satojen autopaikkojen sijoittamisesta ei 
ole laadittu tyhjentävää suunnitelmaa. Osaratkaisuna esitetty Valtaka-
dun toisen ajokaistan käyttö pysäköintiin on tästä selvä esimerkki. 

• Kaavoittaja ilmoittaa julkisuuteen hallin soveltuvuudesta kyseiseen 
paikkaan: 'Meidän näkemyksemme on, että valitulla ratkaisulla pääs-
tään kaupunkikuvan kannalta kohtuulliseen lopputulokseen'. Tämä kuu-
lostaa varsin erikoiselta, koska ammattitaitoisen kaavoittajan tehtävänä 
ei ole tyytyä kohtuullisuuteen, vaan pyrkiä erinomaiseen ratkaisuun. 

Edellä mainituin perustein sisäliikuntahallin paikkana ns. Amiksen 
kenttä ei täytä lain vaatimuksia ja on siten hylättävä. Mikäli kaupunki 
viimein päättäisi selvittää kaavamuutoksen kaupunkikuvallisia vaikutuk-
sia, niitä ei ole syytä tiedustella kaupunkikuvatyöryhmältä, koska kaikki 
sen jäsenet ovat jo jollakin tavoin osallistuneet kaavan valmisteluun ja 
myötävaikuttaneet sen syntymiseen. 

s. Hiekkatekonurmen käyttäjäyhteisöt ovat kritisoineet kaavasuunnitel-
maa (ES 23.11.2021) paitsi kustannuksiltaan myös liikennejärjestelyil-
tään: "Jo nyt Amiksen pysäköintipaikat ovat hyvin täynnä sekä aamulla 
että päivällä Sammon koulupäivän aikaan, sekä sitten illalla jalkapallo-
harjoitusten ja ottelutapahtumien aikana. Miten ratkaistaan mahdolli-
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sesti 60-70 prosenttisesti kasvava pysäköintitarve, kun samalla ole-
massa olevassa suunnitelmassa pysäköintitilat vähenevät radikaalisti? 
Yhtälö ei vain toimi." 

Kaavaluonnosehdotuksen mukaan lisääntyvää pysäköintiä pyritään jär-
jestämään sulkemalla osittain keskustan itäisen tuloväylän toinen kaista 
ja ottamalla se pysäköintialueeksi. Tämä ratkaisu ei ole riittävä. Lisäksi 
se rikkoo tyylikkään ja hyvin toimineen bulevardinomaisen saapumis-
väylän kaupunkiin. 

t. Etelä-Saimaa-lehden (ES 30.11.2021) mukaan kaupunginjohtaja 
Kimmo Jarva on nyt esittämässä, että ongelma pyritään ratkaisemaan 
ottamalla käyttöön Armilan sairaalan pysäköintialueet, jotka sijaitsevat 
Arboretum-alueen sisällä. Varsinkin iltaisin niiltä voisi löytyä tilaa, kirjoit-
taa lehti. Alueet on tosin vuokrattu sairaalalle, eikä mitään neuvotteluita 
niiden uudesta käytöstä lehden mukaan vielä ole käyty. 

u. Amiksen alue todettiin jo vuonna 2008 liian kapeaksi. Käyttäjillä on py-
säköinnin kanssa vaikeuksia jo nyt ilman sisäliikuntahalliakin. Sisälii-
kuntahallin ja tekonurmen pysäköinti on edelleen kokonaan ratkaise-
matta, eikä lain mukaan ole mahdollista siirtää jotakin kaavaan liittyvää 
asiaa ratkaistavaksi kaavoituksesta erillään. 

Vastineet: 

a. Asemakaavamuutoksella mahdollistetaan sisäliikuntahallin rakentami-
nen arboretumin keskialueella olevan sorakentän paikalle ja siirretään 
olemassa oleva hiekkatekonurmikenttä noin 40 metriä itään päin. Täl-
löin menetetään 0,42 hehtaaria arboretumin puistoaluetta, mikä on 2,9 
% arboretumin 14,5 hehtaarin kokonaisalasta. Alueen kaavoittaminen 
on käynnistynyt Lappeenrannan kaupunginvaltuuston 26.10.2020 yksi-
mielisesti tekemän päätöksen ja kaupungin tahtotilan mukaisesti. 
Green Leaf 2021-kilpailun palkinnon jakoperusteissa painotetaan erityi-
sesti pyrkimyksiä luoda vihreää kasvua ja saada aikaan uusia kestäviä 
työpaikkoja. Vihreällä kasvulla ei tarkoiteta nimenomaisesti puistoaluei-
den kasvua, vaan sellaisia kaupunkirakenteessa tehtäviä rakenteellisia 
muutoksia, että energiaa kuluisi vähemmän tai että energia tuotetaan 
uusiutuvilla tuotantomuodoilla. Edelleen tuodaan esiin tämän kehityk-
sen tuoman kasvun merkitystä kaupungin vahvuustekijänä. Sisäliikun-
tahallin sijoittaminen kaupungin keskustan läheisyyteen, itä-länsisuun-
taisen pääliikenneväylän varrelle on osa vihreää kasvua, kun keskeinen 
sijainti vähentää ajoneuvoilla liikkumisen tarvetta. 

b. Hallin paikka on valittu siten, että se ei sijoitu olemassa olevien asuin-
kortteleiden yhteyteen, vaan keskelle julkisten rakennusten aluetta. 
Asuinkortteleihin ei kohdistu hankkeen seurauksena viihtyvyyshaittoja 
edellyttäen, että liikenteen ja pysäköinnin ohjaus on hoidettu asianmu-
kaisesti etenkin yleisötapahtumien aikana. Asemakaavaluonnoksen 
mukaan sisäliikuntahallin lattia sijoittuu noin kaksi metriä Valtakadun 
keskikorkoa alemmalle tasolle, jolloin halli muuttaa kaupunkikuvaa vä-
hemmän kuin tapahtuisi sen sijoittuessa tasamaatontille. Lisäksi Valta-
kadun varrella sijaitseva lehmusrivistö säilyy kaupunkikuvan kannalta 
keskeisenä elementtinä. Puiden suojelun seurauksena kaupunkikuva 
Valtakadulta tarkasteltuna muuttuu mahdollisimman vähän. 
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c. Asemakaavassa on osoitettu sisäliikuntahallin välittömään läheisyyteen 
varaukset noin 30 autopaikalle, minkä katsotaan täyttävän lähi-
pysäköinnin edellyttämän paikkavaatimuksen. Liikuntapaikkojen käyt-
täjille on osoitettu laajat alueet polkupyöräpysäköinnille. Armilankadun 
läheisyydessä olevalta 120 auton pysäköintipaikalta on alle 300 metrin 
kävelymatka sisäliikuntahallin pääovelle. Kokonaisuudessa hallin ja te-
konurmen käytettävissä on lähialueella noin 430 yleisessä käytössä 
olevaa pysäköintipaikkaa, minkä lisäksi Juvakan kentälle on mahdol-
lista sijoittaa noin 100 autopaikkaa. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt 
osoitetaan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa. 

d. Osayleiskaavassa keskeiselle suunnittelualueelle on merkitty kaupun-
kikuvallisesti arvokkaan alueen (vyöhykemerkintä) lisäksi julkisten pal-
velujen ja hallinnon alue (PY), joka vastaa sijainniltaan likimain nyt ase-
makaavaluonnoksessa osoitettua urheilutoimintaa palvelevien raken-
nusten korttelialuetta (YU). Yleiskaavassa suunnittelualueen länsipuo-
linen arboretumalue on osoitettu puistona (VP) ja itäpuolinen alue lähi-
virkistysalueena (VL). Kaupunkikuvalliset tekijät on huomioitu asema-
kaavassa rakentamistapaa koskevilla yleismääräyksillä, mm. kieltä-
mällä ylipainehalli- eli ns. kuplahalliratkaisut. Lisäksi rakennuksen vesi-
katon ja seinän liitoskohdan maksimikorko on määrätty samaksi, kuin 
ammattiopiston päärakennuksen räystäskorkeus eli +110 metriä me-
renpinnan yläpuolella. Räystäskorko on siten enimmillään vain noin 10 
metriä Valtakadun tasoa ylempänä. 

e. Ennen arboretumin perustamispäätöksen tekemistä Dendrologian seu-
ralta on pyydetty lausunto arboretumiksi esitetyn paikan sopivuudesta 
ynnä muista seikoista. Dendrologian seuran lausunnossa paikka todet-
tiin sopivaksi arboretumille ja sen perustamista kannatettiin. Dendrolo-
gian seuran kriteerit arboretum-statukselle olivat 29.11.1979 annetussa 
lausunnossa mm. seuraavat: tieteellisesti arvokas päämäärä, palvelee 
tehokkaasti opetustarpeita sekä keskeinen sijainti, helposti saavutetta-
vissa oleva ulkoilualue. Jo perustamisesta lähtien arboretumin alueen 
on halkaissut itä-länsisuuntainen kaupungin pääkulkuväylä Valtakatu. 
Lisäksi alueen keskellä on sijainnut 1,9 hehtaarin kokoinen hiekkapoh-
jainen liikuntakenttä reunaluiskineen, jotka ovat rikkoneet puustoalueen 
yhtenäisyyttä. Ainoa arboretumin länsi- ja itäosaa yhdistävä alue on ol-
lut Valtakadun eteläreunan ja kenttää ympäröivän aidan välinen 5-10 
metriä leveä viherkaista. Kyseinen alue on toiminut kaupunkikuvallisesti 
arvokkaan lehmusrivistön kasvualustana sekä talvisin hiihtoladulle va-
rattuna alueena. Koska lehmusrivistö on kaavassa suojeltu ja sen vie-
reen jää rakentamaton istutettava luiska, säilyy itäisen ja läntisen arbo-
retum-alueen välinen vihreä yhteys. Kaavamuutoksen myötä arboretu-
min alueesta menetetään 0,42 hehtaaria, mikä on 2,9 % koko arbore-
tumin pinta-alasta. Kyseisellä alueella ei ole korvaamattomia puulajik-
keita. Korvaavia puita voidaan istuttaa jäljelle jäävälle yli 14 hehtaarin 
arboretum-alueelle, jolloin yli sadan puulajin määrä saadaan säilytettyä. 

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää sta-
tuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka ken-
tän siirron myötä osa puistosta poistuu. Kadut ja ympäristö -vastuualue 
on panostanut paljon arboretumin kehittämiseen viime vuosien aikana. 
Tulevina vuosina panostamista jatketaan muun muassa arboretumin la-
jiston osalta noudattaen Dendrologian seuran antamaa ohjeistusta ja 
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alueelle laadittuja tavoitesuunnitelmia. Sisäliikuntahallin ja jalkapallo-
kentän siirron myötä poistettavia puita korvataan tekemällä uusia mo-
nilajisia puuistutuksia arboretumin alueelle. Asemakaavamuutoksessa 
sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän viereisillä arboretumin puistoalu-
eilla ympäristö säilytetään ja puiden kaatoa sallitaan vain, jos kyse on 
maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toimenpiteistä. 

Asemakaavan ehdotusvaiheessa pyydetään Dendrologian seuralta 
lausunto. 

f. 1. Kaupunginhallituksen nimeämän toimitilatoimikunnan (kaupungin in-
vestointien puiteohjelman täytäntöönpanoa ohjaava toimikunta) tehtä-
vänä oli ohjata kaupungin investointien puiteohjelman 2018 - 2032 täy-
täntöönpanoa ja varmistaa, että valtuuston päätöksen mukaisten tavoit-
teiden saavuttamiseksi laaditaan toteuttamiskelpoinen konsernitasoi-
nen toimintasuunnitelma. Siinä esitettiin rakennuskohteet, toteuttamis-
aikataulut, investointien ja käyttökustannusten rahoitus sekä niiden 
muut vaikutukset konsernin talouteen. Varsinaista päätösvaltaa inves-
tointien suhteen toimikunnalla ei ollut, vaan se oli valmisteleva ja tehtä-
vänsäkin mukaan ohjaava toimikunta, joka myös osaltaan ohjasi hank-
keiden valmistelua valtuuston asettamien tavoitteiden ja tilatehokkuu-
den osalta. Tämä toimikunnalle annettu tehtävä koski kaikkia kaupun-
gin investointiohjelmassa olevia hankkeita, ei pelkästään sisäliikunta-
hallihanketta. Mitään sitovaa päätöstä toimikunta ei voinut tehdä eikä 
sillä ollut annettu valtuuksia päättää investoinneista. 

2. Sisäliikuntahallin sijaintipaikkaesitys oli virkamiesesitys, jonka toimi-
tilatoimikunta omalta osaltaan hyväksyi sekä pyysi syksyllä 2020 hank-
keen loppuraportista ja sijaintipaikasta lausunnot eri tahoilta kaupungin-
hallituksen ja valtuuston päätöksentekoa varten. 

3. Sijaintipaikkapäätöksen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimie-
lisesti kaupunginhallituksen esityksestä, kuten valtuuston pöytäkirjasta 
voidaan todeta. 

4. Tutkittuja sijaintipaikkavaihtoehtoja Amiksen ohella virkamiesvalmis-
telussa olivat: 

- Ratsumestarin kenttä (ei sopiva lentoestepintojen vuoksi) 

- Juvakan kenttä (ei sopiva, lian ahdas) 

- Paloaseman tontti (ei sopiva, alue kaavailtu kerrostalo-
asuinrakentamiseen, liian lähellä viereisiä uusia kerrosta-
loja, tontti ahdas ja vapautuu vasta v. 2023) 

- Harapainen (kaukana keskustasta ja kouluista, päivä-
käyttö jäisi vähäiseksi, osin perustamisolosuhteet huonot) 

- Opintien pohjoispuoli Kesämäenrinteen koulun vieressä 
(kohtuullisen hyvä sijaintipaikka, isot koulut vieressä, kui-
tenkin kauempana keskustasta kuin Amis)  

- Kirkkoherranlahden kenttä (ei sopiva, ahdas, pysäköintiä 
ei alueelle saa mahtumaan mitenkään, muuttaisi kokonaan 
näkymät kerrostaloilta Saimaan suuntaan) 

- Kisapuisto (ei mahdu uuden jääareenan lisäksi alueelle) 
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Kaikkia tutkittuja vaihtoehtoja ei ole lueteltu muistioihin, mediatiedottei-
siin tai valtuuston päätöspöytäkirjaan, mutta ne on informoitu päättäjille 
eri vaiheissa. Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut 
valmistelun yhteydessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti 
nähtävissä niiden soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. Sisäliikunta-
hallin varsinainen hankkeen valmistelutyö tehtiin virkamiestyönä työ-
ryhmässä, joka koostui SRV Rakennus Oy:n edustajien ohella kaupun-
kisuunnittelun, konsernihallinnon ja LaTo:n virkamiehistä. Työryhmän 
puheenjohtaja oli asemansa puolesta kaupunginhallituksen puheenjoh-
taja Risto Kakkola. Tämä työryhmä esitti, että sisäliikuntahalli sijoitettai-
siin Amiksen alueelle seuraavin perustein: 

”Sisäliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille, mikä on 
hyvä synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopiston sisäliikunnalle ei 
ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisäliikunta-
halli ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja mahdol-
listaisi hyvän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheilukisojen 
lämmittely- ym. tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun kentän si-
jaintipaikka luo myös merkittävästi synergiaetuja. Suunnitellulla paikalla 
sisäliikuntahalli on myös mahdollisimman lähellä keskustaa, hotelleja ja 
hyvien liikenneyhteyksien varrella Erilaisten messujen, näyttelyiden ja 
juhlatilaisuuksien järjestämiseen hallin tulee myös sijaita mahdollisim-
man lähellä keskustaa.” 

Edellä mainituin perustein asemakaavan muutosta on valmisteltu hyvän 
hallinnon vaatimusten mukaisesti ja sijaintipaikan valinta on tehty eri 
vaihtoehtojen välisten vertailujen kautta demokraattisella päätöksellä.  

g. Kaavaselostuksen vaikutusarvio-osassa on käsitelty laajasti muutok-
sen vaikutuksia ympäristöön ja kaupunkirakenteeseen. Arvioiden laa-
dinnan lähtötietoina on käytetty kaupungin eri toimialojen asiantunte-
musta, minkä lisäksi keskeisimmistä aiheista on laadittu arvioinnin poh-
jaksi erillisselvityksiä, kuten luonto-, liikenteen toimivuus- ja meluselvi-
tyksiä. Asemakaavan luonnosvaiheen kuulemisessa on saatu lausun-
not kaupungin kaikilta hallintokunnilta. Lausuntojen perusteella on tehty 
etupäässä teknisluonteisia tarkistuksia kaavavarauksiin ja kaavan ylei-
siin määräyksiin sekä täydennetty kaavaselostusta. Kaavaluonnok-
sesta saaduissa viranomaislausunnoissa ei ole kyseenalaistettu kaava-
ratkaisun perusteita eikä osoitettu sellaisia asioita, joiden perusteella 
asemakaavaratkaisu olisi maankäyttö- ja rakennuslain vastainen. Lau-
sunnoissa ei ole tuotu esiin, että kaavaratkaisu olisi maankäyttö- ja ra-
kennuslain 5 §:n sekä 54 §:n 2 momentin vastainen, esimerkiksi puis-
tojen tai muita lähivirkistykseen soveltuvien alueiden riittävyyden osalta. 

h. Asuinalueilla ei kaavahankkeen seurauksena tapahdu elinympäristön 
laadun heikkenemistä, sillä suunnittelualue ei sijoitu asuinkortteleiden 
välittömään läheisyyteen. Kaavahankkeen seurauksena ei myöskään 
ohjaudu liikennettä asuinalueille siten, että se voisi heikentää niiden 
elinympäristön laatua. Kaupunkikuvan osalta viittamme kohtaan e, 
jossa mm. todetaan menetettävän arboretum-alueen olevan 2,9 % koko 
14,5 hehtaarin alueesta. Näin ollen ei ole perusteltua väittää, että kaa-
vamuutoksella tuhotaan arboretum. Kaavamuutoksen aiheuttamaa vi-
heralueiden menetystä ja siitä koituvaa haittaa on minimoitu tarkem-
malla luiskien ym. rakenteiden suunnittelulla. Lisäksi kaavalla on suo-



13 (41) 

Sisäliikuntahalli ja tekonurmikenttä, asemakaavan ja tonttijaon muutos 
Kaavanlaatijan vastineet 14.12.2021 

jeltu Valtakadun lehmukset. Viheralueiden pienentyminen on hyväksyt-
tävissä, kun otetaan huomioon kaavan tarkoitus mahdollistaa kaupun-
gin asukkaille liikunta- ja kokoontumismahdollisuuksien parantuminen. 

i. Ks. vastineen kohta e. 

j. Vuonna 2008 ja sitä ennen, sekä vuonna 2017 Etelä-Karjalan liiton sel-
vityksissä esillä oli huomattavasti suurempi rakennus, eli ns. maakunta-
areena tai monitoimiareena. Kyseinen rakennus oli kooltaan noin 85 x 
145 metriä ja sen sisäkorkeus oli noin 20 metriä. Kaikissa aiemmissa 
selvityksissä todettiin, ettei tämän kokoinen rakennus alueelle mahdu. 
Nyt suunniteltu rakennus on huomattavasti pienempi, noin 60 x 110 
metriä ja noin puolet matalampi, jolloin se mahtuu tutkitusti alueelle il-
man ongelmia. 

k. Kaupunkisuunnittelun virkamiestyönä laadituissa selvityksissä 60 x 110 
metrin kokoinen sisäliikuntahalli on todettu suunnittelualueelle kaupun-
kikuvallisesti soveltuvaksi. Halli sijoittuu kookkaiden julkisten rakennus-
ten alueelle, jossa sen mittakaava ei ylitä naapuriksi rakentuvan am-
mattiopisto Sampon mittasuhteita, jonka pääjulkisivu tulee olemaan 140 
metriä pitkä. Sisäliikuntahalli on myös oikeusvaikutteisen yleiskaavan 
mukainen sen sijoittuessa yleiskaavan julkisten palvelujen ja hallinnon 
alueelle. 

l. Sijoituspaikkavertailun osalta ks. kohta f.4. Kaupunginvaltuusto päätti 
26.10.2020 sisäliikuntahallin rakentamisesta, jolloin päätöksen perus-
teena oli pvc-pintaiselle kevytelementtirakenteiselle hallirakennukselle 
laadittu kustannusarvio n. 5,0 milj €. Tämän lisäksi tulisivat tekonurmi-
kentän peruskorjauksesta sekä katujen rakentamisesta aiheutuvat kus-
tannukset. Pöytäkirjassa on rahoituksen osalta todettu seuraavaa: ”En-
nen lopullista investointipäätöstä on kokonaisuudesta tehtävä hanke-
suunnitelma, jossa selvitetään sisäliikuntahallin tarkka kustannusarvio, 
sen perustamiskustannukset, tekonurmikentän siirto sekä kunnallistek-
niikan, pysäköinnin ja liikennejärjestelyjen kustannukset.” Päätöstä ei 
siten tehty virheellisin tiedoin, vaan kustannukset ovat tarkentuneet syk-
syn 2021 aikana tarkentuneen hankesuunnitelman perusteella laske-
tussa kustannusarviossa. Hallin hinta on noussut korkean indeksi-koro-
tuksen seurauksena, minkä lisäksi kustannuksissa ovat tulleet huomi-
oiduksi nyt talotekniikan ja infrarakentamisen kustannukset kokonais-
kustannuksen ollessa 11,778 milj €. 

m. Toimitilatoimikunnan osalta ks. kohdat f.1-3. Asemakaavan muuttami-
nen on aloitettu kaupunginvaltuuston 26.10.2020 tekemän päätöksen 
pohjalta. 

n. Sijoituspaikkavertailun osalta ks. vastineen kohdat f.1-4. Koska leh-
musrivistö on kaavaluonnoksessa suojeltu ja sen viereen jää rakenta-
maton istutettava luiska, säilyy itäisen ja läntisen arboretum-alueen vä-
lillä jatkossakin vihreä yhteys. Lappeenrannan kaupungin näkemys on, 
että arboretum säilyttää statuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on 
entisen mukaista, vaikka kentän siirron myötä osa puistosta poistuukin. 
Aikaisemmissa selvityksissä esillä ollut rakennus oli huomattavasti suu-
rempi eli ns. maakunta-areena. Kyseinen rakennus oli kooltaan noin 85 
x 145 metriä. Nyt suunniteltu rakennus on huomattavasti pienempi, noin 
60 x 110 metriä ja se mahtuu tutkitusti alueelle ilman ongelmia. 
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Kaupunginvaltuusto on kokouksessaan 13.12.2021 päättänyt uudel-
leen sisäliikuntahallin paikaksi Amiksen kentän alueen. 

o.  

1. Lämmitettävän jalkapallokentän siirto ei ole etu, vaan lisäkustannus. 

- noin 7000 m²:n sisäliikuntahalli edellyttää maansiirtotöitä 1 
hehtaarin alueella. Perustamiseen tarvittava yli 10000 m³:n 
maa-aines saadaan tekonurmikentän siirron seurauksena 
poistettavasta Salpausselän sorasta. Tämä on nimenomaan 
Green Leaf 2021-palkinnon mukaista toimintaa, jossa maan-
siirtotöihin käytetään mahdollisimman vähän energiaa. Lisäksi 
on huomattava, että tekonurmikenttä on lähivuosina tulossa 
joka tapauksessa korjattavaksi, mikä osaltaan pienentää siir-
ron kustannusvaikutusta. 

2. Useimpien kohteiden välimatka Amikseen on varsin lyhyt, joten yl-
läpidon ja käytön synergiaedut ovat kuvitteellisia. Synergiaetuja on 
saatavissa myös muissa vaihtoehdoissa, kuten Kimpisessä ja Ha-
rapaisen alueella. 

- Synergiaetua tarkasteltaessa tulee vertailussa huomioida ns. 
arjen sujuvuuteen liittyvät tekijät. Kun koululainen siirtyy koulun 
tiloista liikuntatiloihin, on Kimpisen koulukeskuksesta runsaan 
500 metrin siirtymä Amikselle, mutta 1570 metrin matka Hara-
paisiin on liian pitkä jalkaisin liikuttavaksi koulupäivän aikana. 
Kimpisen urheilukentän ympäristöön sijoittuva sisäliikuntahalli 
edellyttäisi puiden kaatamista huomattavasti laajemmalta alu-
eelta kuin Amiksen kentälle sijoittuessaan, minkä lisäksi alue 
on vaikeasti saavutettavissa. Synergiaetuihin lukeutuu myös 
samantapaisten rakennusten keskittäminen toistensa lähei-
syyteen, mikä tarjoaa säästöä henkilöstökulujen osalta. 

3. Hallin tarpeellisuutta ja paikan ainutlaatuisuutta on selvästi liioiteltu. 
Myös useat muut kohteet kuten palolaitoksen alue ja Kimpinen ovat 
lähellä oppilaitoksia. 

- Palolaitoksen tontti on osa Armilankadun eteläpuolelle suunni-
teltua kerrostaloaluetta, jonka toteutuminen on itäpäästä jo al-
kanut entisellä esikoislestadiolaisten tontilla. Palolaitoksen 
alue riittäisi itse sisäliikuntahallin sijoittumiseen, mutta raken-
nuksen ympärille ei jäisi riittävää, kaupunkikuvallisesti tärkeää 
suuren rakennuksen edellyttämää avointa tilaa. Lisäksi raken-
nus sijoittuisi kaupunkirakenteessa keskelle asuin- ja hoivapal-
velukorttelia poikkeavaan sosiaaliseen ympäristöön. 

4. Jalkapalloväki on epäillyt yhteisten puku- ja pesutilojen toimivuutta. 
Myös muiden kohteiden, kuten Kimpisen urheilukeskuksen yhtey-
dessä, on jo vastaavia tiloja. 

- Sisäliikuntahallin pukutilojen sijoittuminen tekonurmikentän 
puoleiseen päätyyn on ollut yksi keskeisistä suunnittelun läh-
tökohdista, jolla turvataan jalkapallon lajiharjoittelulle asianmu-
kaiset oheistilat. 

5. Useimmat muutkin alueet ovat yhtä hyvin saavutettavissa julkisilla 
kulkuneuvoilla ja kevyellä liikenteellä. Amiksella pysäköintitilat eivät 
riittäisi molempien urheilupaikkojen tarpeeseen. 
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- Saavutettavuutta julkisella liikenteellä on vaikea vertailla, 
koska ”muutkin alueet” on erittäin laaja käsite. Amiksen alue 
sijoittuu kuitenkin Lappeenrannan julkisen liikenteen verkoston 
kannalta erittäin keskeisesti, minkä lisäksi on huomioitava, että 
alue on vain runsaan kilometrin päässä ydinkeskustasta. Amik-
sen asemakaavaluonnos tukeutuu pääosin muihin, kuin itse 
suunnittelualueella oleviin pysäköintialueisiin, koska Armilan- 
Pohjolankadun ympäristössä on pysäköintipaikkoja jo noin 430 
autolle. 

p. Hallilla on kokonsa vuoksi merkittäviä kaupunkikuvallista vaikutuksia, 
olipa millä tahansa keskeisellä paikalla kaupunkirakenteessa. Nyt esi-
tetyllä paikalla halli sijoittuu julkisten rakennusten alueelle, jossa sitä 
ympäröivät mittakaavaltaan samankaltaiset kookkaat rakennukset. Ra-
kennuksen sovittamiseksi ympäristöönsä ja haitallisten kaupunkikuval-
listen vaikutusten ehkäisemiseksi asemakaavan yleisissä määräyk-
sissä on myös annettu useita kaupunkikuvallista ja arkkitehtonista laa-
tutasoa koskevia määräyksiä, kuten estetty ns. kuplahalliratkaisut. 
Itäistä sisääntuloväylää kohti keskustaa ajettaessa Amiksen tekonurmi-
kentän alue jää kahden lehmusrivistön taakse, jolloin näiden takana ta-
pahtuvien muutosten vaikutus näkymiin pienenee. Keskustasta itään 
päin ajettaessa lasten liikennepuiston jälkeinen kapea näkymä yli teko-
nurmikentän muuttuu, kun näkymän eteen rakentuu sisäliikuntahalli, 
mutta hieman myöhemmin kaupunkikuvallisesti hallitsevaksi elemen-
tiksi muodostuu kaavassa suojeltava lehmusrivistö. Hallin toteuttami-
sen edellyttämä olemassa olevan pelikentän siirto on suunnittelun ku-
luessa tarkentunut noin 40 metriksi. 

q. Arvioitu kaadettavien puiden lukumäärä on vaihdellut, koska lasken-
nassa mukana ovat olleet myös hiekkakentän reunalle muodostunut 
puusto. Muutoksen alaisen 0,42 hehtaarin alueelta poistuvien tai siirret-
tävien arboretum-puiden lukumäärä on 74 puuta, puiden numerointikar-
tan mukaan laskettuna. Kentän kaivautuminen arboretum-aluetta rajaa-
vaan rinteeseen on osoitettu selvästi kaavaselostuksen kuvissa ja ym-
päristön yleissuunnitelmakartassa. Kaivuualueet maisemoidaan yleis-
suunnitelman mukaan istutuksilla. 

r. Kaunis ja kaupunkikuvallisesti onnistunut kokonaisuus on keskeinen, 
mutta varsin subjektiivinen käsite. Maankäyttö- ja rakennuslain 117 §:n 
mukaan: "Rakennuksen tulee soveltua rakennettuun ympäristöön ja 
maisemaan sekä täyttää kauneuden ja sopusuhtaisuuden vaatimuk-
set". Kuten edellä on todettu, 117 §:n vaatimukset toteutuvat kaavarat-
kaisussa, kun huomioidaan kaavan yleisissä määräyksissä annetut ra-
kennuksen arkkitehtuuria ja laatutasoa koskevat määräykset. Raken-
nus soveltuu myös mittakaavaltaan maisemaan, koska hankesuunnitel-
man mukainen liikuntahalli on ensi vuoden aikana alueelle rakentuvaa 
ammattiopiston rakennusta pienempi ja räystäskorkeudeltaan mata-
lampi rakennus. Kaavoittaja pyrkii aina kaupunkikuvan kannalta par-
haaseen mahdolliseen lopputulokseen. Kun samalla kuitenkin huomioi-
daan muut rakennuksen sijoittumiseen vaikuttavat tekijät, ei kokonais-
arvioinnin perusteella parhaaksi todettu ratkaisu ole välttämättä jokai-
sen osa-alueen kannalta ideaaliratkaisu. 

Lappeenrannan kaupungin kaupunkikuvatyöryhmä koostuu kaupungin 
viranhaltijoista, joiden tehtävät kattavat kaikki kaupunkikuvan kannalta 
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olennaiset sektorit. Kaupunkikuvatyöryhmä antaa lausuntoja pääasi-
assa ennakkovalmistelussa tai lupavaiheessa olevista hankkeista. Ase-
makaavojen arvioiminen niiden laatimisvaiheessa ei kuulu kaupunkiku-
vatyöryhmän tehtäviin, vaan kaavatyötä ohjaavat lausunnot saadaan 
asemakaavan lakisääteisissä kuulemisvaiheissa eri organisaatioiden 
lausuntoina ja yleisön mielipiteinä. 

s. Suunnitelmasta, jonka mukaan toinen Valtakadun itään johtavista ajo-
kaistoista suljettaisiin ja muutettaisiin pysäköintikaistaksi, on luovuttu. 
Tekonurmikenttää rajaavalle etelänpuoleiselle rinteelle rakennetaan 
kevyen liikenteen kulkuväylä, jonka kautta on selkeä kulkuyhteys Armi-
lankadun pysäköintialueelle. Armilan- Pohjolankadun ympäristössä on 
pysäköintipaikkoja kokonaisuudessaan noin 430 autolle, minkä lisäksi 
Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa. Lisäksi 
jatkosuunnittelussa tulevien kaavamuutosten yhteydessä tutkitaan Ar-
milan kuntoutuskeskuksen pysäköintialueen käyttömahdollisuutta työ-
ajan ulkopuolella. 

t. Kaupunginvaltuuston päätöksen 13.12.2021 mukaisesti pysäköinnille 
haetaan Armilan alueelta väliaikainen ratkaisu siten, ettei Valtakadun 
ajokaistaa oteta pysäköintikäyttöön. Pysyvä pysäköintijärjestely osoite-
taan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa. 

u. Vuonna 2008 ja sitä ennen, sekä vuonna 2017 Etelä-Karjalan liiton sel-
vityksissä esillä oli huomattavasti suurempi rakennus, eli ns. maakunta-
areena tai monitoimiareena. Kyseinen rakennus oli kooltaan noin 85 x 
145 metriä ja sen sisäkorkeus oli noin 20 metriä. Kaikissa aiemmissa 
selvityksissä todettiin, ettei tämän kokoinen rakennus alueelle mahdu. 
Nyt suunniteltu rakennus on huomattavasti pienempi, noin 60 x 110 
metriä ja noin puolet matalampi, jolloin se mahtuu tutkitusti alueelle il-
man ongelmia. 

 

4. Mielipide 4 

a. Asemakaavan yleismääräyksiin on lisättävä polkupyörien pysäköintiä 
koskeva määräys. 

b. Asemakaavassa on asetettava tavoite kestävillä kulkutavoilla saapu-
vien sisäliikuntahallin käyttäjien osuudelle hallin käyttäjämäärästä ja mi-
toitettava polkupyöräpysäköinti tavoitteen mukaisesti. 

c. Polkupyörien pysäköintipaikkojen määrä tulee mitoittaa sisäliikuntahal-
lin arvioidun käyttäjämäärän mukaan niin, että polkupyörien pysäköinti-
paikat riittävät myös hallissa järjestettävissä suurissa yleisötapahtu-
missa. 

d. Polkupyörien pysäköintipaikkojen laadullisista vaatimuksista on säädet-
tävä asemakaavassa esimerkiksi seuraavasti (n = tarvittava paikkojen 
määrä): "Tontille tulee sijoittaa vähintään n kpl runkolukittavaa polku-
pyörien pysäköintipaikkaa. Polkupyörien pysäköintipaikalle on järjestet-
tävä sujuva reitti kaupungin määrittelemältä pyöräilyn pääreitiltä. Puolet 
polkupyörien pysäköintipaikoista on toteuttava katokseen”,  

Vaatimuksen perustelut: Nähtäville asetetun asemakaavan 
yleismääräyksissä ei ole minkäänlaisia määräyksiä polku-
pyörien pysäköinnin järjestämisestä. Vastaavien määräysten 
puuttuminen on johtanut polkupyöräpysäköinnin määrän ja 
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erityisesti laadun heikkoon tasoon useissa 2000-luvulla ra-
kennetuissa julkisissa rakennuksissa Lappeenrannassa, ku-
ten Urheilutalo. 

e. ”Tontille tulee sijoittaa vähintään 90 polkupyörien pysäköintipaikkaa 
helposti saavutettavaan, säältä suojattuun ja lukittavaan tilaan”. 

Vastineet: 

a. Asemakaavaan on täydennetty vaadittava polkupyöräpaikkojen määrä. 

b. Asemakaavalla ei ole mahdollista vaikuttaa suoraan eri kulkuvälineiden 
käyttötapaosuuksiin. Kaavaratkaisu edistää kuitenkin kestävien liikku-
mismuotojen käyttöä, koska suunnittelualue sijaitsee keskeisesti hyvin 
kevyen liikenteen ja joukkoliikenteen yhteyksien äärellä.  

c. Polkupyöräpaikkojen määrää mitoitettaessa määräävänä tekijänä on 
sisäliikuntahallin pääkäyttötarkoitus ja sisäliikunnan harjoittelu. Polku-
pyörien säilytys mitoitetaan 100 pyörälle, joka kattaa sisäliikuntahallin 
arvioidun käyttäjämäärän 20-50 henkilöä ja tekonurmen 50 henkilöä 
tunnin akana. Paikkamäärän laskennassa on käytetty Väyläviraston 
taulukon normia 0,6 urheilu- ja liikuntatilojen käyttäjämäärälle. Sisälii-
kuntahallin katsomossa on paikat 500 katsojalle ja näiden tarpeen ol-
lessa muutaman kerran vuodessa, Väyläviraston normin edellyttämät 
200 polkupyörää mahtuvat hallin seinän vierustalle. 

d. Asemakaavan luonnoksen laadinnassa on kiinnitetty huomiota selkei-
den kevyenliikenteen reittien rakentumiselle siten, että ”Amiksen 
monttu” on saavutettavissa myös Armilankadun ja kaakon suunnasta 
saavuttaessa polkupyörällä sekä huolehdittu, että idästä kohti Pohjo-
lankatua johtavalle väylälle on linjattu poistuvan reitin korvaava ja kohti 
koulukeskusta johdatteleva kevyen liikenteen uusi väylä. 

Asemakaavaan on täydennetty vaadittava polkupyöräpaikkojen määrä. 
Asemakaavassa ei ole tarpeen antaa tarkempia määräyksiä katospaik-
kojen osuudesta ym. teknisistä asioista, jotka ratkaistaan rakennuslu-
pavaiheessa. 

e. Asemakaavan yleisiin määräyksiin on lisätty polkupyöräpaikkoja kos-
keva normi, jonka mukaan alueelle on sijoitettava 100 polkupyöräpaik-
kaa. 

 

5. Mielipide 5 

a. Käyn lähes päivittäin kävelyllä Arboretumin alueella ja samalla ihailen 
miten hienosti tekonurmikenttä (Amis) ja lasten liikuntapuisto on sovi-
tettu vehreään maisemaan. Mielestäni suunniteltu sisäliikuntahalli ei 
sovi maisemaan ja vie ilon liikkua luonnossa ulkona (tämä on varsinkin 
nyt korona-aikana erittäin tärkeää). 

b. Ehdotukseni on että Amiksen kenttä peruskorjataan (tekonurmi, asialli-
set pukukopit ja katsomo) ja sisäliikuntahalli sijoitetaan paloaseman 
alueelle (lähes valmiit perustukset ja parkkialueet). Näin säästyy Arbo-
retum ja Lappeenrannan ”Euroopan vihreimmän kaupungin ” imago.  

c. On todettu, että puut kaupunkiympäristössä yhteyttävät paremmin hiili-
dioksidia normimetsään verrattuna! 
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Vastineet: 

a. Sisäliikuntahalli on sovitettavissa maisemallisesti Amiksen kentän alu-
eelle, kun huomioidaan kaavan yleisissä määräyksissä annetut raken-
nuksen arkkitehtuuria ja laatutasoa koskevat määräykset. Rakennus 
soveltuu myös mittakaavaltaan maisemaan, sillä se on tulevaa ammat-
tiopiston rakennuskompleksia pienempi ja räystäskorkeudeltaan mata-
lampi. Sijaintipaikka on valittu kokonaisarvioinnin perusteella, jossa se 
on todettu toiminnallisilla perusteilla parhaaksi osana julkisten raken-
nusten kokonaisuutta. 

b. Palolaitoksen tontti on osa Armilankadun eteläpuolelle suunniteltua ker-
rostaloaluetta, jonka toteutuminen on itäpäästä jo alkanut entisellä esi-
koislestadiolaisten tontilla. Palolaitoksen alue riittäisi itse sisäliikunta-
hallin sijoittumiseen, mutta rakennuksen ympärille ei jäisi riittävää, kau-
punkikuvallisesti tärkeää suuren rakennuksen edellyttämää avointa ti-
laa. Lisäksi rakennus sijoittuisi kaupunkirakenteessa keskelle asuin- ja 
hoivapalvelukorttelia poikkeavaan sosiaaliseen ympäristöön. Tekonur-
mikentän 40 metrin siirrosta huolimatta arboretum-alue säästyy lähes 
kokonaisuudessaan, sillä kaavan mukaisessa maankäytössä arboretu-
min alueesta menetetään 0,42 hehtaaria, joka on 2,9 % nykyisestä 14,5 
hehtaarin alueesta. Tämän perusteella ”Euroopan vihreimmän kaupun-
gin imagon ei pitäisi vaarantua, varsinkin kun Green Leaf 2021-palkin-
non saivat kaupungit, joiden tavoite on kestävä kehitys. Lähelle keskus-
taa, hyvien julkisten liikenneyhteyksien varrelle sijoittuva sisäliikunta-
halli noudattaa kestävän kehityksen periaatteita. 

c. Ok. 

 

6. Mielipide 6 

a. Lappeenrannan arboretum on perustettu vuonna 1980 tohtori Kalervo 
Ohelan valtuustoaloitteen pohjalta 1980. Silloinen kaupunginvaltuusto 
teki yksimielisen paatoksen arvokkaan uuden keskustapuiston perusta-
miseksi Lehmusten kaupunkiin kaupunkilaisten virkistysalueeksi ja 
Lappeenrannan maineen kasvattamiseksi vihreänä puistokaupunkina. 

b. Puisto käsittää perustamispäätöksen mukaisesti yhtenäisen alueen Ve-
sitornilta Lepolankadulle molemmin puolin Valtakatua. Nyt esillä olevan 
kaavaehdotuksen asiakirjoihin on ehdottomasti liitättävä kaupunginval-
tuuston v. 1980 tekemä päätös liitekarttoineen, jotta saadaan lopetettua 
turha keskustelu Arboretumin koosta, sijainnista ja rajoista. 

c. Kasvitieteellisen pohjan puiston rakentamiselle on antanut Helsingin 
Yliopiston kasvitieteellisen puutarhan yhteydessä toimiva valtakunnalli-
nen Dendrologian Seura (dendros=puu, logos=tiede ) varmistaen puis-
ton tieteellisen merkityksen ja toiminut perustamisvaiheen "kummina ja 
"sertifioinut" puiston tavoitteet. 

d. Liikuntahallin hanketta on tietoisesti viety eteenpäin varsin kyseenalai-
silla tiedoilla. KUSTANNUSARVIOKSI esitettiin aluksi n. 6 milj. € joka 
on kaksinkertaistunut n. 12 milj. euroon. Tämäkin arvio on todennäköi-
sesti alakanttiin, koska kustannuksista puuttuu vielä runsaasti liikenne-
ratkaisujen, huoltoteiden ja pysäköintipaikkojen kustannuksia. 

e. Hankkeen perusteluissa mainittiin, että kaadettavat puut (n. 150 kpl.) 
voidaan kompensoida muualta. Asiantuntijoiden ja kaupunkilaisten 
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mielestä puistopuita ei voida kompensoida mistään, koska ne ovat 
uniikkeja yksilöitä. Puiden arvo 40-50 vuotiaina puistopuina on n. 5000 
€/ kpl. 

f. Liikuntahallin vaatimasta tilasta on esitetty monia versioita. Milloin halli 
vaatii Arboretumista 0,6 ha, milloin 0,4 ha ja viimeisin tieto, että koko 
hanke vaatii vain 40 m Arboretumista. Nyt esillä oleva kaavaluonnos on 
käytännössä kokonaan Arboretum-puistoa. Kaavaluonnoksen koko-
naispinta-ala on n. 8 ha, josta liikuntahallin alue on n. 1,4 ha ja tekonur-
men vaatima alue n. 1,6 ha. Kaikki nämä ovat kokonaisuudessaan Ar-
boretum-puistoa, joten kaupunkilaisten harhaanjohtaminen voidaan lo-
pettaa tähän ja puhua rehellisesti kaavaluonnoksen tiedoilla. 

g. Kaavaluonnoksen asiakirjoihin tulee liittää kaupunginvaltuuston v. 1980 
tekemä yksimielinen päätös Arboretumin perustamisesta ja paatoksen 
liitteena oleva kartta, joka yksiselitteisesti kertoo Arboretumin koon ja 
rajat. Koska koko kaavaluonnos on käytännössä Arboretumpuistoa, tu-
lee puiston nimi ehdottomasti näkyä kaavassa. 

h. Hallin messukäyttö edellyttää kuitenkin riittävästi pysäköintipaikkoja, 
hyvät kulkuyhteydet, suurilla ajoneuvoilla sisäänajon ja optimaallisessa 
tilanteessa läpiajon hallissa.  

i. Urheiluhalleille ei löytyne yksiselitteisiä autopaikkanormeja, mutta 
suuntaa antavina normeina voidaan pitää suunnittelussa usein käytet-
tyjä ohjeita eli 30-35 autopaikkaa/ 1000 k-m2. Tämä tarkoittaa n. 240- 
280 autopaikkaa. Tämä saattaisi riittää minimissään myös messukäy-
tössä. 

j. Messut vaativat myös runsaasti ulkonäyttelytilaa, jota näissä suunnitel-
missa ei ole yhtään. Yhteenvetona voidaan todeta, että halli on ahdettu 
liian ahtaaseen tilaan ja siitä tulee "torso" käyttäjien kannalta katsot-
tuna. Samaa todistaa myös Lappeenrannan jalkapalloseurojen kannan-
otto esim. pysäköintipaikkojen riittävyyden osalta. 

k. Hallihanke on kaupunkikuvallisesti liian suuri tähän paikkaan ja sijoitet-
tuna keskelle Arboretumia aivan vaarassa paikassa. Toteutuessaan se 
pirstoaa Arboretumin palasiksi ja tuhoaa siten puiston kokonaisuuden. 
Myöskin puiston status merkittävänä puulajipuistona eli arboretumpuis-
tona Suomessa on mennyttä. 

l. Arboretum alueella ei ole yhtään rakennusoikeutta suunnitellulla alu-
eella. Kaavaluonnoksessa tontille on esitetty rakennusoikeutta 8000 k-
m2, joka vastaa n. 30-35 omakotitalon yhteenlaskettua rakennusoi-
keutta. Kooltaan se on puiston keskelle täysin sopimaton rakennus. 

m. Pysäköintipaikkojen rakentaminen Lappeenrannan ja Lauritsalan väli-
selle Valtakadun osalle tuhoaa myös kadun alkuosan ”Bulevardi" luon-
teen kadun puuistutuksineen ja muodostuu näin toteutettuna vaaral-
liseksi. 

n. Kasvitieteellistä puulajipuistoa on nyt rakennettu 40 vuotta. Puistoa ovat 
olleet rakentamassa kaikki aikaisemmat valtuustot, monet kansalaisjär-
jestöt, yksittäiset kaupunkilaiset, ystävyyskaupungit, Dendrologian 
Seura, koulujen opettajat ja oppilaat, Lappeenrannan monet yritykset ja 
kaupungin puistotoimi kokonaisuudessaan. Kun kunnon puistopuu vaa-
tii kasvaakseen 100 vuotta ja vanhimmat puut voivat elää lähes 1000 
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vuotta, puiston rakentaminen vaatii aikaa ja kärsivällisyyttä. Kuten jo-
kainen voi kaavaluonnoksesta todeta, kaavan toteuttaminen tuhoaa Ar-
boretumin kokonaisuuden jakamalla sen pieniksi palasiksi. Samalla se 
väheksyy edistyksellistä vuoden 1980 kaupunginvaltuustoa ja kaikkia 
puiston rakentamiseen osallistuneita tahoja. 

o. Puiston pelastamisen puolesta ovat toimineet ja ottaneet kantaa sadat 
ja nyt voidaan puhua jo tuhannet kaupunkilaiset. Merkittävimpiä kan-
nanottoja ovat olleet seuraavat: 

- Arboretumin pelastamisen puolesta kerätty adressi, yli 800 nimeä 

- Dentrologian Seuran ehdoton kannanotto puiston kokonaisuuden puo-
lesta 

- Lappeenrannan Killan kannanotto kaupunkikuvan ja puiston säilyttä-
misen puolesta 

- Jalkapalloseurojen kannanotto paremman kokonaisratkaisun löytä-
miseksi 

- Satojen kaupunkilaisten kannanotot lehtien mielipidepalstoilla, face-
book-ryhmissä ja muissa julkisissa keskusteluryhmissä 

- Kaupunkilaisten tuki Arboretumin puolesta istuttamalla koko puiston 
historian aikana puuntaimia puistoon. Viimeksi tänä syksynä n. 200 
kaupunkilaisten itse kustantamaa kirsikkapuuta Arboretumiin. 

p. Edellä esittämiemme perusteiden pohjalta esitämme seuraavaa: 

1. Kaavan valmistelu sisäliikuntahallin sijoittamiseksi keskelle arvo-
kasta kasvitieteellistä puulaji- eli Arboretumpuistoa tulee pysäyttää. 

2. Sisäliikuntahallille tulee etsiä nyt esitettyä väljempi, toimivampi, lii-
kenteellisesti parempi ja kaunkikuvallisesti sopivampi paikka esim. jal-
kapalloseurojen loistavan ehdotuksen mukaisesti. 

3. Arboretumin rakentamista jatketaan alkuperäisten suunnitelmien 
pohjalta. Rakentajille annetaan työrauha ja kaikki tuki puiston jatkora-
kentamiselle. 

Vastineet: 

a. Ok.  

b. Vuoden 1980 perustamispäätöksen mukaiseen arboretumalueeseen 
on liitetty myöhemmin Vanhan Pappilan pihaton alue. Nykyinen arbore-
tumalue on virallisessa Lappeenrannan kaupungin alueesta kertovassa 
kartassa 12,6 hehtaaria ja tämän lisäksi ovat tekonurmikentän ja pysä-
köinnin alueet yhteensä 1,9 ha, jolloin alueen kokonaisalana on ylei-
sesti käytetty 14,5 hehtaarin alaa. Kaavaehdotuksen asiakirjoihin on li-
sätty kaupunginvaltuuston v. 1980 tekemä päätös liitekarttoineen. 

c. Ok. 

d. Kaupunginvaltuusto päätti 26.10.2020 sisäliikuntahallin rakentami-
sesta, jossa päätöksen perusteena oli pvc-pintaiselle kevytelementtira-
kenteiselle hallirakennukselle laadittu kustannusarvio n. 5,0 milj €. Tä-
män lisäksi tulisivat tekonurmikentän peruskorjauksesta sekä katujen 
rakentamisesta aiheutuvat kustannukset. Pöytäkirjassa on rahoituksen 
osalta todettu seuraavaa: ”Ennen lopullista investointipäätöstä on ko-
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konaisuudesta tehtävä hankesuunnitelma, jossa selvitetään sisäliikun-
tahallin tarkka kustannusarvio, sen perustamiskustannukset, tekonur-
mikentän siirto sekä kunnallistekniikan, pysäköinnin ja liikennejärjeste-
lyjen kustannukset.” Päätöstä ei tuolloin tehty virheellisin tiedoin. Asia 
on varmistunut syksyn 2021 aikana tarkentuneen hankesuunnitelman 
perusteella lasketussa kustannusarviossa, jossa hallin hinta on noussut 
korkean indeksikorotuksen seurauksena, minkä lisäksi kustannuksissa 
ovat tulleet huomioiduksi talotekniikan ja infrarakentamisen kustannuk-
set kokonaiskustannuksen ollessa 11,778 milj €. 

Hankkeen kustannukset tarkentuvat toteutussuunnittelun edetessä. 

e. Arvioitu kaadettavien puiden lukumäärä on jonkin verran vaihdellut, 
koska laskelmissa on ollut mukana myös hiekkakentän reunalle luon-
taisesti muodostunut puusto. Muutoksen alaiselta 0,42 hehtaarin laajui-
selta arboretumalueelta poistuvien tai siirrettävien arboretumpuiden lu-
kumäärä on 74 puuta alueesta kertovan puiden numerointikartan pe-
rusteella laskettuna. Poistuvaa puustoa ei ole mahdollista suoraan 
kompensoida muualla, mutta poistuvia puita korvataan arboretumin alu-
eella tulevina vuosina tehtävillä uusilla istutuksilla. 

f. Vuoden 1980 perustamispäätöksen mukaiseen arboretumalueeseen 
on liitetty myöhemmin Vanhan Pappilan pihaton alue. Nykyinen arbore-
tumalue on virallisessa Lappeenrannan kaupungin alueesta kertovassa 
kartassa 12,6 hehtaaria ja tämän lisäksi ovat tekonurmikentän ja pysä-
köinnin alueet yhteensä 1,9 ha, jolloin alueen kokonaisalana on ylei-
sesti käytetty 14,5 hehtaarin alaa. Missään vaiheessa suunnittelua ei 
ole ollut tarkoitus johtaa harhaan kaupunkilaisia.  

Kaupunginvaltuuston päätöksessä 26.10.2020 arboretumista poistuva 
alue oli hieman alle 0,6 ha. Suunnittelun edetessä aluetta on onnistuttu 
pienentämään siten, että siirtymä on noin 40 metriä ja arboretumalueen 
menetys on noin 0,42 ha. 

g. Kaava-asiakirjoihin on liitetty kaupunginvaltuuston v. 1980 tekemä pää-
tös Arboretumin perustamisesta ja sen liitteenä oleva kartta. Kaava-alu-
een ala on 6,09 ha ja tästä arboretumalueiden osuus 2,4 ha, sisäliikun-
tahalli ja tekonurmikenttä 2,5 ha ja katualueet 1,19 ha. Arboretum-sana 
on lisätty kaavamuutoksen otsikkotietoihin. 

h. Sisäliikuntahallia ei ole mahdollista rakentaa sisällä tapahtuvan ajoneu-
voliikenteen kuormituksen kestäväksi, koska kallistettavien juoksurata-
kaarteiden rakenne ei kestäisi edes henkilöauton painoa. Messukäyttöä 
on todennäköisesti vain muutamia kertoja vuodessa ja tällöin pysäköin-
tialueet on mahdollista osoittaa kauempana sijaitsevilta kenttäalueilta, 
joista järjestetään bussikuljetus messutapahtumaan. 

Sisäliikuntahallin välittömään läheisyyteen tulee sijoittaa 30 autopaik-
kaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen käytettävissä on noin 430 ylei-
sessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Näistä noin 120 sijoittuu Ar-
milankadun viereiselle yleiselle pysäköintialueelle. Lisäksi Juvakan 
kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, mikäli nykyiset 
autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi. Edelleen on huomattava, että 
hallille kaavailtu alue sijoittuu Lappeenrannan julkisen liikenteen ver-
koston kannalta erittäin keskeisesti ja on vain runsaan kilometrin 
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päässä ydinkeskustasta ja siellä käytettävissä olevista pysäköintipai-
koista. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan sairaalan 
alueen tulevassa kaavoituksessa. 

i. Esimerkiksi urheilutalon ja uimahallin korttelilta on asemakaavassa 
edellytetty 110 autopaikkaa. Urheilutalosta poiketen sisäliikuntahallissa 
suuria kilpailutapahtumia on vain muutaman kerran vuodessa.  

j. Sisäliikuntahallin viereen sijoittuva tekonurmikenttä on erillisjärjestelyin 
käytettävissä messutapahtuman ulkonäyttelytilana. Käyttäjille osoitetut 
pysäköintipaikat sijaitsevat Armilankadun läheisyydessä olevalla 120 
auton pysäköintipaikalla, josta kävelymatka sisäliikuntahallin pääovelle 
on alle 300 metriä. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan 
sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa. 

k. Kaavoituksen yhteydessä laadituissa selvityksissä noin 60 x 110 metrin 
kokoinen sisäliikuntahalli on todettu suunnittelualueelle kaupunkikuval-
lisesti sopivaksi, kun noudatetaan kaavan yleisiin määräyksiin sisältyviä 
arkkitehtuuria ja yleisilmettä koskevia määräyksiä. Rakennuksen mitta-
kaava ei ylitä naapuriksi rakentuvan ammattiopisto Sammon mittasuh-
teita, jonka pääjulkisivu on 140 metriä pitkä. Sisäliikuntahallin lattia ra-
kentuu noin kaksi metriä Valtakadun keskikorkoa alemmalle tasolle, 
mikä osaltaan vähentää sen vaikutusta ympäristöönsä. Arboretum-alu-
eesta kertovassa Lappeenrannan kaupungin laatimassa kartassa alu-
een keskellä on tekonurmikenttä pysäköintialueineen ja siten alue on jo 
nyt pirstoutunut. Kaavan toteuttaminen parantaa puistoakselin yleisil-
mettä, kun rajoiltaan hieman epämääräinen hiekkakenttä poistuu ja 
muuttuu rakennetuksi ympäristöksi.  

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää sta-
tuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka ken-
tän siirron myötä osa puistosta poistuu. Kaupungin Kadut ja ympäristö 
-vastuualue on panostanut paljon arboretumin kehittämiseen viime vuo-
sien aikana. Tulevina vuosina panostamista jatketaan muun muassa 
arboretumin lajiston osalta noudattaen Dendrologian seuran antamaa 
ohjeistusta ja alueelle laadittuja tavoitesuunnitelmia. Sisäliikuntahallin 
ja jalkapallokentän siirron myötä poistettavia puita korvataan tekemällä 
uusia monilajisia puuistutuksia arboretumin alueelle. Asemakaavamuu-
toksessa sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän viereisillä arboretumin 
puistoalueilla ympäristö säilytetään ja puiden kaatoa sallitaan vain, jos 
kyse on maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toimenpiteistä. 

Asemakaavan ehdotusvaiheessa Arboretum-statuksen säilymisestä 
pyydetään Dendrologian seuralta lausunto. 

l. Oikeusvaikutteisessa keskusta-alueen osayleiskaavassa suunnittelu-
alueelle on merkitty julkisten palvelujen ja hallinnon alue, joka vastaa 
likimain asemakaavaluonnoksessa osoitettua urheilutoimintaa palvele-
vien rakennusten korttelialuetta. Asemakaava tarkentaa yleiskaavaa ja 
rakennusoikeus määritetään tällä asemakaavalla. Kaavan tarkoituk-
sena on mahdollistaa sisähallin ja tekonurmen rakentaminen. Tonttite-
hokkuudeksi muodostuu kaavaluonnoksessa e=0,68. Rakennusoikeus 
8000 krs-m² on kaavan tarkoitus huomioiden perusteltu ja sisältää myös 
jonkin verran mitoituksellista pelivaraa. Rakennuksen mittasuhteita on 
käsitelty edellisessä kohdassa. 
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m. Valtakadun eteläreunan lehmusrivistö on osoitettu asemakaavassa 
suojelumerkinnöillä, jolloin bulevardin luonne on turvattu. Pysäköinti-
paikkojen rakentamisesta Valtakadun eteläisimmälle kaistalle on luo-
vuttu ja tätä koskevat maininnat poistettu kaava-asiakirjoista. 

n. Muutoksen alaiselta 0,42 hehtaarin laajuiselta arboretumalueelta pois-
tuvien tai siirrettävien arboretumpuiden lukumäärä on 74 puuta alu-
eesta kertovan puiden numerointikartan perusteella laskettuna. Koko-
naisuutena arboretumin ei voida katsoa pirstoutuvan, sillä suunniteltu 
rakentaminen sijoittuu pääosin jo jalkapallokenttänä ja pysäköintipaik-
kana olevalle alueelle. Arboretum-alueen jaottelu säilyy ennallaan, ai-
noastaan osa numero 6 pienenee 0,42 ha. Ks. myös vastine k. 

o.  ja p. Asemakaavan muuttaminen on käynnistynyt kaupunginvaltuuston 
26.10.2020 tekemän päätöksen pohjalta. Kaupunginvaltuusto on lisäksi 
päättänyt kokouksessaan 13.12.2021, että sisähallin suunnittelua jat-
ketaan alkuperäisen suunnitelman mukaisesti Amiksen kentälle. Ase-
makaavan ehdotusvaiheessa Asemakaavamuutoksesta pyydetään 
vielä kaavaehdotusvaiheessa lausunto Dendrologian seuralta. 

 

7. Mielipide 7 

a. Arboretum on arvokas lähiasukkaille, se on ainoa puisto lähialueella. 
Arboretumin lähellä on paljon iäkkäitä ja liikuntarajoitteisia asukkaita ja 
suunnitelma pilaisi heidän mahdollisuutensa virkistyä puistomaisessa 
ympäristössä. Halli ei mahdollista heille mitään uutta, ainoastaan se tuo 
kaupunkimaista ympäristöä rumentavan rakennuksen. 

b. Miten aiotaan järjestää pysäköinti, sekä normaalioloissa että "suurissa 
tapahtumissa"`? Miten on suunniteltu se, että vierailijat eivät pysäköisi 
autojaan naapureiden pihoille? Samaa kysyin asukastilaisuudessa ja 
vastauksena oli ympäripyöreätä tarinaa vaikeasti hallittavasta autoilijoi-
den käyttäytymisestä. Edelleen, ilmeisesti uusina asioina on noussut 
esille mm. pysäköinnin järjestäminen Armilan alueella ja Valtakadun pi-
täminen auki normaalille liikenteelle (jolloin siis suunniteltu pysäköinti 
ajoradalla peruutetaan). 

c. Miksi siis halli on suunniteltu rakennettavaksi väärinpäin, missä pää-
sisäänkäynti ei ole Armilan suunnassa vaan Valtakadun suunnassa? 
Mikä lienee se synergiaetu tai muu vastaava, joka edellyttää halliin kul-
kemisen vaikeuttamisen? 

d. Mitä tarkoittaa Osallistumis- ja arviointisuunnitelman lause "Rajaus voi 
muuttua suunnittelun kuluessa."? Onko esitetty suunnitelma vain alus-
tava luonnos? Tarkoittaako tämä sitä, että koko suunnitelma voi vielä 
muuttua? Kysytäänkö tuohon uuteen suunnitelmaan naapureiden mie-
lipiteitä? Miksi naapurin pitäisi nyt antaa vapaat kädet kaupungille tehdä 
mitä tahansa tällainen lause verukkeena? 

e. Ehdotan, että sekä liikuntahallin paikka että lämmitettävän tekonurmi-
jalkapallokentän sijoitukset harkitaan uudelleen. Nämä kaksi voidaan 
myös erottaa toisistaan, koska mitään erityisiä synergiaetuja ei ole ole-
massa näiden kahden välillä. 

Vastineet: 
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a. Asemakaavan muutos ei estä liikkumasta puistomaiseksi jäävällä yli 12 
hehtaarin puistomaisella alueella. Sisäliikuntahalli mahdollistaa liikun-
nan harrastamisen laajalle joukolle kaupunkilaisia ja kilpaurheilun laji-
harjoittelun lappeenrantalaisille parantaen liikuntapalvelujen tarjontaa. 
Samalla se tarjoaa kaivattuja lisätiloja Kimpisen koulun ja ammattiopis-
ton liikuntakäyttöön. 

b. Käyttäjille osoitetut pysäköintipaikat sijoittuvat asemakaavaehdotuksen 
mukaisten 30 autopaikan lisäksi Armilankadun läheisyydessä olevalle 
120 auton pysäköintipaikalle, josta kävelymatka sisäliikuntahallin pää-
ovelle on alle 300 metriä. Kaikkiaan Armilankadun ja Pohjolankadun 
ympäristössä on pysäköintipaikkoja noin 430 autolle. Lisäksi Juvakan 
kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa. Lopullisesti py-
säköintijärjestelyt osoitetaan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaa-
voituksessa. Edelleen on huomattava, että hallille kaavailtu alue sijoit-
tuu Lappeenrannan julkisen liikenteen verkoston kannalta erittäin kes-
keisesti ja on vain runsaan kilometrin päässä ydinkeskustasta ja siellä 
käytettävissä olevista pysäköintipaikoista. 

Sisähallin käyttäjämääräksi tunnin aikana on arvioitu 20 – 50 henkilöä 
painottuen iltakäyttöön ja tekonurmen noin 50 henkeä painottuen myös-
kin iltakäyttöön, yhteensä siis noin sata henkilöä. Kilpailutilanteessa li-
sänä ovat katsomoon mahtuvat 500 henkilöä. 

c. Julkisen rakennuksen pääovi on tarkoituksenmukaista sijoittaa kaupun-
kikuvallisesti näkyvälle paikalle, jolloin luontevin sijainti on Valtakadun 
puoleisella osalla rakennusta. Sijainnilla mahdollistetaan suurten ta-
pahtumien yleisön toimiva liikkuminen bussikuljetuksilta sisätiloihin. Si-
säliikuntahallin pääoven sijaintia ei kuitenkaan ratkaista asemakaa-
vassa vaan muunlaiset toteutusvaihtoehdot ovat mahdollisia hallin si-
säänkäyntien sijoittelun osalta. 

d. Luonnosvaiheessa kaavamuutosalueen aluerajaus on periaatteessa 
aina alustava, koska asemakaavaluonnoksesta annettujen lausuntojen 
ja mielipiteiden seurauksena asemakaavan suunnittelualueen rajausta 
saattaa olla tarpeen muuttaa. Asemakaavan luonnoskuulemisessa 
saadun palautteen perusteella sisähallin ja tekonurmen kaavamuutos-
alueen rajaus ei tule muuttumaan eikä kaavaratkaisua ole muiltakaan 
osin tarpeen ratkaisevasti muuttaa. Kaavaprosessi jatkuu siten, että 
mielipiteiden ja lausuntojen perusteella tarkistettu asemakaavamuutos-
ehdotus viedään kaupunkikehityslautakunnan hyväksyttäväksi ja edel-
leen kaupunginhallituksen käsittelyyn. Päätöksenteossaan kaupungin-
hallitus päättää asettaa kaavaehdotuksen 30 päiväksi nähtäville, jolloin 
osalliset voivat kommentoida sitä uudelleen. Kuulemisaikana saatuihin 
muistutuksiin ja lausuntoihin annetaan vastineet ennen kuin asema-
kaava etenee lopulliseen hyväksymiskäsittelyyn kaupunginhallitukseen 
ja kaupunginvaltuustoon. 

e. Asemakaavan muuttaminen on käynnistynyt kaupunginvaltuuston 
26.10.2020 tekemällä päätöksellä. Lisäksi kaupunginvaltuusto päätti 
13.12.2021, että sisähallihankkeen valmistelua jatketaan luonnoksessa 
esitettyyn paikkaan Amiksen kentän alueelle.  

Sisäliikuntahallin sijoittaminen tekonurmikentän yhteyteen tuo syner-
giaetuja, sillä niille voidaan rakentaa yhteiset puku- ja huoltotilat. Lisäksi 
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sisäliikuntahallin ja kentän sijainti alueen koulukeskittymän yhteydessä 
tuo selkeitä synergiaetuja päiväaikaisen käytön osalta. 

 

8. Mielipide 8 

a. Hallitus kannattaa sisäliikuntahallin rakentamista Lappeenrantaa, mutta 
nykyisen hallisuunnitelman mukaan halli tulee rakennettavaksi liian ah-
taaseen paikkaan. Mielestämme hallin parempaa ja toimivampaa paik-
kaa kannattaisi vielä selvittää. 

b. Suurin osa hallin käyttäjistä tulee tai tuodaan kohteeseen autolla ja ny-
kyisen suunnitelman perusteella varattu pysäköintipaikkojen määrä hal-
lin läheisyyteen ja Valtakadun eteläpuolelle on riittämätön; seurauksena 
on hallitsematon autojen pysäköinti Valtakadun pohjoispuolella olevalle 
pyörätiekävelytielle sekä sen vieressä olevalle nurmikolle. 

c. Hallin ja sen vieressä olevan jalkapallokentän alta joudutaan poista-
maan arboretum-puistoa ja tämä ei varmaankaan ole kovin ”Vihreä 
Lappeenranta”-imagon mukaista. 

Vastineet: 

a. Kaavatyötä varten laadituissa selvityksissä ja tarkemmassa hanke-
suunnittelussa kaavaillun noin 60 x 110 metrin kokoisen sisäliikuntahal-
lin on todettu mahtuvan kaavaluonnoksessa esitetylle tonttialueelle. 
Vaihtoehtoisia sijaintipaikkoja vertailtiin alustavasti hankesuunnittelu-
vaiheessa. Amiksen kenttä nousi vaihtoehtojen joukosta nopeasti yli 
muiden erityisesti sijaintinsa ja siihen liittyvien synergiaetujen ansiosta.  

b. Käyttäjille osoitetut pysäköintipaikat sijoittuvat kaavan mukaisten 30 au-
topaikan lisäksi Armilankadun läheisyydessä olevalle 120 auton pysä-
köintipaikalle, josta kävelymatka sisäliikuntahallin pääovelle on alle 300 
metriä. Kaikkiaan Armilankadun ja Pohjolankadun ympäristössä on py-
säköintipaikkoja noin 430 autolle. Lisäksi Juvakan kentälle on mahdol-
lista sijoittaa noin 100 autopaikkaa. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt 
osoitetaan Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa. Edel-
leen on huomattava, että hallille kaavailtu alue sijoittuu Lappeenrannan 
julkisen liikenteen verkoston kannalta erittäin keskeisesti ja on vain run-
saan kilometrin päässä ydinkeskustasta. Luvaton ja hallitsematon py-
säköinti esimerkiksi nurmikkoalueille on estettävissä pysäköinninval-
vonnalla. 

Hallin päivittäiselle sisäliikuntahallikäytölle käytettävissä olevat paikat 
riittävät hyvin. Sisähallin käyttäjämääräksi tunnin aikana on arvioitu 20–
50 henkilöä painottuen iltakäyttöön ja tekonurmen noin 50 henkeä pai-
nottuen myöskin iltakäyttöön, yhteensä siis noin sata henkilöä. Kilpailu-
tilanteessa lisänä ovat katsomoon mahtuvat 500 henkilöä. 

c. Tekonurmikentän 40 metrin siirrosta huolimatta arboretumalue säästyy 
lähes kokonaisuudessaan, sillä kaavan mukaisessa maankäytössä ar-
boretumin alueesta menetetään 0,42 hehtaaria, joka on 2,9 % nykyi-
sestä 14,5 hehtaarin alueesta. Tämän perusteella ”Euroopan vihreim-
män kaupungin imagon ei pitäisi vaarantua, varsinkin kun Green Leaf 
2021-palkinnon saivat kaupungit, joiden tavoite on kestävä kehitys. Lä-
helle keskustaa, hyvien julkisten liikenneyhteyksien varrelle sijoittuva 
sisäliikuntahalli noudattaa kestävän kehityksen periaatteita. 
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9. Mielipide 9, Dendrologian Seura - Dendrologiska Sällskapet ry (8.12.2021) 

a. Dendrologian Seura - Dendrologiska Sällskapet ry:n lausunto 
29.11.1979; poimintoja: 

• Tieteellisesti arvokas päämäärä 

• Palvelee tehokkaasti opetustarpeita 

• Sijainti keskeinen, helposti saavutettavissa ulkoilualue 

b. Lappeenrannan arboretumin tilanne vaikuttaa huolestuttavalta. Dend-
rologian Seura oli vuonna 1979 tukemassa arboretumin perustamista. 
Kun sen toteutus on edennyt tähän asti suunnitelmien mukaisesti, olisi 
mielestämme suuri vahinko, jos jo tehty työ osittain menetetään. 

c. "Kaupunkipuun istuttaminen maksaa keskimäärin 3500 euroa". Kun 
koko tuotantoketju lasketaan 40 vuoden ikään, on panostettu hinta huo-
mattavasti korkeampi. Tuotantokustannuksiakin tärkeämpää on kau-
punkilaisten kokemukset arboretumpuistosta virkistysalueena, visuaali-
sessa ja henkisessä mielessä. Se on kaikille kaupunkilaisille suunnattu 
avoin, ilmainen, rentouttava ja vapaasti saavutettava virkistysalue, joka 
rikastuttaa lajistollaan tänä päivänäkin erityisen tärkeää monimuotoi-
suutta. Lappeenrannan koululaiset ovat tehneet alueelle istutustöitä. 

d. Dendrologisessa mielessä luonnonvarainen puuvartislajisto Lappeen-
rannan alueella on niukka, joten arboretum antaa oivan esimerkin siitä 
monimuotoisuudesta, mitä puistoissa ja puutarhoissa voi kasvattaa. 
Itäisen sijaintinsa vuoksi Lappeenrannan arboretumpuiston 40-vuoti-
nen historia mahdollistaa puuvartiskasvien pitkäaikaisen kestävyyden 
arvioinnin, joka on arvokasta tietoa lajien kotiutumisessa 

e. Mikä tärkeintä, arboretumpuisto on nykyisellään monimuotoinen koko-
naisuus, jota ei pidä hävittää. Dendrologian Seura - Dendrologiska Säll-
skapet ei aseta vastakkain arboretumpuisto -ja liikuntarakentamista. 
Molemmat toiminnat ovat erittäin hyödyllisiä. Seura esittää, että liikun-
tarakentaminen tehdään toisaalle, säilyttäen jo olemassa oleva arbore-
tumkokonaisuus yhtenäisenä. 

Vastineet: 

a. Ok.  

b. Arvioitu kaadettavien puiden lukumäärä on vaihdellut, koska laske-
missa on ollut mukana myös hiekkakentän reunalle luontaisesti muo-
dostunut puusto. Muutoksen alaiselta 0,42 ha:n arboretumalueelta 
poistuvien tai siirrettävien puiden lukumäärä on 74 puuta alueesta ker-
tovan puiden numerointikartan perusteella laskettuna.  

c. Puiden arvo on merkittävä, kuten lausunnossakin todetaan. Jatkossa 
puustoa voidaan täydentää arboretumin kehittämisen osana tehtävissä 
uusintaistutuksissa. Asemakaavan muutos ei estä liikkumasta puisto-
maiseksi jäävällä yli 12 hehtaarin alueella ja siten avoin, ilmainen, ren-
touttava ja vapaasti saavutettava virkistysalue on edelleen avoinna kau-
punkilaisille. Sisäliikuntahalli mahdollistaa liikunnan harrastamisen ja 
kilpaurheilun lajiharjoittelun lappeenrantalaisille parantaen liikuntapal-
velujen tarjontaa. 

d. Ks. vastineen kohta b. 
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e. Vuoden 1980 perustamispäätöksen mukaiseen arboretum-alueeseen 
on liitetty myöhemmin Vanhan Pappilan pihaton alue. Nykyinen arbore-
tum-alue on virallisessa Lappeenrannan kaupungin alueesta kerto-
vassa kartassa 12,6 hehtaaria ja tämän lisäksi ovat tekonurmikentän ja 
pysäköinnin alueet alueen keskellä yhteensä 1,9 ha, jolloin yleisesti alu-
een kokonaisalana on käytetty 14,5:ä hehtaaria. Lisäksi on huomattava, 
että alueen halkaisee itä-länsisuunnassa kaupungin nelikaistainen pää-
katuluokkainen Valtakatu. Itäisestä arboretumin osa-alueesta 6 on kaa-
valuonnoksessa muutettu 0,42 hehtaarin alue hiekkatekonurmen siir-
rolle varatuksi alueeksi, mikä on 2,9 % arboretumin kokonaisalasta. Ko-
konaisuutena vaikutus arboretumiin on arvioitu suhteellisen vähäiseksi 
ja perustelluksi kaavamuutoksen tarkoitus huomioiden. 

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää sta-
tuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka ken-
tän siirron myötä osa puistosta muuttuu urheilualueeksi. Kaupungin Ka-
dut ja ympäristö -vastuualue on panostanut paljon arboretumin kehittä-
miseen viime vuosien aikana. Tulevina vuosina panostamista jatketaan 
muun muassa arboretumin lajiston osalta noudattaen Dendrologian 
seuran antamaa ohjeistusta ja alueelle laadittuja tavoitesuunnitelmia. 
Sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän siirron myötä poistettavia puita kor-
vataan tekemällä uusia monilajisia puuistutuksia arboretumin alueelle. 
Asemakaavamuutoksessa sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän vierei-
sillä arboretumin puistoalueilla ympäristö säilytetään ja puiden kaatoa 
sallitaan vain, jos kyse on maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toi-
menpiteistä. 

Arboretumiin liittyvien näkökohtien tarkentamiseksi asemakaavan eh-
dotusvaiheessa pyydetään vielä Dendrologian seuran lausunto. 

 

10. Mielipide 10, Lappeenrannan Kilta ry (6.12.2021) 

a. Lappeenrannan keskustan vierellä sijaitseva puistoarboretum on mai-
semallisesti ja kaupunkikuvallisesti merkittävä alue, johon ei pidä kevyin 
perustein kajota.  

b. Arboretum on Lappeenrannan ja yleensäkin ammattitaitoisen kaupun-
kisuunnittelun perustana olevia viherakseleita; ydinkeskustassa näitä 
ovat Keskuspuisto-Sankarihautausmaa ja sieltä yhteys Paasikivenpuis-
ton kautta Vapaudenaukiolle. Näistä muodostuu arvokas alueellinen 
kokonaisuus, jonka yhtenäisyyttä ei tule rikkoa. 

c. Alueen olennaisin arvo on nimenomaan sen kokonaisuudessa, ei yksit-
täisissä puissa. Puulajipuiston lisäksi Arboretum on merkittävä kulttuu-
riympäristö, joka kantaa muistoja kaupungin sosiaalisen ja kulttuurisen 
elämän sekä yhteisöjen ja yksittäisten henkilöiden vaiheista. 2010-lu-
vulla aluetta on kehitetty istuttamalla uusia puita, rakentamalla leväh-
dyspaikkoja ja kunnostamalla käytäväverkostoa esteettömään liikkumi-
seen sopivaksi. 

d. Keskeneräistä ja kiistanalaista hanketta ei pidä päättää kiireessä, vaan 
katsoa huolella läpi muut esillä olleet sijoitusvaihtoehdot. Kiinnostavin 
näistä on Harapainen, johon mahtuisi isompi myös palloilulajeille sopiva 
liikuntahalli. 
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e. Jos liikuntahalli puutteellisen sijoituspaikkaselvityksen perusteella ra-
kennetaan keskelle Arboretumia, kaupungin ytimeen muodostuu palau-
tumaton kaupunkikuvallinen maisematuho. Samalla alue menettää ar-
boretum-statuksensa. 

f. Asemakaavan luonnos on syytä palauttaa valmisteluun. Uuden kaavan 
lähtökohtana on oltava määritellä Arboretumin sekä hiekkatekonurmen 
tarpeet ja rajaukset; tärkeintä on, että arvokasta viherakselia ei kat-
kaista niin liikuntahallilla kuin muullakaan rakentamisella. 

Vastineet: 

a. Alueen arvot on tunnistettu suunnittelun yhteydessä ja huomioitu muun 
muassa alueella voimassa olevassa oikeusvaikutteisessa yleiskaa-
vassa. Esitetty asemakaavaratkaisu on yleiskaavan mukainen. 

b. Keskustan itäpuolinen viherakseli muodostaa kiistämättä Lappeenran-
nan keskustan kaupunkirakenteen kannalta tärkeän puistomaisen vyö-
hykkeen. Se on huomioitu ja sen säilyminen turvattu oikeusvaikuttei-
sessa yleiskaavassa, jota asemakaavaratkaisu noudattaa. Nyt esitetty 
kaavaratkaisu säilyttää akselin maiseman peruspiirteet. 

c. Arboretumiin liittyvät kulttuuriset ja sosiaaliset arvot on tiedostettu ja nii-
hin kohdistuvia vaikutuksia on täydennetty myös kaavan vaikutusarvi-
oon, joka on esitetty osana kaavaselostusta. 

d. Sisäliikuntahallin sijaintipaikkaesitys oli virkamiesesitys ja sen toimitila-
toimikunta omalta osaltaan hyväksyi sekä pyysi syksyllä 2020 hank-
keen loppuraportista ja sijaintipaikasta lausunnot eri tahoilta kaupungin-
hallituksen ja valtuuston päätöksentekoa varten. Varsinaisen sijainti-
paikkapäätöksen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimielisesti 
kaupunginhallituksen esityksestä, kuten valtuuston pöytäkirjasta voi-
daan todeta. Lisäksi kaupunginvaltuusto päätti 13.12.2021, että sijain-
tipaikkana säilyy kaavaluonnoksessa esitetty paikka eli Amiksen kenttä. 
Samalla valtuusto päätti, että käynnistetään jalkapallon ja pesäpallon 
harrastamisen tarpeisiin vastaavan palloiluhallin rahoittamisen ja ra-
kentamisen selvitystyö. 

Tutkittuja sijaintipaikkavaihtoehtoja Amiksen ohella virkamiesvalmiste-
lussa olivat: 

- Ratsumestarin kenttä (ei sopiva lentoestepintojen vuoksi) 

- Juvakan kenttä (ei sopiva, lian ahdas) 

- Paloaseman tontti (ei sopiva, alue kaavailtu kerrostaloasuinrakenta-
miseen, liian lähellä viereisiä uusia kerrostaloja, tontti ahdas ja vapau-
tuu vasta v. 2023) 

- Harapainen (kaukana keskustasta ja kouluista, päiväkäyttö jäisi vä-
häiseksi, osin perustamisolosuhteet huonot) 

- Opintien pohjoispuoli Kesämäenrinteen koulun vieressä (kohtuullisen 
hyvä sijaintipaikka, isot koulut vieressä, kuitenkin kauempana keskus-
tasta kuin Amis)  

- Kirkkoherranlahden kenttä (ei sopiva, ahdas, pysäköintiä ei alueelle 
saa mahtumaan mitenkään, muuttaisi kokonaan näkymät kerrostaloilta 
Saimaan suuntaan) 

- Kisapuisto (ei mahdu uuden jääareenan lisäksi alueelle) 
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Kaikkia tutkittuja vaihtoehtoja ei ole lueteltu muistioihin, mediatiedottei-
sin tai valtuuston päätöspöytäkirjaan, mutta ne on informoitu päättäjille 
eri vaiheissa. Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut 
valmistelun yhteydessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti 
nähtävissä niiden soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. Sisäliikunta-
hallin varsinainen hankkeen valmistelutyö tehtiin virkamiestyönä työ-
ryhmässä, joka koostui SRV Rakennus Oy:n edustajien ohella kaupun-
kisuunnittelun, konsernihallinnon ja LaTo:n virkamiehistä. Työryhmän 
puheenjohtaja oli asemansa puolesta kaupunginhallituksen puheenjoh-
taja Risto Kakkola. Tämä työryhmä esitti, että sisäliikuntahalli sijoitettai-
siin Amiksen alueelle seuraavin perustein: 

”Sisäliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille mikä on 
hyvä synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopisto Sampon sisäliikun-
nalle ei ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisä-
liikuntahalli ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja 
mahdollistaisi hyvän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheiluki-
sojen lämmittely- ym. tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun ken-
tän sijaintipaikka luo myös merkittävästi synergiaetuja. Suunnitellulla 
paikalla sisäliikuntahalli on myös mahdollisimman lähellä keskustaa, 
hotelleja ja hyvien liikenneyhteyksien varrella Erilaisten messujen, näyt-
telyiden ja juhlatilaisuuksien järjestämiseen hallin tulee myös sijaita 
mahdollisimman lähellä keskustaa.” 

Edellä mainituin perustein asemakaavan muutosta on valmisteltu hyvän 
hallinnon vaatimusten mukaisesti ja sijaintipaikan valinta on tehty eri 
vaihtoehtojen välisten vertailujen kautta demokraattisella päätöksellä. 

e. Dendrologian seuran kriteerit arboretum-statukselle olivat 29.11.1979 
annetussa lausunnossa mm. seuraavat asiat: tieteellisesti arvokas pää-
määrä, palvelee tehokkaasti opetustarpeita sekä keskeinen sijainti, hel-
posti saavutettavissa oleva ulkoilualue. Jo perustamisestaan lähtien ar-
boretumin alueen on halkaissut itä-länsisuuntainen kaupungin pääkul-
kuväylä Valtakatu ja alueen keskellä on sijainnut 1,9 hehtaarin kokoinen 
hiekkapohjainen liikuntakenttä reunaluiskineen, jotka ovat alusta asti 
katkaisseet muuten yhtenäisen puustoalueen. Ainoa arboretumin länsi- 
ja itäosia yhdistävä alue on ollut Valtakadun eteläreunan ja kenttää ym-
päröivän aidan välinen 5-10 metriä leveä viherkaista kaupunkikuvalli-
sesti arvokkaan lehmusrivistön alustana sekä talvisin hiihtoladulle va-
rattuna alueena. Koska lehmusrivistö on kaavamuutoksessa suojeltu ja 
sen yhteydessä säilyy istutettu viherkaista, säilyy myös itäisen ja länti-
sen arboretumalueen välinen yhteys ja nykyisen kaltainen yhtenäisyys. 
Kaavaluonnoksen mukaisella maankäytöllä arboretumin alueesta me-
netetään 0,42 hehtaaria. 

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää sta-
tuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka ken-
tän siirron myötä osa puistosta poistuu. Kaupungin Kadut ja ympäristö 
-vastuualue on panostanut paljon arboretumin kehittämiseen viime vuo-
sien aikana. Tulevina vuosina panostamista jatketaan muun muassa 
arboretumin lajiston osalta noudattaen Dendrologian seuran antamaa 
ohjeistusta ja alueelle laadittuja tavoitesuunnitelmia. Sisäliikuntahallin 
ja jalkapallokentän siirron myötä poistettavia puita korvataan tekemällä 
uusia monilajisia puuistutuksia arboretumin alueelle. Asemakaavamuu-
toksessa sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän viereisillä arboretumin 
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puistoalueilla ympäristö säilytetään ja puiden kaatoa sallitaan vain, jos 
kyse on maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toimenpiteistä. 

Asemaakaavamuutoksesta pyydetään vielä Dendrologian seuralta lau-
sunto ehdotusvaiheessa. 

f. Hallin sijaintipaikka perustuu kaupunginvaltuuston 26.10.2020 teke-
mään päätökseen. Lisäksi kaupunginvaltuusto päätti 13.12.2021, että 
sijaintipaikkana säilyy kaavaluonnoksessa esitetty paikka eli Amiksen 
kenttä. 

 

11. Mielipide 11, Lappeenrannan seudun luonnonsuojeluyhdistys ry 
(9.12.2021) 

a. Lappeenrannan kaupunkiin perustettiin arboretum (istutettujen puula-
jien puisto) tohtori Kalervo Ohelan aloitteesta vuonna 1980. Aloitteessa 
esitettiin, että paikan sopivuudesta ynnä muista hankkeeseen liittyvistä 
seikoista pyydetään lausunto Dendrologian Seura ry:ltä. Seuran lau-
sunnossa todettiin muun muassa, että puisto on riittävän iso ja monilta 
muiltakin osin arboretumiksi sopiva suositellen puistoon istutettavaksi 
216 puuvartista lajia tai alamuotoa. Lausunnossaan alueen soveltuvuu-
desta arboretumiksi vuonna 1979 Dendrologian Seura piti tärkeänä kri-
teerinä sitä, että alue on riittävän laaja ja yhtenäinen. 

b. Kaavaluonnoksen kokonaispinta-ala on noin 6,7 hehtaaria. European 
Green Leaf 2021 -tittelin Euroopan komission kilpailussa voittanut Lap-
peenrannan kaupunki ei kaavamuutosesityksellään arboretumin katkai-
semiseksi kerää kunniaa. Perusteluissa todetaan, että kaadettavat puut 
(noin150 kpl) voidaan korvata jossakin muualla. Arboretumissa kasva-
neita ainutkertaisia puita ei voi luonnollisestikaan korvata muualla. 

c. Vahvistetussa osayleiskaavassa arboretum on osa kaupungin viher-
verkkoa ja merkitty kaavaan kaupunkikuvallisesti arvokkaana alueena. 
Kaavaluonnoksessa esitetty muutos ei paranna kaupunkikuvaa liikun-
tahallin ja siihen liittyvän laajan pysäköintialueen myötä. Maankäyttö- ja 
rakennuslain 5 § edellyttää rakennetun ympäristön kauneuden ja kult-
tuuriarvojen vaalimista, luonnon monimuotoisuuden ja muiden luonnon-
arvojen säilyttämistä. Arboretumin keskeiseen osaan sijoitettavaksi 
suunniteltu liikuntahalli pysäköintialueineen ei edistä edellä mainitun ta-
voitteen toteutumista. 

d. Vuonna 2017 uutisoitiin, että Lappeenranta on hyväksytty kansainväli-
sen kaupunkien kestävän kehityksen järjestön ICLEI:n jäseneksi. Jär-
jestö pyrkii tukemaan jäseniään mm. vähähiilisyyden edistämisessä, 
luonnon monimuotoisuuden suojelussa ja vihreän talouden edistämi-
sessä. Suomen luonnonsuojeluliiton Etelä-Karjalan piirin pitkäjänteisen 
kartoitustyön tuloksena tehtiin vuonna 2016 esitys viherkäytävien muo-
dostamisesta Lappeenrantaan. Niillä tarkoitetaan lajien leviämisen tur-
vaavia ja laadultaan elinvoimaisia yhteyksiä arvokkaiden luontokohtei-
den välillä. Ne palvelevat yhtä lailla asukkaiden, päiväkotien ja koulujen, 
vanhusten hoitopaikkojen ja kaikkien luonnossa liikkujien terveyttä ja 
elinvoimaa. Arboretum on yksi keskeisimpiä osia viherkäytäväverkos-
tossa, vehreä keidas keskellä kaupunkia. Esitys luovutettiin kaupungin 
johdolle, joka suhtautuikin siihen myönteisesti. Käytännössä ratkaise-
vat toimet tehdään kuitenkin kaavoituksessa ja metsienhoidon arjessa. 
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Tieto ja julkinen keskustelu siitä, millaista kaupunkia luonnon ja asuk-
kaiden kannalta rakennetaan, on ajankohtaisempaa kuin koskaan. 

e. ’Vihreän Lappeenrannan’ suhtautuminen oman kaupunkiarboretuminsa 
ruhjomiseen on erikoista. 

Vastineet: 

a. Ok. 

b. Kaavaluonnoksen kokonaisala on 6,09 hehtaaria. Arvioitu kaadettavien 
puiden lukumäärä on vaihdellut, koska laskelmissa on ollut mukana 
myös hiekkakentän reunalle muodostunut puusto. Muutoksen alaiselta 
0,42 hehtaarin alueelta poistuvien tai siirrettävien arboretum-puiden lu-
kumäärä on 74 puuta alueesta kertovan puiden numerointikartan mu-
kaisesti laskettuna. Puiden arvo on merkittävä, kuten lausunnossakin 
todetaan. Jatkossa puustoa voidaan täydentää arboretumin kehittämi-
sen osana tehtävissä uusintaistutuksissa. 

c. Oikeusvaikutteisessa keskusta-alueen osayleiskaavassa suunnittelu-
alueelle on merkitty julkisten palvelujen ja hallinnon alue, joka vastaa 
likimain asemakaavamuutoksessa osoitettavaa urheilutoimintaa palve-
levien rakennusten korttelialuetta. Asemakaavamuutos on siis oikeus-
vaikutteisen yleiskaavan mukainen.  

Kaavaluonnoksesta saaduissa viranomaislausunnoissa ei ole kyseen-
alaistettu kaavaratkaisun perusteita eikä osoitettu sellaisia asioita, joi-
den perusteella asemakaavaratkaisu olisi maankäyttö- ja rakennuslain 
vastainen. Lausunnoissa ei ole tuotu esiin, että kaavaratkaisu olisi 
maankäyttö- ja rakennuslain 5 §:n sekä 54 §:n 2 momentin vastainen, 
esimerkiksi puistojen tai muita lähivirkistykseen soveltuvien alueiden 
riittävyyden osalta. Myöskään kaavaselostuksen sisältyvän biologin laa-
timan luontovaikutusarvion perusteella kaavaratkaisulla ei ole luonnon-
ympäristön kannalta merkittäviä vaikutuksia. 

Jo perustamisestaan lähtien arboretumin on halkaissut itä-länsisuuntai-
nen nelikaistainen Valtakatu ja alueen keskellä on sijainnut 1,9 hehtaa-
rin kokoinen hiekkapohjainen liikuntakenttä reunaluiskineen. Nämä ovat 
siten alusta asti rikkoneet puustoalueen yhtenäisyyttä. Ainoa arboretu-
min länsi- ja itäosaa yhdistävä alue on ollut Valtakadun eteläreunan ja 
kenttää ympäröivän aidan välinen 5-10 metriä leveä viherkaista kaupun-
kikuvallisesti arvokkaan lehmusrivistön alustana sekä talvisin hiihtola-
dulle varattuna alueena. Koska lehmusrivistö on kaavan luonnoksessa 
suojeltu, ja koska sen yhteydessä säilyy istutettu viherkaista, säilyy 
myös itäisen ja läntisen arboretumalueen välinen yhteys. 

d. Kaavaluonnoksen mukaisessa maankäytössä arboretumin alueesta 
menetetään vain 0,42 hehtaaria. Kyseisellä alueella ei ole korvaamat-
tomia puulajeja ja arboretumin kehittämistä voidaan jatkaa jäljelle jää-
vällä yli 14 hehtaarin arboretumalueella. Kaavaratkaisussa ei ole kysy-
mys ekologisesti merkittävän viherkäytävien katkeamisesta. 

e. Arboretumin alueen maankäytön suunnittelu perustuu kaupunginval-
tuuston 26.10.2020 päätökseen ja perusteluina olivat seuraavasti: ”Si-
säliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille mikä on 
hyvä synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopisto Sampon sisäliikun-
nalle ei ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisälii-
kuntahalli ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja 
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mahdollistaisi hyvän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheiluki-
sojen lämmittely- ym. tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun ken-
tän sijaintipaikka luo myös merkittävästi synergiaetuja.  

Suunnitellulla paikalla sisäliikuntahalli on myös mahdollisimman lähellä 
keskustaa, hotelleja ja hyvien liikenneyhteyksien varrella. Erilaisten 
messujen, näyttelyiden ja juhlatilaisuuksien järjestämiseen hallin tulee 
myös sijaita mahdollisimman lähellä keskustaa.” ”Vihreän Lappeenran-
nan” Green Leaf 2021-kilpailun palkinnon jakoperusteissa painotetaan 
erityisesti pyrkimyksiä luoda vihreää kasvua ja saada aikaan uusia kes-
täviä työpaikkoja. Vihreällä kasvulla ei tarkoiteta nimenomaisesti puis-
toalueiden kasvua, vaan kaupunkirakenteessa tehtäviä rakenteellisia 
muutoksia siten, että energiaa kuluisi vähemmän tai että energia tuote-
taan uusiutuvilla tuotantomuodoilla. Tämä kehityksen tuomalla kasvulla 
on merkitystä kaupungin vahvuustekijänä. Sisäliikuntahallin sijoittami-
nen kaupungin keskustan läheisyyteen, itä-länsisuuntaisen pääliiken-
neväylän varrelle mahdollistaa vihreän kasvun, keskeisen sijainnin vä-
hentäessä liikkumisen tarvetta. 

 

12. Mielipide 12 

a. Nyt on viimeistään aika kyseenalaistaa sisäliikuntahalliprojektin tarkoi-
tushakuinen valmistelu. Ammattikoulun kentän alue on yksinkertaisesti 
liian ahdas, myös liikenteellisesti, isolle hallille ja huomattavalle mää-
rälle pysäköintipaikkoja. On otettava huomioon myös esim. tavoiteltui-
hin messutapahtumiin liittyvät isot ajoneuvot henkilöautojen lisäksi. 
Vaihtoehtoiset sijaintiehdotukset ovat jääneet kovin vähälle huomiolle 
ja vaille perusteellista kartoitusta ja puolueetonta vertailua. 

b. Arvokkaan arboretumin, edes sen osan, tuhoamista ei voi korvata mi-
tenkään. Poistettavien puiden ”korvaaminen” jonnekin muualle istutet-
tavilla puilla osoittaa vain täydellistä ymmärryksen puutetta arboretumin 
taustasta, tarkoituksesta ja luontoarvoista, joilla kaupunki mielellään 
briljeeraa. Vihreys ei tässä hankkeessa toteudu. 

c. Koko projektin kustannuksista on saatu useita hyvinkin erilaisia arvioita, 
joista yhdenkään luotettavuudesta ei ole takeita. Loppusumman suunta 
on ollut nouseva. 

d. Taannoin kaupunginjohtaja pääsi vasta ilmoittamasta, että sisähalliasia 
vaatii lisää valmistelua ja helmikuussa asiaan palataan. Heti perään tu-
lee iso lehtiuutinen, että halli tulee Amiksen monttuun. Amen. Olen ko-
vin pettynyt kaupunginjohtajan toimiin ja sekavaan tiedottamiseen. Jää 
tunne, että hallin sijainnista muita näkemyksiä edustavia on jallitettu ja 
sumutettu. Päätökset vaikuttavat tehdyn jo aikaa sitten, nyt vain yrite-
tään lohdutella ja hyvitellä kuin lasta tikkukarkilla. Vaikuttaa siltä, että 
niin hallin sijainti siihen liittyvine pysäköinti- ja liikenneongelmineen kuin 
kustannuksetkin perustuvat tiettyyn lopputulokseen tähtäävään valmis-
teluun. 

e. Edellä oleva mielipiteeni liittyy puhtaasti sisäliikuntahallin järkevän sijoi-
tuksen ja siedettävien kustannuksien merkityksen puolustamiseen. On 
selvää, että hallille on olemassa tilaus ja tarve, joten itse hallia ja sen 
tuomaa lisää kaupungin liikuntamahdollisuuksiin en vastusta millään 
lailla. 
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Vastineet: 

a.  Sisäliikuntahallin sijaintipaikkaesitys oli virkamiesesitys, jonka toimitila-
toimikunta omalta osaltaan hyväksyi sekä pyysi syksyllä 2020 hank-
keen loppuraportista ja sijaintipaikasta lausunnot eri tahoilta kaupungin-
hallituksen ja valtuuston päätöksentekoa varten. Sijaintipaikkapäätök-
sen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimielisesti kaupunginhalli-
tuksen esityksestä. Lisäksi kaupunginvaltuusto päätti 13.12.2021, että 
sijaintipaikkana säilyy kaavaluonnoksessa esitetty paikka eli Amiksen 
kenttä. 

Tutkittuja sijaintipaikkavaihtoehtoja Amiksen ohella virkamiesvalmiste-
lussa olivat: 

- Ratsumestarin kenttä (ei sopiva lentoestepintojen vuoksi) 

- Juvakan kenttä (ei sopiva, lian ahdas) 

- Paloaseman tontti (ei sopiva, alue kaavailtu kerrostaloasuinrakenta-
miseen, liian lähellä viereisiä uusia kerrostaloja, tontti ahdas ja vapau-
tuu vasta v. 2023) 

- Harapainen (kaukana keskustasta ja kouluista, päiväkäyttö jäisi vä-
häiseksi, osin perustamisolosuhteet huonot) 

- Opintien pohjoispuoli Kesämäenrinteen koulun vieressä (kohtuullisen 
hyvä sijaintipaikka, isot koulut vieressä, kauempana keskustasta kuin 
Amis)  

- Kirkkoherranlahden kenttä (ei sopiva, ahdas, pysäköintiä ei alueelle 
saa mahtumaan mitenkään, muuttaisi kokonaan näkymät kerrostaloilta 
Saimaan suuntaan) 

- Kisapuisto (ei mahdu uuden jääareenan lisäksi alueelle) 

Kaikkia tutkittuja vaihtoehtoja ei ole lueteltu muistioihin, mediatiedottei-
sin tai valtuuston päätöspöytäkirjaan, mutta ne on informoitu päättäjille 
eri vaiheissa. Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut 
valmistelun yhteydessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti 
nähtävissä niiden soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. Sisäliikunta-
hallin varsinainen hankkeen valmistelutyö tehtiin virkamiestyönä työ-
ryhmässä, joka koostui SRV Rakennus Oy:n edustajien ohella kaupun-
kisuunnittelun, konsernihallinnon ja LaTo:n virkamiehistä. Työryhmän 
puheenjohtaja oli asemansa puolesta kaupunginhallituksen puheenjoh-
taja Risto Kakkola. Tämä työryhmä esitti, että sisäliikuntahalli sijoitettai-
siin Amiksen alueelle seuraavin perustein: 

”Sisäliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille mikä on 
hyvä synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopisto Sampon sisäliikun-
nalle ei ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisä-
liikuntahalli ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja 
mahdollistaisi hyvän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheiluki-
sojen lämmittely- ym. tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun ken-
tän sijaintipaikka luo myös merkittävästi synergiaetuja. Suunnitellulla 
paikalla sisäliikuntahalli on myös mahdollisimman lähellä keskustaa, 
hotelleja ja hyvien liikenneyhteyksien varrella Erilaisten messujen, näyt-
telyiden ja juhlatilaisuuksien järjestämiseen hallin tulee myös sijaita 
mahdollisimman lähellä keskustaa.” 
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Kaavatyön yhteydessä laadittujen tarkastelujen ja hankesuunnittelun 
perusteella suunniteltu, noin 60 x 110 metrin laajuinen halli on sijoitet-
tavissa kaavaluonnoksessa osoitettuun paikkaan. Vaihtoehtoisia sijain-
tipaikkoja vertailtiin alustavasti hankesuunnitteluvaiheessa. Käyttäjille 
osoitetut pysäköintipaikat sijoittuvat kaavan mukaisten 30 autopaikan 
lisäksi Armilankadun läheisyydessä olevalle 120 auton pysäköintipai-
kalle, josta kävelymatka sisäliikuntahallin pääovelle on alle 300 metriä. 
Kaikkiaan Armilankadun ja Pohjolankadun ympäristössä on pysäköinti-
paikkoja noin 430 autolle. 

b. Muutoksen alaiselta 0,42 ha:n alueelta poistuvien tai siirrettävien arbo-
retumpuiden lukumäärä on 74 puuta alueesta kertovan puiden nume-
rointikartan mukaisesti laskettuna. Jatkossa puustoa voidaan täydentää 
arboretumin kehittämisen osana tehtävissä uusintaistutuksissa. Itäi-
sestä arboretumin osa-alueesta 6 on kaavaluonnoksessa muutettu 0,42 
hehtaarin alue hiekkatekonurmen siirrolle varatuksi alueeksi, mikä on 
vain 2,9 % arboretumin kokonaisalasta. Kokonaisuutena vaikutus arbo-
retumiin on arvioitu suhteellisen vähäiseksi ja perustelluksi kaavamuu-
toksen tarkoitus huomioiden.  

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää sta-
tuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka ken-
tän siirron myötä osa puistosta muuttuu urheilualueeksi. 

c. Kaupunginvaltuusto päätti 26.10.2020 sisäliikuntahallin rakentami-
sesta, jolloin päätöksen perusteena oli pvc-pintaiselle kevytelementtira-
kenteiselle hallirakennukselle laadittu kustannusarvio n. 5,0 milj €. Tä-
män lisäksi tulisivat tekonurmikentän peruskorjauksesta sekä katujen 
rakentamisesta aiheutuvat kustannukset. Pöytäkirjassa on rahoituksen 
osalta todettu seuraavaa: ”Ennen lopullista investointipäätöstä on ko-
konaisuudesta tehtävä hankesuunnitelma, jossa selvitetään sisäliikun-
tahallin tarkka kustannusarvio, sen perustamiskustannukset, tekonur-
mikentän siirto sekä kunnallistekniikan, pysäköinnin ja liikennejärjeste-
lyjen kustannukset.” Tuolloin päätöstä ei tehty virheellisin tiedoin. Asia 
on varmistunut syksyn 2021 aikana tarkentuneen hankesuunnitelman 
perusteella lasketussa kustannusarviossa, jossa hallin hinta on noussut 
korkean indeksikorotuksen seurauksena, minkä lisäksi kustannuksissa 
ovat tulleet huomioiduksi talotekniikan ja infrarakentamisen kustannuk-
set kokonaiskustannuksen ollessa 11,778 milj €. 

Hankkeen kokonaiskustannukset tarkentuvat hankkeen jatkosuunnitte-
lun edetessä. Sisäliikuntahallin rakentamisesta tehdään erillinen pää-
tös. 

d. Ks. vastine a. 

e. ok. 

 

13. Mielipide 13 

a. Sisäliikuntahalli ei sovi rakennuksena Armilan puiston arboretumin kult-
tuurihistoriallisesti arvokkaaseen miljööseen. Tämän mielipiteen jaka-
vat kanssani 806 ”Lappeenrannan Armilan puiston arboretumin säilyt-
tämiseksi” -adressin allekirjoittanutta. 
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b. Armilan puiston arboretum on pitkällä ajanjaksolla puutarhureiden, kun-
talaisten ja vierailijoiden kanssa kehitetty puulajipuisto, joka koostuu hy-
vin erilaisista osista. Arboretumin luominen vaatii aikaa ja ammattitai-
toa. On tärkeää, että kuntalaisten osallisuutta ja puiston eteen tehtyä 
pitkäjänteistä työtä kunnioitetaan. 

c. Alueella on kulttuurihistoriallisesti merkittäviä rakennuksia: ammatti-
koulu, vesitorni ja vanhan pappilan rakennukset. Toiminnallisuutta tuo-
vat frisbee-rata, liikennepuisto, lämmitetty palloilukenttä, Pappilan tai-
denäyttelyt, kahvila, istuinryhmät ja ulkoilmanäyttelyt. Sisäliikuntahalli 
täysin erilaisena ja massiivisena rakennuksena muuttaisi aluetta olen-
naisesti ja sen alta kaadettaisiin merkittävä osa arboretumia. 

d. Nyt tuhottavaksi suunniteltu osa puistoa on oma yksilöllinen muusta 
puistosta poikkeava alue, jolla esitellään mm. erilaisia vaahteroita (met-
sävaahteroita, hopeavaahteroita, tataarivaahtera ja mongolianvaah-
tera). Siellä kasvaa myös punahevoskastanja, lehtosaarni, puistoleh-
muksia, mäntyjä, rauduskoivuja ja hieskoivuja. 

e. Kaupungin viihtyisyyttä ei lisää puistojen vähentäminen. Arboretumin 
opetuksellinen ja virkistyksellinen merkitys on tärkeä kaiken betonin 
keskellä. Sisäliikuntahalleja voi rakentaa muuallekin. Huonompaa si-
jaintia hallille olisi ollut vaikea keksiä. 

f. Arboretumin alueelle on aikojen saatossa haluttu rakentaa yhtä sun 
toista. Onneksi edeltävät päättäjäsukupolvet ovat osanneet arvostaa 
tohtori Kalervo Ohelan vuoden 1980 valtuustoaloitteesta alkunsa saa-
nutta arboretumia. Toivottavasti myös tästä päättäjäsukupolvesta löy-
tyy sitä rohkeutta ja sydämen sivistystä, millä säilytetään historian eri 
kerrostumat elävässä ja viihtyisässä kaupungissa. 

Vastineet: 

a. Arboretumin arvo ja merkitys kaupunkilaisille on tunnistettu kaavatyön 
kuluessa. Keskustan itäpuolinen viherakseli muodostaa Lappeenran-
nan keskustan kaupunkirakenteen kannalta tärkeän puistomaisen vyö-
hykkeen. Puistoalueeseen kohdistuvat muutokset on suunnittelun ede-
tessä pyritty minimoimaan ja arboretumalueesta poistuvan alueen le-
veys on jonkin verran supistunut, noin 40 metriin. 

b. Kaavaratkaisu pienentää arboretumin pinta-alaa noin 2,9 prosentilla. 
Kaupunkisuunnittelu arvostaa arboretumin hyväksi tehtyä kehittämis- ja 
talkootyötä. Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum 
säilyttää statuksensa ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, 
vaikka kentän siirron myötä osa puistosta poistuu. Kaupungin kadut ja 
ympäristö -vastuualue on panostanut paljon arboretumin kehittämiseen 
viime vuosien aikana. Tulevina vuosina panostamista jatketaan muun 
muassa arboretumin lajiston osalta noudattaen Dendrologian seuran 
antamaa ohjeistusta ja alueelle laadittuja tavoitesuunnitelmia. Sisälii-
kuntahallin ja jalkapallokentän siirron myötä poistettavia puita korva-
taan tekemällä uusia monilajisia puuistutuksia arboretumin alueelle. 
Asemakaavamuutoksessa sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän vierei-
sillä arboretumin puistoalueilla ympäristö säilytetään ja puiden kaatoa 
sallitaan vain, jos kyse on maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toi-
menpiteistä. 
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c. Sisäliikuntahalli liittyy kaupunkikuvallisesti ympäröiviin julkisiin raken-
nuksiin. Laatutason varmistamiseksi kaavan yleisiin määräyksiin on si-
sällytetty hallin arkkitehtuuria ja yleisilmettä koskevia määräyksiä. Ra-
kennuksen mittakaava ei ylitä naapuriksi rakentuvan ammattiopisto 
Sammon mittasuhteita, jonka pääjulkisivu on 140 metriä pitkä. Sisälii-
kuntahallin lattia rakentuu noin kaksi metriä Valtakadun keskikorkoa 
alemmalle tasolle, mikä osaltaan vähentää sen kaupunkikuvallista vai-
kutusta ympäristöönsä. Kaavaratkaisulla ei ole vaikutusta ympäröivään 
rakennuskantaan eikä se vaaranna ammattikoulun (säilyvän osan), ve-
sitornin tai vanhan pappilan arvoa. 

d. Kaavaluonnoksen mukaisessa maankäytössä arboretumin alueesta 
menetetään 0,42 hehtaaria. Kyseisellä alueella ei ole korvaamattomia 
puulajeja ja korvaavia puita voidaan istuttaa puistomaiseksi jäävälle yli 
12 hehtaarin arboretumalueelle, jolloin noin sadan puulajikkeen määrä 
saadaan säilytettyä. Muutoksen alaiselta 0,42 hehtaarin alueelta pois-
tuvien tai siirrettävien arboretumpuiden lukumäärä on 74 puuta alu-
eesta kertovan puiden numerointikartan mukaisesti laskettuna. 

e. Asemakaavamuutos ei estä liikkumasta jäljelle jäävällä yli 12 hehtaarin 
puistomaisella alueella ja siten avoin, ilmainen, rentouttava ja vapaasti 
saavutettava virkistysalue on edelleen avoinna kaupunkilaisille. Sijain-
tipaikka on valittu kokonaisarvioinnin perusteella, jossa se on todettu 
toiminnallisilla perusteilla parhaaksi osana julkisten rakennusten koko-
naisuutta. Päätöksen sijaintipaikasta on tehnyt kaupunginvaltuusto 
26.10.2020 ja uudelleen 13.12.2021. 

f. Kaavoittajan näkemyksen mukaan sisähallin sijoittaminen Amiksen 
kentän paikalle ei hävitä kaupunkikuvaan, rakennettuun kulttuuriympä-
ristöön tai luontoon liittyviä arvoja. Tätä näkemystä tukevat myös ase-
makaavaluonnoksesta saadut ELY-keskuksen ja Etelä-Karjalan mu-
seon viranomaislausunnot. 

 

14. Mielipide 14 

a. Vaadin kaavamuutoksen keskeyttämistä ja sisäliikuntahallin sijainnin 
selvittämistä uudelleen. Perusteluna ovat seuraavat asiat: 

Päätöksen perusteena on ollut puutteelliset tiedot. Eri sijaintivaihtoeh-
doista ei ole tehty todellista vertailua, jota päättäjä olis voinut käyttää 
ratkaisunsa tukena. Myöskään kuntalaisilla ei ole ollut mahdollista 
saada nähtäväksi asiallistavertailua. 

SRV/Sport Visionin loppuraportissa ei avattu eri sijaintivaihtoehtohait-
toja, etuja tai vaikutuksia hankkeen kustannuksiin. Se oli käytännössä 
raportin nimettömän laatijan näkemys parhaasta sijainnista ilman pe-
rusteluja. Vertailu on tässä: ”Hankesuunnittelun yhteydessä tutkittujen 
eri sijaintivaihtoehtojen jälkeen parhaaksi sisäliikuntahallin sijoituspai-
kaksi on valikoitunut ammattikoulun kentän alue. Muita esillä olleita si-
joituspaikkavaihtoehtoja olivat mm. Harapaisen ja Ratsumestarin urhei-
lukentieen alue sekä Kisapuisto.” 

b. Prosessin missään vaiheessa ei ole pyydetty lausuntoa hankkeen kult-
tuurihistorallisesta vaikutuksesta museoviraston rakennetun kulttuu-
riympäristön asiantuntijalta. Rakennusten osalta asia ohitetaan sillä, 
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että niihin ei kajota ja tämä katsotaan riittäväksi kriteeriksi hallin sijoitta-
miseen keskelle kokonaisuutta. Hankkeen kuvauksissa nojataan yleis-
kaavaa varten hankittuihin lausuntoihin vuosilta 2021, 2014. Museovi-
rastolla on asiantuntija juuri tällaisia asioita varten, jonka asiantuntemus 
olisi ollut käytettävissä jo hankkeen alkuvaiheessa, ennen sijainnin 
päättämistä. Tätä ei kuitenkaan taaskaan tehty.  

Hankkeen liitteissä mainitaan kaavoitusprosessin käynnistämisvaihee-
seen kuuluvan ”Luontoselvityksen ja muiden perusselvitysten laatimi-
nen”. Ilmeisesti kulttuurihistoriallisten arvojen selvittäminen ei kuulunut 
perusselvityksiin, vaikka asemakaavaselostuksessa mainitaan näin… 
”Suunnittelualueen kaupunkikuvallinen arvo on todettu yleiskaavassa, 
jossa kaavamuutosalueelle on rajattu srA-alue (Kaupunkikuvallisesti ar-
vokas alue, jonka arvojen säilyttäminen tulee tutkia asemakaavoituksen 
yhteydessä. Aluetta koskevista suunnitelmista on pyydettävä museovi-
ranomaisen lausunto.” ” srA-rajaus käsittää koko kaavamuutosalueen 
lukuun ottamatta tekonurmea ja sen edustalla olevaa hiekka- kenttää.” 

Vaikka museovirasto jätettiinkin konsultoimatta, seuraavat kannanotot 
tai asiantuntijalausunnot on pyydetty: 

- luontoselvitys, AFRY 21.7.2021 
- Arbotetumin puiden ja Valtakadun lehmusten kuntoarvioraportti, 

Silmu&Sydänpuu Oy 
- Valtakadun liittymän toimivuustarkastelut valo-ohjattuna, Ramboll 
- Sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän meluselvitys, Ramboll 
- hankesuunnitelma, ALA Architects 
- vesihuolto, Ramboll  
- LVIA-viitesuunnitelma hankesuunnitelmaa varten, Granlund Sai-

maa 
- muinaisjäännösten täydennysinventointi (2012), Mikroliitti Oy 
- historiallisen ajan muinaisjäännösten inventointi (2014), Mikroliitti 

Oy 
- liikenne-ennuste vuodelle 2040, WSP Oy Matti Keränen 
- keskustaajaman meluselvitys, WSP Finland Oy 
- rakennetun kulttuuriympäristön selvitys (2013), Tmi Lauri Putkonen 

& Tengbom Eriksson Arkkitehdit oy 
- Huhtiniemen pohjavesialueiden vedenottamoiden suojelusuunni-

telma (2004), Kaakkois-Suomen ympäristökeskus 

Hankkeen liitteessä, on listattu lausunnot, jotka osallisilta on pyydetty: 

- Kaakkois-Suomen ELY-keskus, ympäristö ja luonnonvarat 
- Etelä-Karjalan liitto 
- Etelä-Karjalan museo 
- Etelä-Karjalan pelastuslaitos 
- Lappeenrannan kaupunki 

- Elinvoima ja kaupunkikehityksen toimiala (maaomaisuuden 
hallinta, kadut ja ympäristö, rakennusvalvonta) 

- Hyvinvointi- ja sivistyspalvelujen toimiala 
- Lappeenrannan seudun ympäristötoimi: 

Ympäristönsuojelu 
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Ympäristöterveydenhuolto 
- Lappeenrannan Energiaverkot Oy 
- Asukas- ja alueneuvosto 
- Vammaisneuvosto 
- Vanhusneuvosto 
- Alueen asukkaat, yrittäjät ja yhdistykset 

- Lappeenrannan kaupunkikeskusta Ry 
- Maanomistajat, vuokralaiset ja naapurit 

- Yksityiset maanomistajat 
- Muut 

- Telia Finland Oyj 
- Elisa Oyj 

Näiden lisäksi on kysytty mielipidettä kiinteistöjen omistajilta ja vuokra-
laisilta. Lisäksi näkemyksiä on pyydetty useaan kertaan urheiluseu-
roilta. 

Pidän veronmaksajien rahojen tuhlaamisena olennaisten lausuntojen 
pyytämättä jättämistä. Päättäjien käytettävissä täytyy olla ajantasainen 
tieto ammattitaitoisesti ja tasapuolisesti tuotettuna jos rakennuksen si-
jainti päätetään. Pidän myös asiattomana asetelmaa, jossa koko pro-
sessi päätöksineen, suunnitelmineen ja kuulemisineen pidetään ennen 
museoviraston lausunnon pyytämistä. Tällöin asetetaan yksittäinen vi-
raston virkahlö kohtuuttomaan tilanteeseen joutuessaan mahdollisesti 
tekemään kielteisen lausunnon prosessin ollessa jo näin pitkällä. 

c. Pysäköinnille ei ole suunnitelmassa osoitettu riittävästi tilaa. Toisen in-
stanssin pysäköintitilojen määrittäminen hankkeen pysäköintitilaksi ei 
ole riittävä ratkaisu. 

d. Itään suuntaavan liikenteen muuttaminen yksikaistaiseksi hidastaa lii-
kennettä huomattavasti, erityisesti tapahtumien aikana. Lähistöllä sijait-
sevat paloasema, sairaala ja terveysasema, joita varten liikenteen tulee 
olla nopeaa ja esteetöntä. Yksikaistaisuus ja ylimääräiset liikennevalot 
yhdistettynä liikenteen määrien kasvuun ja liikenteen hidastumiseen 
saattoliikenteen vuoksi eivät tätä tue. 

e. Kustannukset ovat kasvaneet alkuperäisestä kohtuuttomasti. Jo tämän 
pitäisi olla peruste hankkeen uudelleenarvioinnille. 

f. Tasapuolisuus. Seuraavat asiat eivät varsinaisesti liity kaavoitukseen, 
mutta olennaisesti tähän hankkeeseen. Julkisuudessa on paljon mai-
nostettu hyötyä, joka läheisille oppilaitoksille on tulossa. Jos otamme 
lähtökohdaksi lasten- ja nuorten tarpeet, tulisi palveluita rakentaa myös 
muiden oppilaitosten lähelle. Kaksi urheilutaloa vierekkäin ei ole tasa-
puolisuutta. Toinen tapuolisuuteen liittyvä asia on kaupungin urheilua 
palvelevien rakennushankkeiden painottuminen miesvaltaisten lajien 
tarpeisiin. Huomasin vihreiden tehneen aloitteen harrastusten saamien 
suorien ja epäsuorien tukien selvittämiseksi. Tämä olisi tärkeää, jotta 
voidaan varmistaa lasten ja nuorten tasa-arvoinen kohtelu kunnassa. 

Vastineet: 

a. Sisäliikuntahallin sijaintipaikkaesitys oli virkamiesesitys, jonka kaupun-
ginhallituksen asettama toimitilatoimikunta omalta osaltaan hyväksyi. 
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Toimikunta pyysi syksyllä 2020 hankkeen loppuraportista ja sijaintipai-
kasta lausunnot eri tahoilta kaupunginhallituksen ja valtuuston päätök-
sentekoa varten. 

Sijaintipaikkapäätöksen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimieli-
sesti kaupunginhallituksen esityksestä, kuten valtuuston pöytäkirjasta 
voidaan todeta. 

Tutkittuja sijaintipaikkavaihtoehtoja Amiksen ohella virkamiesvalmiste-
lussa olivat: 

- Ratsumestarin kenttä (ei sopiva lentoestepintojen vuoksi) 

- Juvakan kenttä (ei sopiva, lian ahdas) 

- Paloaseman tontti (ei sopiva, alue kaavailtu kerrostaloasuinrakenta-
miseen, liian lähellä viereisiä uusia kerrostaloja, tontti ahdas ja vapau-
tuu vasta v. 2023) 

- Harapainen (kaukana keskustasta ja kouluista, päiväkäyttö jäisi vä-
häiseksi, osin perustamisolosuhteet huonot) 

- Opintien pohjoispuoli Kesämäenrinteen koulun vieressä (kohtuullisen 
hyvä sijaintipaikka, isot koulut vieressä, kauempana keskustasta kuin 
Amis)  

- Kirkkoherranlahden kenttä (ei sopiva, ahdas, pysäköintiä ei alueelle 
saa mahtumaan mitenkään, muuttaisi kokonaan näkymät kerrostaloilta 
Saimaan suuntaan) 

- Kisapuisto (ei mahdu uuden jääareenan lisäksi alueelle) 

Kaikkia tutkittuja vaihtoehtoja ei ole lueteltu muistioihin, mediatiedottei-
sin tai valtuuston päätöspöytäkirjaan, mutta ne on informoitu päättäjille 
eri vaiheissa. Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut 
valmistelun yhteydessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti 
nähtävissä niiden soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. Sisäliikunta-
hallin varsinainen hankkeen valmistelutyö tehtiin virkamiestyönä työ-
ryhmässä, joka koostui SRV Rakennus Oy:n edustajien ohella kaupun-
kisuunnittelun, konsernihallinnon ja LaTo:n virkamiehistä. Työryhmän 
puheenjohtaja oli asemansa puolesta kaupunginhallituksen puheenjoh-
taja Risto Kakkola. Tämä työryhmä esitti, että sisäliikuntahalli sijoitettai-
siin Amiksen alueelle seuraavin perustein: 

”Sisäliikuntahalli tarjoaa hyvät pukuhuonetilat jalkapalloilijoille mikä on 
hyvä synergiaetu. Kimpisen koulun ja ammattiopisto Sampon sisäliikun-
nalle ei ole ollut osoitettavissa urheilutalolta riittävästi tiloja, joten sisä-
liikuntahalli ammattiopiston vieressä ratkaisisi tämän tilaongelman ja 
mahdollistaisi hyvän päiväkäyttöasteen hallille. Kimpisen yleisurheiluki-
sojen lämmittely- ym. tilankäytön tarpeiden osalta ammattikoulun ken-
tän sijaintipaikka luo myös merkittävästi synergiaetuja. Suunnitellulla 
paikalla sisäliikuntahalli on myös mahdollisimman lähellä keskustaa, 
hotelleja ja hyvien liikenneyhteyksien varrella Erilaisten messujen, näyt-
telyiden ja juhlatilaisuuksien järjestämiseen hallin tulee myös sijaita 
mahdollisimman lähellä keskustaa.”  

b. Asemakaavan luonnoskuulemisen yhteydessä on pyydetty lausunnot 
seuraavilta viranomaisilta: 
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- Kaakkois-Suomen elinkeino-, liikenne- ja ympäristökeskus 
(ELY-keskus), Ympäristö ja luonnonvarat 

- Etelä-Karjalan liitto 

- Etelä-Karjalan museo 

- Etelä-Karjalan pelastuslaitos 

Lisäksi on pyydetty lausunnot Lappeenrannan kaupungin toimialoilta, 
ympäristötoimelta ja eri asukasryhmiä edustavilta neuvostoilta. Museo-
viranomaisen lausunnon pyytäminen luonnoskuulemisen yhteydessä 
on normaali, yleisesti noudatettu ja täysin lainmukainen käytäntö. Lau-
sunnon antava viranhaltija on samanarvoisessa tilanteessa muiden vi-
ranomaistahojen kanssa eikä siten joudu kohtuuttomaan tilanteeseen. 
Luonnoskuulemisen yhteydessä annettujen lausuntojen perusteella 
kaavaratkaisua on mahdollista muuttaa, eikä kaavaratkaisua ole mil-
tään osin lukittu ennen sen lopullista hyväksymiskäsittelyä. 

Alueellisena vastuumuseona toimivalta Etelä-Karjalan museolta on 
saatu 10.12.2021 lausunto, jossa mm. todetaan mm., että Museoviras-
ton muinaisjäännösrekisteri ei tunne suunnittelualueelta kiinteitä mui-
naisjäännöksiä tai muuta arkeologista kulttuuriperintöä. Rakennetun 
kulttuuriympäristön osalta todetaan, että suunnittelualueella tai sen lä-
heisyydessä ei ole valtakunnallisesti merkittäviä rakennettuja kulttuu-
riympäristöjä (RKY), mutta että kaava-alue kuuluu kaupunkikuvallisesti 
merkittävään rakennettuun puistoympäristöön. Rakennukset ja raken-
teet eivät lausunnon mukaan sisällä erityisiä rakennetun kulttuuriympä-
ristön arvoja. Museo katsoo, että Valtakadulla on merkittävä vaikutus 
kaupunkikuvassa, joka tulisi säilyttää sisäliikuntahallin pysäköintiä 
suunniteltaessa. Valtakadun ilmeeseen kuuluu nelikaistainen rakenne. 
Lisäksi museo katsoo, että kaavaselostus on laadittu huolella ja katta-
vasti. 

Etelä-Karjalan museon lausunto on huomioitu säilyttämällä Valtakadun 
nelikaistaisuus ja luopumalla ajoradan paikalle aiemmin osoitetusta reu-
napysäköinnistä. 

c. Asemakaavassa on osoitettu sisäliikuntahallin välittömään läheisyyteen 
varaukset noin 30 autopaikalle, minkä katsotaan täyttävän lähi-
pysäköinnin edellyttämän paikkavaatimuksen. Armilankadun läheisyy-
dessä on 120 auton pysäköintipaikka, jolta on alle 300 metrin kävely-
matka sisäliikuntahallin pääovelle. Kokonaisuudessa hallin ja tekonur-
men käytettävissä on noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköinti-
paikkaa, minkä lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 
100 autopaikkaa. Lopullisesti pysäköintijärjestelyt osoitetaan Armilan 
sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa. 

d. Asemakaavaehdotuksessa Valtakadun nelikaistaisuus (2+2 kaistaa) on 
säilytetty ja ajoradan paikalle aiemmin osoitetusta reunapysäköinnistä 
on luovuttu. 

e. Kaupunginvaltuusto päätti 26.10.2020 sisäliikuntahallin rakentami-
sesta, jolloin päätöksen perusteena oli pvc-pintaiselle kevytelementtira-
kenteiselle hallirakennukselle laadittu kustannusarvio n. 5,0 milj €. Tä-
män lisäksi tulisivat tekonurmikentän peruskorjauksesta sekä katujen 
rakentamisesta aiheutuvat kustannukset. Pöytäkirjassa on rahoituksen 
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osalta todettu seuraavaa: ”Ennen lopullista investointipäätöstä on ko-
konaisuudesta tehtävä hankesuunnitelma, jossa selvitetään sisäliikun-
tahallin tarkka kustannusarvio, sen perustamiskustannukset, tekonur-
mikentän siirto sekä kunnallistekniikan, pysäköinnin ja liikennejärjeste-
lyjen kustannukset.” Tuolloin päätöstä ei tehty virheellisin tiedoin. Asia 
on varmistunut syksyn 2021 aikana tarkentuneen hankesuunnitelman 
perusteella lasketussa kustannusarviossa, jossa hallin hinta on noussut 
korkean indeksikorotuksen seurauksena, minkä lisäksi kustannuksissa 
ovat tulleet huomioiduksi talotekniikan ja infrarakentamisen kustannuk-
set kokonaiskustannuksen ollessa 11,778 milj €. 

f. Sisäliikuntahallin sijoituspaikan perustelujen osalta ks. vastineen kohta 
a. 
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Sisäliikuntahalli, tekonurmikenttä ja arboretum, asemakaavan ja tonttijaon muutos  
 
LYHENNELMÄT MRA 27 §:N KUULEMISESSA SAADUISTA LAUSUNNOISTA JA MUIS-
TUKSESTA SEKÄ KAAVANLAATIJAN VASTINEET 
Asemakaavaehdotus on pidetty nähtävillä 29.12.2021 – 28.1.2022 
 
 
LAUSUNNOT: 

1. Kaakkois-Suomen ELY-keskus (25.1.2022) 

Kaakkois-Suomen ELY-keskus on antanut asemakaavan muutokseen liittyvän 
ennakkolausuntonsa 10.12.2021. Ennakkolausunnossa esiin tuodut tarvittavat 
tarkennukset on huomioitu kaavatyössä. 

Sisäliikuntahallin sijoittaminen lähelle kaupungin keskustaa ja hyvien joukkolii-
kenneyhteyksin saavutettaviksi toteuttaa hyvin valtakunnallisia alueiden tavoit-
teita. Maankäyttö- ja rakennuslain mukaiset asemakaavan sisältövaatimukset to-
teutuvat kaavatyössä hyvin. 

Vastine: OK. 

2. Tukes (17.1.2022) 

Kaava-alueet sijaitsevat UPM-Kymmene Oyj:n Kaukaan tehtaiden (Sellutehdas 
ja Biojalostamo) konsultointivyöhykkeellä. Suurin vaaraa aiheuttava kemikaali on 
klooridioksidi. Vuonna 2020 valmistuneen leviämismallinnuksen mukaan hen-
genvaarallinen pitoisuus (AEGL 3) ulottuisi jopa 1 600 m etäisyydelle ja vakavaa 
terveysvaaraa aiheuttava pitoisuus (AEGL 2) 2 500 m etäisyydelle päästöläh-
teestä. Lepolan alue sijaitsee noin 1 700 m etäisyydellä päästölähteestä. 

Tehdasalueen läheisyydessä on jo nyt herkkiä kohteita ja isoja asuinalueita, joi-
den evakuointi on käytännössä lähes mahdotonta. Rakenteellisilla turvallistamis-
toimenpiteillä (ilmanvaihdon nopea sulkeminen ja ikkunoiden tiiviys) saadaan Le-
polan alueella parannettua suojautumista rakennusten sisätiloissa. 

Vastine:  

Merkitään tiedoksi. Tarvittavat rakenteelliset turvallistamistoimenpiteet huomioi-
daan tarkemmassa rakennussuunnitteluvaiheessa ja rakennuslupamenette-
lyssä. 

3. Dendrologian Seuran lausunto (28.1.2022)  

a. Lappeenrannan arboretumin tilanne vaikuttaa huolestuttavalta. Dendrolo-
gian Seura oli vuonna 1979 tukemassa arboretumin perustamista. Kun sen 
toteutus on edennyt tähän asti suunnitelmien mukaisesti, olisi mieles-
tämme suuri vahinko, jos jo tehty työ osittain menetetään. Lappeenrannan 
kaupungin taloudellinen panostus on kuluneiden 40 vuoden aikana ollut 
merkittävä. On arvioitu, että yksittäisen puun arvo rakennetussa ympäris-
tössä on tuhansia euroja. "Kaupunkipuun istuttaminen maksaa keskimää-
rin 3 500 euroa". Kun koko tuotantoketju lasketaan 40 vuoden ikään, on 
panostettu hinta huomattavasti korkeampi. 
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b. Tuotantokustannuksiakin tärkeämpää on kaupunkilaisten kokemukset ar-
boretumpuistosta virkistysalueena, visuaalisessa ja henkisessä mielessä. 
Se on kaikille kaupunkilaisille suunnattu avoin, ilmainen, rentouttava ja va-
paasti saavutettava virkistysalue, joka rikastuttaa lajistollaan tänä päivänä-
kin erityisen tärkeää monimuotoisuutta. 

c. Lappeenrannan koululaiset ovat tehneet alueelle istutustöitä. Dendrologi-
sessa mielessä luonnonvarainen puuvartislajisto Lappeenrannan alueella 
on niukka, joten arboretum antaa oivan esimerkin siitä monimuotoisuu-
desta, mitä puistoissa ja puutarhoissa voi kasvattaa. Itäisen sijaintinsa 
vuoksi Lappeenrannan arboretumpuiston 40-vuotinen historia mahdollistaa 
puuvartiskasvien pitkäaikaisen kestävyyden arvioinnin, joka on arvokasta 
tietoa lajien kotiutumisessa vastaaviin oloihin. 

d. Mikä tärkeintä, arboretumpuisto on nykyisellään monimuotoinen koko-
naisuus, jota ei pidä hävittää. Dendrologian Seura - Dendrologiska Sällska-
pet ei aseta vastakkain arboretumpuisto -ja liikuntarakentamista. Molem-
mat toiminnat ovat erittäin hyödyllisiä. Seura esittää, että liikuntarakenta-
minen tehdään toisaalle, säilyttäen jo olemassa oleva arboretumkokonai-
suus yhtenäisenä. 

Vastine:  

a. Arboretumin arvot on tunnistettu Lappeenrannan kaupunkisuunnittelussa. 
Kaavamuutosalueella voimassa olevassa, oikeusvaikutteisessa Keskustaa-
jaman osayleiskaavassa 2030 suunnittelualueen keskeiselle osalle (pois lu-
kien tekonurmikentän alue) on merkitty kaupunkikuvallisesti arvokkaan alu-
een vyöhykemerkintä (SrA). Yleiskaavassa on mahdollistettu alueen kehittä-
minen osoittamalla alueelle varaukset urheilu- ja virkistyspalvelujen alueelle 
(VU) sekä julkisten palvelujen ja hallinnon alueelle (PY), joka vastaa sijain-
niltaan likimain nyt asemakaavaehdotuksessa osoitettua urheilutoimintaa 
palvelevien rakennusten korttelialuetta (YU). Yleiskaavassa suunnittelualu-
een länsipuolinen arboretumalue on osoitettu puistona (VP) ja itäpuolinen 
alue lähivirkistysalueena (VL). Laadittavana oleva asemakaava on yleiskaa-
van mukainen.  
 
Asemakaavan laadinnassa on huomioitu arboretumin arvot kaavamerkinnöin 
ja määräyksin. Asemakaavassa arboretum-alueet on osoitettu merkinnällä 
VP/s-8, Puisto, jossa ympäristö säilytetään. Puisto on osa puulajipuistoa. 
Alueen olemassa oleva puusto on säilytettävä siten, että sallitaan vain mai-
seman hoidon kannalta tarpeelliset toimenpiteet, ja että puustoa täydenne-
tään tarpeen mukaan uusilla istutuksilla. Lisäksi kaavan yleisissä määräyk-
sissä on määrätty, että ”Kaava-alue kuuluu kaupunkikuvallisesti merkittä-
vään rakennettuun puistoympäristöön. Alueen toteuttamisessa ja rakentami-
sessa tulee huomioida rakentamisen sopivuus kaupunkikuvaan, maisemaan 
ja luonnonympäristöön.” 
 
Asemakaava on laadittu maankäyttö- ja rakennuslain ja -asetuksen mukai-
sesti. Suunnittelussa on huomioitu asemakaavan mahdollistaman rakenta-
misen vaikutukset muun muassa arboretum -alueen arvoon, virkistyskäyt-
töön, asukkaisiin ja kaupunkikuvaan. Lisäksi kaavan mahdollistaman raken-
tamisen vaikutuksia on arvioitu osana kaavaselostusta. Puiden arvo on kor-
kea ja kaavaselostuksessa on kerrottu mahdollisuudesta nuorien yksilöiden 
siirrosta sekä uusien puiden istutusmahdollisuudesta arboretum-alueella. Li-
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säksi jatkosuunnittelussa tutkitaan uusien alueiden liittämistä osaksi arbore-
tum-puiston kokonaisuutta, jolloin menetettyä puiden arvoa saadaan palau-
tettua uusien puiden avulla. 

b. Arboretum-puisto säilyy pääosin ennallaan ja on jatkossakin kaikille avoin, il-
mainen, rentouttava ja vapaasti saavutettava virkistysalue, joka rikastuttaa la-
jistollaan. Alueen monimuotoisuutta on mahdollista myös lisätä jatkossakin 
alueelle tehtävillä istutuksilla. Asemakaavamuutos tukee alueen tulevaa ke-
hittämistä, koska alueella voimassa olevan asemakaavan merkintöjä on tar-
kistettu puistoalueita koskevien kehittämismerkintöjen osalta (esim. Vp/s-8 
sekä kaavan yleiset määräykset). 

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää statuksensa 
ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka kentän siirron myötä 
osa puistosta poistuu. Lappeenrannan kaupunki on kehittänyt arboretumpuis-
toa vuodesta 1980 lähtien nykyiseen muotoonsa.  

Sisäliikuntahallin rakentamisen ja lämmitettävän jalkapallokentän siirron jäl-
keen 14,5 hehtaarin kokoisesta arboretumista poistuu 0,4 hehtaaria, joka on 
2,9 % arboretumin kokonaispinta-alasta. Rakentamisen jälkeen jäljelle jäävä 
noin 14 hehtaarin kokoinen puisto toimii edelleen monipuolisena arboretum-
puistona ja kaupunkilaisten virkistysalueena. Kadut ja ympäristö -vastuualue 
on panostanut paljon arboretumin kehittämiseen viime vuosien aikana. Tule-
vina vuosina panostamista jatketaan muun muassa arboretumin lajiston 
osalta noudattaen Dendrologian seuran antamaa ohjeistusta ja alueelle laa-
dittuja tavoitesuunnitelmia. Sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän siirron myötä 
poistettavia puita korvataan tekemällä uusia monilajisia puuistutuksia arbore-
tumin alueelle. Asemakaavamuutoksessa sisäliikuntahallin ja jalkapalloken-
tän viereisillä arboretumin puistoalueilla ympäristö säilytetään ja puiden kaa-
toa sallitaan vain, jos kyse on maiseman hoidon kannalta tarpeellisista toi-
menpiteistä. 

c. Arboretumin arvot on tunnistettu kaavamuutosalueella voimassa olevassa, oi-
keusvaikutteisessa Keskustaajaman osayleiskaavassa 2030. Yleiskaavassa 
on mahdollistettu myös alueen kehittäminen. Nyt valmistelussa oleva asema-
kaava on yleiskaavan mukainen. Asemakaavaehdotus turvaa arboretum alu-
een säilymisen nykyistä voimassa olevaa asemakaavaa paremmin. Kaavaeh-
dotuksessa VP-alueiden tarkentuneet käyttötarkoitusmerkinnät (VP/s-8) mah-
dollistavat alueen monipuolisen kehittämisen. 

Arboretum tulee säilymään jatkossakin kaikkien kaupunkilaisten ja erityisesti 
lasten ja nuorten virkistysalueena, jossa on monipuolinen, erilajinen puusto.  

Lisäksi kts. vastine b. 

d. Arboretum-puiston alue on ollut pilkkoontunut kuuteen eri osaan jo perusta-
misestaan lähtien kaupungin itä-länsisuuntaisen ja nelikaistaisen Valtakadun 
halkoessa arboretum-aluetta. Eteläinen arboretum-alue on ollut jaettuna itäi-
seen ja läntiseen osaan keskellä olevien urheilukentän ja pysäköintialueen 
ansiosta, jolloin siirtyminen alueelta toiselle on edellyttänyt siirtymistä Valta-
kadun kevyenliikenteen asfaltoidulle väylälle. Kun sisäliikuntahalli sijoittuu 
asemakaavan mukaisesti osaksi liikuntatoimintojen keskittymää, on muutos 
kokonaisuuden kannalta vähäinen. Alueella on mahdollista kehittää sekä ar-
boretum-aluetta kuin myös urheilupalveluiden aluetta. 
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4. Hyvinvointi ja sivistys -toimiala, Liikuntatoimi (25.1.2022)  

a. Esitetty luonnos tulevasta sisäliikuntahallista vaikuttaa liikuntatoimen näkö-
kulmasta hyvältä ja toimivalta. Valmistelu on tarpeellinen sekä tärkeä lii-
kuntatoimen näkökulmasta ja sen valmistelussa on kuultu liikuntatoimea ja 
käyttäjätahoja hyvällä tavalla. 

b. Alueelle on suunniteltu sisäliikuntahallin lisäksi rakennettavaksi lämmitet-
tävä jalkapallokenttä (valaistuksella) seuraavilla mittatiedoilla: 

- tekonurmialue 72 x 113 m (koko alue lämmitettävä) 

- pelialueen rajat 65 x 100 m 

c. Lämmitettävän kentän osalta kaava-alueen varaaminen mahdollisimman 
laajaksi mahdollistaa kentän ja kenttäalueen toimivuuden jalkapallon otte-
lutapahtumia palvelevaksi. 

d. Lisäksi liikuntatoimi haluaa tuoda esille lämmitettävän kentän toimintaan ja 
tarpeisiin liittyen seuraavaa:  

- pysäköintialueet mahdollisimman lähelle, josta hyvät kulkuyhteydet ken-
tälle ja sisäliikuntahallille. 

- Valtakadulta leveät portaat kentän ja sisäliikuntahallin väliselle alueelle 

- katsomoille mahdollisimman paljon tilaa rakentaa ja kehittää tilapäiset tai 
kiinteät katsomot noin 1 000 hengelle. Mahdolliset katsomot tulisi pystyä 
toteuttamaan esimerkiksi rinnekatsomorakennelmana tai muina kiinteinä 
ratkaisuina. 

- Kentälle, sen keskiviivan kohdalle Valtakadun puolelle, tarvitaan puoli-
lämmin selostamo-/kuuluttamotila, sekä sen alle kentän tekninen tila. 

- lisäksi kenttää käyttäville liikuntaseuroille kylmää varasto- sekä myyntiti-
laa. 

- Rakennus voisi hyvin olla kaksikerroksinen. Alakertaan sijoittuisi tekni-
nen tila ja seuravarastot sekä myyntitilat ja yläkertaan kuuluttamo-/selos-
tamotila. Rakennuksen katolle olisi mahdollisuus rakentaa tapahtumien 
TV-kuvaamispaikka.  

- Asemakaava mahdollistaisi noin 200 m² rakennusoikeuden. 

Vastine:  

a. ja b. Ok 

c. Kenttäalue on kaavassa määritelty niin laajaksi kuin mahdollista, rajoittavien 
tekijöiden ollessa arboretumalue, maastonmuodot, kulkureittien sijoittuminen 
reuna-alueille ja Valtakadun varrella olevan puurivistön suojelu. 

d. Asemakaavan pysäköintimääräyksen mukaan YU-, VU- ja VP/s-8 alueille tu-
lee sijoittaa yhteensä 30 autopaikkaa sekä 100 polkupyöräpaikkaa. Lisäksi 
hallin ja tekonurmen käytettävissä on lähialueella noin 430 yleisessä käytössä 
olevaa pysäköintipaikkaa. 

Asemakaavassa on varaus Valtakadulta alas johtavalle leveälle portaikolle 
sisähallin itäpään kohdalla. 

Asemakaavaehdotukseen on lisätty myös kentän pohjoisreunalle katso-
movaraukset (merkintä ”ka”), jotka voidaan toteuttaa rinnekatsomoina. 



    5 (43) 

Sisäliikuntahalli, tekonurmikenttä ja arboretum, asemakaavan ja tonttijaon muutos 
MRA 27 § kuuleminen, kaavanlaatijan vastineet 28.1.2022 
 

Kaavaan merkityt katsomovaraukset mahdollistavat istumapaikat yli 1000 
hengelle. 

Kentän keskiviivan kohdalle Valtakadun puolelle on lisätty et-3-varaus eli 
teknisille tiloille varattu alueen osa. Rakennuksen kerrosluku on kaksi ja 
sille on mahdollista sijoittaa teknisen tilan lisäksi seuravarastot, myyntitilat, 
yläkertaan kuuluttamo-/selostamotilat sekä katolle TV-kuvaamispaikka. 

Kaavassa on osoitettu rakennusala teknisten tilojen rakentamiselle tekonur-
mikentän keskiosan Valtakadun puoleiselle osalle sekä lisäksi alueet kat-
somo- ja katosrakenteille. Asemakaavaan on ehdotusvaiheen jälkeen lisätty 
määräys: YU- ja VU-korttelialueilla saa osoitetun rakennusoikeuden lisäksi 
rakentaa toiminnan edellyttämiä apu- ja huoltotiloja yhteensä 200 kerros-m². 
Rakennukset ja rakennelmat tulee pyrkiä sijoittamaan yhteen tai yhtenäisen 
katteen alle. 

5. Kimpisen koulun liikuntaa opettavat luokanopettajat, Kimpisen koulun liikunnan-
opettajat, Kimpisen lukion liikunnanopettajat, Kimpisen koulun rehtorit (26.1.2022)  

a. Laadukkaan liikunnanopettamisen näkökulmasta sisäliikuntahalli on mie-
lestämme välttämätön ja nyt suunniteltu paikka sille täysin oikea. Toteutu-
essaan sisäliikuntahalli täydentää loistavasti ympäristössä olevaa liikunta-
paikka-infraa ja tuo mahdollisuuden ja kehittää koululiikuntaa entisestään. 
Paikan valinta on ensiarvoisen tärkeää paitsi koululiikunnan (koulu, lukio, 
Sampo) että myöskin vapaa-ajan saavutettavuuden takia. 

b. Alla lyhyesti ja toivottavasti selkokielisesti kuvausta tämän hetken tilan-
teesta sekä visiointia tulevaan. 

 Kimpisen alakoulun liikuntaa opettavat opettajat, yläkoulun ja lukion 
liikunnanopettajat kierrättävät oppilaita kahden viikon jaksoissa seit-
semässä eri liikuntatilassa. (Lukion alasali, lukion yläsali, koulun 
kuntosali, koulun musiikkiliikuntatila, urheilutalon voimistelusali, ur-
heilutalon palloiluhallin lohko 1 ja lohko 2). Näistä tiloista vain neljä 
on tarkoituksenmukaisia liikunnan harrastamiseen. Tarkoituksen-
mukaisia tiloja ovat Kimpisen lukion salit ja urheilutalon palloiluhallin 
lohkot.  

 Näistä lukion yläsali toimii kuitenkin myös tilana, jossa järjestetään 
koulun yhteisiä tilaisuuksia, kuten oppilaskunnan kokouksia ja vie-
railijoiden luentoja, joten se on välillä poissa liikunnanopetuksen 
käytöstä. Lukion yläsali ja alasali toimivat myös ylioppilaskirjoitusten 
kirjoituspaikkoina ja ovat siksi juuri sisäliikunta aikaan (rospuuttoai-
kaan) kolme viikkoa keväällä ja kolme viikkoa syksyllä pois liikun-
nanopetuksen käytöstä. 

 Epätarkoituksenmukaisia tiloja ovat: Kimpisen koulun musiikkiliikun-
tasali. Se on liian pieni ja matala, mutta tunteja on pidettävä siellä, 
kun muita tiloja ei ole. Koulun kuntosali on myös hyvin pieni, eikä 
ollenkaan sopiva alakoululaisille. Urheilutalon voimistelusalia ei ole 
aina mahdollista käyttää liikuntatoimen ryhmien takia. 

 Urheilutalolla päivällä käyttäjiä samaan aikaan: Kimpisen alakoulu, 
Kimpisen yläkoulu, Kimpisen lukio, Sampo, liikuntatoimen vakio ryh-
mäliikuntavuorot, yläkouluakatemia, 2. asteen akatemia, Catz ja 
muiden urheiluseurojen päivävuorot. 
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 Optimaali urheilutalon palloiluhallin käytölle on kaksi saman aikaista 
ryhmää. Tällä hetkellä ryhmiä on neljä samaan aikaan. Esim. lukion 
liikuntaryhmissä on 30 oppilasta. 

 Sampon vanha liikuntasali purettiin ja uutta ei rakennettu tilalle, pe-
rusteluna oli tuleva uuden liikuntahallin rakentaminen. 

 Kuten edellä on mainittu, laadukkaita sisäliikuntatiloja on käytössä 
4, epätarkoituksenmukaisia/ei saatavilla 3 vaikka samaan aikaan 
voi olla pahimmillaan 8–9 liikuntaryhmää pelkästään Kimpisestä sa-
maan aikaan liikunnassa. Yksin alakoulun puolella on välillä 4 liikun-
taryhmää päällekkäin, ja vain yksi sisäliikuntatila käytettävissä (jos 
sitäkään). 

 Koulun kaksi liikuntasalia ovat 6 viikkoa pois liikuntatuntikäytöstä 
kirjoitusten aikaan. 

 Lyseon ja Kimpisen lukiot tarvitsevat isoa tilaa vanhojen tanssien 
harjoitusten ja esitysten aikaan. 

 Valinnaiset kurssit ja liikuntaryhmät, joiden toteuttaminen haastavaa 
tilaongelmien takia. esim lukion palloilukurssi tai alakoulun valinnai-
set liikunnat. 

 Isojen liikuntaryhmien (20–30 oppilasta) liikuntaan soveltumatto-
mien tilojen esim. musiikkiliikuntasalin vapautuminen koulun muu-
hun toimintaan. 

 Alakoululla on 7–8 viikkoa vuodessa sisäliikuntatilana koulun kunto-
sali, jota alakoulu ei voi käyttää. 

 Alakoululaisille siirtyminen esim. Harapaiseen ei ole ajankäytölli-
sesti eikä turvallisuus näkökohta huomioiden mahdollista. Alakoulu 
käyttäisi Harapaisissa olevaa liikuntahallia vain muutaman ker-
ran vuodessa “liikuntapäivinä”. 

 Yläkoululaisilta siirtyminen esim. Harapaiseen yli 20 min./suunta, jo-
ten hallin sijaitessa siellä, olisi käyttö täysin myös yläkoulun osalta 
minimaalista. 

 Jos sisäliikuntahalli tulee nyt suunniteltuun paikkaan, tarvitaan kou-
luliikuntaan jatkossa myös urheilutalon vuoroja.  

 Yläkoulussa painotukset liikuntaluokat ja jääkiekkoluokat, jotka li-
säävät omalta osaltaan liikuntatilatarvetta ja velvoittaa myös laaduk-
kaisiin ja monipuolisiin liikuntatiloihin. 

 Lukiossa painotuksena liikuntalinja, joka lisää liikuntatilatarvetta ja 
velvoittaa myös laadukkaisiin ja monipuolisiin liikuntatiloihin. 

 Koulun ulkopuoliseen toimintaan nyt suunniteltu sijainti on mieles-
tämme ehdottomasti paras, esimerkiksi seuraharjoitukset koulun jäl-
keen on helppo toteuttaa siellä suurten oppilasmassojen keskiössä 
-> vähentää kuljetuksia ympäri kaupunkia. 

c. Kaiken kaikkiaan mielestämme suunniteltu halli ja sen sijainti on paras 
mahdollinen ja tuo veto- sekä pitovoimaa alueen oppilaitoksille, ylläpitää 
niiden liikunnallista ilmapiiriä, antaa mahdollisuuden kehittää toimintaa en-
tisestään sekä tuo veto- ja pitovoimaa koko kaupungille. 
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Vastine: a., b. ja c. OK (Lausunnossa ei ole esitetty muutoksia asemakaavaan). 

 

6. Saimaan ammattiopisto Sampo (27.1.2022) 

a. Saimaan ammattiopiston uuden rakennusosan rakentaminen on alkanut. 
Vanhassa, jo puretussa rakennuksessa, sijaitsivat kuntosali ja liikuntasali. 
Uuteen rakennukseen ei tule kuntosalin lisäksi muita liikuntatiloja, koska 
niitä on alueella jo riittävästi. Meillä on ollut käytössä vuoroja Urheilutalolta, 
ja luotamme siihen, että saamme tarvitsemamme vuorot myös jatkossa. 
Sisäliikuntahalli olisi meille kuitenkin lisäpalvelu, jos se rakennettaisiin 
suunnitelmien mukaisesti Valtakadun varteen. Uudisrakennukseemme tu-
lee ruokailu-, keittiö- ja luokkatiloja, mitkä olisivat myös viereen rakennet-
tavan sisäliikuntahallin asiakkaiden käytettävissä. 

b. Sampon kannalta sisäliikuntahallin sijainti on oleellisen tärkeää. Jos se ra-
kennetaan lähelle, voimme käyttää sitä liikunnanopetukseen sekä erilais-
ten harrastustoimintojen ja iltapäiväkerhojen järjestämiseen. Sen sijaan, 
jos halli rakennetaan etäämmälle, sillä ei ole Sampolle samaa merkitystä. 
Sampo hyödyntää vieressä olevaa jalkapallokenttää paljon juuri sen loista-
van sijainnin vuoksi. Jos se olisi etäämpänä, myös sen käytettävyys olisi 
vähäisempää. Kovin pitkän matkan päähän oppitunneille siirtyminen ei ole 
mahdollista. 

c. Mikäli sisäliikuntahalli rakennetaan Saimaan ammattiopiston välittömään 
läheisyyteen, erityisen tärkeää on, että kaupunki huolehtii alueen pysäköin-
tipaikkojen riittävyydestä. Jalkapallokentän hiekkaparkki on ollut opiskeli-
joillemme oleellisen tärkeä, ja se on jäämässä sisäliikuntahallin alle. Aiem-
missa keskusteluissa Sampolle on luvattu, että puolet Juvakan kentän 
pinta-alasta varataan pysäköintiin. Nämä paikat tarvitaan, jotta Sampon 
opiskelijoille ja henkilöstölle löytyy alueelta pysäköimispaikka. 

Vastine:  

a. ja b. OK (Lausunnossa ei ole esitetty muutoksia asemakaavaan). 

c. Hallin välittömään läheisyyteen tulee asemakaavan mukaisesti sijoittaa 30 au-
topaikkaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen käytettävissä on lähialueella 
noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Lisäksi Juvakan ken-
tälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, mikäli nykyiset autopaikat 
osoittautuvat riittämättömiksi. Juvakan kentälle mahdollisesti tulevat paikat tu-
levat yleiseen käyttöön eli niitä ei ole tarkoitus nimetä erikseen tietyn kiinteis-
tön käyttöön. Sijaintinsa puolesta ne palvelisivat luonnollisesti hyvin myös am-
mattiopistoa etenkin, kun sisähallin käyttö painottuu ammattiopiston työajan 
ulkopuolelle. 
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MUISTUTUKSET: 

7. Muistutus 1 (19.1.2022) 

a. Hanketta on alusta alkaen viety eteenpäin korostetusti rajoitettua käyttäjäryh-
mää palvelevana urheilupaikkarakentamisena ottamatta huomioon, että kyse 
on kaavoituksesta eli monipuolisesti kaikkiin kaupungin asukkaisiin, ympäris-
töön ja kaupunkikuvaan vaikuttavasta yhdyskuntasuunnittelusta. 

b. Sisäliikuntahallin paikaksi on ilman todettua asianmukaista vertailua valikoitu-
nut urheilukonsultin raportin perusteella kaupunkikuvallisesti arvokas arbore-
tum. Tästä olisi seurauksena kaupunkikuvan merkittävä heikentyminen, kes-
kustan viheryhteyden katkeaminen, vähintään 110 arboretumin puun kaato ja 
se, ettei riittävien paikoitustilojen järjestämiselle ole edellytyksiä. 

c. Asemakaavan valmistelu (mm. konsulttiselvitys} on ollut olennaisesti puutteel-
lista ja virheellistä. Valmistelussa ei ole tosiasiallisesti selvitetty esimerkiksi 
vaihtoehtoisia sijoituspaikkoja, esitetyn sijaintipaikan vaikutusta kaupunkiku-
vaan, arboretumiin ja pysäköintiin. Valmisteluun on myös merkityksellisesti 
vaikuttanut julkista valtaa epämääräisesti käyttänyt toimitilatoimikunta. Siltä 
osin kuin suunnittelua on tehty (mm. kaupunkikuvalliset, sosiaaliset ja pysä-
köintiin vaikuttavat selvitykset}, niitä ei kuitenkaan ole asianmukaisesti otettu 
huomioon kaavaesityksessä. 

d. Oikeusvaikutteisia yleiskaavamääräyksiä on tulkittu tarkoitushakuisesti ja va-
likoivasti, joten kaavaesitys on maankäyttö- ja rakentamislain 54 §:n 1 mo-
mentin vastainen. 

e. Kaavasuunnittelu ei kokonaisuudessaan perustu riittävään vaikutusten arvi-
ointiin. Se ei myöskään edistä maankäyttö- ja rakennuslain 5 §:n edellyttä-
mällä tavoin liikenteen tarkoituksenmukaista järjestämistä, rakennetun ympä-
ristön kauneutta ja kulttuuriarvojen vaalimista, luonnon monimuotoisuuden ja 
muiden luonnonarvojen säilymistä eikä yhdyskuntien toimivuutta ja hyvää ra-
kentamista. Kaavaluonnos on myös maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 2 mo-
mentin vastainen, koska se ei luo edellytyksiä liikenteen järjestämiselle, ter-
veelliselle, turvalliselle ja viihtyisälle elinympäristölle. Kaava ei lainkohdan mu-
kaisesti vaali luonnonympäristöä eikä siihen liittyviä erityisiä arvoja. Kaavaeh-
dotus on lisäksi maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 3 momentissa ilmaistun 
elinympäristön heikentämiskiellon vastainen. 

Ei riitä, että kaava on urheilullisesti hyvä, vaan sen tulee kaavaesityksen en-
simmäistä yleismääräystä noudattaen myös käytännössä "huomioida raken-
tamisen sopivuus kaupunkikuvaan, maisemaan ja luontoympäristöön" (ase-
makaavaselostus s. 61). Potentiaaliset pysäköintipaikat eivät riitä, vaan pysä-
köinti tulee reaalisesti ratkaista tällä kaavalla. Edellä olevan johdosta kaava-
ehdotus ei täytä maankäyttö- ja rakennuslain sisältövaatimuksia ja kaavaval-
mistelu on ollut sekä sisällöllisesti että menettelyllisesti virheellinen. 

Kaavavalmistelu tulee keskeyttää. Sisäliikuntahallia ei tule sijoittaa arboretumin 
suunnittelualueelle, eikä tekonurmea siirtää arboretumin päälle. 

PERUSTEET 

1. Valmistelun kulku ja sen olennaiset puutteet 

f. Jo vuonna 2008 tehdyn selvityksen mukaan nyt kaavavalmistelussa olevaa 
Amiksen aluetta pidettiin sisähallille liian kapeana. Asia ei olennaisesti muutu 
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siitä, että hallin kokoa on nyt pienennetty. Miksi juuri tuota arboretumissa si-
jaitsevaa aluetta kuitenkin taas esitetään kaavoitettavaksi samaan käyttöön? 

Kaupunginjohtaja asettaa jäähallityöryhmän 

Vuoden 2017 alussa kaupunginjohtaja Kimmo Jarva asetti jäähallityöryhmän 
laatimaan selonteon nykyisen jäähallin tulevaisuudesta. Samassa yhtey-
dessä tuli tutkia myös vaihtoehto, jossa yleisurheilun ja muun sisäliikunnan 
harrastushalli sijoitettaisiin uuden jäähallin yhteyteen. 

Tässä vaiheessa nuo kaksi täysin erillistä hanketta niputettiin yhdeksi koko-
naisuudeksi siten, että jäähallin merkitys oli koko valmistelun ajan selvästi en-
sisijainen ja sisäliikuntahalli jäi sen katveeseen. Kumpikin hanke sisälsi vah-
van kaupunkikuvallisen suunnittelun vaatimukset, jotka on nyt unohdettu ko-
konaan niin valmistelussa kuin päätöksenteossakin. 

Hankesuunnitelma ja konsultit 

g. Vuonna 2018 valmistui monitoimiareenalle eli jäähallille ja sisäliikuntahallille 
laadittu hankesuunnitelma. Hankkeen edetessä toimeksiannon konsultiksi va-
likoitui SRV Rakennus Oy, jonka alikonsultteina olivat Sport & Live Vision 
Oy ja Ramboll CM Oy. Toimeksiannossa selvitettiin sekä monitoimiareenaa 
että sisäliikuntahallia. Hankekonsultin tehtävänä oli selvittää tarveselvitys- ja 
hankesuunnitteluvaiheen aikana hankkeen sijainti, laajuus, hankkeen koko-
naistalous sisältäen investointikustannukset, ylläpitokustannukset sekä hank-
keen myötä syntyvät muut liiketoiminta ja rahoitusmahdollisuudet. Toimeksi-
annon suorittamista ohjasi Lappeenrannan Toimitilat Oy:n edustajista, kau-
pungin viranhaltijoista ja toimitilatoimikunnan puheenjohtajasta koostunut oh-
jausryhmä. Konsulttityön tuloksena valmistuivat keväällä 2020 loppuraportit 
monitoimiareenasta ja sisäliikuntahallista. Hankkeen edetessä työn eri vai-
heissa suunnittelua ohjasi vahvasti myös kaupungin toimitilatoimikunta. 
Syksyn 2020 aikana toimitilatoimikunta pyysi eri tahoilta lausunnot molem-
mista hankkeista. Hankekonsultin laatima Lappeenrannan sisäliikuntahal-
lin asiantuntijatehtävän loppuraportti (LIITE 1) valmistui 4.9.2020. Julki-
suuteen saatettua raporttia ei ole allekirjoitettu, mutta raportin kannessa lukee 
SRV ja sen alla SPORT & LIVE VISION. Laatijana on siten mitä ilmeisimmin 
alikonsultti Sport & Live Vision Oy. Yhtiön toimiala on liikkeenjohdon konsul-
tointi ja se on vuonna 2020 työllistänyt 76.000 euron liikevaihdolla yhden työn-
tekijän. Lappeenrannan kaupunginhallituksen kokouspöytäkirjan 19.10.2020 
(§ 402) mukaan yhtiön projektinjohtajana on toiminut sen toimitusjohtaja Mika 
Sulin, joka kaiketi on myös loppuraportin laatija. Sulinilla on aiempaa työko-
kemusta jääkiekkoilijana ja urheilujohtajana, mutta hänellä ei tiettävästi ole 
kaupunkisuunnitteluosaamista. Sport & Live Vision Oy:n vaatimaton 14-sivui-
nen ja lukuisilla kuvilla varustettu raportti sisälsi ainoastaan seuraavan esityk-
sen ja perusteet sisäliikuntahallin sijoittamiseksi ammattikoulun eli Amiksen 
kentälle: "Hankesuunnittelun yhteydessä tutkittujen eri sijaintivaihtoehtojen 
jälkeen parhaaksi sisäliikuntahallin sijoituspaikaksi on valikoitunut (tum-
mennus tässä) ammattikoulun kentän alue. Muita esillä olleita sijoituspaikka-
vaihtoehtoja olivat mm. Harapaisen ja Ratsumestarin urheilukenttien alue 
sekä Kisapuisto.  

Amiksen kentän alueella on jo lämmitettävä jalkapallokenttä, joka täytyy lähi-
tulevaisuudessa peruskorjata. Alueelle mahtuisi myös sisäliikuntahalli jalka-
pallokentän viereen sitä noin 50 m itään Arboretumin puistoalueelle siirtäen. 
Ylläpidon kannalta sekä myös käytön osalta syntyy selviä synergiaetuja, si-
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jaintipaikka on optimaalinen isojen koulujen päiväkäyttöä ajatellen. Lisäksi si-
jaintipaikka olisi lähellä Kimpisen urheilukenttää ja uimahalli-urheilutaloa tar-
joten isoihin liikuntatapahtumiin tarvittavia lisätiloja. Sisäliikuntahallin yhtey-
teen voidaan myös rakentaa lämmitettävälle jalkapallokentälle tarpeelliset 
puku- ja pesutilat." 

Loppuraportti - eikä mikään myöhempikään asiakirja - ei siis sisältänyt 
minkäänlaista tosiasiallista vertailua eri sijoitusvaihtoehtojen kesken. 

h. Kaavaluonnoksesta annettuihin lausuntoihin antamassaan vastuksessa 
14.12.2021 kaavanlaatija toteaa konsultin tapaan: 

"Myöskään erillistä sijaintipaikkavertailutaulukkoa ei ollut valmistelun yhtey-
dessä tarpeen tehdä, koska eri vaihtoehdoista oli heti nähtävissä (tummennus 
tässä) niiden soveltuvuus sisäliikuntahallihankkeelle. "(Kaavaselostuksen 
s.13/15} 

Vaikka hallin paikka siis tosiasiallisesti määriteltiin jo sisäliikuntahallin loppu-
raportissa, asiakirjaa ei jostakin syystä kuitenkaan ole sisällytetty kaavaselos-
tuksen liitteeksi, ei edes luetteloon muista kaavaa koskevista asiakirjoista, 
taustaselvityksistä ja lähdemateriaalista (Kaavaselostuksen s. 5-6). 

i. Loppuraportti sisältää myös laskelman, jonka mukaan sisäliikuntahalliraken-
nuksen kustannusarvio oli tarkasti 5.018.000 euroa. Nyt vain runsas vuosi ra-
portin laatimisen jälkeen hallin hinnaksi arvioidaan 11,8 miljoonaa euroa. Lop-
puraportin jälkeen julkinen keskustelu oli äänekästä, mutta kohdistui yksin-
omaan jääkiekkoareenan sijoituspaikkaan. 

Vallaton toimitilatoimikunta valmistelee, päättää hallin paikasta ja antaa kaa-
voitustoimeksiannon 

j. Ennen kuin loppuraportti edes valmistui 4.9.2020, toimitilatoimikunta päätti 
kokouksessaan 31.8.2020 (LIITE 2) ilman perusteluita, että sisäliikuntahalli 
tehdään loppuraportin mukaisesti osin Amiksen lämmitettävän hiekkatekonur-
men paikalle sekä hiekkatekonurmi siirretään ja peruskorjataan loppurapor-
tissa osoitettuun paikkaan. Samalla toimitilatoimikunta antoi elinvoiman ja 
kaupunkikehityksen toimialalle toimeksiannon asemakaavan muuttamiseksi 
hanketta varten. 

Toimitilatoimikunta oli kaupunginhallituksen ja kaupunginjohtajan yhteistoi-
minnassa vuonna 2018 nimeämä toimielin, johon kuului jäsenenä ja ilmeisesti 
pääasiallisena esittelijänä kaupungin omistaman Lappeenrannan Toimitilat 
Oy:n toimitusjohtaja Mikko Hietamies. Toimitilatoimikunta ei pitänyt tapaami-
sistaan pöytäkirjaa, mutta se laati niistä erilaisia muistioita, joita ei tosin lehti-
tietojen mukaan jaettu osallistujille (ES 18.2.2021}. Muistiot on kuitenkin hy-
väksytty aina seuraavassa kokouksessa. Etelä-Saimaan lehtikirjoituksen jäl-
keen allekirjoittamattomat muistiot on nyt julkaistu kaupungin kotisivuilla ilman 
liitteitä. 

k. Toimitusjohtaja Hietamies korostaa lehtihaastattelussa {ES 18.2.2021) että, 
"toimikunta on valmisteleva elin, jolla ei ole päätösvaltaa". Muistioiden perus-
teella kunnanhallitukselle ja -valtuustolle kuuluvaa toimivaltaa oli siirretty kun-
talain vastaisesti näiden toimielinten ulkopuolelle. Vaikka myös kunnan toi-
mielimet ovat myöhemmin tehneet vastaavat päätökset, menettely kertoo, 
että valmistelua on tosiasiallisesti ohjannut toimitilatoimikunta ja menettely on 
vaikuttanut kaavoitukseen. 

Kaupunginvaltuusto päättää vailla asiallista valmistelua 
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l. Tältä pohjalta - ja toimitilatoimikunnan jo päätettyä sijaintipaikan sekä annet-
tua toimeksiannon asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten - Lappeen-
rannan kaupunginvaltuusto käsitteli asiaa kokouksessaan 26.10.2020. 

Kaupunginvaltuusto käsitteli samassa asiakohdassa sekä monitoimiareenan 
että sisäliikuntahallin sijoituspaikkoja (84 § Monitoimiareena ja sisäliikunta-
halli). Valtuustolla oli käytettävissään edellä mainitut selvitykset, millä perus-
teella myös se päätyi sijoittamaan monitoimiareenan Kisapuistoon sekä sisä-
liikuntahallin Amiksen kentälle niin että siellä nyt sijaitseva hiekkatekonurmi 
siirretään osin arboretumin päälle. 

Kaupunginvaltuusto - samoin kuin koko julkinen keskustelu ennen päätöksen-
tekoa - keskittyi taas yksinomaan kaupungissa mieliä nostattaneeseen moni-
toimiareenapäätökseen. Päätös sisäliikuntahallista tehtiin tämän päätöksen 
oheisvahinkona. Kaupunginhallitus ja -valtuusto vahvistivat samaan valmiste-
luun perustuen aiemman päätöksen uudelleen vuoden 2022 talousarviopää-
töksen yhteydessä joulukuussa 2021, jolloin myös kaavavalmistelua vauhdi-
tettiin. 

m. Päätöksenteon valmisteluun ja päätöksentekoon on osallistunut epämääräi-
nen, julkista valtaa käyttänyt toimitilatoimikunta, joka ei edes pitänyt kokouk-
sistaan pöytäkirjaa. Merkillepantavaa on, ettei pitkällisen valmistelun aikana 
suoritettu millään tavoin vertailua sisäliikuntahallin eri sijoitusvaihtoehtojen vä-
lillä. Tuolloin ei myöskään otettu huomioon aikaisempia vuoden 2008 selvityk-
siä, joiden mukaan tila on hallille lähtökohtaisesti riittämätön. Valmistelussa ja 
päätöksenteossa ei tuotu riittävästi esille sijoituskohteena olevan arboretumin 
arvoa ja merkitystä.  

Kuten kaupunginvaltuutetut valtuustoaloitteen päätöksenteon jälkeen jättä-
mässään aloitteessa toteavat: "Totta on, että valtuuston päätöksenteossa ei 
huomioitu vuonna 1980 perustettua arboretumkaavaa, tuskin moni edes tiesi 
sen olemassaoloa" (kaupunginvaltuutettu Heikki Järvenpään ym. valtuusto-
aloite sisäliikuntahallin rakentamisesta palolaitoksen tontille). 

2. Arboretumia ei voi sekä syödä että säästää 

"Alueen olennaisin arvo on juuri sen kokonaisuudessa, ei yksittäisissä 
puissa. " 

(Lappeenrannan Kilta ry:n asemakaavaehdotuksesta antama lausunto 
6.12.2021) 

"Mikä tärkeintä, arboretumpuisto on nykyisellään monimuotoinen koko-
naisuus, jota ei pidä hävittää." 

(Dendrologian Seura ry:n asemakaavaluonnoksesta antama lausunto 8.12.2021) 

"Kaupungin viihtyisyyttä ei lisää puistojen vähentäminen. Arboretumin 
opetuksellinen ja virkistyksellinen merkitys on tärkeä kaiken betonin kes-
kellä. Sisäliikuntahalleja voi rakentaa muuallekin. Huonompaa sijaintia hal-
lille olisi ollut vaikea keksiä." (mielipide asemakaavaluonnoksesta 8.12.2021) 

"Kaavan valmistelu sisäliikuntahallin sijoittamiseksi keskelle arvokasta 
kasvitieteellistä puulaji- eli Arboretumpuistoa tulee pysäyttää." (mielipide 
asemakaavaluonnoksesta 24.11.2021). 
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n. Suunnittelualue sijoittuu Lappeenrannan keskustan itäpuoliselle viherakse-
lille, joka muodostaa kaupunkirakenteen kannalta tärkeän puistomaisen vyö-
hykkeen. Alue on kokonaisuudessaan osa vuonna 1980 valtuuston päätök-
sellä perustettua arboretumia eli puulajipuustoa. 

Suunnittelualue sisältyy nykyistä tekonurmea ja sen edustalla olevaa hiekka-
kenttää lukuun ottamatta yleiskaavan srA-varaukseen. Se on yleiskaavan mu-
kaan kaupunkikuvallisesti arvokas alue, jonka arvojen säilyttäminen tulee tut-
kia asemakaavoituksen yhteydessä. Kaavaehdotukseen sisältyvän Lappeen-
rannan arboretumin ja sisäliikuntahallin 21.7.2021 päivätyn luontoselvityksen 
(s. 8-9) mukaan "arboretum on kokonaisuutena huomionarvoinen kau-
punkiympäristön luontokohde... Kokonaisuutena arboretumin alue lisää 
luonnon monimuotoisuutta kaupunkialueella. Varsinkin vanhojen järeiden 
mäntyjen ja jo kookkaiksi kasvaneiden istutettujen arboretumin puiden säilyt-
täminen on suositeltavaa." 

Kaavamuutoksen seurauksena suunnittelualueen länsiosa täyttyy sijoitus-
paikkaan ja kaupunkikuvaan nähden ylisuuresta hallirakennuksesta, joka kat-
kaisee tehokkaasti viheralueen. Alueella nyt sijaitseva lämmitettävä tekonurmi 
on rakentamisen seurauksena tarkoitus siirtää noin 40 metriä itään arboretu-
missa kasvavien puiden päälle. Seurauksista puustolle asemakaavaselostus 
sanoo seuraavaa: 

"Noin 0,42 hehtaarin alue jalkapallokentän itäpuolella sijaitsevasta puistosta 
muuttuu rakennetuksi alueeksi. Lisäksi sisäliikuntahallin kohdalta ammat-
tiopiston ajotien itäpuolelta häviävät nykyiset puuryhmät. Lisäksi jalankululle 
ja pyöräilylle varattujen väylien siirtyminen itäosan puiston alueella voi vaatia 
joidenkin puiden kaatamista. Kaadettavan puuston määrä on kokonaisuudes-
saan noin 110 puuta, joista arboretumin alueella sijaitsee noin 74 kaadettavaa 
tai siirrettävää puuta, joukossa sekä lehti- että havupuita. Näiden lisäksi lasten 
liikennepuiston läheisyydestä sijaitsee noin 34 kaadettavaa puuta, jotka eivät 
sisälly arboretumalueen puulajipuustoon. " (s. 66) 

Kaadettavien puiden määrä jää tällä merkinnällä epämääräiseksi, mutta var-
muudella niitä on ainakin runsaat 110 kappaletta, asiantuntija-arvion mukaan 
noin 120 puuta. Kun koko suunnittelualue on osa arboretumia, sijaitsevat 
kaikki kaadettavat puut myös arboretumissa. 

Asemakaavaehdotuksen mukaan kaadettavat puut on tarkoitus korvata siirtä-
mällä tai istuttamalla uusia puita arboretumiin. Tällainen toimenpide ei luon-
nollisesti korvaa pienentynyttä puistoalaa. 

Dendrologisen Seuran kaavaluonnoksesta antaman lausunnon mukaan "kau-
punkipuun istuttaminen maksaa keskimäärin 3.500 euroa". Kun koko tuotan-
toketju lasketaan 40 vuoden ikään, on panostettu hinta huomattavasti korke-
ampi. Kaavahankkeen kustannusarvioon on tämän johdosta myös lisättävä 
vähintään 120 x 3.500 euroa eli 420.000 euroa. 

o. Kaavaehdotus perustelee arboretumin päälle rakentamista sillä, että puita 
joudutaan kaatamaan ja maastoa muokkaamaan ainoastaan 0,5 hehtaarin 
alalta. Kun arboretum on kooltaan 14,5 hehtaaria, on tämä vain noin 3,3 % 
siitä. Tämä ei ole koko totuus. Asemakaavamuutosalue on kokonaisuudes-
saan 6.1 hehtaaria, mikä onkin jo 42 % koko Arboretumista. Lisäksi se sijait-
see koko alueen keskeisimmällä paikalla. Tämä alue on silmissä koko sen 
puolen kilometrin matkan, jonka jalankulkija, pyöräilijä tai autoilija kulkee pitkin 
kaupunkimme hienointa sisääntulotietä - mennen tullen. 
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Valtakatu ja arboretum muodostavat yhden eheän maisemakokonaisuuden, 
jonka tuhoaminen on tarpeetonta ja järjenvastaista. 

Alueen todellinen laajuus on havainnollistettavissa piirtämällä kaavasuunnit-
telun kohteena oleva osa arboretumia 6,1 hehtaaria Lappeenrannan keskus-
taan sekä tuhoutuvan yhtenäisen arboretumin metsäkaistaleen 0,5 hehtaaria 
keskustaan Kirkkopuiston päälle (LIITE 3). 

Mitä ilmeisimmin onkin valittu ensin paikka ja vasta sen jälkeen jouduttu miet-
timään, mitä se käytännössä merkitsee. Sisäliikuntahalli on kalliisti nakerta-
massa erinomaisena ulkoilumaastona toimivaa ja huolella vuosikymmeniä 
vaalittua arboretumia. 

Tosiasia kuitenkin on, ettei arboretumia voi samanaikaisesti sekä syödä että 
säästää. Sisäliikuntahallin sen sijaan voi helposti sijoittaa toisaalle. 

p. Kaavassa ei ole mitenkään huomioitu autojen tai polkupyörien pysäköintiä. 
Suunnittelun edetessä tulee tarkemmin tutkia ja esittää pysäköintiratkaisut. 

(Lappeenrannan kaupungin elinvoima ja kaupunkikehityksen Kadut ja ympä-
ristö -vastuualueen asemakaavaluonnoksesta antama lausunto 8.12.2021) 

Sisäliikuntahallin alle on jäämässä hiekkakenttäalue, joka on toiminut pysä-
köintialueena. Nämä pysäköintipaikat ovat olleet tärkeitä myös Saimaan am-
mattiopisto Sampon opiskelijoille. Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymä pyytää 
varmistamaan, että alueella säilyy nykyinen pysäköintipaikkamäärä liikunta-
hallin valmistuttua ja että Juvakan kentälle suunnitellut pysäköintipaikat huo-
mioidaan asemakaavamuutoksessa.  

(Etelä-Karjalan koulutuskuntayhtymän asemakaavaluonnoksesta antama 
lausunto 9.12.2021) 

Suurin osa hallin käyttäjistä tulee tai tuodaan kohteeseen autolla ja ny-
kyisen suunnitelman perusteella varattu pysäköintipaikkojen määrä hal-
lin läheisyyteen ja Valtakadun eteläpuolelle on riittämätön; seurauksena 
on hallitsematon autojen pysäköinti Valtakadun pohjoispuolella olevalle 
pyörätie- kävelytielle sekä sen vieressä olevalle nurmikolle. 

(mielipide asemakaavaaluonnoksesta 8.12.2021) 

"Jos laitamme vaikkapa tänään perjantaina 3.12. kuvauskopterin tai-
vaalla ja kuvaamme koko tuon alueen autokannan parkkialuei/la, niin to-
tuus paljastuu. Enin osa autoista on oppilaitosten henkilökunnan-, ja op-
pilaiden, urheilutalon ja uimahallin henkilökunnan ja eri tilojen käyttäjien 
ajoneuvoja. Rohkea veikkaukseni on 400 ajoneuvoa! 

Häviääkö nuo ajoneuvot mihin sen jälkeen, kun monitoimihalli avautuisi 
Amiksen montussa tai Pelastuslaitoksen tontilla?" 

(mielipide asemakaavaluonnoksesta 3.12.2021) 

"XX puolesta kirjoitan mielipiteen sisäliikuntahallin asemakaavasta eli 
XX on huolissaan siitä, että parkkipaikkoja on suhteessa vähän kaa-
vassa ja luultavasti tuolla asioivat tulemat käyttämään vieressä olevien 
taloyhtiöiden parkkipaikkoja on kielletty ulkopuolisten pysäköinti, mutta 
tästä huolimatta jo nykyään ulkopuoliset käyttävät parkkipaikkoja. Tämä 
tulee luultavasti lisääntymään sisäliikuntahallin valmistuttua. Pysä-
köinti/irma käy nyt pyynnöstä/satunnaisesti sakottamassa ulkopuolisia, 
mutta tästä silti tulee haittaa asukkaille. " 
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(mielipide asemakaavaluonnoksesta 23.11.2021) 

q. Hallihanketta päättäjille esiteltäessä sille on ennakoitu 150.000 vuosittaista 
käyttäjää. Nykyisen hiekkatekonurmen käyttäjäyhteisöt ovat kritisoineet kaa-
vasuunnitelmaa (ES 23.11.2021) paitsi kustannuksiltaan myös liikennejärjes-
telyiltään: "Entä pysäköinti: jo nyt Amiksen pysäköintipaikat ovat hyvin täynnä 
sekä aamulla että päivällä Sammon koulupäivän aikaan, sekä sitten illalla jal-
kapalloharjoitusten ja ottelutapahtumien aikana. Miten ratkaistaan mahdolli-
sesti 60 - 70 prosenttisesti kasvava pysäköintitarve, kun samalla olemassa 
olevassa suunnitelmassa pysäköintitilat vähenevät radikaalisti? Yhtälö ei vain 
toimi." 

r. Asemakaavaehdotukseen on "rakennettavaksi käytettävissä olevan tilan 
mukaisesti" (s. 78) merkitty 30 autopaikkaa. Kun hiekka kentällä nyt olevat 
100 autopaikkaa poistuvat hallin alta, suunnittelualueen autopaikkojen vä-
hentyminen on 70 paikkaa ja kaavan saldo siten – 70 autopaikkaa. Alueella 
vielä nyt pysäköivät ammattiopisto Sampon opiskelijat kilpailevat tulevaisuu-
dessa hallikäyttäjien kanssa samoista jo olemassa olevista autopaikoista Le-
polan alueella. 

Opiskelijoita Sampossa on asemakaavaluonnoksen (s. 34) mukaan yli 5.000 
ja opettajia noin 400. Viereisessä Kimpisen koulussa opettajia ja ohjaajia on 
yli 100, lisäksi myös muuta henkilökuntaa. Kimpisen lukiossa opettajia on 45. 
Samoilla kaduilla toimii myös Etelä-Karjalan kansalaisopisto ja Etelä-Karjalan 
kesäyliopisto, mutta niiden käyttäjiä kaavaluonnos ei enää kerro. Ei myöskään 
läheisen uimahallin, eikä urheiluhallin autoilevia käyttäjiä. Ei liene tarpeen-
kaan, koska jo puutteellisen luettelon alussa päästiin lukuun 5545. 

Kaavaluonnoksen sekä kaavanlaatijan kaavaluonnoksesta tehtyihin muistu-
tuksiin antaman vastauksen (s. 3/41) perusteella hallia käyttää kerrallaan 
enintään 100 henkilöä ja tekonurmikenttää 50 henkilöä. Lähtijät ja tulijat huo-
mioon ottaen määrä on aina siirtymävaiheissa luonnollisesti kaksinkertainen 
eli 300. Hallin katsomopaikkoja on 500, tekonurmen osalta katsojalukua ei ole 
vahvistettu. Molempia kaiketi myös huolletaan ajoittain. 

Tämä jokapäiväinen pysäköinti hoituu ehdotuksen mukaan seuraavalla ta-
valla: "Näiden (30) lisäksi käytettävissä olevia autopaikkoja on kaava-alueen 
läheisyydessä, Armilankadun pohjoispuolella sijaitsevalla yleisellä pysäköin-
tialueella noin 120 paikkaa. Kulkuneuvojen säilytyspaikkojen mitoituksessa on 
käyttäjämääräksi arvioitu sisäliikuntahallille noin 20-50 käyttäjää tunnin ai-
kana painottuen iltakäyttöön ja tekonurmikentän osalta noin 50 käyttäjää pai-
nottuen myöskin iltakäyttöön, yhteensä siis enintään 100 käyttäjää. Lasten 
liikennepuiston käyttö keskittyy kesäaikaan ja autopaikkatarve on 10 paikkaa. 
Siten alueiden läheisyydestä löytyvät autopaikkojen määrä 150 kpl on arvioitu 
olevan riittävä normaalitilanteessa. Lisäksi käyttäjiä palvelee Valtakadun var-
ressa saattoliikenteelle tarkoitettu pysähdyspaikka osana paikallisliikenteen 
vaihtopysäkkiä. joka palvelee lyhytaikaista saattoa. 

Sisähallin pysäköintiä palvelee YU- ja VP/s-8-alueiden paikkojen sekä lisäksi 
noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Nämä sijoittuvat pää-
osin 100- 200 metrin etäisyydelle kaavamuutosalueen etelärajasta (ks. seu-
raavan sivun kuva). Lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 
autopaikkaa, mikäli nykyiset autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi." (s. 34) 

s. Liikuntakäytön lisäksi hallia on kaavaselostuksen mukaan (s. 74) tarkoitus 
käyttää myös muuhun yleiseen käyttöön suurten messujen ja muiden isojen 
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yleisötapahtumien tilana. Halliin voidaan sijoittaa messu-, näyttely-, kokous- 
ja juhlatilaa noin 4400 m2. Viitesuunnitelman mukaan halliin voi sijoittua 105 
messuständiä pinta-alaltaan 4 x 4 metriä. Vaihtoehtoisesti tiloissa voidaan jär-
jestää esimerkiksi e-sport-tapahtuma, joka sisältää 1050 peli pöytää ja pää 
lavan. Alustavien arvioiden mukaan hallissa järjestettäisiin vuositasolla 5-10 
isoa urheilu-, messu- tai muuta vastaavaa yleisötapahtumaa. Taloudellisia 
vaikutuksia arvioitaessa kaavaluonnos laskee vaikutukset sen varaan, että 
halli olisi kolmenakymmenenä (30) viikonloppuna urheilukilpailu-, leiri-, ko-
kous-, messu- ja tapahtumakäytössä (s. 74). 

Sisäliikuntahalliin mahtuu enimmillään 2.000 henkeä kerrallaan. Ja tekonur-
melle lisää. Tästä muusta kuin yleisen käytön pysäköintitarpeesta selvi-
tään kaavaehdotuksen mukaan näin: 

"Kaavamuutosalueen pysäköinti tukeutuu siis erityisesti yleisötapahtumien 
osalta alueen lähiympäristössä sijaitseviin autopaikkoihin, joiden käyttöas-
tetta kaavaratkaisu lisää. Samalla kuitenkin sisäliikuntahallin paikalla nykyi-
sellä hiekkakentällä olevat noin 100 autopaikkaa poistuvat. Kaavamuutosalu-
een käytettävissä ovat myös ydinkeskustan pysäköintilaitokset, erityisesti P-
Pormestari Vapaudenaukiolla noin puolen kilometrin päässä hallista." (s. 34) 

t. Kaavaluonnoksessa esitetyssä kuvassa (s. 29 ja s. 79) pyritään yksilöiden 
esittämään, että Armilankadun läheisyydessä olevat autojen pysäköintialueet 
ja yleiseen käyttöön osoitetut pysäköintipaikkojen lukumäärät, yhteensä noin 
520 kpl, ovat hallikäyttäjien käytössä. Tosiasiassa nämä paikat ovat joko 
aiemmissa kaavoissa Eksotelle, Sampolle, urheilutalolle ja uimahallille sekä 
lasten liikennepuistolle vahvistettuja autopaikkoja, jotka ovat siten jalkapalloi-
lijoiden ja liikuntahallin käyttäjien käytössä vain satunnaisesti. Yhtälö ei todel-
lakaan toimi! 

Tämän on kaiketi myös kaavanlaatija ymmärtänyt sijoittaessaan kaavaluon-
nokseen autopaikat Valtakadun varteen. Suunnitelmasta on luovuttu, koska 
se olisi kaatanut kadun lehmusrivistön ja tukkinut toisen liikennekaistan. Lo-
pullisessa kaavaehdotuksessa paikoitusta tarjotaan muiden kiinteistöjen käyt-
töön jo varatuille autopaikoille ja jo valmiiksi ylikuormittuneille vähäisille ylei-
sille paikoituspaikoille. 

Kaava kenties toteuttaa tavoitteensa sisäliikuntahallin rakentamisesta, mutta 
se ei puutteellisesta pysäköintisuunnittelusta johtuen mahdollista hallin suun-
niteltua käyttöä. Asiakirjoissa ei ole riittävästi selvitetty, millä tavoin sekä hallin 
ja tekonurmen normaalikäytön että suurtapahtumien edellyttämä riittävä au-
topaikoitus on järjestettävissä. 

Ajatus siitä, että vahvistetaan nyt kaava, jonka ongelmat ratkaistaan kenties 
jollakin myöhemmällä kaavalla, ei ole lainmukainen. 

u. Eri sijoituspaikkavaihtoehtoja oli alun perin kahdeksan (8) kappaletta: Amik-
sen kenttä, Kimpisen alakenttä, Kirkkoherranlahden kenttä, Juvakan kenttä, 
palolaitoksen tontti, Ratsumestarin kenttä, Harapaisen kenttä ja Kisa puisto. 
Ammatillisesti pätevä sijoituspaikan valinta olisi edellyttänyt näiden eri vaihto-
ehtoisten sijoituspaikkojen mahdollisimman objektiivista ja huolellista vertai-
lua. Siinä olisi tullut ottaa huomioon kaikki toiminnalliset, logistiset ja kaupun-
kikuvalliset ja taloudelliset seikat tasapuolisesti, jotta vertailu yleensä olisi ollut 
mahdollista. 
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Esitetyistä sijoitusvaihtoehdoista Kirkkoherranlahden kenttä, Juvakan kenttä 
ja Ratsumestarin kenttä ovat tarkoitukseen selvästi liian pieniä tai ahtaita. Jäl-
jelle jääviä viittä muuta paikkaa vertailtaessa voidaan todeta seuraavaa: 

• Amiksen kenttä 

- etäisyys koulukeskuksesta n. 300 metriä 

- ainoa vaihtoehto, joka sijaitsee keskellä 40 vuotta vanhaa arboretumia, 
joka samalla on pääviherväylä kaupungin keskustasta Lauritsalan suun-
taan (itään) 

- nykyinen lämmitetty jalkapallokenttä, joka on pitkään ollut keskellä arbo-
retumia, sopii siihen hyvin 

- konsultti pitää tärkeänä, että jalkapallokenttä ja sisäliikuntahalli sijaitsevat 
vierekkäin, jolloin hänen mukaansa saavutetaan tiettyä synergiaetua - tär-
keimpänä yhteiset pukuhuoneet 

- uuden sisäliikuntahallin sijoittaminen osin jalkapallokentän päälle johtaa 
siihen, että olemassa olevaa kenttää on siirrettävä eli käytännössä koko-
naan uudelleen rakennettava noin 40 metrin päähän itään arboretumin si-
sään. 

- jalkapallokentän siirtämisestä johtuvat maansiirtotyöt maksavat moninker-
taisesti pukuhuoneiden kustannusten verran, joten kuvitellut synergiaedut 
hautautuvat massiivisten maansiirtokulujen alle 

- siirtämisen seurauksena tuhotaan arboretumia 0,5 hehtaaria 

- istutettuja puita kaatuu ainakin toista sataa, arvo vähintään 420.000 euroa 

- sen lisäksi pilataan kaupungin tyylikkäin sisääntuloväylä kaupunkikuval-
taan korjaamattomalla tavalla 

- jalkapallokentän lämmityslaitteiden uusiminen maksaa julkisten tietojen 
mukaan noin 600.000 euroa 

- kentän uudelleen rakentaminen nostaa kustannuksia huomattavassa 
määrin 

- paikoitustilojen järjestäminen on lähes mahdotonta, jos maisema halutaan 
säilyttää 

- tämä vaihtoehto on edellä esitetyin perustein kaikkein hankalin ja kallein 

• Kimpisen alakenttä 

- etäisyys koulukeskuksesta n. 650 metriä 

- sisäliikuntakenttä mahtuu nykyiselle alakentälle 

- puita kaadettava 10 - 15 kpl, ei merkittävää maisemahaittaa 

- paikoitus muodostaa pahan ongelman 

- arboretum ja kaupunkikuva säästyvät 

• Pelastuslaitoksen tontti 

- etäisyys koulukeskuksesta n. 400 metriä 

- halli sopii tälle tontille 

- paikoitus tuottaa ongelmia 
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- arboretum ja kaupunkikuva säästyvät 

• Harapaisen kenttä 

- etäisyys koulukeskuksesta n. 800 metriä 

- tällä alueella on runsaasti tilaa sekä hallille että paikotukselle 

- paikka ei ole kaupunkikuvallisesti merkittävässä paikassa, joten sinne voi-
daan tarvittaessa sijoittaa suurempikin kenttä, joka palvelee useampia ur-
heilulajeja 

- kaupunkikuvalliset vaatimukset ovat paljon lievemmät kuin Amiksen ken-
tällä 

- arboretum ja kaupunkikuva säästyvät 

• Kisapuisto 

- etäisyys koulukeskuksesta n. 1.250 metriä 

- tilaa on sekä hallille että paikoitukseen 

- muiden urheilutilojen läheisyys saattaa nyt tuottaa joitakin synergiaetuja, 
jotka tulee selvittää  

- arboretum ja kaupunkikuva säästyvät 

v. Kaavaehdotuksessa on ilman enempiä perusteita edellytetty toteutettavaksi 
tekonurmi ja sisäliikuntahalli samaan yhteyteen. Ylläpidon ja käytön kannalta 
kysymys on kahdesta täysin erilaisesta toiminnasta. Jos synergiahyötyä hae-
taan, kannattaa rakentaa sisäliikuntahalli Kisapuiston liikuntakeskuksen yh-
teyteen, koska siellä on jo kaksi sisähallia ja jääpallohalli tulossa - ja paikoi-
tuspaikat valmiina. Sinnehän kaupunginjohtajan nimittämän jäähallityöryh-
män piti alun pitäen sisäliikuntahallia sovittaakin (katso kohta 1.)! 

Sisäliikuntahallin ja jalkapallokentän ainoa synergia voisi olla yhteiset puku-
huonetilat. Jalkapallokentän uudelleenrakentaminen arboretumin sisään on 
kuitenkin jo maansiirtotöinä niin mittava ja kallis toimenpide, että mahdollisilla 
yhteisillä pukuhuonetiloilla ei saavuteta mitään kokonaishyötyä. 

w. Kaikki vaihtoehtoiset sijaintipaikat ovat enintään noin 15 minuutin kävelymat-
kan päässä ydin keskustasta (LIITE 4), joten sen palvelutarjonta on lähellä 
niitä kaikkia. Arboretumia lähellä sijaitsevien koulujen rehtorit eivät ole pitä-
neet Amikselle suunniteltua sisäliikuntahallia oppilaitoksilleen erityisen tär-
keänä. Etelä-Saimaa-lehti tiivistää oppilaitosten rehtorien kannan jutussaan: 
"Kimpisen ja Sammon rehtorit pitävät sisähallia hyvänä lisänä, mutta pärjää-
vät nytkin" (ES 4.11.2021}. Oppilaita on joka tapauksessa ollut tarkoitus tuoda 
muista kouluista linja-autoilla sisäliikuntahallille. Kouluja on joka puolella kau-
punkia, joten lienee sama mihin suuntaan ne kulkevat. 

Yhteenveto 

x. Amiksen kenttä on ainoa vaihtoehdoista, joka sijaitsee arboretumin sisällä ja 
on siten täysin ristiriidassa Lappeenrannan kaupungin pitkäaikaissuunnitel-
mien kanssa. 

y. Sen valintaan ratkaisevasti vaikuttaneet väitetyt synergiaedut ovat yksi toi-
sensa jälkeen kaatuneet julkisen keskustelun myötä. 

z. Amiksen kenttä on esillä olleista vaihtoehdoista kaikkein kallein, sillä hallin 
rakentaminen ja lämmitettävän jalkapallokentän uudelleen rakentaminen noin 
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40 meriä arboretumin sisään johtaa massiivisiin maansiirtotöihin ja lukuisten 
puiden kaatamiseen. Myös kaupunkikuvalliset vaatimukset nostavat hintaa. 

å. Paikoituspaikat vähentyvät nykyisestään (- 70) ja Amiksen kentän yhteyteen 
on mahdotonta järjestää toimivaa paikoitusta, koska lähellä olevat paikoitus-
paikat ovat jo nyt täynnä ja ne on varattu asemakaavassa jo olemassa oleville 
toteutetuille rakennuksille. 

ä. Palolaitoksen tontilla ja Kimpisen alakentällä on Amiksen tavoin vaikea toteut-
taa riittävää pysäköintiä. Palolaitoksella kaavassa tarjotut pysäköintipaikat 
ovat kuitenkin lähempänä kuin Amiksella. Sekä palolaitoksella että Kimpisen 
alakentällä arboretum ja kaupunkikuva säilyvät. 

ö. Harapainen ja Kisapuisto ovat selvästi parhaat ja taloudellisimmat vaihtoeh-
dot. Ne ovat noin 15 minuutin kävelymatkan päässä Kimpisen koulukeskuk-
sesta ja sisäliikuntahalli mahtuu kumpaankin erinomaisesti (LIITTEET 5 -7). 
Molempiin on helppo järjestää paikoitus. Molemmat sijaitsevat paikassa, 
jossa kaupunkikuvalliset vaatimukset ovat merkittävästi kevyemmät kuin kau-
pungin tyylikkäimmän sisääntuloväylän varrella. Tämä todennäköisesti sääs-
tää rakennuskustannuksia merkittävästi. Parasta on kuitenkin, että arboretu-
mia ja pääviherväylää Lauritsalan suuntaan ei tarvitse edes osittain turmella. 
Jalkapallokentän korjaaminen nykyisellä paikallaan maksaa julkisuuteen an-
nettujen alustavien tietojen mukaan noin 600.000 euroa. Mitään massiivisia ja 
kalliita maansiirtotöitä ei tarvita. 

aa. Sekä Harapainen että Kisapuisto mahdollistaisivat lisäksi sen, että pelkän si-
säliikuntahallin sijasta rakennettaisiinkin yhdistetty yleisurheilu-, jalkapallo- ja 
pesäpallohalli. Oikein toteutettuna voidaan kustannukset ilmeisesti pitää hy-
vinkin maltillisina. Jos eri vaihtoehtojen keskinäinen vertailu olisi tehty julki-
sesti, objektiivisesti ja huolella, olisi päädytty johdonmukaisesti siihen, että Ki-
sapuisto ja Harapaisen kenttä ovat kiistatta logistisesti, kaupunkikuvallisesti 
ja taloudellisesti parhaat paikat. Molemmissa paikoissa on hyvin tilaa pysä-
köinnille, Kisa puistossa jo paikat valmiina. Sekä Kisapuistossa että Harapai-
sessa on myös mitä ilmeisimmin mahdollista toteuttaa suurempi halli, johon 
muitakin toimintoja mahtuisi. 

bb. Jalkapallokenttä pysyisi paikoillaan, eikä arboretumista tarvitsisi lohkaista ne-
liösenttiäkään. Rahaa säästyisi ja kaupungin komea, huolella toteutettu si-
sääntuloväylä arboretumeineen säilyisi sekin ennallaan. 

cc. Suunnittelun ensisijaisena tavoitteena on ollut mahdollistaa sisäliikuntaa ja 
monipuolisia yleisötapahtumia palvelevan hallin rakentaminen sekä varata 
alue tekonurmikentälle (asemakaavaehdotus s., 46). Sijoittamalla sisäliikun-
tahalli Harapaisen kentälle tai Kisapuistoon tämä tavoite täyttyy taloudelli-
sesti, toiminnallisesti, logistisesti ja kaupunkikuvallisesti parhaalla tavoin. Sa-
malla voidaan parantaa olemassa olevaa tekonurmikenttää kohtuullisin kus-
tannuksin nykyisellä paikallaan ja rakentaa sille paremmat pukuhuonetilat. 

dd. Perustuslain 20 §:n mukaisesti julkisen vallan on pyrittävä turvaamaan jokai-
selle oikeus terveelliseen ympäristöön sekä mahdollisuus vaikuttaa ympäris-
töään koskevaan päätöksentekoon. Säännös koskee sekä asemakaavan laa-
timista että sen muuttamista.  

ee. Maankäyttö- ja rakennuslain 54 §:n 3 momentissa kielletään aiheuttamasta 
asemakaavalla kenellekään elinympäristön merkityksellistä heikkenemistä, 
joka ei ole perusteltua asemakaavan tarkoitus huomioon ottaen. Säännös 
asettaa kaavoittajalle erityisen velvollisuuden sijoittaa elinympäristön laatua 
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heikentävä toiminto paikkaan, jossa heikentävä vaikutus on laadultaan vähäi-
sin ja kohderyhmältään vähälukuisin (KHO 2004:33). 

Jos jokin yleisesti elinympäristön laatua heikentävä toiminto, esimerkiksi lii-
kenneväylä tai muu häiriötä aiheuttava toiminto, on välttämättä sijoitettava 
jonnekin. Tällöin ratkaisun tulee olla sellainen, että toiminto sijoitetaan vähiten 
elinympäristöä heikentävällä tavalla ja sellaiseen paikkaan, jossa mahdolli-
simman vähäisen henkilömäärän elinympäristö heikkenee." Kaavoitus- ja ra-
kentamislakia koskevan hallituksen esityksen HE 101/1998 perustelujen mu-
kaan "säännös kuitenkin mahdollistaa sellaisen asemakaavan laatimisen, 
jolla vähäisen henkilöryhmän elinympäristö jossakin määrin heikkenee, jos se 
asemakaavan tarkoitus huomioon ottaen on perusteltua. Tällaisesta tilan-
teesta voi olla kysymys esimerkiksi täydennysrakentamisessa tai silloin, kun 
siirtoa koskeva kaavamuutosesitys palvelee vain rajoitettua määrää urheilun-
harrastajia, mutta aiheuttaisi maisemallista haittaa laajalle piirille kaupunkilai-
sia, esimerkiksi niille 10.000 autoilijalle, jotka liikenneselvityksen mukaan ohit-
tavat arboretumin päivittäin. 

Kaavamuutoksen laillisuusarviointi edellyttää vaikutusselvityksiä ja jo suunnit-
teluvaiheessa vaihtoehtoisten ratkaisujen huolellista selvittämistä. Kuntalai-
sella on aina oikeus odottaa, että kaava-asiassa päädytään ratkaisuun, joka 
tuottaa pienimmän mahdollisen haitan. Suuren sisäliikuntahallin rakentami-
nen keskelle arboretumia ilman valmistelussa toteutettua todellista sijainti-
paikkavertailua ei täytä tätä vaatimusta. Ei varsinkaan, kun rakentamisen seu-
rauksena uudelleen rakennettava tekonurmi tuhoaa arboretumia sekä kau-
punkikuvaa ja suunnittelussa laiminlyödään oleellisesti alueen pysäköinnin 
suunnittelu. 

 

Liitteet 

1) hankekonsultin laatima Lappeenrannan sisäliikuntahallin asiantuntijatehtä-
vän loppuraportti 4.9.2020 

2) toimitilatoimikunnan allekirjoittamaton muistio 31.8.2021 

3) havainnekuva suunnittelualueen ja sen puistoalueen koosta 

4) havainnekuva vaihtoehtoisten sijaintipaikkojen sijainnista 

5) sisäliikuntahallin sijoittuminen arboretumiin 

6) sisäliikuntahallin sijoittuminen Kisapuistoon 

7) sisäliikuntahallin sijoittuminen Harapaisen kentälle 

 

Vastineet 

a. Asemakaavamuutoksen tavoitteena on sisäliikuntahallin rakentamisen mah-
dollistaminen sekä tekonurmikentän uudistaminen kaupunginvaltuuston 
26.10.2020 tekemän päätöksen mukaisesti. Kaavahanke on kaupunkikehitys-
lautakunnassa (25.11.2020) ja kaupunginhallituksessa (30.11.2020) hyväksy-
tyn kaavoitusohjelman 2021–2023 mukainen hanke (asemakaavakohde 23, 
sisäliikuntahalli). Asemakaava on laadittu maankäyttö- ja rakennuslain ja -
asetuksen mukaisesti. Suunnittelussa on huomioitu asemakaavan mahdollis-
taman rakentamisen vaikutukset muun muassa asukkaisiin, ympäristöön ja 
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kaupunkikuvaan. Lisäksi kaavan mahdollistaman rakentamisen vaikutuksia 
on arvioitu osana kaavan kaavaselostusta. 

Urheilun sisätilassa tapahtuvan lajiharjoittelun mahdollistava liikuntahallin ra-
kentaminen Lappeenrantaan on ollut suunnitteilla usean vuoden ajan. Suun-
nitteluaika on venynyt, kun tavoitteet halliin sijoittuvista toiminnoista ovat vaih-
delleet ja hallin edellyttämä tilantarve on muuttunut, mikä on vaikuttanut sijoit-
tumisvaihtoehtojen vertailuun. Hallihankkeessa päädyttiin vuonna 2017 yleis-
urheilun sisäharjoittelun mahdollistavaan liikuntahalliin. Sen mitoitus perustuu 
200 metrin pituiseen juoksurataan mahdollistaen yleisurheilun kilpailujen jär-
jestämisen ja juoksulajien tulosten tilastokelpoisuuden. Jo tuossa vaiheessa 
tutkittiin alustavasti hallin ulkomittojen 60x100 metrin perusteella Lappeenran-
nan kaupunkisuunnittelussa hallin sopivuutta vaihtoehtoisiin sijaintipaikkoihin. 
Rakennuksen tulee palvella yleisurheilun lajiharjoittelun lisäksi myös lähistöllä 
sijaitsevien koulurakennusten liikuntapaikkana tarjoten liikuntatilaa kouluissa 
opiskelevalle yli 3200 nuorelle sekä suurten yleisötapahtumien sijoituspaik-
kana. Amiksen kentän alueen todettiin täyttävän parhaiten sijaintipaikan toi-
minnalliset vaatimukset. Mitoitustarkastelun perusteella sisäliikuntahalli oli 
myös mitoituksellisesti mahdollista sijoittaa likimain kaavaehdotuksen mukai-
selle paikalle. Kaupunkikuvallisesti hallin todettiin sijoittuvan osaksi suurten 
julkisten rakennusten rakeisuutta ja mittakaavaa. Hallin lattiatason sijoittuessa 
noin kaksi metriä Valtakatua alemmaksi on sen mittakaavavaikutelma pie-
nempi kuin sen sijoittuessa tasamaatontille. Näin ollen hallin nähtiin täyttävän 
myös paikalle asetetut kaupunkikuvalliset vaatimukset. Lisäksi hallin palvel-
lessa varsin laajaa käyttäjäryhmää, on myös sen näkyvyys kaupunkikuvassa 
oikeutettua. Suunnittelun edetessä on hankkeeseen liittyviä kaupunkikuvalli-
sia sekä arkkitehtuuriin ja ympäristöön liittyviä tarkasteluja tarkennettu ja täy-
dennetty osana alueen kokonaisvaltaista kaupunkisuunnittelua. 

b. Lappeenrannan kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 16.10.2017 antaa 
Lappeenrannan Toimitilat Oy:lle tehtäväksi aloittaa heti uuden noin 5 000 is-
tumapaikkaa käsittävän monitoimijäähallin tarveselvityksen laatimisen ja han-
kesuunnittelun. Samassa yhteydessä Elinvoiman ja kaupunkikehityksen toi-
mialalle annettiin tehtäväksi selvittää yhdessä LATO Oy:n ja liikuntatoimen 
kanssa uuden hallin sijoituspaikka joko niin, että se sijaitsee nykyisen Kisa-
puiston jääurheilukeskuksen alueella taikka muualla kaupungin keskustan vä-
littömässä läheisyydessä. Selvityksessä tulee ottaa kantaa mahdollisiin ase-
makaavamuutoksiin, eri vaihtoehtojen toteuttamisaikatauluihin, liikennejärjes-
telyihin, eri vaihtoehtojen infran investointikustannuksiin, vaihtoehtojen vaiku-
tukset hallin käyttökustannuksiin ja hallin saavutettavuuteen. Sijaintivertailu-
selvitys on päivätty 12.9.2018 ja sisäliikuntahallin sijainnille on asetettu seu-
raavat edellytykset: Sisäliikuntahalli tulee sijoittaa kaupungin omistuksessa ja 
hallinnassa olevalle keskeiselle paikalle, jotta se on helposti saavutettavissa 
eri kulkuvälinein ja jotta se palvelee mahdollisimman hyvin mm. koulujen ja 
urheiluakatemian sisäliikuntatarpeita. Laadittujen maankäyttötarkastelujen 
perusteella sisäliikuntahalli on mahdollista sijoittaa Prisman (Kivenkadun) ja 
Opintien alueille, Kisapuistoon, Armilan sairaalan ja Amiksen kentän alueelle 
ja Harapaisen kentälle. Sijaintiselvityksessä on esitetty Amiksen kentälle si-
joittuvan sisäliikuntahallin edellyttävän tekonurmikentän siirtoa noin 50 metriä 
johtaen arboretum-alueen menetykseen. Tämän esityksen mukaisesti kau-
punginvaltuusto on 26.10.2020 päättänyt sisäliikuntahallin sijainnin. 



    21 (43) 

Sisäliikuntahalli, tekonurmikenttä ja arboretum, asemakaavan ja tonttijaon muutos 
MRA 27 § kuuleminen, kaavanlaatijan vastineet 28.1.2022 
 

Asemakaavaa varten laaditut tarkastelut osoittavat, että halli liittyy kaupunki-
kuvallisesti ammattiopiston kookkaiden rakennusten kokonaisuuteen sitä täy-
dentäen. Hallin lattian sijoittuessa noin kaksi metriä Valtakadun keskikorkoa 
alemmalle tasolle, halli muuttaa kaupunkikuvaa vähemmän kuin tapahtuisi 
sen sijoittuessa tasamaan tontille. Valtakadun varrella sijaitseva lehmusrivistö 
säilyy kaupunkikuvan kannalta keskeisenä elementtinä ja puiden suojelun 
seurauksena kaupunkikuva Valtakadulta tarkasteltuna muuttuu mahdollisim-
man vähän. 

Keskustan itäpuolinen viherakseli muodostaa jatkossakin Lappeenrannan 
keskustan kaupunkirakenteen kannalta tärkeän puistomaisen vyöhykkeen. 
Se on huomioitu ja sen säilyminen turvattu oikeusvaikutteisessa yleiskaa-
vassa, jota asemakaavaratkaisu noudattaa. Nyt esitetty kaavaratkaisu säilyt-
tää akselin maiseman peruspiirteet. Puistoalueeseen kohdistuvat muutokset 
on suunnittelun edetessä pyritty minimoimaan ja arboretumalueesta poistu-
van alueen leveys on jonkin verran supistunut, noin 40 metriin. Muutoksen 
alaiselta 0,42 hehtaarin alueelta poistuvien arboretumpuiden lukumäärä on 
74 puuta arboretum -alueesta kertovan puiden numerointikartan mukaisesti 
laskettuna. Lisäksi nykyisen hiekkakentän reunalla sijaitsevalle pysäköintialu-
een reunoille on kasvanut noin 35 luonnontilaista puuta. 

Hallin lähialueelta löytyy yli 400 autopaikkaa, joiden käytön porrastuminen eri 
vuorokauden aikoina mahdollistaa paikkojen riittävyyden myös sisäliikunta-
hallin ja tekonurmikentän käyttäjille. Paikat sijaitsevat enimmillään noin 300 
metrin etäisyydellä. 

c. Sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän toteuttamisen vaikutuksia kaupunkiku-
vaan, arboretumiin ja pysäköintiin kyseisessä sijaintipaikassa on tutkittu ase-
makaavatyön eri vaiheissa. Arvioinnin tulokset on esitetty asemakaavaselos-
tuksen vaikutusosiossa. Kaavaprosessissa tehty vaikutusten arviointi on vai-
kuttanut myös asemakaavan sisältöön ja kaavan merkintöihin ja määräyksiin. 
Suunnittelun yhteydessä on pyritty minimoimaan kaavan mukaisen rakenta-
misen vaikutuksia. Kaavoitukseen liittyvien selvitysten asiantuntijuutta tai nii-
den laatua ei ole kyseenalaistettu viranomaisten kaavasta antamissa lausun-
noissa. Sitä vastoin ELY-keskuksen lausunnossa kaava on todettu hyvin laa-
dituksi (ehdotusvaiheen lausunto). 

Kaupunkikuvallisia vaikutuksia on havainnollistettu sanallisen arvion lisäksi 
muun muassa kolmiulotteisilla havainnekuvilla, joita on täydennetty päivitet-
tyyn asemakaavaselostukseen. Arboretumiin kohdistuvia vaikutuksia on arvi-
oitu kaavaselostuksessa. Asemakaavan mukaisesti toteutettavan tekonurmi-
alueen sijaintia ja vaikutuksia arboretumiin on havainnollistettu rajaamalla siir-
tyvän tekonurmen alue arboretumin puustoa esittävälle puustokartalle, joka 
sisältää selitteet poistuvista puista.  

Kaavamuutosta varten on laadittu liikennettä ja alueen liittymien toimivuutta 
koskeva toimivuustarkastelu, joka on kaavaselostuksen liitteenä 9; Lappeen-
rannan sisäliikuntahalli, Valtakadun liittymän toimivuustarkastelut valo-ohjat-
tuna (Ramboll Finland Oy 14.10.2021). Kaavaselostuksessa on esitetty ilma-
kuvaan sovitettuna hallin käytettävissä olevien pysäköintipaikkojen määrä ja 
sijainti. Asemakaavan mukaiset pysäköintipaikat on sijoitettavissa kaavamuu-
tosalueelle. Lisäksi alueen toiminnan kannalta tarpeellinen määrä pysäköinti-
paikkoja löytyy varsinaisen kaavamuutosalueen ulkopuolelta, suunnitellun si-
säliikuntahallin lähialueelta noin 500 metrin säteellä kaavamuutosalueesta. 
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Kaavaselostuksessa on esitetty pysäköinnin osalta mm. seuraavaa (3.1.4 Lii-
kenneverkko, Pysäköinti, s.28–29): Lähiympäristössä sijaitsee pysäköintialu-
eita yleiseen pysäköintiin noin 200 paikkaa sekä urheilutalon läheisyydessä 
noin 220 paikkaa. 

Kaupunginhallituksen nimeämän toimitilatoimikunnan (kaupungin investoin-
tien puiteohjelman täytäntöönpanoa ohjaava toimikunta) tehtävänä oli ohjata 
kaupungin investointien puiteohjelman 2018–2032 täytäntöönpanoa ja var-
mistaa, että valtuuston päätöksen mukaisten tavoitteiden saavuttamiseksi 
laaditaan toteuttamiskelpoinen konsernitasoinen toimintasuunnitelma. Siinä 
esitettiin rakennuskohteet, toteuttamisaikataulut, investointien ja käyttökus-
tannusten rahoitus sekä niiden muut vaikutukset konsernin talouteen. Varsi-
naista päätösvaltaa investointien suhteen toimikunnalla ei ollut, vaan se oli 
valmisteleva ja tehtävänsäkin mukaan ohjaava toimikunta, joka myös osal-
taan ohjasi hankkeiden valmistelua valtuuston asettamien tavoitteiden ja tila-
tehokkuuden osalta. Tämä toimikunnalle annettu tehtävä koski kaikkia kau-
pungin investointiohjelmassa olevia hankkeita, ei pelkästään sisäliikuntahalli-
hanketta. Mitään sitovaa päätöstä toimikunta ei voinut tehdä eikä sille ollut 
annettu valtuuksia päättää investoinneista. 

d. Kaavamuutosalueella voimassa olevassa, oikeusvaikutteisessa Keskustaaja-
man osayleiskaavassa 2030 suunnittelualueen keskeiselle osalle (pois lukien 
tekonurmikentän alue) on merkitty kaupunkikuvallisesti arvokkaan alueen 
vyöhykemerkintä (SrA). Aluevarauksina on merkitty urheilu- ja virkistyspalve-
lujen alue (VU) sekä julkisten palvelujen ja hallinnon alue (PY), joka vastaa 
sijainniltaan likimain nyt asemakaavaehdotuksessa osoitettua urheilutoimin-
taa palvelevien rakennusten korttelialuetta (YU). Yleiskaavassa suunnittelu-
alueen länsipuolinen arboretumalue on osoitettu puistona (VP) ja itäpuolinen 
alue lähivirkistysalueena (VL), jonka länsireunasta on käytetty noin 0,42 heh-
taaria tekonurmikentän siirtämisen edellyttämälle urheilu- ja virkistyspalvelu-
jen alueeksi poiketen siten osayleiskaavasta. Koska yleiskaava on kunnan 
yleispiirteinen maankäytön suunnitelma ja sen tehtävänä on yhdyskunnan eri 
toimintojen, kuten asutuksen, palvelujen ja työpaikkojen sekä virkistysaluei-
den sijoittamisen yleispiirteinen ohjaaminen sekä toimintojen yhteensovitta-
minen, on asemakaavan laadinnassa noudatettu maankäyttö- ja rakennuslain 
54 §:n 1 momenttia ja otettu huomioon maakuntakaava ja oikeusvaikutteinen 
yleiskaava siten kuin niistä on säädetty. Kaakkois-Suomen ELY-keskuksen 
asemakaavasta antamissa lausunnoissa ei ole tuotu esiin, että asemakaava-
ratkaisu olisi miltään osin oikeusvaikutteisen yleiskaavan vastainen. 

e. Asemakaavan laatimisen ja vaikutusten arvioinnin tukena on käytetty useita 
erilaisia selvityksiä ja aineistoja, jotka on lueteltu asemakaavaselostuksen 
kohdissa 1.5 Luettelo selostuksen liiteasiakirjoista ja 1.6 Luettelo muista kaa-
vaa koskevista asiakirjoista, taustaselvityksistä ja lähdemateriaalista (s.5–6). 
Asemakaavamuutoksen toteuttamisen vaikutuksia on selvitetty ja arvioitu 
asemakaavatyön eri vaiheissa. Arvioinnin tulokset on esitetty asemakaava-
selostuksen vaikutusosiossa. Kaavaprosessissa tehty vaikutusten arviointi on 
vaikuttanut myös asemakaavan sisältöön ja kaavan merkintöihin ja määräyk-
siin. Suunnittelun yhteydessä on pyritty minimoimaan kaavan mukaisen ra-
kentamisen vaikutuksia. Kaavoitukseen liittyvien selvitysten asiantuntijuutta 
tai niiden laatua ei ole kyseenalaistettu viranomaisten kaavasta antamissa 
lausunnoissa. Sitä vastoin ELY-keskuksen lausunnossa kaava on todettu hy-
vin laadituksi (ehdotusvaiheen lausunto). 
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Kaavaratkaisu on maankäyttö- ja rakennuslain 54 § 2 momentin mukainen 
eikä se aiheuta maankäyttö- ja rakennuslain 54 § 3 momentin mukaista 
elinympäristön laadun merkityksellistä heikkenemistä tai maanomistajalla tai 
muulle oikeuden haltijalle kohtuutonta rajoitusta tai haittaa. Viranomaisten 
lausunnoissa ei ole tullut esille, että kaavaratkaisu ei olisi maankäyttö- ja ra-
kennuslain mukainen tai että vaikutusten arviointi olisi miltään osin ollut puut-
teellista. Kaavaratkaisulla ei heikennetä arboretumin statusta eikä sen luon-
toarvoja. Sen tärkeimmät puiston osat ja merkittävimmät elementit, kuten Val-
takadun lehmukset, säilyvät rakentamisesta huolimatta. Alueelle laaditun 
luontoselvityksen perusteella alueella ei sijaitse sellaisia luonnon suojelun tai 
luonnon monimuotoisuuden kannalta merkittäviä kohteita, joiden säilymistä 
kaavan toteuttaminen vaarantaisi. Arboretum-alueen arvot perustuvat sen 
luonteeseen istutettuna, puistomaisena puulajipuistona, joka osaltaan täy-
dentää kaupunkiluonnon monimuotoisuutta.  

Asemakaavaratkaisu tulee yhdyskuntien toimivuutta eikä kaava ole ristirii-
dassa kyseisen maankäytön kehittämistavoitteen kanssa. Kaava edistää hy-
vää rakentamista. Asemakaavamuutoksessa on ohjattu hyvään ja kaupunki-
kuvallisesti laadukkaaseen rakentamiseen kaavassa osoitetuilla merkinnöillä 
ja määräyksillä. 

Asemakaavaratkaisun mukaisesti, hyvällä suunnittelulla ja laadukkaalla to-
teutuksella urheilurakentaminen soveltuu ympäristöönsä. Rakennuksen ulko-
näköä koskevia asemakaavamääräyksiä on täydennetty ehdotusvaiheen 
kuulemisen jälkeen mm. julkisivujen jäsentelyn osalta.  

Alue on helposti eri käyttäjäryhmien saavutettavissa sekä hyvien liikenneyh-
teyksien varrella tukeutuen Armilan julkiseen rakentamiseen ja mittakaavaan. 
Kaavan vaatimat pysäköintipaikat on osoitettavissa kaavamuutosalueelle. Ur-
heilupalveluiden saattoliikenne ja pysäköinti on suunniteltavissa ja toteutetta-
vissa Armilan alueelle hyvällä ja toimivalla tavalla. Alueella on riittävästi pysä-
köintipaikkoja riittävän lähellä suunniteltuja toimintoja. Kaavaratkaisulla on so-
vitettu urheilurakentaminen osaksi arboretumia ja kaupunkirakennetta voi-
massa olevan yleiskaavan mukaisesti. 

f. Vuonna 2008 selvitettiin sisäjalkapallon mahdollistavan 80x120 metrin mittai-
sen suurhallin sijoittumispaikkaa, joka ei olisi suuremman kokonsa vuoksi 
mahtunut Amiksen kentälle. Nyt asemakaavoituksen kohteena oleva yleisur-
heilun lajiharjoitteluun soveltuva 60x110 metrin liikuntahalli mahtuu suunnitte-
lualueelle. Suunnittelun kuluessa esitetyn paikan sijaintiedut ovat tulleet en-
tistä selvemmin esiin, kuten Kimpisen koulun, liikuntatoimen ja Saimaan am-
mattiopiston ehdotusvaiheessa jättämät lausunnot osoittavat. 

g. Sisäliikuntahallin sijoittumiselle on Lappeenrannan kaupunginvaltuusto aset-
tanut seuraavat edellytykset: Sisäliikuntahalli tulee sijoittaa kaupungin omis-
tuksessa ja hallinnassa olevalle keskeiselle paikalle, jotta se on helposti saa-
vutettavissa eri kulkuvälinein ja jotta se palvelee mahdollisimman hyvin mm. 
koulujen ja urheiluakatemian sisäliikuntatarpeita. Kaikki nämä kriteerit täytty-
vät ainoastaan Amiksen tekonurmikentän viereisellä alueella. Vaihtoehtoisilla 
sijoituspaikoilla eivät kaikki edellytykset täyty, joten vertailun tulos on yksise-
litteinen. Lisäksi Amiksen kentän sijainti tarjoaa synergiaetuja liikuntatoimin-
tojen keskittämisestä toistensa läheisyyteen sekä mahdollisuuden järjestää 
yleisötapahtumia sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän tarjoamalla monipuoli-
sia mahdollisuuksia tarjoavalla alustalla, elävöittäen Lappeenrannan kaupun-
kikeskustaa. Tapahtumatilojen sijoittaminen kaupunkikeskustoihin on lisäksi 
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maailmanlaajuinen trendi, joka korostaa keskustojen merkitystä vapaa-ajan 
palvelujen keskittymänä.   

Alustavien sijaintivaihtoehtojen vertailu löytyy kyseisen loppuraportin lisäksi 
myös asemakaavaselostuksesta, johon on ehdotusvaiheen kuulemisen jäl-
keen lisätty koontitaulukko, josta ilmenevät eri vaihtoehtojen plussat ja mii-
nukset. 

h. Vastine kts. edellinen kohta g. Kyseinen selvitys on lisätty asemakaavan taus-
taselvityksiin, jotka on luetteloitu kaavaselostuksessa 1.6 Luettelo muista kaa-
vaa koskevista asiakirjoista, taustaselvityksistä ja lähdemateriaalista. 

i. Kaupunginvaltuusto päätti 26.10.2020 sisäliikuntahallin rakentamisesta, jol-
loin päätöksen perusteena oli pvc-pintaiselle kevytelementtirakenteiselle hal-
lirakennukselle laadittu kustannusarvio n. 5,0 milj €. Tämän lisäksi tulisivat 
tekonurmikentän peruskorjauksesta sekä katujen rakentamisesta aiheutuvat 
kustannukset. Päätöksessään 26.10.2020 kaupunginvaltuusto totesi sisälii-
kuntahallin rakentamiskustannusten tarkentuvan hankesuunnitelman mukai-
sesti laadittavassa kustannuslaskelmassa ennen lopullista rakentamispää-
töstä ja siten oli tiedossa kustannusten nouseminen suunnitelmien tarkentu-
essa. Sisäliikuntahallin hankesuunnitelma (Lappeenrannan sisäliikuntahalli, 
hankesuunnitelma. ALA Architects 2021) on laadittu vuoden 2021 aikana. 
Hankesuunnitelman valmistumisen jälkeen on tehty kustannusarvio, jossa on 
selvitetty tarkasti sisäliikuntahallin rakentamiskustannukset, perustamiskus-
tannukset, tekonurmikentän siirto sekä kunnallistekniikan, pysäköinnin ja lii-
kennejärjestelyjen kustannukset. Hallin hinta on noussut myös korkean indek-
sikorotuksen seurauksena, minkä lisäksi kustannuksissa ovat tulleet huomioi-
duksi talotekniikan ja infrarakentamisen kustannukset kokonaiskustannuksen 
ollessa 11,778 milj €.  

j. Kaupunginhallituksen nimeämän toimitilatoimikunnan (kaupungin investoin-
tien puiteohjelman täytäntöönpanoa ohjaava toimikunta) tehtävänä oli ohjata 
kaupungin investointien puiteohjelman 2018–2032 täytäntöönpanoa ja var-
mistaa, että valtuuston päätöksen mukaisten tavoitteiden saavuttamiseksi 
laaditaan toteuttamiskelpoinen konsernitasoinen toimintasuunnitelma. Siinä 
esitettiin rakennuskohteet, toteuttamisaikataulut, investointien ja käyttökus-
tannusten rahoitus sekä niiden muut vaikutukset konsernin talouteen. Varsi-
naista päätösvaltaa investointien suhteen toimikunnalla ei ollut, vaan se oli 
valmisteleva ja tehtävänsäkin mukaan ohjaava toimikunta, joka myös osal-
taan ohjasi hankkeiden valmistelua valtuuston asettamien tavoitteiden ja tila-
tehokkuuden osalta. Tämä toimikunnalle annettu tehtävä koski kaikkia kau-
pungin investointiohjelmassa olevia hankkeita, ei pelkästään sisäliikuntahalli-
hanketta. Mitään sitovaa päätöstä toimikunta ei voinut tehdä eikä sillä ollut 
annettu valtuuksia päättää investoinneista. Sisäliikuntahallin sijaintipaikkaesi-
tys oli virkamiesesitys, jonka toimitilatoimikunta omalta osaltaan hyväksyi 
sekä pyysi syksyllä 2020 hankkeen loppuraportista ja sijaintipaikasta lausun-
not eri tahoilta kaupunginhallituksen ja valtuuston päätöksentekoa varten. Si-
jaintipaikkapäätöksen teki 26.10.2020 kaupunginvaltuusto yksimielisesti kau-
punginhallituksen esityksestä, kuten valtuuston pöytäkirjasta voidaan todeta. 
Asemakaavan muuttaminen on aloitettu kaupunginvaltuuston 26.10.2020 te-
kemän päätöksen pohjalta, ei toimitilatoimikunnan toimeksiannosta. Kaava-
hanke on kaupunkikehityslautakunnassa (25.11.2020) ja kaupunginhallituk-
sessa (30.11.2020) hyväksytyn kaavoitusohjelman 2021–2023 mukainen 
hanke (asemakaavakohde 23, sisäliikuntahalli) ja asemakaavan laatiminen 
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on käynnistetty kaavoitusohjelman hyväksymisen jälkeen, vuoden 2021 
alussa.  

k. Lappeenrannan kaupunginvaltuusto päätti kokouksessaan 16.10.2017 antaa 
Lappeenrannan Toimitilat Oy:lle tehtäväksi aloittaa monitoimijäähallin tarve-
selvityksen laatimisen ja hankesuunnittelun. Tehtävänannon tuloksen on laa-
dittu monitoimiareena- ja sisäliikuntahalliselvityksen sijaintipaikkavertailu 
12.9.2019. Hankepäätöksiä valmistelevan toimikunnan tehtäviin kuului kar-
toittaa eri sijoitusvaihtoehtoihin liittyvät tekijät kaupunginvaltuuston 
16.10.2017 esittämien kriteerien mukaisesti, helpottamaan lopullisen päätök-
sen tekemistä. Siten toimivaltaa ei ole siirretty kuntalain vastaisesti kunnan-
hallituksen ja –valtuuston ulkopuolelle. Lappeenrannan kaupunkisuunnittelu 
ei ole laatinut asemakaavaa toimitilatoimikunnan ohjauksessa, vaan on osal-
listunut toimikunnan työskentelyyn tutkimalla eri sijaintivaihtoehtoja ja ole-
malla osallisena sijaintipaikan valintaan johtavassa selvitystyössä. Kaupun-
ginvaltuusto päätti 26.10.2020 sijoittaa sisäliikuntahallin Amiksen tekonurmi-
kentän läheisyyteen ja päätti antaa elinvoiman ja kaupunkikehityksen toimi-
alalle toimeksiannon asemakaavan muuttamiseksi hanketta varten. 

Kaavahanke on hyväksytty kaupunkikehityslautakunnassa (25.11.2020) ja 
kaupunginhallituksessa (30.11.2020) vuosien 2021-2023 kaavoitusohjelmaan 
(asemakaavakohde 23, sisäliikuntahalli) ja asemakaavan laatiminen on käyn-
nistetty kaavoitusohjelman hyväksymisen jälkeen, vuoden 2021 alussa. Tila-
toimikunnan valmistelu tai päätökset eivät ole vaikuttaneet asemakaavan laa-
dintaan tai sen sisältöön. Kaavaa on laadittu kaupunginvaltuuston 2020 teke-
män päätöksen mukaisesti. Asemakaava on laadittu maankäyttö- ja raken-
nuslain ja -asetuksen mukaisesti selvittäen eri vaihtoehdot ja arvioiden hank-
keen vaikutukset kaavatason sisältövaatimukset huomioiden. 

l. Tämä asemakaavamuutoshanke perustuu kaupunginvaltuuston 26.10.2020 
tekemään sijoituspäätökseen. Samassa kokouksessa päätettiin myös jäähal-
lin sijoituspaikka. Sisäliikuntahallin sijoituspäätös on tästä kaavahankkeesta 
erillinen päätösprosessi eikä tällä kaavalla oteta kantaa aiempaan päätöksen-
tekoon tai sen prosessiin. Kaupungin tekemistä päätöksistä on kaupunkilai-
silla mahdollista tehdä valitus. Sisähallin sijoittamispäätöksestä ei tullut vali-
tusaikana valituksia ja näin ollen päätös on lainvoimainen, joten sen perus-
teella on lähdetty viemään kaavahanketta eteenpäin ja mahdollistamaan si-
sähallin rakentaminen valittuun paikkaan. Kaavan käynnistämisen taustalla 
on kaupunginvaltuuston päätös 26.10.2020. Kaavoitus on kuitenkin käynnis-
tynyt vasta sen jälkeen, kun sisäliikuntahallin asemakaavamuutos on hyväk-
sytty vuosien 2021–2023 kaavoitusohjelmaan (kaupunkikehityslautakunta 
25.11.2020 ja kaupunginhallitus 30.11.2020). 

m. Vastine kuten kohdissa b, c, f ja g. 

n. Vuonna 1980 perustettu Arboretum pitää sisällään puistomaisten alueiden 
ohella osan Valtakadusta, pysäköintialueita sekä tekonurmi- ja hiekkakentät, 
jotka ovat avoimia ja puustottomia alueita. Jalkapallokenttäalue on erotettu 
aidalla arboretumista, jolloin kenttien poikki ei ole päässyt kulkeman. Itäiseltä 
puisto-osalta läntiselle puisto-osalle kuljetaan Valtakadun kevyen liikenteen 
väylää pitkin. Kulkemiseen ei ole tulossa muutoksia asemakaavan toteuttami-
sen myötä. Suurimpana erona on visuaalinen näköyhteyden katkeaminen 
puisto-osien välillä, kun sisähalli rakennetaan nykyisen avoimen kenttäalueen 
päälle. Halli liittyy kaupunkikuvallisesti ammattiopiston kookkaiden rakennus-
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ten kokonaisuuteen sitä täydentäen. Hallin lattian sijoittuessa noin kaksi met-
riä Valtakatua alemmalle tasolle, halli muuttaa kaupunkikuvaa vähemmän 
kuin tapahtuisi sen sijoittuessa tasamaan tontille. Valtakadun varrella sijait-
seva lehmusrivistö säilyy kaupunkikuvan kannalta keskeisenä elementtinä ja 
puiden asemakaavallisen suojelun seurauksena kaupunkikuva Valtakadulta 
tarkasteltuna muuttuu mahdollisimman vähän. 

Rakentamisen seurauksena puustoa joudutaan kaatamaan koko kaava-alu-
eelta noin 110 kappaletta. Arboretumin puulajipuistosta poistuu noin 74 puuta 
alueen puulajikartasta laskettuna. Lopullinen kaadettavien puiden määrä tar-
kentuu rakennussuunnitteluvaiheessa. Asemakaavaratkaisulla on pyritty mi-
nimoimaan kaadettavien puiden määrä ja rakentamisen ulottaminen puisto-
alueelle. Kentän rakentamisen vaikutusta arboretumiin on minimoitu suunnit-
telun yhteydessä tilavarausta ja on pystytty pienentämään noin 10 metriä. Sen 
lisäksi kompensaationa istutetaan uusia puita muualle puistoon. Arboretu-
maluetta on myös mahdollista laajentaa kompensaationa menetetylle alueelle 
Pappilanpellon alueella. Muistutuksessa mainittu 3500 euroa on normaali ka-
tupuun hinta, mutta puistopuiden osalta esimerkiksi lehmuksen kustannuk-
siksi voidaan arvioida 2350 euroa (juurtumisvaiheen arvo) + istutuskustannus 
noin 500 euroa. 110 rungon osalta kustannus on siten noin 314000 euroa 
(lähde: Kaupunkipuiden arvonmääritys KAM´19). 

Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää statuk-
sensa, ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka kentän siir-
ron myötä osa puistosta poistuu. Uuden kentän ja sisähallin luiskat maisemoi-
daan, jolloin rakennettu alue liittyy luontevasti osaksi puistoa. Luonnon moni-
muotoisuus tai puistokokonaisuuden arvo eivät heikenny lisärakentamisen 
seurauksena. Asemakaavan määräyksillä on ohjattu rakentamisen laatua, 
jotta sisähallin rakentamisessa huomioidaan alueen arvot ja sovitetaan uudis-
rakentaminen niihin. 

o. Kaavamuutosalue on kokonaisuudessaan 6,09 hehtaaria, joka on 42 % koko 
arboretum (14,5 ha) alueesta. Kaavamuutosalueesta katualuetta on 1,20 heh-
taaria, puistoa 2,40 hehtaaria, urheilu- ja virkistyspalvelujen aluetta 1,31 heh-
taaria ja YU-korttelialuetta 1,18 hehtaaria. Kaavamuutosalueesta entisellään 
pysyy noin puolet eli 3,6 hehtaaria (katualue ja puistoaluetta). Puistoalueen 
osalta asemakaavalla tarkennetaan voimassa olevan asemakaavan puisto-
alueen merkintöjä arboretumin arvot huomioiviksi (VP/s-8). Rakentaminen ja 
muutokset kohdistuvat noin 2,51 hehtaarin alueelle, joka on suurimmaksi 
osaksi merkitty voimassa olevassa asemakaavassa urheilualueeksi. Todelli-
nen pinta-alallinen muutos kohdistuu siis kaavaselostuksessakin mainittuun 
0,42 hehtaarin alueeseen, kun tekonurmikenttää siirrettään idemmäksi ja tilaa 
siihen on otettu puistoalueesta. Näin ollen muutokset kohdistuvat 2,9 prosent-
tiin koko arboretumin alueesta. 

Uudisrakentaminen muuttaa väistämättä totuttua katunäkymää ja kaupunki-
kuvaa. Valtakadun ja urheilurakentamisen välille jää lehmusrivistö, joka peh-
mentää näkymää urheilualueelle eikä sisähalli nouse niin merkittävästi näky-
viin puiden takaa. Maisemavaikutuksia lieventää myös hallirakennuksen räys-
täskorkeuden määrääminen alemmaksi, kuin ammattiopiston rakennusten 
pääräystäskorkeus. Sisäliikuntahallin lattiatason laskeminen lähes samalle 
tasolle tekonurmikentän kanssa vähentää tilavuudeltaan suuren sisäliikunta-
hallirakennuksen erottumista laajemmassa maisemakokonaisuudessa. Ka-
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dun varren vihreys säilyy ja luo viheryhteyden puisto-osien välille. Kaavamää-
räyksin on ohjattu huomioimaan rakentamisessa alueen arvot ja sovittamaan 
rakennus ympäristöönsä. 

Kuten edellä on todettu, sisähallille on ollut useita eri sijaintivaihtoehtoja. Ar-
boretumin tekonurmikentän alue on valikoitunut kaupunginvaltuuston 
26.10.2020 päätöksen mukaisesti sijoituspaikaksi alueen keskeisen sijainnin, 
koulujen ja liikuntapaikkojen läheisyyden takia, jolloin sisähalli palvelee mah-
dollisimman montaa liikuntaryhmää ja käyttäjää. 

p. Asemakaavaehdotuksen yleismääräyksissä on määrätty autopaikka- ja pol-
kupyöräpaikoituksesta seuraavasti: 

YU-, VU- ja VP/s-8 alueet yhteensä 30 autopaikkaa. 

YU-, VU- ja VP/s-8 alueet yhteensä 100 polkupyöräpaikkaa. 

Hallin välittömään läheisyyteen tulee asemakaavan mukaisesti sijoittaa 30 au-
topaikkaa, minkä lisäksi hallin ja tekonurmen käytettävissä on lähialueella 
noin 430 yleisessä käytössä olevaa pysäköintipaikkaa. Lisäksi Juvakan ken-
tälle on mahdollista sijoittaa noin 100 autopaikkaa, mikäli nykyiset autopaikat 
osoittautuvat riittämättömiksi. Armilan alueen pysäköintijärjestelyt ratkaistaan 
Armilan sairaalan alueen tulevassa kaavoituksessa.  

Pyöräpysäköintiä on mahdollista sijoittaa aivan sisäliikuntahallin pääsisään-
käynnin viereen Valtakadun puolelle. Lisäksi nähtävillä olleessa asemakaa-
vaehdotuksessa et-3-rakennusalana ollut varaus on siirretty idemmäs ja myös 
entinen et-3-alue voidaan käyttää nyt pyöräpysäköintiin. Polkupyörien määrä 
on suurimmillaan muutaman kerran vuodessa suurtapahtumien yhteydessä, 
jolloin polkupyörien pysäköintiä oletetaan sijoittuvan rakennuksen ympärille 
esimerkiksi hallirakennuksen seinustoille jäävään vapaaseen tilaan.  

q. Kaavakartan liitteenä olevassa havainnekuvassa on esitetty Pohjolankadun 
ja Armilankadun kulmauksissa sijaitsevien pysäköintipaikkojen sijainnit. Li-
säksi kts. kohta p. 

r. Urheilutalon LP-alueen kaavamääräys: Pysäköimisalue. Alueen autopai-
koista saadaan enintään 50 % käyttää korttelin 4 tontin 1 autopaikkoja varten. 
Korttelin 4 tontti 1 on nyttemmin jaettu tonteiksi 4 ja 5. Näillä tonteilla sijaitsee 
pääosin päiväkäytössä olevia oppilaitosrakennuksia, joille kaavassa varatut 
pysäköintialueet ovat iltaisin vapaasti yleisessä käytössä. 

Pohjolankadun- Armilankadun kulmassa sijaitsevan LP-alueen kaavamää-
räys: Yleinen pysäköintialue. Kaavamerkinnällä osoitetaan, että pysäköinti-
alue on iltaisin vapaasti käytettävissä.  

Tapahtumien aikaista käyttöä tai tavanomaista käyttöaikaa laajempaan pysä-
köintipaikkojen varten on varattavissa lisäpysäköintialue Juvakan kentältä. 
Kävelyetäisyys sisäliikuntahallille tai tekonurmelle on noin 500 metriä. Lisäksi 
maanalainen P-Pormestarin pysäköintilaitos on hyvien kevyen liikenteen yh-
teyksien päässä runsaan 500 metrin päässä ydinkeskustan suunnassa ja pal-
velee esimerkiksi yleisötapahtumien aikaista suurempaa pysäköintipaikkatar-
vetta. 

Iltaisin vajaakäytöllä olevat kohtuullisella etäisyydellä sijaitsevat alueet saa-
daan hankkeen myötä nykyistä tehokkaampaan käyttöön. Asemakaavamuu-
tosalue sijaitsee ydinkeskustan läheisyydessä, hyvien kevyen liikenteen yh-
teyksien äärellä ja alueelle on toimiva joukkoliikenne. Alueen saattoliikenne 
on toteutettavissa sujuvasti ja tehokkaasti.  
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s. Sisäliikuntahallin käyttäjistä suurin osa päiväaikaan on koululaisia ja pysä-
köintipaikkojen tarve on silloin vähäistä. Iltakäytössä aikuisten osuus käyttä-
jistä lisääntyy ja samalla autopaikkojen tarve kasvaa, mutta tuolloin Armilan-
kadun läheisyydessä olevista pysäköintipaikoista puolestaan suuri osa on va-
paana tarjoten pysäköintipaikat sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän käyttä-
jille. Suurtapahtumien aikana autojen pysäköinnille tulee järjestää erilliset py-
säköintialueet, kuten Kisapuisto tai Harapaisen kentän alue ja järjestää tapah-
tuma-alueelle ja takaisin pysäköintialueille nonstop-kuljetus linja-autoilla.  

t. Asemakaava-asiakirjoista ilmenee, että suunnittelualueen käytettävissä tulee 
olemaan ilman erillisiä kaavamuutoksiakin noin 430 yleistä pysäköintipaikkaa, 
joita ei ole osoitettu tietylle kiinteistölle. Ne autopaikat, jotka eivät ole ylei-
sessä käytössä, on mainittu erikseen eivätkä ne sisälly edellä mainittuun 430 
paikkaan. Se, että kaupunginvaltuuston päätöksessä viitataan autopaikoituk-
sen ratkaisemiseen myöhemmässä Armilan alueen kaavamuutoksessa, ei 
tee tästä kaavamuutoksesta lainvastaista, koska asemakaava-asiakirjojen 
mukaan pysäköinti on järjestettävissä jo voimassa oleviin asemakaavoihin si-
sältyvien pysäköintipaikkojen avulla. Myöhemmät asemakaavamuutokset voi-
vat osaltaan täydentää alueen autopaikkatarjontaa. 

Muilta osin vastine kohdan s. mukaisesti. 

u. Kaupunkisuunnittelu on laatinut vertailutaulukon seitsemälle eri kohteelle, 
muistutuksessa mainittujen lisäksi myös Opintien pohjoispuoliselle alueelle. 
Vertailun taulukossa eivät ole mukana Ratsumestarin kenttä lentoestepinto-
jen aiheuttamien korkeusrajoitteiden takia eikä paloaseman tonttia, koska alu-
een nykyinen toiminta estää rakentamisen aloittamisen vuonna 2022.  Vertai-
lussa on arvotettu kriteerin toteutuminen hyvin + merkillä, tyhjä kertoo toimin-
nan olevan mahdollista ja – merkillä kriteeri jää toteutumatta. Ammattikoulun 
kenttä ja Kisapuisto nousivat vaihtoehtojen joukosta ylitse muiden vaihtoeh-
tojen, erityisesti liikuntatoimintoihin liittyvien synergiaetujen ansiosta. Myös 
Opintien pohjoispuoli sai kohtuulliset lähtöarvot. Kun Ammattikoulun kentän 
ja Kisapuiston välisiä positiivisia tekijöitä vertailtiin, nostivat Amiksen kentän 
parhaaksi sisäliikuntahallin sijoittumisvaihtoehdoksi koulujen läheisyys, saa-
vutettavuus julkisella liikenteellä sekä sijainti kaupungin keskustan läheisyy-
dessä. Arboretum-alueen menetys arvioitiin olevan korvattavissa uusilla puu-
istutuksilla Pappilan pihaton alueella varsinkin, kun urheilu- ja viereinen hiek-
kakenttä olivat olleet alueen keskellä jo arboretumin perustamisesta lähtien, 
rikkomassa alueen yhtenäisyyttä. 

Hallin sijaintipaikan valinta perustuu kokonaisarvioon, jossa erittäin tärkeä osa 
on tulevien käyttäjien näkemyksillä. Sekä Kimpisen koulun, liikuntatoimen että 
ammattiopisto Sampon lausunnot kaavaehdotuksesta puoltavat voimakkaasti 
nyt asemakaavamuutoksessa esitettyä sijaintipaikkaa. 

Tekonurmikentän pukutilojen sijoittuminen sisäliikuntahalliin ei ole läheskään 
ainoa synergiaetu Amiksen sijaintivaihtoehdossa. Nyt esitetty ratkaisu tarjoaa 
ennen kaikkea mahdollisuuden monipuoliseen toisiaan täydentävien liikunta- 
ja tapahtumatilojen kokonaisuuteen, jota ei saavuteta missään muussa sijain-
tivaihtoehdossa. Tämä on tuotu erittäin selvästi esiin kohdassa u mainituissa 
käyttäjälausunnoissa. Lisäksi esitettyyn paikkaan toteutettuna toiminnoilla on 
myös synergiahyötyä alueella jo olemassa olevien urheilupalveluiden sekä 
myös ammattiopisto Sampon tilojen ja toiminnan kanssa.  
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v. Mikäli kaikki muistutuksessa mainitut suuren tilan vaativat liikuntahallit raken-
nettaisiin Kisapuiston alueelle, veisivät rakennukset laajoja alueita autopaikoi-
tukselta, mikä taas aiheuttaisi ongelman autopaikkojen riittämättömyydestä. 
Kisapuistossa eivät myöskään toteutuisi edellä esitetyt sijaintiedut ja halli si-
jaitsisi päiväkäyttöä ajatellen sivussa. 

Yli 6000 m²:n suurhallin rakentaminen edellyttää noin 10000 m³:n maansiirto-
töitä. Tällaisen maamassan siirtäminen soranottopaikoilta ja kaukaa raken-
nuspaikasta ei olisi Lappeenrannan Green Reality-ohjelman mukaista toimin-
taa. Siksi on eduksi, että maarakennustöissä on mahdollista hyödyntää ra-
kennuspaikan läheisyydessä sijaitsevia soravarantoja, kun tekonurmen pe-
rusparannustyön yhteydessä kenttää siirretään ja nostetaan suunnitelmien 
mukaisesti. Näin sisähallin perustusten täyttöjen edellyttämät maamassat 
saadaan samalta rakennusalueelta ja näin kuljetukseen käytetään Green 
Leaf-palkintokriteereiden mukaisesti energiaa mahdollisimman vähän ja toi-
minta on kestävällä pohjalla. 

w. Yli 3200 oppilasta opiskelee Lappeenrannan keskustan suurimmassa koulu-
keskittymässä Pohjolankadun varrella. Tällöin suurelle osalle kaupungin op-
pilaista ei tarvetta järjestää linja-autokuljetuksia, kun sisäliikuntahalli sijaitsee 
Ammattikoulun kentällä. Lisäksi useita muita kouluja (mm. Lyseon lukio, Ke-
sämäki, Maasotakoulu) toimivat keskustan alueella, kävelymatkan päässä Ar-
milan alueesta. Viittaamme lisäksi Kimpisen koulun, Sampon ja liikuntatoimen 
Amiksen sijaintipaikkaa puoltaviin lausuntoihin, jotka on referoitu vastineen 
aikaisemmissa kohdissa. 

x. Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää statuk-
sensa, ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka kentän siir-
ron myötä pieni osa puistosta poistuu. Uuden kentän ja sisähallin luiskat mai-
semoidaan, jolloin rakennettu alue liittyy luontevasti osaksi puistoa. Luonnon 
monimuotoisuus tai puistokokonaisuuden arvo eivät heikenny lisärakentami-
sen seurauksena. Asemakaavan määräyksillä on ohjattu rakentamisen laa-
tua, jotta sisähallin rakentamisessa huomioidaan alueen arvot ja sovitetaan 
uudisrakentaminen niihin. Yksi Lappeenrannan strategian pääperiaatteista on 
kaupunkirakenteen hallittu tiivistäminen. Sisäliikuntahallin sijoittaminen 
osaksi suurten rakennusten korttelirakennetta lähelle kaupungin keskusta-
aluetta on tämän linjauksen mukainen. 

y. Valitun sijainnin synergiaetuja on kuvattu edellisissä kohdissa. Yhteenvetona 
voidaan todeta, että nyt esitetty ratkaisu tarjoaa ennen kaikkea mahdollisuu-
den monipuoliseen toisiaan täydentävien liikunta- ja tapahtumatilojen koko-
naisuuteen, jota ei saavuteta missään muussa sijaintivaihtoehdossa. Tämä 
on tuotu erittäin selvästi esiin kohdassa u mainituissa käyttäjälausunnoissa. 

z. Esitetyllä ratkaisulla saavutetaan säästöjä maarakentamisen kustannuksissa, 
kun maansiirtotöissä voidaan käyttää samalta rakennuspaikalta saatavia 
maa-aineksia. Amiksen kentän alue on sorapohjaisena alueena edullisempi 
myös perustamistavan osalta verrattuna osaan muista esillä olleista alueista, 
erityisesti Harapaiseen. Saatavilla säästöillä on mahdollista toteuttaa mm. 
laadukkaan kaupunkikuvan edellyttämiä rakenteita. Rakennuksen käyttövai-
heen pitkäaikaisia säästöjä saavutetaan erityisesti koululaisten kuljetuskus-
tannusten sekä rakennusten ylläpidon ja kiinteistönhuollon osalta. 

å. Sisäliikuntahallin käyttäjistä suurin osa päiväaikaan on koululaisia ja pysä-
köintipaikkojen tarve on silloin vähäistä. Iltakäytössä aikuisten osuus käyttä-
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jistä lisääntyy ja samalla autopaikkojen tarve kasvaa, mutta tuolloin Armilan-
kadun läheisyydessä olevista pysäköintipaikoista puolestaan suuri osa on va-
paana tarjoten pysäköintipaikat sisähallin ja tekonurmikentän käyttäjille. Suur-
tapahtumien aikana autojen pysäköinnille tulee järjestää erilliset pysäköinti-
alueet, kuten Kisapuisto tai Harapaisen kentän alue ja järjestää tapahtuma-
alueelle ja takaisin pysäköintialueille nonstop-kuljetus linja-autoilla. Asema-
kaava-asiakirjoista ilmenee, että suunnittelualueen käytettävissä tulee ole-
maan ilman erillisiä kaavamuutoksiakin noin 430 yleistä pysäköintipaikkaa, 
joita ei ole osoitettu tietylle kiinteistölle. Alue on myös hyvin saavutettavissa 
kevyellä liikenteellä sekä joukkoliikenteellä. 

ä. Palolaitoksen tontti on osa Armilankadun eteläpuolelle suunniteltua kerrosta-
loaluetta, jonka toteutuminen on itäpäästä jo alkanut entisellä esikoislestadio-
laisten tontilla. Palolaitoksen alue riittäisi itse sisäliikuntahallin sijoittumiseen, 
mutta rakennuksen ympärille ei jäisi riittävää, kaupunkikuvallisesti ja toimin-
nallisesti tärkeää suuren rakennuksen edellyttämää avointa tilaa. Lisäksi ra-
kennus sijoittuisi kaupunkirakenteessa keskelle asuin- ja hoivapalvelukorttelia 
poikkeavaan sosiaaliseen ympäristöön. Lisäksi palolaitoksen siirtymisen ai-
kataulu ei mahdollista hallin rakentamisen aloittamista vuoden 2022 aikana. 

ö. Harapaisen kentän maaperä on pehmeää ja yli 6000 m²:n sisäliikuntahallin 
maansiirto- ja perustamistyöt olisivat todennäköisesti huomattavasti kalliim-
mat kuin Ammattikoulun kentälle sijoitettuna, laajojen maanvaihtoon liittyvien 
maansiirtotöiden seurauksena. Kisapuiston alue on puolestaan varattu moni-
toimiareenan sijoituspaikaksi eikä alueelle mahtuisi kahta suurta hallia ja alu-
eella sijaitsevien toimintojen edellyttämiä autojen pysäköintipaikkoja. Myös si-
säliikuntahallin sijoituspaikalle asetetut kriteerit saavutettavuudesta julkisilla 
kulkuvälineillä tai keskustan läheisyys eivät toteudu Kisapuistossa, mikä lisää 
siellä merkittävästi autopaikkatarvetta. 

aa. Muistutuksessa mainittu sisäliikuntahallia suurempi ja jalkapallonkentän kat-
tava halli on mitoituksen puolesta mahdollista rakentaa Harapaisiin, mutta 
luonnollisesti myös sen osalta kustannuksia nostavat maaperä ja lähellä 
maanpintaa oleva pohjavesi. Kyseisen hallin sijaintia ei kuitenkaan ratkaista 
tämän kaavaprosessin yhteydessä. Kisapuiston osalta kts. kohta ö. 

bb. Esitetty ratkaisu säilyttää Valtakadun kaksiajorataisena kaupungin itäisenä si-
sääntulona lehmusrivistöineen. Uusi rakennus tuo kaupunkikuvaan uuden 
elementin. Huolellisella jatkosuunnittelulla asemakaavan tarkennettuja mää-
räyksiä noudattaen halli on mahdollista sijoittaa siten, että se muodostaa luon-
tevan ja tasapainoisen kokonaisuuden niin arboretumin kuin viereisten koulu-
rakennusten kanssa. 

cc. Nyt esitetty ratkaisu tarjoaa ennen kaikkea mahdollisuuden monipuoliseen toi-
siaan täydentävien liikunta- ja tapahtumatilojen kokonaisuuteen, jota ei saa-
vuteta missään muussa sijaintivaihtoehdossa. Tämä on tuotu esille erittäin 
selvästi asemakaavaehdotuksesta saaduissa käyttäjälausunnoissa. Kun si-
jaintivaihtoehtojen vertailussa Ammattikoulun kentän nostivat parhaaksi sijoit-
tumisvaihtoehdoksi ennen kaikkea koulujen läheisyys, saavutettavuus julki-
sella liikenteellä sekä sijainti kaupungin keskustan läheisyydessä; nämä kri-
teerit eivät täyttyneet Harapaisten kentän ja Kisapuiston kohdalla. 

dd. Asemakaava on laadittu maankäyttö- ja rakennuslain sekä -asetuksen mukai-
sesti. Asemakaavaprosessin aikana osallisilla eli kaikilla kaupunkilaisilla on 
ollut mahdollisuus osallistua ja vaikuttaa kaavan eri vaiheissa. Asemakaava-
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aineistot on pidetty molemmissa kuulemisvaiheissa nähtävänä asiakaspalve-
lupiste Winkissä ja kaupunkisuunnittelun internet-sivulla. Asemakaavan en-
nakkokuulemisvaiheessa on järjestetty asukastilaisuus etätilaisuutena 
30.11.2021, ja tilaisuudesta on tehty tallenne, joka on ollut katsottavissa Lap-
peenrannan kaupungin YouTube-kanavalla tekstitettynä. Kaavan ehdotusvai-
heessa on järjestetty toinen asukastilaisuus etätilaisuutena 19.1.2022, ja 
myös tästä tilaisuudesta on tehty tallenne. Osallisilla on ollut mahdollisuus 
antaa kirjallisena mielipiteitä ja muistutuksia kaavan kuulemisvaiheissa sekä 
keskustella tilaisuuksissa sekä kahdenkeskisesti kaavoittajien kanssa hank-
keesta. Jokaisella on ollut mahdollisuus vaikuttaa elinympäristöään koske-
vaan päätöksentekoon eikä kaavaratkaisu heikennä oikeutta terveelliseen 
ympäristöön. Arboretumin alue säilyy edelleen kaikkien käytettävissä eikä alu-
eelle ole tulossa ympäristöhäiriötä aiheuttavaa toimintaa, joka aiheuttaisi esi-
merkiksi ilmanlaadun heikkenemistä tai merkittävää meluhaittaa. Kaavahank-
keesta saaduissa viranomaislausunnoissa ei ole tullut esille seikkoja, joiden 
perusteella kaavaprosessi olisi ollut lainvastainen, mukaan lukien perustus-
lain 20 §:n. 

ee. Asemakaavan laatimisen ja vaikutusten arvioinnin tukena on käytetty useita 
erilaisia selvityksiä ja aineistoja, jotka on lueteltu asemakaavaselostuksen 
kohdissa 1.5 Luettelo selostuksen liiteasiakirjoista ja 1.6 Luettelo muista kaa-
vaa koskevista asiakirjoista, taustaselvityksistä ja lähdemateriaalista (s.5–6). 
Asemakaavamuutoksen toteuttamisen vaikutuksia on selvitetty ja arvioitu 
asemakaavatyön eri vaiheissa. Arvioinnin tulokset on esitetty asemakaava-
selostuksen vaikutusosiossa. Kaavaprosessissa tehty vaikutusten arviointi on 
vaikuttanut myös asemakaavan sisältöön ja kaavan merkintöihin ja määräyk-
siin. Suunnittelun yhteydessä on pyritty minimoimaan kaavan mukaisen ra-
kentamisen vaikutuksia. Kaavoitukseen liittyvien selvitysten asiantuntijuutta 
tai niiden laatua ei ole kyseenalaistettu viranomaisten kaavasta antamissa 
lausunnoissa. Sitä vastoin ELY-keskuksen lausunnossa kaava on todettu hy-
vin laadituksi (ehdotusvaiheen lausunto). 

Kaavaratkaisu on maankäyttö- ja rakennuslain 54 § 2 momentin mukainen 
eikä se aiheuta maankäyttö- ja rakennuslain 54 § 3 momentin mukaista 
elinympäristön laadun merkityksellistä heikkenemistä tai maanomistajalla tai 
muulle oikeuden haltijalle kohtuutonta rajoitusta tai haittaa. Viranomaisten 
lausunnoissa ei ole tullut esille, että kaavaratkaisu ei olisi maankäyttö- ja ra-
kennuslain mukainen tai että vaikutusten arviointi olisi miltään osin ollut puut-
teellista. Kaavaratkaisulla ei heikennetä arboretumin statusta eikä sen luon-
toarvoja. Sen tärkeimmät puiston osat ja merkittävimmät elementit, kuten Val-
takadun lehmukset, säilyvät rakentamisesta huolimatta. Alueelle laaditun 
luontoselvityksen perusteella alueella ei sijaitse sellaisia luonnon suojelun tai 
luonnon monimuotoisuuden kannalta merkittäviä kohteita, joiden säilymistä 
kaavan toteuttaminen vaarantaisi. arboretum-alueen arvot perustuvat sen 
luonteeseen istutettuna, puistomaisena puulajipuistona, joka osaltaan täy-
dentää kaupunkiluonnon monimuotoisuutta.  

Asemakaavaratkaisu tulee yhdyskuntien toimivuutta eikä kaava ole ristirii-
dassa kyseisen maankäytön kehittämistavoitteen kanssa. Kaava edistää hy-
vää rakentamista. Asemakaavamuutoksessa on ohjattu hyvään ja kaupunki-
kuvallisesti laadukkaaseen rakentamiseen kaavassa osoitetuilla merkinnöillä 
ja määräyksillä. 
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Asemakaavaratkaisun mukaisesti, hyvällä suunnittelulla ja laadukkaalla to-
teutuksella urheilurakentaminen soveltuu ympäristöönsä. Rakennuksen ulko-
näköä koskevia asemakaavamääräyksiä on täydennetty ehdotusvaiheen 
kuulemisen jälkeen mm. julkisivujen jäsentelyn osalta.  

Alue on helposti eri käyttäjäryhmien saavutettavissa sekä hyvien liikenneyh-
teyksien varrella tukeutuen Armilan julkiseen rakentamiseen ja mittakaavaan. 
Kaavan vaatimat pysäköintipaikat on osoitettavissa kaava-alueelle. Urheilu-
palveluiden saattoliikenne ja pysäköinti on suunniteltavissa ja toteutettavissa 
Armilan alueella hyvällä ja toimivalla tavalla. Alueella on riittävästi pysäköinti-
paikkoja riittävän lähellä suunniteltuja toimintoja. Kaavaratkaisulla on sovitettu 
urheilurakentaminen osaksi arboretumia ja kaupunkirakennetta voimassa ole-
van yleiskaavan mukaisesti. 

Lappeenrannan kaupunginvaltuusto on päättänyt 26.10.2020 sisäliikuntahal-
lin sijoittamisesta Amiksen tekonurmikentän alueelle. Sijaintipaikkavertailua 
on tehty sisähallin hankesuunnittelun yhteydessä ja virkamiestyönä. Sisähal-
lin sijaintivaihtoehdoista on kerrottu asemakaavaselostuksen kappaleessa 
4.5 Asemakaavaratkaisun luonnosvaihtoehdot. Ehdotusvaiheen kuulemisen 
jälkeen on kaupunkisuunnittelu laatinut eri sijoitusvaihtoehdoista vertailun sel-
keyttämiseksi vertailutaulukon, joka on liitetty asemakaavaselostukseen. 

Kaavahanketta on viety eteenpäin kaupunginvaltuuston päätöksen pohjalta ja 
kaavan vaikutuksia on arvioitu sijoituspäätöksen pohjalta. Uusi sisähalli so-
veltuu mittakaavaltaan muuhun alueen julkiseen rakentamiseen, sijaitsee 
keskeisellä paikalla hyvien kulkuyhteyksien ja eri käyttäjäryhmien saavutetta-
vissa. Uusi rakentaminen on sovitettu maisemaan ja ympäröivään rakentami-
seen. Arboretumin puulajipuistosta menetetään noin 2,9 %, ja rakentamisen 
alle jääviä puita kompensoidaan istuttamalla puita muualle puiston alueelle. 
Lappeenrannan kaupungin näkemys on, että arboretum säilyttää statuksensa 
ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen mukaista, vaikka kentän siirron myötä 
osa puistosta muuttuu urheilualueeksi. Puiston käyttömahdollisuudet säilyvät 
ennallaan. Kentän ja hallin viereen on varattu riittävästi autopaikkoja normaa-
lia sisähallin ja tekonurmikentän päivä- ja iltakäyttöä varten sekä tapahtuma-
toimitsijoiden ja muiden järjestäjien käyttöön. Suurissa tapahtumissa hyödyn-
netään kävelymatkan päässä olevia keskustan parkkitaloja sekä muita lähi-
alueen ja keskustan pysäköintimahdollisuuksia. 

 

8. Muistutus 2 Lappeenrannan jalkapalloseurat (27.1.2022), osa 1 

a. Taustalla se, että Amis on kaupungin eniten käytetyin jalkapallokenttä har-
joitteluun, pelaamiseen, turnaustapahtumiin, ja ainoa missä voidaan pelata 
virallisia ison kentän otteluita marras-huhtikuun aikana, sekä myös vielä 
toukokuussa sekä syyskuussa ja lokakuussa, jos luonnonnurmien kunto on 
heikko silloin. Kyse on siis elintärkeästä kentästä jalkapallon lajin kannalta 
ja lajin isoille tapahtumille Lappeenrannassa. 

b. Rinnekatsomot molemmin puolin olisi oltava jatkossa mahdollisia. Siten 
suunniteltu rinteen poikki menevä kevyenliikenteen väylä pitää nostaa 
ylemmäs ja sijoittaa katsomoalueen taakse. 
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c. Aidatun kenttäalueen mitat pitää olla riittävät, huomioiden vaihtopenkkien, 
lämmittelyalueiden tarpeet ja vaatimukset. Pelikentän minimimitat: Ykkö-
sen lisenssivaatimus edellyttää itse pelikentän pituudeksi 100…105 metriä 
ja leveydeksi 64… 68 metriä. 

d. Kentälle riittävien minimissään Ykkösen lisenssivaatimusten mukaisen 
1000 katsojan katsomoalueiden varmistaminen, ja niiden sijainti, ja toimiva 
turvallinen kulku katsomoihin ja pois. 

e. Lisäksi samoin Ykkösen lisenssivaatimusten mukaisen 500 hengen kate-
tun katsomon rakentamisen mahdollistaminen. Se onnistunee maise-
masyistä vain Sampo:n puoleiselle sivulle. Siten suunniteltu rinteen poikki 
menevä kevyenliikenteen väylä pitäisi nostaa ylemmäs ja sijoittaa katso-
moalueen taakse. 

f. Kentän aitaus asianmukaisesti, mahdollistaen myös maksullisien tapahtu-
mien asianmukaisen järjestäminen. 

g. Kentän kuuluttamotilat ja kentän TV-kuvaustilat ja -paikat. 

h. Koska nykyisen Amiksen jalkapallokentän turvalliset saattoliikenteen tilat 
olisivat poistumassa, on luotava uusi saattoliikenteen tila Valtakadulle jal-
kapallokentän ja hallin pääsisäänkäynnin kohdalle. Varsinkaan pieniä lap-
sia ei voi jättää syksyisin ja talvella näköyhteyden ulkopuolelle turvallisuus-
syistä. Ainoa toimiva saattoliikenteen paikka on pääsisäänkäynnin koh-
dalla. 

i. Turvallisuus alueella ja sen P-alueille liikkumisessa (valaistus, kulkuetäi-
syydet, yleisturvallisuus). 

j. Jalkapallokentän eri tapahtumien järjestämisen logistiikka (kulku autoilla, 
kuormien purku kentälle). 

k. Maksullisten tapahtumien järjestämisen mahdollistamisen edellytykset (li-
punmyyntipisteiden looginen sijainti, turvatarkastusten paikat, valvottu si-
sääntulo ja alueelta poistuminen). 

l. Kentän huoltoautojen liikkuminen kentälle ja pois. Ykkösen lisenssivaati-
mukset edellyttävät, että hälytysajoneuvoilla on päästävä ajamaan peliken-
tälle. 

m. Nykyisten Amiksella olevien jalkapalloseurojen varustekoppien ja muiden 
koppien paikat edelleen varmistettava alueella, mielellään pääsisäänkäyn-
nin läheisyydessä, kuten nytkin. 

n. Valaistuksen tason varmistus. 

o. Jalkapallon Ykkösen tason tarpeiden tunnistaminen Amiksen kokonais-
suunnittelussa. 

p. Toimivien yhteisten pukutilojen määrä sisäliikuntahallin kanssa (minimis-
sään 6 kpl on tarve, isojen juniorijalkapalloturnausten johdosta, sekä vaa-
timukset joukkueiden ja tuomarien erillisiin pukuhuoneisiin, sekä doping-
tilojen ja lehdistötilaisuuksien järjestämiseen). 

q. Riittävien pysäköintitilojen varmistaminen niin harjoituksiin tuleville kuin tur-
nausjoukkueille ja otteluiden yleisölle. 

r. Alueella pitää olla edellytykset täyttää yleiset jalkapallotapahtumien turval-
lisuusvaatimukset. Seuraavat ovat suoria lainauksia jalkapallon Ykkösen 
lisenssivaatimuksista:   



    34 (43) 

Sisäliikuntahalli, tekonurmikenttä ja arboretum, asemakaavan ja tonttijaon muutos 
MRA 27 § kuuleminen, kaavanlaatijan vastineet 28.1.2022 
 

- ”Lisenssin hakijalla/haltijalla tulee olla käytössään stadion, joka si-
jaitsee Suomessa ja joka täyttää seuraavat vaatimukset:  

- ”Molempien joukkueiden pelaajien ja taustahenkilöiden sekä erotuo-
mariston turvallinen liikkuminen stadionille ennen ottelutapahtumaa, 
sen aikana ja sen jälkeen on turvattava”  

- ”Vierasjoukkueen kannattajille on varattava stadionilta omat turvalli-
set istumapaikat, joiden määrä on vähintään viisi (5) prosenttia sta-
dionin katsomokapasiteetista.”   

- ”Stadionilla on oltava riittävä määrä WC tiloja molemmille sukupuo-
lille.”  

- ”Stadionilla on oltava sopivat lehdistötilat (työskentelytila ja lehdis-
tötilaisuustila), jotka täyttävät vähintään seuraavat vaatimukset: leh-
distökatsomo vähintään 10 henkilölle ja lehdistötilaisuustila vähin-
tään 10 henkilölle”  

- ”Stadionilla on oltava riittävät olosuhteet ottelun kuvaamista varten 
sekä riittävät tietoliikenneyhteydet kuvasignaalin siirtoon.”  

- ”Stadionilla on oltava riittävän tilavat pukuhuoneet molemmille jouk-
kueille ja erotuomareille.”  

- ”Stadionilla on oltava dopingtestaustila doping näytteen antami-
seen.”  

- ”Voimassa oleva stadionin turvallisuuden vahvistava asiakirja pai-
kallisten viranomaisten allekirjoittamana”  

”Viranomaisten hyväksymä pelastussuunnitelma”  

- ”Stadionille on suoritettava palotarkastus ennen kauden alkua ja 
sille tulee olla pelastus-, poliisi ja rakennustarkastusviranomaisten 
antama hyväksyntä yleisötilaisuuksien, kuten jalkapallo otteluiden, 
järjestämiseen. Hyväksyntä koskee stadionin paloturvallisuutta sekä 
rakenteiden kuten porttien, katsomoiden ja niiden taustatilojen, sisä-
tilojen, kenttäalueen sekä kaikkien yleisten ja yksityisten kulku-
väylien, yleisten ja yksityisten teiden ja niiden välittömässä läheisyy-
dessä sijaitsevien ja yleisön käyttämien alueiden turvallisuutta.” 

s. PEPO:n noustessa Ykköseen, voi yleisömäärä Amiksen jalkapallokentällä 
yhdessä jalkapallo-ottelussa olla parhaimmillaan jopa 1500–2000 katsojaa. 
Kimpisessä PEPO:n ottelukohtainen yleisöennätys on 2115 katsojaa. 
PEPO:n kotiottelujen ottelukohtainen keskiarvo Kakkosessa vuosina 
2016–21 on liikkunut 550 … 710 välillä. Yleisesti jalkapallon Ykkönen on 
Suomessa näkyvyydeltään Jääkiekkoliigan ja Mestiksen välimaastossa, ol-
len Suomen 4. suurin seuratuin sarja jääkiekkoliigan, jalkapallon Veikkaus-
liigan ja miesten Superpesiksen jälkeen. Ykkösen yleisökeskiarvot olleet 
yleensä 1000 pinnassa. Riittävien pysäköintitilojen varmistaminen niin har-
joituksiin tuleville kuin turnausjoukkueille ja otteluiden yleisölle. Kyse on 
merkittävistä tapahtumista. 

t. On kyseessä sitten FC LaPa, LAUTP, Kultsu FC, PEPO tai muu lappeen-
rantalainen jalkapalloseura, niin tarpeet ovat samat. Jalkapalloa harrastaa 
kilpamielessä Lappeenrannan lähes 1500 jalkapalloilijaa. 

Vastine:  
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a. Ok.     

b. Rinnekatsomoille on tarkistetussa asemakaavaehdotuksessa osoitettu tilava-
raukset kentän molemmilla pitkillä reunaosille. Eteläisen katsomoalueen ja 
tontin rajan välille on osoitettu kevyen liikenteen väylä, joka on sijoitettu 2 met-
rin etäisyydelle ammattiopiston rajasta. Väylää ei ole mahdollista rakentaa lä-
hemmäksi rajaa, koska alueen maaston muodot edellyttävät tilaa tasoerojen 
maarakenteille. Myös lumitilaa tulee jättää väylän sivuille. Kevyen liikenteen 
väylän on oltava Sampon rakennusten kellarin lattiatasoa noin 0,3 metriä 
alemmalla tasolla. Tämä korkeusasema mahdollistaa rinnekatsomon raken-
tamisen kentän eteläreunan ja kevyen liikenteen väylän väliselle alueelle. 
Suunniteltua väylää ei ole mahdollista siirtää, koska väylän lähtöpisteen tulee 
sijaita sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän väliseltä alueelta siten, että väylää 
myöten on luontevaa saapua urheilualueen tasolle Armilankadun pysäköinti-
alueen suunnalta.  

c. Asemakaavan suunnitteluun on kentän mitoituksen lähtötiedoiksi annettu 
63x100 metriä ja tekonurmialueen mitat suunnittelutyössä ovat olleet 72 x108 
metriä. Asemakaavassa esitetty ratkaisu on muistutuksessa esitettyjen mitoi-
tustarpeiden mukainen. 

d. Kaavaehdotusta on tarkistettu siten, että tarvittavien katsomorakenteiden ra-
kentaminen on mahdollista. Kaavakartalle on esitetty katsomoiden rakennus-
alueet sekä kentän pohjois- että eteläreunalle.  Katsomotilaa kulkuväylineen 
on mahdollista rakentaa yli 1000 henkilölle. 

e. Vastine kohdan b. mukaisesti. Asemakaavan merkintöjä on täydennetty ja 
kaavan yleiset määräykset mahdollistavat katsomoalueiden kattamisen ka-
tosrakenteilla. 

f. Kentän aitaus suunnitellaan tarkemman toteutussuunnittelun yhteydessä. 
Asemakaava ei estä alueen aitaamista. 

g. Asemakaavaehdotusta on tarkistettu siten, että siinä on osoitettu tilavaraus 
tekonurmikentän teknisille- ja aputiloille kuten kuuluttamolle kentän keskilin-
jan jatkeella, Valtakadun puoleisella rinneosalla. Rakennuksen katolle on 
mahdollista sijoittaa TV-kuvaustasanne. 

h. Asemakaavassa on osoitettu Valtakadun katualue, jolle on mahdollista tule-
van katusuunnittelun yhteydessä suunnitella tarvittavat saattoliikenteen pai-
kat. Asia ratkaistaan tarkemman suunnittelun yhteydessä. Asemakaava mah-
dollistaa turvallisten ja sujuvien saattoliikenteen ratkaisujen suunnittelun ka-
tusuunnitteluvaiheessa.  

i. Kentän toteutukseen liittyvät yksityiskohdat tarkentuvat alueen toteutussuun-
nittelun yhteydessä. Asemakaava mahdollistaa alueen tarkemman suunnit-
telun ja muun muassa kulkureittien valaistus suunnitellaan toteutusvai-
heessa. 

j. Asemakaava mahdollistaa tapahtumien järjestämisen sekä sisäliikuntahal-
lissa että tekonurmikentällä. Sisäliikuntahallin ympärille tullaan rakentamaan 
kulkuväylä, jolla huoltoajo on sallittu mahdollistaen muun muassa tekonurmi-
kentän huoltoliikenteen. Alueen toteutuksen yksityiskohdat tarkentuvat toteu-
tussuunnittelun yhteydessä. 

k. Asemakaavan määräyksissä mahdollistetaan toiminnan edellyttämien tilojen 
sijoittaminen alueelle, yhteensä 200 m². Alueen toteutuksen yksityiskohdat 
tarkentuvat toteutussuunnittelun yhteydessä. 
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l. Sisäliikuntahallin ympärille tullaan rakentamaan kulkuväylä, jolla huoltoajo on 
sallittu mahdollistaen muun muassa tekonurmikentän huoltoliikenteen. Alu-
een toteutuksen yksityiskohdat tarkentuvat toteutussuunnittelun yhteydessä. 
Sisäliikuntahallin ympäri kulkeva ja tekonurmikentälle johtava reitti tulee jat-
kosuunnittelussa merkitä pelastustien merkeillä. 

m. Asemakaavan määräyksissä mahdollistetaan toiminnan edellyttämien tilojen 
sijoittaminen alueelle, yhteensä 200 m². Alueen toteutuksen yksityiskohdat 
tarkentuvat toteutussuunnittelun yhteydessä eikä niitä ratkaista asemakaa-
vassa. 

n. Kentän valaistus suunnitellaan toteutusvaiheessa toiminnan edellyttämien 
vaatimusten mukaisesti. Asemakaava mahdollistaa tarvittavien valaisimien 
sijoittamisen myös istutettavalle alueen osalle. 

o. Jalkapallon ykkösen seuratasovaatimukset on huomioitu asemakaavassa. 
Alueen toteutuksen yksityiskohdat tarkentuvat toteutussuunnittelun yhtey-
dessä.   

p. Pukutilojen sijoittelua ja määrää ei ratkaista asemakaavassa. Jalkapalloseu-
rojen käyttöön tulevien pukutilojen määrä tulee sopia Lappeenrannan Liikun-
tatoimen kanssa. 

q. Kentän ja hallin viereen on varattu autopaikkoja normaalia sisähallin ja teko-
nurmikentän päivä- ja iltakäyttöä varten sekä tapahtumatoimitsijoiden ja mui-
den järjestäjien käyttöön. Asemakaava-asiakirjoista ilmenee, että suunnitte-
lualueen käytettävissä tulee olemaan noin 430 yleistä pysäköintipaikkaa, 
joita ei ole osoitettu tietyille kiinteistölle ja näistä lähimmät 120 paikkaa sijait-
sevat noin 300 metrin kävelymatkan etäisyydellä tekonurmikentältä.  
 
Alueelle on toteutettavissa toimiva saattoliikenne ja suurten tapahtumien yh-
teydessä joukkueiden busseille on osoitettavissa paikat lähialueelta. Suurta-
pahtumien aikana autojen pysäköinnille tulee järjestää erilliset pysäköintialu-
eet, kuten Kisapuisto tai Harapaisen kentän alue ja järjestää tapahtuma-alu-
eelle ja takaisin pysäköintialueille nonstop-kuljetus linja-autoilla. Suurissa ta-
pahtumissa hyödynnetään myös kävelymatkan päässä olevia keskustan 
parkkitaloja sekä muita lähialueen ja keskustan pysäköintimahdollisuuksia. 
 
Lisäksi asemakaavamuutosalue sijaitsee ydinkeskustan läheisyydessä, hy-
vien kevyen liikenteen yhteyksien äärellä ja alueelle on toimiva joukkolii-
kenne.  

r. Asemakaava mahdollistaa sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän rakentamisen 
alueelle. Alueen toteutuksen yksityiskohdat tarkentuvat alueen toteutussuun-
nittelun yhteydessä. 

Päivitetyssä asemakaavaehdotuksessa on osoitettu tilavaraus tekonurmiken-
tän teknisille- ja aputiloille kuten kuuluttamolle kentän keskilinjan jatkeella, 
Valtakadun puoleisella rinneosalla. Rakennukseen on mahdollista sijoittaa 
kuuluttamo, lehdistötilat, muut toiminnan edellyttämät tilat ja katolle TV-ku-
vaustasanne. Kentän tasolle on mahdollista sijoittaa vaatimukset täyttävät 
WC-tilat. Toiminnan edellyttämän pelastussuunnitelman laativat tapahtumat 
järjestävät seurat yhteistyössä pelastuslaitoksen kanssa. Rakenteellisesta 
paloturvallisuudesta vastaa rakennuksen omistaja. 
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s. Vastineet kohtien o. ja q. mukaisesti. Jalkapallon pääkenttä on Kimpisen 
kenttä ja Amiksen kenttää käytetään ykkösen peleihin ainoastaan aikaisin ke-
väällä ja myöhään syksyllä ja siten lievennyksiä vaatimustasoon muutaman 
sarjapelin osalta voitaneen hyväksyä. 

t. Ok. 

Muistutus 2 Lappeenrannan jalkapalloseurat (27.1.2022), osa 2 

a. Lappeenrannan selkeästi suurimman joukkuelajin jalkapallon seurat haluavat 
vielä tehdä selväksi, että mielestämme Amiksen jalkapallokenttä pitäisi ehdot-
tomasti pitää nykyisellä paikallaan, eikä siihen rinnalle pidä rakentaa sisälii-
kuntahallia. Jalkapalloseurojen mielestä Amiksen kehittäminen kaupungin 
tärkeimpänä ympärivuotisena ulkokenttänä edellyttää, että nykyinen avoin tila 
parkkipaikka- ja saattoliikennealueineen on edelleen käytössä.  

b. Samoin on tärkeä, että nykyinen avara tila antaa mahdollisuuksia ympäristön 
kehittämiseen mm. jalkapallon Ykkösen lisenssiehtojen vaatimien rinnekatso-
moiden ja katetun katsomo-osan rakentamiseen ympäristöön sopivalla ta-
valla.  

c. Samoin Amiksen jalkapallokentän säilyttäminen nykyisellä paikallaan säästää 
jopa 1 miljoona euroa, kun vältetään uusissa suunnitelmissa olevat puiston 
maaleikkaukset ja kaivuut, sekä suunnitellut uudet maavallit ja tukimuurit, 
sekä suunnitellun kenttätason noston ylöspäin. Nämä kaikki jäävät pois jos 
jalkapallokenttä pidetään nykyisellä paikallaan. Myös seuroja palvelevien eri-
laisten varasto- ja tarvikekoppien sijoitteluun on nykyisenkaltaisella Amiksella 
optimaalisen riittävä tila.  

d. Jos Amikselle halutaan rakentaa myös sisäliikuntahalli, luo se todella ahtaan 
ympäristön, joka vaikeuttaa niin alueen käyttäjien kuin tekonurmikentän ta-
vara- ja huoltoliikennettä. Nykyiset kentän edustalla olevien pysäköintipaikko-
jen poistuminen vaikeuttaa monin tavoin niin jalkapallokentän käyttäjiä, har-
rastajien saattajia kuin jalkapallotapahtumien yleisöä.  

e. Jalkapalloseurojen ehdotus miten edetä: 

1. Jalkapallokenttä Amiksella säilytetään, ja sitä parannetaan suunnitellusti, 
ja lisäksi sitä ehostetaan. 

 Jalkapallo on omassa suuruusluokassaan joukkuelajeissa harras-
tajamäärissä mitattuna. 

 HUOM: Amis on ainoa kenttä, missä voidaan pelata virallisten sar-
jojen otteluita marras-huhtikuussa. 

 Amis on eniten käytetyin jalkapallokenttä kaupungissamme  
 Amis on jalkapallon ainoa käytettävissä oleva täysimittainen 

kenttä marras-maaliskuussa  
 Amis on hyvien julkisten liikennevälineiden äärellä, sekä uimahal-

lin ja urheilutalon läheisyydessä luoden synergioita näiden välillä.  
2. Huomioiden nykytilanne, liittyen sisäliikuntahallin rakentamiseen, ehdo-

tamme edelleen hallin rakentamisesta parempaan paikkaan Amiksen 
kentän sijaan. 

Vastine: 
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a. Lappeenrannan kaupunginvaltuusto on päättänyt sisäliikuntahallin sijoittami-
sesta Amiksen tekonurmikentän alueelle 26.10.2020. Lisäksi kaupunginval-
tuusto päätti 13.12.2021 vuoden 2022 talousarviokäsittelyn yhteydessä, että 
sisäliikuntahallin valmistelua jatketaan valtuuston 26.10.2020 tekemän pää-
töksen mukaisesti siten, että halli sijoitetaan osin Amiksen lämmitettävän 
hiekkatekonurmen paikalle ja tekonurmea siirretään itään päin.  

Kaavaprosessin aikana laadittujen selvitysten ja tarkastelujen perusteella 
sekä halli että jalkapallokenttä mahtuvat Amiksen alueelle ja niiden vierekkäi-
nen sijainti on toiminnallisesti perusteltua. Nyt esitetty ratkaisu tarjoaa ennen 
kaikkea mahdollisuuden monipuoliseen toisiaan täydentävien liikunta- ja ta-
pahtumatilojen kokonaisuuteen, jota ei saavuteta missään muussa sijainti-
vaihtoehdossa. Tapahtumatilojen sijoittaminen kaupunkikeskustoihin on li-
säksi maailmanlaajuinen trendi, joka korostaa keskustojen merkitystä vapaa-
ajan palvelujen keskittymänä. Nykyisen kentän vieressä olevat hiekkakentän 
pysäköintipaikat toki poistuvat. Kuitenkin hallin välittömään läheisyyteen tulee 
asemakaavan mukaisesti sijoittaa 30 autopaikkaa, minkä lisäksi hallin ja te-
konurmen käytettävissä on lähialueella noin 430 yleisessä käytössä olevaa 
pysäköintipaikkaa. Lisäksi Juvakan kentälle on mahdollista sijoittaa noin 100 
autopaikkaa, mikäli nykyiset autopaikat osoittautuvat riittämättömiksi 

b. Jalkapallon Ykkösen edellyttämät toiminalliset vaatimukset on mahdollista to-
teuttaa kaavaehdotuksen mukaisessa ratkaisussa. Kaavaehdotukseen on jal-
kapalloseurojen kanssa käydyn keskustelun jälkeen lisätty varaukset rinne-
katsomolle pohjoisen puolelle, mahdollisuus katsomojen kattamiseen sekä 
mahdollisuus toiminnan vaatimien apu- ja huoltotilojen rakentamiseen alu-
eelle (yhteensä 200 kerros-m²). 

c. Kaavaratkaisussa halli ja tekonurmi muodostavat kokonaisuuden, jossa pel-
kän kentän rakentamiskustannusten sijaan on tarkasteltava sisähallin sijain-
nista koituvia synergiaetuja ja elinvoimavaikutuksia. Kentän rakentamisen 
osalta on silti huomattava, että maarakentamisen kustannukset ovat tässä 
vaihtoehdossa koko rakennuskompleksin osalta kohtuulliset, kun rakentami-
sessa voidaan käyttää samalta rakennuspaikalta saatavia maamassoja. Eri-
laisten varasto- ja tarvikekoppien sijoittaminen alueelle on edelleen mahdol-
lista kaavaehdotukseen tehtyjen tarkistusten ansiosta. 

d. Kuten kohdassa a on todettu, on alueen lähiympäristössä asemakaavassa 
edellytettyjen velvoitepysäköintipaikkojen lisäksi yli 400 yleisessä käytössä 
olevaa pysäköintipaikkaa. Lisäksi on huomattava, että alue on erittäin hyvin 
saavutettavissa niin julkisella liikenteellä kuin jalkaisin ja pyörällä. 

e. Kuten muistutuksessakin todetaan, Amis on sijainniltaan erinomainen kenttä, 
jonka kehittäminen on tärkeää. Tehtyjen selvitysten ja käydyn kaavaprosessin 
perusteella on kuitenkin mahdollista luoda itse kentän lisäksi myös toisiaan 
täydentävien liikunta- ja tapahtumatilojen kokonaisuus, jota ei saavuteta mis-
sään muussa sijaintivaihtoehdossa. Hallin osalta on tutkittu lukuisia eri sijain-
tipaikkoja, joista suuri osa on teknisesti mahdollisia ja toimivia, mutta jotka 
eivät tarjoa samaa mahdollisuutta eri toimintojen muodostamaan kokonaisuu-
teen. 

9. Yksityishenkilön muistutus 3 (28.1.2022) LISÄTTY 31.1.2022 

a. Etelä-Karjalan museon lausunnossa mainitaan seuraavaa: ”Asemakaava se-
lostuksessa todetaan, että kaava-alue kuuluu kaupunkikuvallisesti merkittä-
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vään rakennettuun puistoympäristöön. Alueen toteuttamisessa ja rakentami-
sessa tulee huomioida rakentamisen sopivuus kaupunkikuvaan, maisemaan 
ja luonnonympäristöön.” Tästä huolimatta kaava-aluetta tarkastellaan erillään 
kokonaisuudesta, ei yhtenäisenä Dendrologian seuran hyväksymänä arbore-
tumina. 

b. Maankäyttö ja rakennuslain 117 §:ssä, otsikolla ”Rakentamiselle asetettavat 
vaatimukset”, määrätään, että ”rakennuksen tulee soveltua rakennettuun ym-
päristöön ja maisemaan sekä täyttää kauneuden ja sopusuhtaisuuden vaati-
mukset. Etelä-Karjalan museon lausunnossa ei oteta kantaa rakennuksen so-
pivuuteen ympäristöönsä. Ei myöskään ELY:n lausunnossa. 

c. Lappeenrannan Toimitilat OY:n projektinjohtaja Ilkka Oksman kertoo, että 
huokealla rakennusmenetelmällä saa nykyään hyvin eri näköisinä halleja mo-
nenlaiseen käyttöön. — Sisäliikuntahallin ei tarvitse olla arkkitehtonisesti näyt-
tävä monumentti. Pääasia on, että se toimii, kuten sen on tarkoitus toimia.” 
Projektinjohtaja Oksmanin lausuma kertoo hyvin, kuinka heikosti Lato Oy:ssä 
ymmärretään keskustan kupeessa ja merkittävän sisääntuloväylän molemmin 
puolin sijoittuvan arboretumin arvo kaupunkikuvallisesti merkittävänä alu-
eena. Lausuma kertoo myös hyvin vähäisestä kiinnostuksesta rakentamisen 
vaikutuksesta kaupunkikuvaan ylipäätään. 

d. Keräämässäni adressissa ”Lappeenrannan Armilan puiston säilyttämiseksi” 
on 807 allekirjoitusta henkilöiltä, joiden mielestä rakennus ei sovi arboretu-
miin. Heistä 651 oli Lappeenrantalaisia. Jos pelkästään Lappeenrantalaisten 
allekirjoittaneiden määrää verrattaisiin kaupunginvaltuustomme edustajiin, 
vain kolme edustajaa on saanut enemmän ääniä. Arboretum olisi ollut todel-
linen ”ääniharava”. 

e. Tämän lisäksi hallin ovat todennut arboretumiin sopimattomaksi todelliset 
kaupunkisuunnittelun konkarit, puutarhuri Hannu Tolonen, kiinteistöpäällikkö 
Ensio Koikkalainen ja arkkitehti Klaus Pelkonen. Lappeenrannan Kilta ei tue 
hallin rakentamista puistoon, eikä myöskään Dendrologian seura. Tämän pi-
täisi riittää kertomaan, että ollaan tekemässä sananmukaisesti suurta virhettä. 
On vaikea kuvitella massiivisempaa ja dominoivampaa rakennusta kuin urhei-
luhalli ja on käsittämätöntä yleissivistyksen puutetta edes ehdottaa sen sijoit-
tamista arboretumiin. Kyse ei ole vain siitä, että merkittävä osa arboretumia 
tuhotaan. Halli näkyy joka suuntaan ja toisaalta katkaisee näkymän arboretu-
min osien välillä. On kyseenalaista, voidaanko hallin kolmeen osaan jakamaa 
puistoa enää pitää yhtenäisenä arboretumina. 

f. Maankäyttö ja rakennuslain 156§:ssä käsitellään autopaikkojen järjestämistä. 
Velvoite on muotoiltu seuraavasti: ”Kiinteistöä varten asemakaavassa ja ra-
kennusluvassa määrätyt autopaikat tulee järjestää rakentamisen yhtey-
dessä.” Kaupunki suunnittelee määrittelevänsä sisäliikuntahallin pysäköintiä 
varten autopaikkoja mm. Armilan alueen kaavoituksen yhteydessä. Autopaik-
kojen osoittaminen rakennukselle kohtuullisen etäisyyden päästä on laillisesti 
mahdollista. Tällä hetkellä suunnitelma on kuitenkin ottaa käyttöön jo ole-
massa olevia pysäköintipaikkoja, jotka on siis varattu muiden toimintojen käyt-
töön. Ne eivät suinkaan ole vapautumassa esim. Armilan sairaalalta, ammat-
tiopistolta, urheilutalolta tms. 

g. Laki myös velvoittaa autopaikkojen olevan tiedossa ko. alueen kaavoituk-
sessa ja rakennusluvassa ja valmistuvan rakentamisen yhteydessä, ei jossain 
tulevaisuudessa tehtävässä suunnitelmassa. 
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h. Todellisuudessa hallin alle jää n. 100 autopaikkaa. Tästä tulee olemaan hait-
taa mm. ammattiopiston opiskelijoille. 

i. Kimpisen koulussa työskennelleenä tiedän hyvin alueen toivottoman pysä-
köintitilanteen. Ja Kimpisen ja Peltolan kouluissa opiskelleena tunnen myös 
hyvin alueen loistavan liikuntapaikkatarjonnan. En usko, että yhdelläkään 
muulla koululla Lappeenrannassa on vastaavia urheilumahdollisuuksia. Eikä 
ole tullut vastaan missään muuallakaan yli 20-vuotisen opettajaurani aikana 
Helsingissä, Lahdessa, Keravalla tai Hollolassa. 

j. Rakennuksen pysäköintiratkaisujen jättäminen valituksen kohteena olevan 
suunnitelman ulkopuolelle on laitonta. Ei riitä, että todetaan alueella olevan 
yleisiä pysäköintipaikkoja ja keskustassa pysäköintihalleja. 

k. Etelä-Karjalan museo toteaa lausunnossaan: ”Vaikka rakentamisen myötä 
menetetään pieni osa arboretumin puustosta, on suunnittelussa päädytty vä-
hiten arboretum-aluetta pienentävään vaihtoehtoon.” Tämä ei pidä paik-
kaansa. Vähiten Armilan puiston arboretumia pienentävä vaihtoehto on ra-
kentaa halli muualle ja mielellään siinä koossa, ettei tarvita erillistä palloiluhal-
lia, jonka selvittelytyö sai jo valtuuston siunauksen. 

Muistutuksen liitteet: 

- Muistutukseen liittyvä adressi arboretumin säilyttämisen puolesta 

- Muistutukseen liittyvän adressin allekirjoittajat arboretumin säilyttämi-
sen puolesta (807 kpl) 

- Muistutukseen liittyvän adressin allekirjoittajien kommentit arboretumin 
säilyttämisen puolesta 

 

Vastine: 

a. Lappeenrannan kaupungin Kadut ja ympäristö -vastuualueen laatimassa ar-
boretumia koskevassa kartassa Amiksen tekonurmikenttä ja sen viereinen 
hiekkakenttä eivät kuulu varsinaiseen arboretumiin eikä niillä sijaitse listat-
tuja puita. Asemakaavamuutoksessa arboretumia koskevat muutokset koh-
distuvat 0,42 hehtaarin laajuiselle alueelle, joka kuuluu arboretumin osa-alu-
eeseen numero 6. Asemakaavamuutosalue on kokonaisuudessaan yli 6 
hehtaaria. Varsinainen arboretum on edellä mainittua 0,42 hehtaarin muu-
tosaluetta lukuunottamatta merkitty VP/s-8-alueena: Puisto, jossa ympäristö 
säilytetään. Puisto on osa puulajipuistoa. Alueen olemassa oleva puusto on 
säilytettävä siten, että sallitaan vain maiseman hoidon kannalta tarpeelliset 
toimenpiteet, ja että puustoa täydennetään tarpeen mukaan uusilla istutuk-
silla. Lisäksi kaavan yleisissä määräyksissä on määrätty mm., että ”Kaava-
alue kuuluu kaupunkikuvallisesti merkittävään rakennettuun puistoympäris-
töön. Alueen toteuttamisessa ja rakentamisessa tulee huomioida rakentami-
sen sopivuus kaupunkikuvaan, maisemaan ja luonnonympäristöön.” Puisto-
aluetta koskevia merkintöjä on siten kehitetty ja parannettu nykyisestä, voi-
massa olevasta asemakaavasta. 

Uusi rakennus tuo kaupunkikuvaan ja puistoympäristöön uuden elementin. 
Rakentamisen sovittamiseksi ympäristöönsä on asemakaavassa annettu ra-
kennuksen mittasuhteita ja arkkitehtuuria koskevia määräyksiä. Määräyksiä 
noudattaen halli on mahdollista toteuttaa siten, että se muodostaa luontevan 
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ja tasapainoisen kokonaisuuden niin arboretumin kuin viereisten kouluraken-
nusten kanssa. Hallin ulkonäköä koskevia määräyksiä on edelleen täsmen-
netty kaavaehdotuksen nähtävillä olon jälkeen. 

b. Kaavamuutosalueella voimassa olevassa, oikeusvaikutteisessa Keskustaaja-
man osayleiskaavassa 2030 suunnittelualueen keskeiselle osalle (pois lukien 
nykyinen tekonurmikentän alue) on merkitty kaupunkikuvallisesti arvokkaan 
alueen vyöhykemerkintä (SrA). Aluevarauksina on merkitty urheilu- ja virkis-
tyspalvelujen alue (VU) sekä julkisten palvelujen ja hallinnon alue (PY), joka 
vastaa sijainniltaan likimain nyt asemakaavaehdotuksessa osoitettua urheilu-
toimintaa palvelevien rakennusten korttelialuetta (YU). Yleiskaavassa suun-
nittelualueen länsipuolinen arboretum-alue on osoitettu puistona (VP) ja itä-
puolinen alue lähivirkistysalueena (VL). Asemakaava on yleiskaavan mukai-
nen. 

Suunnittelualueen eteläpuolella on laajoja yleisten rakennusten korttelialu-
eita. Aivan asemakaavan muutosalueen vieressä sijaitsee ammattiopisto 
Sampo, joka on mittasuhteiltaan huomattavasti suurempi rakennuskompleksi 
kuin mitä sisäliikuntahalli tulee olemaan. Lain mukaisiin kauneuden ja sopu-
suhtaisuuden vaatimuksiin on kiinnitetty huomiota asemakaavamääräyksillä. 
Niiden mukaan hallirakennuksessa tulee olla räystäät ja räystäskorkeus ei 
saa ylittää ammattiopiston päämassan räystäskorkeutta. Lisäksi on määrätty, 
että uudisrakentamisen on sovelluttava ympäristöönsä muodon, ulkomateri-
aalien, värityksen sekä julkisivun jäsentelyn osalta, hallin julkisivut tulee jä-
sennöidä pienempiin osiin värikentin, kuvioinnein tai julkisivun valaistuksella 
ja rakennuksen pääsisäänkäyntiä tulee korostaa arkkitehtonisella aiheella. 
Rakennuksen yksityiskohdat tarkentuvat rakennuslupavaiheessa, jolloin 
suunnitelmista pyydetään myös kaupunkikuvatyöryhmän ja museon lausun-
not. Kokonaisuutena lain tarkoittama vaatimus rakentamisen soveltuvuudesta 
rakennettuun ympäristöön ja maisemaan toteutuu. 

Sisäliikuntahallin ja tekonurmikentän toteuttamisen vaikutuksia kaupunkiku-
vaan, arboretumiin ja pysäköintiin kyseisessä paikassa on tutkittu asemakaa-
vatyön eri vaiheissa. Arvioinnin tulokset on esitetty asemakaavaselostuksen 
vaikutusosiossa. Kaavaprosessissa tehty vaikutusten arviointi on vaikuttanut 
myös asemakaavan sisältöön ja kaavan merkintöihin ja määräyksiin. Suun-
nittelun yhteydessä on pyritty minimoimaan kaavan mukaisen rakentamisen 
vaikutuksia. Kaavoitukseen liittyvien selvitysten asiantuntijuutta tai niiden laa-
tua ei ole kyseenalaistettu viranomaisten kaavasta antamissa lausunnoissa. 

Etelä-Karjalan museo ja ELY-keskus ovat lausunnoissaan kommentoineet 
sekä kaavaratkaisua kokonaisuutena että erikseen niitä asioita, joissa ovat 
nähneet tarkistamistarpeita. Kumpikaan ei ole sisällyttänyt kaupunkikuvaa 
koskevia asioita lausuntoonsa, mikä on tulkittava siten, että niillä ei ole kau-
punkikuvan osalta huomautettavaa. Sitä vastoin ELY-keskuksen lausunnossa 
kaava on todettu hyvin laadituksi (ehdotusvaiheen lausunto). 

c. Kuten edellä on todettu, arboretumin arvot on huomioitu asemakaavan muu-
toksen aluevarauksissa, käyttötarkoitusmerkinnöissä ja yleisissä määräyk-
sissä. Sisäliikuntahallin sopivuutta kaupunkikuvaan ohjaavat asemakaavan 
määräykset, ks. tarkemmin edellinen kohta b. 

d. Asemakaavamuutoksen pohjana ovat kaupunginvaltuuston 26.10.2020 ja 
13.12.2021 tekemät sisäliikuntahallin sijaintipäätökset. Kunnallisessa päätök-
senteossa lappeenrantalaisia edustaa Lappeenrannan kaupunginvaltuusto. 
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Kaksi eri kaupunginvaltuustoa (2017-2021 ja 2021-2025) on päättänyt sijoit-
taa sisäliikuntahallin Amiksen tekonurmikentän viereiselle hiekkakentälle ja 
hyväksynyt muutokset arboretum-puistoon. 

e. Kuten edellä on todettu, varsinaista arboretumia koskevat muutokset kohdis-
tuvat noin 0,42 hehtaarin alueelle. Arboretumin alue on ollut jakaantunut use-
aan eri osaan jo perustamisestaan lähtien kaupungin itä-länsisuuntaisen ja 
nelikaistaisen Valtakadun halkoessa sitä. Eteläinen arboretum-alue on ja-
kaantunut puolestaan itäiseen ja läntiseen osaan keskellä olevien urheiluken-
tän ja pysäköintialueen vuoksi. Näin ollen siirtyminen osa-alueelta toiselle on 
edellyttänyt siirtymistä Valtakadun asfaltoidulle kevyenliikenteen väylälle. Kun 
sisäliikuntahalli sijoittuu asemakaavan mukaisesti osaksi liikuntatoimintojen 
keskittymää, se katkaisee visuaalisesti näköyhteyden arboretumin osa-aluei-
den 3 ja 6 väliltä. Toiminnallisesti se ei kuitenkaan aiheuta sellaista katkoa, 
jota alueelle ei tällä hetkellä jo olisi. Lappeenrannan kaupungin näkemys on, 
että arboretum säilyttää statuksensa, ja sen käyttö ja kehittäminen on entisen 
mukaista, vaikka kentän siirron myötä pieni osa puistosta poistuu. Sitä vastoin 
uuden asemakaavan merkinnät turvaavat arboretumin säilymisen ja entisten 
määrätietoisemman kehittämisen jatkossa. 

f. Asemakaavan muutoksessa sisäliikuntahallin ympärille YU-, VU- ja VP/s-8-
alueille tulee sijoittaa 30 autopaikkaa. Niiden lisäksi tulevan hallin lähiympä-
ristössä on noin 420 yleiseen käyttöön varattua pysäköintipaikkaa, joita ei ole 
osoitettu minkään kiinteistön omaan käyttöön. Kaavaselostuksen sivujen 30 
ja 82 kartoissa on esitetty sekä yleisessä että yksityisessä (työntekijöiden) 
käytössä olevat paikat nykyisin ja kaavan toteuduttua. Suurin osa autopai-
koista sijoittuu Armilankadun läheisyydessä sijaitseville yleisille pysäköintialu-
eille: Sisäliikuntahallin käyttäjistä suurin osa päiväaikaan on koululaisia, ai-
kana, jolloin pysäköintipaikkojen tarve on vähäistä. Iltakäytössä aikuisten 
osuus käyttäjistä lisääntyy ja samalla autopaikkojen tarve kasvaa. Tuolloin 
suuri osa Armilankadun läheisyydessä olevista pysäköintipaikoista puoles-
taan on vapaana tarjoten pysäköintipaikkoja sisäliikuntahallin ja tekonurmi-
kentän käyttäjille.  

Asemakaavan muutoksessa on määrätty autopaikkojen rakentamisvelvoit-
teesta. Kaavamuutosalueen velvoitepysäköintipaikat sekä sen läheisyydessä 
olevat yleiset pysäköintialueet ovat riittävät normaalitilanteessa. Suurtapahtu-
mien aikana autojen pysäköinnille tulee järjestää erilliset pysäköintialueet, ku-
ten Kisapuisto tai Harapaisen kentän alue ja järjestää tapahtuma-alueelle ja 
takaisin pysäköintialueille nonstop-kuljetus linja-autoilla. Sijainti keskustan lä-
hellä sekä sujuvat joukkoliikenteen ja kevyen liikenteen yhteydet vähentävät 
osaltaan pysäköintipaikkojen tarvetta. 

g. Asemakaava-asiakirjojen mukaan pysäköinti on järjestettävissä jo voimassa 
oleviin asemakaavoihin sisältyvien pysäköintipaikkojen avulla. Myöhemmät 
asemakaavamuutokset voivat osaltaan täydentää alueen autopaikkatarjon-
taa. 

h. Tekonurmikentän viereisen hiekkakentän myötä poistuvat autopaikat on to-
dettu asemakaavaselostuksessa ja huomioitu suunnittelualueen autopaikka-
laskelmissa. Hiekkakenttä toimii autojen pysäköintialueena, mutta se ei ole 
asemakaavassa virallisena pysäköintialueena. Juvakan kentälle on mahdol-
lista sijoittaa noin 100 autopaikkaa yleiseen käyttöön, mikäli nykyiset autopai-
kat osoittautuvat riittämättömiksi. 
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i. Sisähallin liikuntatilat tulevat myös koulujen aktiiviseen käyttöön. Niihin koh-
distuu voimakasta päiväkäyttötarvetta niin Kimpisen koulun kuin ammat-
tiopisto Sampon taholta. Molemmat koulut puoltavat voimakkaasti nyt asema-
kaavamuutoksessa esitettyä sijaintipaikkaa. 

j. Se, että kaupunginvaltuuston päätöksessä viitataan autopaikoituksen ratkai-
semiseen myöhemmässä Armilan alueen kaavamuutoksessa, ei tee tästä 
kaavamuutoksesta lainvastaista, koska asemakaava-asiakirjojen mukaan 
pysäköinti on järjestettävissä jo voimassa oleviin asemakaavoihin sisältyvien 
pysäköintipaikkojen avulla. Myöhemmät asemakaavamuutokset voivat osal-
taan täydentää alueen autopaikkatarjontaa. 

Kaavaselostuksessa on esitetty ilmakuvaan sovitettuna hallin käytettävissä 
olevien pysäköintipaikkojen määrä ja sijainti. Asemakaavan mukaiset pysä-
köintipaikat ovat sijoitettavissa itse kaavamuutosalueelle. Lisäksi alueen toi-
minnan kannalta tarpeellinen määrä pysäköintipaikkoja löytyy varsinaisen 
kaavamuutosalueen ulkopuolelta, suunnitellun sisäliikuntahallin lähialueelta 
noin 500 metrin säteellä kaavamuutosalueesta. Ks. myös vastine f. 

k. Sisäliikuntahallin sijoittumiselle on ollut eri vaihtoehtoja, joista kaupunkisuun-
nittelu on laatinut vertailutaulukon seitsemälle eri kohteelle (selostuksen sivu 
49). Vertailun taulukossa eivät ole mukana Ratsumestarin kenttä lentoeste-
pintojen aiheuttamien korkeusrajoitteiden takia eikä paloaseman tonttia, 
koska sen nykyinen toiminta estää rakentamisen aloittamisen vuonna 2022. 
Vertailussa on arvotettu kriteerin toteutuminen hyvin + merkillä, tyhjä kertoo 
toiminnan olevan mahdollista ja – merkillä kriteeri jää toteutumatta. Ammatti-
koulun kenttä ja Kisapuisto nousivat vaihtoehtojen joukosta ylitse muiden 
vaihtoehtojen, erityisesti liikuntatoimintoihin liittyvien synergiaetujen ansiosta. 
Kun Ammattikoulun kentän ja Kisapuiston välisiä positiivisia tekijöitä vertail-
tiin, nostivat Amiksen kentän parhaaksi sisäliikuntahallin sijoittumisvaihtoeh-
doksi koulujen läheisyys, saavutettavuus julkisella liikenteellä sekä sijainti 
keskustan läheisyydessä. Arboretum-alueen menetys arvioitiin olevan korvat-
tavissa uusilla puuistutuksilla mm. Pappilan pihaton alueella. Lisäksi on huo-
mattava, että pallokenttä- ja viereinen hiekkakenttä ovat olleet alueen keskellä 
jo arboretumin perustamisesta lähtien, katkaisemassa sen yhtenäisyyttä. 

Hallin sijaintipaikan valinta perustuu kokonaisarvioon, jossa erittäin tärkeä osa 
on ollut tulevien käyttäjien näkemyksillä. Sekä Kimpisen koulun, liikuntatoi-
men että ammattiopisto Sampon lausunnot kaavaehdotuksesta puoltavat voi-
makkaasti nyt asemakaavamuutoksessa esitettyä sijaintipaikkaa. 

Hallihankkeessa päädyttiin vuonna 2017 yleisurheilun sisäharjoittelun mah-
dollistavaan liikuntahalliin, jonka ulkomitat olisivat noin 60 x 110 metriä. Sen 
mitoitus perustuu 200 metrin pituiseen juoksurataan, mahdollistaen yleisur-
heilun kilpailujen järjestämisen ja juoksulajien tulosten tilastokelpoisuuden. 
Mikäli halliin sijoitettaisiin myös jalkapallokenttä, tulisi hallin olla huomattavasti 
suurempi, ulkomitoiltaan noin 80x120 metriä ja tällöin juoksuradan tulisi olla 
pidempi kuin 200 metriä. Yhdistämällä useat toiminnot samaan suurhalliin, 
menetetään yleisurheilukilpailujen järjestämisen mahdollisuus. Siten halli-
hankkeiden pitäminen erillisinä on toiminnallisesti parempi ratkaisu. 
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Sisäliikuntahalli
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Näkymä Valtakadulta lasten liikennepuistoon kulmalta kun sisäliikuntahalli on rakentunut asemakaavaehdotuksen mukaisesti. 
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